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Ο ΜΙΧΑΛΗΣ ΛΟΥΗΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΠΕΝΔΥΣΗ ΤΟΥ 1,3 ΔΙΣ.

Το 2025 η συγχώνευση Ελληνικής-Eurobank
Το τρίτο τρίμηνο του 2025 θα γίνει η πλήρης
συγχώνευση της Ελληνικής με τη Eurobank,
αναφέρει ο Μιχάλης Λούης. Ο νέος CEO της

Ελληνικής τονίζει ότι η επένδυση του 1,3 δισ.
ενδεχομένως να είναι η μεγαλύτερη που έγινε
με μετρητά στην Κύπρο. Οικονομική, σελ. 3

ΕΚΘΕΣΗ

«Η ανάγκη για 
το ωραίο δεν παύει»

Εκθεση με φωτογραφίες, video κι έντυπο
υλικό από τις περιοχές τις οποίες σάρωσαν
πυρκαγιές και καταιγίδες, το 2023, με τίτλο
«BeyondDestruction-Ρόδος Θεσσαλία, Εβρος»,
θα παρουσιαστεί στο Goethe Institut Athen,
από τον εικαστικό Ιλίρ Τσούκο και τη δημο-
σιογράφο Ανια Τρολένμπεργκ. Τέχνες, σελ. 1

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Μια ποιοτική 
εικαστική έκφραση

Ο Χρίστος Χρίστου στις 12 Δεκεμβρίου
παρουσιάζει έργα του στην γκαλερί Stand
in Line, στη Λευκωσία. Ο ξεχωριστός
αυτός καλλιτέχνης, με τη σημαντική προ-
σφορά στον χώρο της τέχνης, κάθε φορά
που εκθέτει έργα του εντυπωσιάζει και
μαγεύει. Τέχνες, σελ. 4

Βουλή κάτω 
απ’ τον πήχη

Η τροποποίηση του Συντάγ-
ματος είναι κορυφαία νομική
πράξη, η οποία πρέπει και
οφείλει να γίνεται σεβόμενη
το ίδιο το Σύνταγμα της χώ-
ρας. Η απαραίτητη πλειοψη-
φία για τροποποίηση του Συν-
τάγματος είναι τα δύο τρίτα
των βουλευτών. Το επιχείρη-
μα ότι έχει ξαναψηφιστεί τρο-
ποποίηση με 37 βουλευτές
δεν μπορεί να είναι αποδεκτό
σε ένα σοβαρό κράτος δι-
καίου. Μια παρανομία δεν νο-
μιμοποιεί μια άλλη παρανο-
μία. Η παρούσα τροποποίηση
είναι άνευ νομικής - συνταγ-
ματικής ισχύος και οφείλει
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
ως θεματοφύλακας του Συν-
τάγματος να μην την υπο-
γράψει. Για ακόμη μία φορά
η Βουλή φαίνεται κατώτερη
των περιστάσεων σε μείζονα
συνταγματικά θέματα.

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Φρένο στην προσπάθεια της Λευκωσίας
να αξιοποιήσει τα επικείμενα Συμπερά-
σματα του Συμβουλίου της Ε.Ε. για την
Τουρκία και να διασυνδέσει τα ευρωτουρ-
κικά με το Κυπριακό, έβαλαν σύμφωνα
με πληροφορίες της «Κ», η Γερμανία και

η Ολλανδία. Οι διαφωνίες καταγράφηκαν,
όταν η Λευκωσία επιχείρησε να κυπρο-
ποιήσει την παράγραφο 99 του αναθεω-
ρημένου προσχεδίου Συμπερασμάτων»,
το οποίο αποκαλύπτει η «Κ». Αυτό αναιρεί
και τη θέση της κυβέρνησης ότι οι απο-

φάσεις του περασμένου Απριλίου διασύν-
δεαν το Κυπριακό με τα ευρωτουρκικά
ντοσιέ. Προφανώς σε μία προσπάθεια να
αιτιολογήσει τον λόγο που προσυπέγραψε
τα εν λόγω Συμπεράσματα, τον περασμένο
Απρίλιο. Σελ. 3

ΤΕΡΜΑΤΙΚΟ

Οι εταιρείες
που δηλώνουν

ενδιαφέρον
Η εταιρεία ΑΒΑΞ, ο όμιλος ΓΕΚ ΤΕΡ-
ΝΑ και ο όμιλος ΑΚΤΩΡ στον οποίο
συμμετέχει η εταιρεία ΙΝΤΡΑΚΑΤ
είναι οι τρεις κατασκευαστικές από
Ελλάδα που έχουν εκδηλώσει ήδη
το ενδιαφέρον τους για την ολο-
κλήρωση των έργων στο τερματικό
με επιστολές τους προς το υπουρ-
γείο Ενέργειας. Σελ. 5

ΗΛΕΚΤΡΙΚH ΔΙΑΣYΝΔΕΣΗ  

Δεν ξεμπλέκει 
ακόμα 

το καλώδιο
Πού έχει βραχυκυκλώσει η ηλεκτρι-
κή διασύνδεση Ελλάδας - Κύπρου
και ποια είναι τα σενάρια για τη
συνέχισή του. Εντός των επόμενων
εβδομάδων θα πρέπει να ληφθούν
αποφάσεις σχετικά με τον τρόπο
που θα κινηθεί το ιταλικό πλοίο
«Ievoli Relume». Σελ. 16

ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ - ΚΟΜΜΑΤΑ

Επίσημα…
δεν συζητείται

ανασχηματισμός
Τίθεται εκ νέου το ενδεχόμενο ανα-
σχηματισμού με διαρροές στον Τύπο,
ωστόσο από πλευράς Προέδρου Χρι-
στοδουλίδη το μήνυμα που στέλνεται
είναι πως κάτι τέτοιο δεν συζητείται.
Τα κόμματα που στηρίζουν την κυ-
βέρνηση, πάντως, φέρεται να το συ-
ζητούν. Σελ. 6

ΣΩΤΗΡΗΣ ΦΛΟΥΡΕΝΤΖΟΣ

Ο ΔΗΣΥ
χρειάζεται

καθαρό στίγμα
Ο ΔΗΣΥ πρέπει να επανατοποθετηθεί
ως αξιακό κόμμα, χρειάζεται καθαρό
πολιτικό στίγμα και πολιτικό λόγο
χωρίς σκοπιμότητες, δηλώνει ο υπο-
ψήφιος για την αντιπροεδρία Σωτήρης
Φλουρέντζος. Σελ. 11

ΔΙΑΔΙΚΤΥΟ ΚΑΙ ΠΑΙΔΙΑ

Κυβερνητικό στοπ
στον ψηφιακό

εθισμό ανηλίκων
Φόρμουλα για τον περιορισμό της χρή-
σης των κοινωνικών δικτύων από ανή-
λικους κάτω των 15 ετών αναζητεί η
ελληνική κυβέρνηση. Το αυστραλιανό
μοντέλο και η πρωτοβουλία στην Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση. Σελ. 18

Η ΣΥΡIΑ ΞΑΝA ΣΤΙΣ ΦΛOΓΕΣ

Πώς αιφνιδιάστηκε το καθεστώς Aσαντ
Μέχρι το περασμένο Σαββατοκύριακο είχε
κανείς την αίσθηση ότι ο Άσαντ έβγαινε
σχετικά αλώβητος από την τραγωδία που
εκτυλισσόταν δίπλα του, στη Γάζα και τον

Λίβανο. Πώς όμως οι αντάρτες κατάφεραν
να αιφνιδιάσουν το καθεστώς Άσαντ, αλλά
και τις ρωσικές δυνάμεις που σταθμεύουν
στη χώρα και γιατί εξυπηρετούνται οι σχε-

διασμοί της Τουρκίας. Ποιο μήνυμα επι-
χειρεί να στείλει η Άγκυρα στον Τραμπ
και οι κίνδυνοι που ενεργοποιούνται με
την επέμβασή της στη Συρία. Σελ. 22-23.

Σύροι στέκονται σε τανκ στον διεθνή αυτοκινητόδρομο Χαλεπίου-Δαμασκού M5 που καταλήφθηκε από τη συριακή αντιπολίτευση, υπό την
ηγεσία της ισλαμιστικής μαχητικής ομάδας Hayat Tahrir al-Sham (HTS), στις 3 Δεκεμβρίου.

ΣΥΜΠΕΡAΣΜΑΤΑ ΣΥΜΒΟΥΛIΟΥ ΤΗΣ Ε.Ε.

Κόκκινο στη διασύνδεση
Ευρωτουρκικών-Κυπριακού
Οχι Γερμανίας-Ολλανδίας στην κυπροποίηση του προσχεδίου Συμπερασμάτων
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Σάαρ: Αγγέλλεται εκ Λονδί-
νου ότι ο αγγλικός Τύπος φαί-
νεται ικανοποιημένος διά την
τροπήν την οποίαν έλαβον εν
Γενεύη τα πράγματα εις το κε-
φάλαιον του Σάαρ. Οι «Τάιμς»
γράφουν ότι η απόφασις της
αγγλικής κυβερνήσεως να
μετάσχη της αστυνομίας του
Σάαρ και αι επευφημίαι αι
οποίαι ηκούσθησαν χθες κατά

την αγόρευσιν του κ. Σάιμον εν τη Βουλή των Κοινοτήτων καταδει-
κνύουν ότι οι Αγγλοι είνε τελείως έτοιμοι ν’ αναλάβουν λογικάς διε-
θνείς ευθύνας αφορώσας εδάφη διατελούντα υπό την αιγίδα της
ΚΤΕ. Αι αγγλικαί εφημερίδες γράφουν ότι τα αγγλικά στρατεύματα
τα οποία θ’ αναλάβουν αστυνομικά καθήκοντα εις το Σάαρ, θα είνε
δυνατόν να ετοιμασθούν εντός εβδομάδος και να αναλάβουν τα κα-
θήκοντά των προ των εορτών. Πιστεύεται ότι η Αγγλία θα αποστείλη
δύο τάγματα, η Ιταλία σώμα καραβινιέρων. Θα στείλουν επίσης αστυ-
νομικήν δύναμιν η Σουηδία και η Ολλανδία.      
Επεισόδιο: Ο εν Ρώμη ανταποκριτής του Πρακτορείου Ρώυτερ τηλε-
γραφεί ότι ισχυρόν σώμα Αβησσυνών εξωπλισμένον με τηλεβόλα
επετέθη κατά των ιταλικών προφυλακών εις Ουάλ-Ουάλ της Σομα-
λίας. Οι Ιταλοί ενισχυθέντες διά νέων στρατιωτικών δυνάμεων απέ-
κρουσαν τους Αβησσυνούς, οίτινες ετράπησαν εις φυγήν εγκαταλεί-
ποντες πολεμεφόδια εις έκτασιν δέκα μιλίων. Κατά τας μάχας της
Σομαλίας εξήκοντα Ιταλοί εφονεύθησαν και τετρακόσιοι ετραυματί-
σθησαν. Πιστεύεται ότι αι απώλειαι των Αβησσυνών είνε βαρύτεραι.
Δύο ιταλικά βομβαρδιστικά αεροπλάνα εβοήθησαν μεγάλως εις την
καταδίωξιν των Αβησσυνών. Αγγέλλεται εκ Ρώμης ότι οι επίσημοι
κύκλοι αποδίδουν σχετικήν μόνον σημασίαν εις την επίθεσιν κατά
του μεθοριακού τομέως Ουάλ-Ουάλ της Σομαλίας, ήτις εγένετο εκ
μέρους ατάκτων συμμοριών.      
Υποχρεωτική: Κατόπιν αποφάσεως του υφυπουργού της Αγορανο-
μίας κ. Σαγιά από της προσεχούς Τετάρτης αρχίζει η υποχρεωτική
κατανάλωσις σταφιδοψώμου εις Αθήνας, Πειραιά και Θεσσαλονίκην
εν αναλογία 50 δραμίων κατ’ οκάν.       

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
8.12.1934
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ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Υπήρξε μια μακρινή εποχή κατά την
οποία οι κυρίες του καρέ δεν έπαι-
ζαν μόνο χαρτιά αλλά αξιοποιούσαν
τον πλούσιο (sic) χρόνο τους για να
κάνουν μια σειρά πράγματα (όχι
απαραίτητα με αυτή τη σειρά): φι-
λανθρωπίες – τσάγια – σουαρέ –
σέρβις αυτοκινήτου. Το τελευταίο
είχε μιαν ευρύτερη έννοια, του τύ-
που: «Ανδρέα, μου τρύπησε το λά-
στιχο – Ανδρέα, κάτι μουγκρίζει στη
μηχανή – Ανδρέα, το ραδιόφωνο
κάνει παράσιτα – Ανδρέα, στράβω-
σε το καθρεφτάκι και νιώθω ανα-
σφάλεια στον δρόμο». 

Ο Ανδρέας δεν ήταν απλώς ένας
μηχανικός αυτοκινήτων. Ούτε καν
ένας απλός μηχανικός αυτοκινήτων.
Ο Ανδρέας είχε ύψος 1.90, μελα-
χρινός, με αξιόλογο εξωτερικό κό-
σμο. Τουτέστιν, όπως γλαφυρά με-
τέφερε στη στήλη η ηγερία του
αστικού σεξαπίλ, αριστερή (με την
καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυριακού:
«Κοιλιακούς, ραχιαίους, γλουτι-
αίους, τετρακέφαλους, δικέφα-
λους, τρικέφαλους, τραπεζοειδείς,
δελτοειδείς – όλο το πακέτο σε
τούρμπο εκδοχή. Την ίδρωνε τη φα-
νέλα ο Ανδρέας!». 

Τα αυτοκίνητα, από τον Άγιο Αν-
δρέα, τους Αγίους Ομολογητές και
την Έγκωμη, σχημάτιζαν ουρές έξω
από το μηχανουργείο του στο Καϊ-
μακλί. Η Κουλλίτσα, ως πιο ταπερα-
μεντόζα, πιο απελευθερωμένη και
πιο της Αριστεράς και της Προόδου,
πήγαινε πολύ συχνά το αμάξι της
για επισκευή με αποτέλεσμα να
έχει εντρυφήσει σε άγνωστες λέ-
ξεις που ξεχείλιζαν τεστοστερόνη,
όπως π.χ. κολάνι ή σασί. Πώς ήταν η
Αννίτα στο βίντεο με το λεωφορείο;
Καμία σχέση! 

Ένα κορίτσι χαμένο στα μυστήρια
του ανδρικού κόσμου – αυτό τον ρό-
λο, της χαριτωμένης ξανθιάς, υπο-
δύθηκε η κυρία Πρόεδρος στο επί-
μαχο βίντεο. Δίπλα της, ο τέως δή-
μαρχος Αγλαντζιάς, έπαιξε υπο-

δειγματικά τον ρόλο του λεβέντη ο
οποίος είναι έτοιμος ανά πάσα στιγ-
μή να σώσει την κατάσταση. Το έρ-
γο, λαϊκή κωμωδία που αποθέωνε
τα στερεότυπα, έδειχνε ότι πήγαινε
για μεγάλο σουξέ. Το «κολάνι» έγι-
νε viral και έδεσε θαυμάσια με την
εικόνα της Ξανθής Αγαπημένης Πα-
ναγιάς στο μοναστήρι του Αποστό-
λου Ανδρέα. Η φωτογραφία της Αν-
νίτας ν’ ανάβει κερί κυκλοφορούσε
από κινητό σε κινητό στην αστική
Λευκωσία, με το εύγλωττο σχόλιο:
«Βοήθειά μας».

Δεν είναι ξεκάθαρο τι ακριβώς
στράβωσε αλλά η εγγυημένη επιτυ-
χία μετατράπηκε σε έναν επικοινω-
νιακό Αρμαγεδδώνα που τους πήρε
όλους παραμάζωμα. Ξαφνικά ένα

τσουνάμι ειρωνικών σχολίων περί
light πολιτικής πλημμύρισε τα so-
cial media. Σαν να μην έφτανε αυ-
τό, έσκασαν και τα tweets επώνυ-
μων συναγερμικών, πυροδοτώντας
την ήδη εκρηκτική ατμόσφαιρα. «Ο
κάθε τυχάρπαστος περνά από την
Πινδάρου και παίζει πουρούδες»
πόσταρε ο Γιώργος Παμπορίδης –
για «κρίση ταυτότητας, έλλειμμα
ηγεσίας και ερμαφρόδιτη στάση
του ΔΗΣΥ» έγραψε ο Μιχάλης Σο-
φοκλέους. « Όλα αυτά για το… κο-
λάνι;» αναρωτήθηκε δικαίως η κόκ-
κινη Κουλλίτσα. «Καμία σχέση!
Απλές συμπτώσεις ή έστω κακό ti-
ming. Αφού ο ΔΗΣΥ είναι hot, μάνα
μου!» σχολίασε η Ιουλία.

«Σε δουλειά να βρισκόμαστε» είπε

προβληματισμένη η Ευγενία η Κα-
λαμαρού, η οποία παρακολουθεί το
συναγερμικό σίριαλ ανάμεσα σε
νυν, τέως και επόμενους προβλη-
ματισμένη. Αυτή τη βδομάδα είχαν
την τιμητική τους τα γεύματα. Πρώ-
τα συναντήθηκε η Αννίτα με τον
Αβέρωφ στην αυλή της Μπέμπας,
τροφοδοτώντας με υλικό τις παρα-
πολιτικές στήλες. «Κι ύστερα το
υπερθέαμα απογειώθηκε με την
προσθήκη στην παρέα του Νίκαρου
για πιο πολύ μπούγιο» σάρκασε η
Ιουλία. « Όσο για την Αννίτα… Κυ-
ρία!» υπερθεμάτισε η Καλαμαρού.
«Μπορεί για το σπασμένο κολάνι να
αποζητά ένα στιβαρό ανδρικό χέρι
να τη στηρίξει, αλλά τις εσωκομμα-
τικές ισορροπίες τις χειρίζεται θαυ-
μάσια. “Δεν έχω αρνηθεί ποτέ να

συναντηθώ με κανέναν και ειδικά
με πρώην αξιωματούχους του κόμ-
ματος”, δήλωσε με στόμφο. Τρέλα-
νέ τους, κοπέλα μου!».

« Όλα αυτά, στου TikTok την ολό-
μαυρη ράχη;» συνέχισε η Κουλλί-
τσα τις προβοκατόρικες ρητορικές
ερωτήσεις. « Όλα αυτά ωχριούν
μπροστά σ’ έναν άλλο διάλογο, εξί-
σου viral, για όλους τους λάθος λό-
γους επίσης… Ρωτάει η δημοσιο-
γράφος: Ποιος θα μπορούσε να λύ-
σει το Κυπριακό; Απαντάει η συνεν-
τευξιαζόμενη: Ο Χρύσανθος!». «Μα
ποιος Χρύσανθος, καλέ;». « Όχι
πάντως ο Χρύσανθος Σαββίδης…». 

Παραμένοντας σε εύκρατο κλίμα,
η Ιουλία διάβασε στις φιλενάδες

της μια όχι και τόσο πρόσφατη
ανάρτηση της διαχρονικά αγαπη-
μένης του καρέ Τσελεστίνα Ντε
Πέτρο. «Τέτοιο κελεπούρι θα ήταν
κρίμα να πάει χαμένο. Απολαύστε
υπεύθυνα: Μπορεί η κυβέρνηση
να μας απαγόρευσε την ονομασία
Μπουμπουλίνα και όλες τις αναφο-
ρές που είχα γράψει για την
Μπουμπουλίνα στο καταστατικό,
και έτσι κάναμε την αλλαγή, αλλά
δεν μπορεί να μας απαγορεύσει
να έχουμε ένα “Μπουμπουλίνα
Club” των φίλων και απλών υπο-
στηρικτών της ακροαριστεράς
άσχετα με τα μέλη του κόμματος,
το κόμμα και το καταστατικό. Όπου
θα κάνουμε σούβλα, δραστηριότη-
τες κ.α.». 

Το καρέ ομοφώνησε ότι «η Τσελε-
στίνα Ντε Πέτρο είναι θεά!», καθότι
ένα «club ακροαριστεράς» ήταν ό,τι
ακριβώς έλειπε από την πολύπαθη
μικρή μας πόλη. Η οποία Τσελεστί-
να, ως ψηφιακός δημιουργός, αλλά
και ως δημιουργικός άνθρωπος,
έχει στο Facebook 5.400 ακολού-
θους! Στο προφίλ της μάλιστα ανα-
γράφει (εντελώς ανερυθρίαστα):
«Only Maria Callas could control
her breath like Celestina» και αυτο-
προσδιορίζεται ως «President στην
εταιρεία Communist Party of Cy-
prus». Respect!

«Με τούτα και με κείνα δεν σχολιά-
σαμε το απαγορευτικό που εξέδω-
σε η Μαρία Αντουανέτα του υπουρ-
γείου Γεωργίας». «Τουτέστιν;».
«Τουτέστιν να μη μιλάει κανένας
λειτουργός του υπουργείου σε δη-
μοσιογράφο αν δεν πάρει προηγου-
μένως την άδεια της κυρίας Πανα-
γιώτου!». «Ο μάστρος του Λόφου
πρέπει μάλλον να σφίξει τα κολάνια
σε κάποια από τα φιντάνια του
υπουργικού…» ήταν το καταληκτικό
σχόλιο της Ιουλίας και οι κυρίες κα-
τανεύσαν με ικανοποίηση για τον
πικάντικο υπαινιγμό.

Στου TikTok την ολόμαυρη ράχη

stavros.christodoulou@gmail.com

Το σούσουρο με αφορμή το περιβόητο κολάνι ξύπνησε μνήμες στο καρέ για τον πάλαι ποτέ «μηχανικό της καρδιάς τους».

Ο Τραμπ, ο Προμηθέας και άλλες πατάτες
Η διπλωματική μας υπηρεσία δού-
λεψε ακούραστα και έτσι πετύχαμε
να μιλήσει ο Νίκος μας για λίγα λεπτά
στο τηλέφωνο με τον Τραμπ, ο οποί-
ος κατάλαβε αμέσως όταν του είπαν
πως τον ζητά «the President of Cy-
prus». Και επειδή τον πήραμε στο vi-
ber και έτσι έβλεπε το Προεδρικό, ο
Τραμπ έδωσε συγχαρητήρια όχι μό-
νο για την πιθανή ένταξή μας στο
ΝΑΤΟ αλλά και για την εντυπωσιακή
ανακαίνιση και τις νέες μας κουρτί-
νες! Lovely. 

Σε αντίθεση, είχαν αρνηθεί την είσο-
δο σε νεοϋορκέζικο κλαμπ στον μα-
καρίτη Σπύρο Κυπριανού, όταν είπε
«I am the President of Cyprus» και οι
πορτιέρηδες απάντησαν «so what?»
αφού νόμισαν ότι εννοούσε το Cy-
press Cemetery, ένα τοπικό νεκροτα-
φείο! Βλέπετε τότε, για να καταλά-
βουν στην Αμερική τι ήταν η Κύπρος
έπρεπε να πεις το συνθηματικό «Ma-
karios». Προχωρήσαμε πολύ από τό-
τε και δεν συμβαίνουν πια τέτοιες
παρεξηγήσεις. Για να θυμούνται οι
παλιοί και να μαθαίνουν οι νεότεροι.
Γίναμε σημαντικός εταίρος των ΗΠΑ.
Thanks Nicos. 

Η εθνική μας ινσταγκράμερ είχε δύ-
σκολη βδομάδα. Μετά το σπασμένο
κολάνι που έγινε αφορμή να την τρο-
λάρει το σύμπαν, είχε το δείπνο στο
Παραλίμνι όπου έπρεπε να ακροβα-
τήσει ανάμεσα στους πρώην σαν
αναστενάρης σε αναμμένα κάρβου-
να και τέλος, τρίτωσε το κακό την
Πέμπτη και αναγκάστηκε να αναλά-

βει την ευθύνη για το μπάχαλο στη
Βουλή, όταν αριθμός βουλευτών μι-
κρότερος του προβλεπόμενου προ-
σπάθησε να τροποποιήσει το Σύν-
ταγμα με αποτέλεσμα να ακολουθή-
σει το χάος με φωνές και αντεγκλή-
σεις. Όπως δείχνουν τα πράγματα,
εκτός από σκιώδη κυβέρνηση η Αν-
νίτα μας θα χρειαστεί επειγόντως και
σκιώδη επικοινωνιολόγο να βγάζει
τα κάστανα από τη φωτιά.

Η τιμή της πατάτας έχει εκτοξευθεί
το τελευταίο διάστημα και θεωρείται
το προϊόν με τη μεγαλύτερη ετήσια
αύξηση στην τιμή της, ενώ στα Κατε-
χόμενα το πρόβλημα είναι τόσο σο-
βαρό ώστε να δημιουργούνται ου-
ρές στα σημεία όπου μπορούν να
αγοράσουν φτηνότερες πατάτες. Η
άλλοτε ταπεινή πατάτα μετατρέπεται

λοιπόν σε είδος πολυτελείας, ενώ
όπως μαθαίνουμε το τεράστιο μνη-
μείο της πατάτας στην Ξυλοφάγου
αυτά τα Χριστούγεννα όχι απλώς θα
στολιστεί αλλά θα πασπαλιστεί και
με χρυσόσκονη. 

Στην τελική ευθεία οι διεργασίες για
εκλογή αντιπροέδρου στον ΔΗΣΥ.
Φήμες πως για τη θέση ενδιαφέρθη-
κε ο κυβερνητικός εκπρόσωπος
Κωνσταντίνος Λετυμπιώτης (για να
εκνευρίσει τον Αβέρωφ) ελέγχονται
ως ανακριβείς. Ο Φούλης πάντως
έκανε επική δήλωση, πως «η φωνή
του Αβέρωφ δεν θα σιγήσει» και θυ-
μίζοντας λίγο τη θρυλική ατάκα του
άλλου εθνάρχη –επίσης Πάφιου–
που βροντοφώναξε «γνώριμη είναι
η φωνή που ακούεις, δεν είμαι νε-
κρός, είμαι ο Μακάριος».

Βασικά έχουμε ενδοκομματικό μπιφ
ανάμεσα στον ΔΗΣΥ Πινδάρου και
στον ΔΗΣΥ Προεδρικού, με τον Νίκα-
ρο να βρίσκεται ψυχή τε και σώματι
και στις δύο πλευρές, ενίοτε και απέ-
ναντί τους. Ο Φούλης είναι μονίμως
σε αντάρτικο mode, πυροβολώντας
κυρίως προς Προεδρικό μα κάποτε
και προς Πινδάρου, φωνάζοντας this
is Sparta. 

Ξεκίνησε ο Προμηθέας –που ήταν
δεσμώτης στη Σαγκάη– με προορι-
σμό την Κύπρο. Αλληλούια και Ωσαν-
νά εν τοις υψίστοις. Μας έκατσε κάτι
τις παραπάνω (μερικές εκατοντάδες
εκατομμύρια) αλλά επιτέλους έρχε-
ται. Προτείνω να μαζευτούμε όλοι οι
Κύπριοι στο Βασιλικό και να τον υπο-
δεχθούμε όπως κάναμε στον Μακά-
ριο, όταν επέστρεψε από την εξορία
στις Σεϋχέλλες. It’s coming home,
baby!

Μετά που μαθεύτηκε πως ο Νεκτά-
ριος των Αββακούμ έκανε μιμήσεις
(τη φωνή του Οσίου Πορφυρίου, του
Σατανά και διαφόρων δαιμονισμέ-
νων) ενώ υποκριτικά λιποθυμούσε
κατά το δοκούν με οσκαρικές ερμη-
νείες, του έκανε πρόταση το ΡΙΚ να
συμμετάσχει στο πρόγραμμα της Πα-
ραμονής Πρωτοχρονιάς με τις γνω-
στές γριούλες Πόπη και Άντζελα.

Το πρόγραμμα θα παρουσιάσει η Ει-
ρήνη Χαραλαμπίδου, η οποία σκέ-
φτεται να αποχωρήσει από την πολι-
τική και να ξαναγίνει τηλεπαρουσιά-
στρια. Jesus Christ superstar. 

I just called to say I love you.
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Φρένο στην προσπάθεια της Λευ-
κωσίας να αξιοποιήσει τα επικεί-
μενα Συμπεράσματα του Συμβου-
λίου της Ε.Ε. για την Τουρκία και
να διασυνδέσει τα ευρωτουρκικά
ντοσιέ με το Κυπριακό έβαλαν,
σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»,
η Γερμανία και η Ολλανδία. Δύο
άριστα ενημερωμένες κοινοτικές
πηγές μάς ανέφεραν ότι «οι δια-
φωνίες καταγράφηκαν, όταν η Λευ-
κωσία επιχείρησε να κυπροποιήσει
την παράγραφο 99 του αναθεωρη-
μένου προσχεδίου Συμπερασμά-
των», το οποίο αποκαλύπτει σήμερα
η «Κ». Η παράγραφος 99 αναφέρει
ότι «η εποικοδομητική δέσμευση
της ίδιας της Τουρκίας θα είναι κα-
θοριστική (instrumental), αναφο-
ρικά με την πρόοδο στους διάφο-
ρους τομείς συνεργασίας» με την
Ε.Ε., παραπέμποντας ευθέως στην
προώθηση των ευρωτουρκικών
ντοσιέ. Και η Λευκωσία, επιχειρών-
τας να φέρει στα δικά της μέτρα
την παράγραφο 99, όχι μόνο ζήτησε,
αλλά κυκλοφόρησε και δικό της

λεκτικό, διαφοροποιώντας την πιο
πάνω αναφορά, ώστε να επεκταθεί
σε όλο το εύρος των ευρωτουρκικών
σχέσεων, περιλαμβανομένης τόσο
της επανέναρξης των διαπραγμα-
τεύσεων στο Κυπριακό, όσο και
της επίτευξης προόδου για λύση
του προβλήματος, με βάση το «συμ-
φωνημένο πλαίσιο του ΟΗΕ».  

Ωστόσο, όπως ανέφεραν στην
«Κ» οι δύο κοινοτικές πηγές, η Λευ-
κωσία εισέπραξε «κάθετο όχι» τόσο
από τη Γερμανία, όσο και από την
Ολλανδία. Όπως επισήμαναν, «το
μεν Βερολίνο, διά του εκπροσώπου
του, υποστήριξε ενώπιον όλων των
κρατών-μελών ότι η εισήγηση της
κυπριακής κυβέρνησης ανατρέπει
την ισορροπία του προσχεδίου Συμ-
περασμάτων που έβαλε στο τραπέζι
η Ουγγρική Προεδρία. Και η δε Χά-
γη, όχι μόνο απέρριψε την κυπριακή
πρόταση, αλλά υπέδειξε ότι βρί-
σκεται εκτός των πολιτικών απο-
φάσεων που λήφθηκαν τον περα-
σμένο Απρίλιο, στη Σύνοδο Κορυ-
φής». Θέση η οποία καταδεικνύει
ότι ο μόνος που έβλεπε ότι οι απο-
φάσεις του περασμένου Απριλίου
διασύνδεαν το Κυπριακό με τα ευ-
ρωτουρκικά ντοσιέ, ήταν ο πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης, προφανώς
για να αιτιολογήσει τον λόγο που
προσυπέγραψε τα εν λόγω Συμπε-
ράσματα, στις 17-18 Απριλίου 2024.

Σύμφωνα με τις ίδιες κοινοτικές

πηγές, η συζήτηση έλαβε χώρα σε
διπλωματικό-προπαρασκευαστικό
επίπεδο (COELA), για το κείμενο
των Συμπερασμάτων που αναμέ-
νεται να υιοθετηθούν από τους
ΥΠΕΞ, στις 16-17 Δεκεμβρίου. Όπως
επισήμαναν, «δύο ακόμη τουλάχι-
στον κράτη-μέλη, απέρριψαν κάθε
σκέψη για ικανοποίηση του λεκτι-

κού που παρουσίασε η Κύπρος».
Τα εν λόγω «δύο κράτη-μέλη, (σ.σ.
τα οποία απέφυγαν να κατονομά-
σουν), ευθυγραμμίστηκαν εν πολ-
λοίς με τη Γερμανία», θεωρώντας
δηλαδή ότι η Λευκωσία «επιδίωξε
να ανατρέψει την ισορροπία του
κειμένου». Ενώ «η γενική εικόνα
που επικράτησε, είναι ότι οι προ-

τάσεις της κυπριακής κυβέρνησης
κινούνται εκτός του πλαισίου απο-
φάσεων που λήφθηκαν στη Σύνοδο
Κορυφής του Απριλίου, ομόφωνα
από τους ηγέτες των 27 κρατών-
μελών». 

Και οι οποίες εν λόγω ομόφωνες
αποφάσεις, όλων των κρατών-μελών,
όπως επανειλημμένα δημοσίευσε

η «Κ», ζητούν την «προώθηση της
εργασίας» επί των ευρωτουρκικών
ντοσιέ σε επτά πυλώνες. Μεταξύ
άλλων, της αναβάθμισης της Τελω-
νειακής Ένωσης, της πλήρους επα-
νενεργοποίησης της Ευρωπαϊκής
Τράπεζας Επενδύσεων στην Τουρ-
κία, της συνομολόγησης Περιεκτικής
Αεροπορικής Συμφωνίας Ε.Ε.-Τουρ-
κίας, της επανέναρξης όλων των
υψηλών πολιτικών διαλόγων (βρί-
σκονται εδώ και οκτώ μήνες σε τρο-
χιά υλοποίησης), ως επίσης και της
πρόσκλησης του Τούρκου ΥΠΕΞ σε
άτυπα Συμβούλια της Ε.Ε. Κάτι που
επίσης έχει ήδη υλοποιηθεί, χωρίς
βεβαίως να έχουν επαναρχίσει συ-
νομιλίες στο Κυπριακό και χωρίς
να υπάρχει καν δέσμευση από την
Άγκυρα ότι θα συνδράμει τη λύση
του προβλήματος στη βάση του
συμφωνημένου πλαισίου, όπως ζη-
τάει δημοσίως η Λευκωσία. 

Σημειώνεται ότι οι αποφάσεις
του περασμένου Απριλίου, ως επί-
σης και το αναθεωρημένο προσχέ-
διο των Συμπερασμάτων που έβαλε
στο τραπέζι η Ουγγρική Προεδρία
και αναμένεται να υιοθετηθεί από
τους 27 ΥΠΕΞ στη διήμερη συνε-
δρία του Συμβουλίου (16-17 Δεκεμ-
βρίου), υπάρχουν αναφορές και
φραστικές υποδείξεις για την ανάγ-
κη συμβολής της Άγκυρας στην
επίλυση του Κυπριακού. Χωρίς
όμως να διασυνδέουν το Κυπριακό
με την προώθηση των ευρωτουρ-
κικών ντοσιέ, που εμφανίζονται
να κινούνται παράλληλα, σε δύο
διαφορετικές πορείες, χωρίς να τέ-
μνονται σε οποιοδήποτε σημείο.

Επιστρατεύσαμε
βέτο, αλλά… 

Όπως είμαστε σε θέση να γνω-
ρίζουμε, στη συνεδρία που πραγ-
ματοποιήθηκε σε διπλωματικό επί-
πεδο, επί του προσχεδίου Συμπε-
ρασμάτων, η Λευκωσία διαμήνυσε
ότι η ικανοποίηση των θέσεών της
θα είναι καθοριστικής σημασίας
για την υιοθέτηση του συνόλου
των ευρωτουρκικών αναφορών,
αφήνοντας να εννοηθεί ότι σε δια-
φορετική περίπτωση δεν θα δώσει
τη συγκατάθεσή της. Σε ελεύθερη
μετάφραση και με απλά λόγια, η
Λευκωσία προειδοποίησε εμμέσως
με άσκηση βέτο, εάν δεν ληφθούν
υπόψη οι θέσεις της. Κάτι που, σύμ-
φωνα με έγκυρη κοινοτική πηγή,
προκάλεσε μεν αλγεινή εντύπωση,
αλλά αντιμετωπίζεται μάλλον στωι-
κά, καθώς όπως χαρακτηριστικά
ανέφερε: «Δεν νομίζω ότι υπήρξε
έστω και ένας σε αυτή την αίθουσα
που αναμένει ότι η Κύπρος θα υλο-
ποιήσει την έμμεση προειδοποίησή
της και θα μπλοκάρει τα Συμπερά-
σματα. Δεν το έκανε τον περασμένο
Απρίλιο, στη Σύνοδο Κορυφής, γιατί
να το κάνει τώρα», διερωτήθηκε η
ίδια πηγή.

Η παράγραφος του αναθεωρημένου
προσχεδίου Συμπερασμάτων για το
Κυπριακό, το οποίο αποκαλύπτει η
«Κ», αρκείται να επαναλάβει το ευ-
ρωπαϊκό συμφωνημένο λεκτικό,
που υπάρχει εδώ και πολλά χρόνια,
σημειώνοντας ότι: «Παραμένει κρί-
σιμο, όπως η Τουρκία δεσμευθεί
και συμβάλει ενεργώς» σε μια ειρη-
νική διευθέτηση, περιλαμβανομένων
των εξωτερικών της πτυχών. Αυτή
είναι η ισχυρότερη αναφορά του
αναθεωρημένου προσχεδίου Συμ-
περασμάτων που εξασφαλίζει η Λευ-
κωσία και όπως μπορεί κάποιος να
διαπιστώσει με γυμνό μάτι, διαθέτει
μεν ένα υποδεικτικό χαρακτήρα
προς την Άγκυρα, αλλά εξαντλείται
σε φραστικό επίπεδο, χωρίς καμιά
διασύνδεση με τα ευρωτουρκικά
ντοσιέ και άρα χωρίς κανένα δια-
κύβευμα για την Τουρκία, εάν και
εφόσον δεν συμβάλει ενεργώς για
λύση του Κυπριακού. Η οποία λύση
–κι αυτό έχει μεγάλη σημασία– οριο-
θετείταιστο «συμφωνημένο πλαίσιο»
μόνο σε σχέση με την Ε.Ε., χωρίς
να επιβάλλεται ουσιαστικά και μέσω
διασύνδεσης με τα ευρωτουρκικά
ντοσιέ, προς την Άγκυρα. 

Ειδικότερα, η παράγραφος για
την Κύπρο αναφέρει (μετάφραση
«Κ»): «Το Συμβούλιο επαναλαμβάνει
τη δέσμευση της Ε.Ε. σε μια περιε-
κτική λύση του κυπριακού προ-
βλήματος, εντός του συμφωνημέ-
νου πλαισίου των Η.Ε., σύμφωνα
με όλα τα σχετικά ψηφίσματα του

Σ.Α. ΟΗΕ και στη βάση των αρχών
επί των οποίων εδράζεται η Ε.Ε.
και το κεκτημένο. Παραμένει κρί-
σιμο όπως η Τουρκία δεσμευθεί
και συμβάλει ενεργώς σε μια τέτοια
ειρηνική διευθέτηση, περιλαμβα-
νομένων των εξωτερικών της πτυ-
χών. Καλωσορίζοντας τα πρόσφατα
βήματα που έγιναν από τον γ.γ.
ΟΗΕ προς την κατεύθυνση επανέ-
ναρξης των συνομιλιών, η Ε.Ε. πα-
ραμένει έτοιμη να διαδραματίσει
έναν ενεργό ρόλο, στηρίζοντας σε
όλα τα στάδια τη διαδικασία υπό
τα Ηνωμένα Έθνη, θέτοντας όλα
τα κατάλληλα μέσα στη διάθεσή

τους. Το Συμβούλιο επαναλαμβάνει
τη σημασία του καθεστώτος της
περίκλειστης Αμμοχώστου, κατα-
δικάζει όλες τις μονομερείς ενέρ-
γειες της Τουρκίας που κινούνται
αντίθετα από τα ψηφίσματα του
Σ.Α. ΟΗΕ και επαναλαμβάνει την
έκκλησή του για άμεση αναστροφή

(σ.σ. των τουρκικών ενεργειών).
Το Συμβούλιο καλεί την Τουρκία
να σεβαστεί όλα τα σχετικά ψηφί-
σματα του Σ.Α. ΟΗΕ και κυρίως τα
ψηφίσματα 541, 550, 789 και 1251»,
καταλήγει η περί Κύπρου παρά-
γραφος του αναθεωρημένου προ-
σχεδίου Συμπερασμάτων.

Σημειώνεται ότι στην ακριβώς
προηγούμενη παράγραφό του, το
αναθεωρημένο προσχέδιο Συμπε-
ρασμάτων, παραπέμπει στην «Αν-
τιδήλωση» της 21ης Σεπτεμβρίου
2005 και επαναλαμβάνει τις υπο-
χρεώσεις της Τουρκίας να εφαρ-
μόσει το Πρωτόκολλο επέκτασης

της τελωνειακής ένωσης σε όλα τα
κράτη-μέλη, προσθέτοντας ότι «η
αναγνώριση όλων των κρατών-με-
λών είναι ουσιώδης (essential)».
Καλεί επίσης την Τουρκία να εξο-
μαλύνει τις σχέσεις της με την Κυ-
πριακή Δημοκρατία, να σεβαστεί
την κυριαρχία και τα κυριαρχικά

δικαιώματα όλων των κρατών-με-
λών, σύμφωνα με το ευρωπαϊκό δί-
καιο, το διεθνές δίκαιο και την UN-
CLOS. Στην παράγραφο που αφορά
τη Δήλωση Ε.Ε.-Τουρκίας, δηλαδή
τη συνεργασία στο προσφυγικό/με-
ταναστευτικό, το αναθεωρημένο
προσχέδιο Συμπερασμάτων καλεί
την Άγκυρα να εφαρμόσει την εν
λόγω ευρωτουρκική συμφωνία και
έναντι στην Κυπριακή Δημοκρατία.
Τόσο για τις επιστροφές, όσο και
για την αποτροπή της παράτυπης
μετανάστευσης, καθώς και για την
εφαρμογή της συμφωνίας επανεισ-
δοχής, όπως και για τη συνεργασία
στον τομέα της δικαιοσύνης και
των εσωτερικών υποθέσεων, με
όλα τα κράτη-μέλη. 

Σημειώνεται ότι το αναθεωρη-
μένο προσχέδιο εξακολουθεί να
τελεί υπό διαμόρφωση, μέχρι την
τελική υιοθέτησή του από τους
ΥΠΕΞ των 27 κρατών-μελών. Υπό
αυτή την έννοια, η Λευκωσία εξα-
κολουθεί να διαθέτει τη δυνατότητα
να επιδιώξει τροποποιήσεις, κάτι
πάντως που δεν θα είναι εύκολο,
εάν θεωρηθεί ότι ανατρέπουν την
ισορροπία του κειμένου. Κάτι που
όπως προαναφέραμε, υποστήριξε
η Γερμανία, όταν η Λευκωσία επι-
δίωξε τη διασύνδεση των ευρω-
τουρκικών ντοσιέ με την επανέ-
ναρξη διαπραγματεύσεων και την
επίτευξη προόδου στο Κυπριακό,
στη βάση του συμφωνημένου πλαι-
σίου ΟΗΕ. 

Τα φραστικά κέρδη του προσχεδίου Συμπερασμάτων

<<<<<<

Tο αναθεωρημένο
προσχέδιο εξακολουθεί
να τελεί υπό διαμόρφω-
ση, μέχρι την τελική
υιοθέτησή του
από τους ΥΠΕΞ
των 27 κρατών-μελών.

«Κόκκινο»
στη Λευκωσία
από Γερμανία
και Ολλανδία 

Αποκαλύπτουμε το προσχέδιο Συμπερασμάτων
για την Τουρκία – Τι ζήτησε και δεν πήρε η Λευκωσία 

Η Λευκωσία διαμήνυσε ότι η ικανοποίηση των θέσεών της θα είναι καθοριστικής σημασίας για την
υιοθέτηση του συνόλου των ευρωτουρκικών αναφορών, αφήνοντας να εννοηθεί ότι σε διαφορετική
περίπτωση δεν θα δώσει τη συγκατάθεσή της.

<<<<<<

Το Βερολίνο υποστήριξε ότι
η εισήγηση της κυπριακής κυβέρνη-
σης ανατρέπει την ισορροπία του προ-
σχεδίου Συμπερασμάτων που έβαλε
στο τραπέζι η Ουγγρική Προεδρία. 

ΚΥ
Π

Ε

Η παράγραφος του αναθεωρημένου προσχεδίου Συμπερασμάτων για το Κυπριακό αρκείται να επα-
ναλάβει το ευρωπαϊκό συμφωνημένο λεκτικό, που υπάρχει εδώ και πολλά χρόνια.

ΚΥ
Π

Ε
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΧΑΝΙΩΤΗ

Η σκοτεινότερη πλευρά της Αμερικής

Ο ι λαοί δεν έχουν DNA, αντί-
θετα από ό,τι διατείνεται
ένα στερεότυπο. Eχουν όμως

μνήμες που συμβάλλουν στη δια-
μόρφωση αντιλήψεων και συμπε-
ριφορών. Εύστοχα ο Μαρκ Μαζά-
ουερ στο άρθρο του «Η σκοτεινή
πλευρά της Αμερικής» («Καθημε-
ρινή» 18.11.24) αναλύει τις συνέ-
πειες που έχει η απουσία στην Αμε-
ρική των ιστορικών εμπειριών που
είχε η Ευρώπη. «Σε αντίθεση με
τις ΗΠΑ, τα περισσότερα ευρωπαϊκά
κράτη έχουν στη συλλογική τους
μνήμη άμεσες εμπειρίες από πο-
λεμικές συγκρούσεις, πραξικοπή-
ματα, χούντες ή βίαιες κατακτήσεις
εξουσίας, γεγονός που συνέβαλε
στη διαμόρφωση μιας ευρύτερης
αντίληψης για την ευθραυστότητα
της δημοκρατίας». Μπορεί οι ΗΠΑ
να μην είχαν αυτές τις εμπειρίες,
είχαν όμως την εμπειρία του ακραί-
ου ρατσισμού που παραμένει με-
γάλη απειλή και για τη συνοχή τους
και για τη δημοκρατία. 

Η μισαλλοδοξία και η βία απέ-
ναντι στους Αφροαμερικανούς,
στους Ινδιάνους και στους Αμερι-
κανοεβραίους έχουν αφήσει πολύ
ισχυρότερο αποτύπωμα στη λογο-
τεχνία, στην τέχνη και στον κινη-
ματογράφο από ό,τι εκείνες που εί-
χαν ως θύματα τους Λατινοαμερι-
κάνους και τους Ασιάτες. Αλλά πέρα
από τις φυλετικές διακρίσεις που
επέβαλε η λευκή άρχουσα τάξη, ση-
μαντική εκδοχή ρατσισμού ήταν

και συνεχίζουν να είναι και οι πο-
λυσύνθετες τριβές μεταξύ φυλετι-
κών, εθνικών και θρησκευτικών
ομάδων, αναμενόμενες σε ένα πο-
λυεθνικό χωνευτήρι. Εκφράζονται
με προκαταλήψεις και αρνητικά
στερεότυπα –όπως ο αντισημιτισμός,
η ισλαμοφοβία ή η εχθρότητα προς
τους καθολικούς– και οδηγούν σε
εντάσεις στον χώρο εργασίας ή ακό-
μα και σε βίαιες συγκρούσεις, π.χ.
μεταξύ Ιταλών και Ιρλανδών ή Εβραί-
ων και Αφροαμερικανών.

Ο «Νόμος του αποκλεισμού των
Κινέζων» του 1882, που απαγόρευε
την είσοδο Κινέζων στις ΗΠΑ και
υποβίβαζε όσους ζούσαν ήδη στην
Αμερική σε άτομα δεύτερης κατη-
γορίας, οι επιθέσεις της Κου Κλουξ
Κλαν εναντίον Εβραίων, καθολικών
και μαύρων και η κυριαρχία της
στην πολιτεία της Ιντιάνα στη δε-
καετία του 1920, η σφαγή της Τούλ-
σα το 1921, όταν λευκός όχλος κα-
τέστρεψε την εύπορη γειτονιά των
μαύρων αφήνοντας δεκάδες νεκρούς
και 10.000 άστεγους, η μαζική απέ-
λαση 300-500.000 Μεξικανών κατά
την οικονομική κρίση της δεκαετίας
του 1930 –60% ήταν Αμερικανοί
πολίτες–, ο υποχρεωτικός εγκλεισμός
παιδιών Ινδιάνων σε οικοτροφεία
για να αποβάλουν την εθνική τους
ταυτότητα που συνεχιζόταν ώς το
1969, είναι λίγα από τα αναρίθμητα
επεισόδια της παλιότερης ιστορίας
του ρατσισμού στις ΗΠΑ, λιγότερο
γνωστά από τη «Νύχτα των Κρυ-

στάλλων» στη ναζιστική Γερμανία.
Ούτε είναι ευρέως γνωστό ότι το
τελευταίο γνωστό λιντσάρισμα μαύ-
ρου από μέλη της Κου Κλουξ Κλαν
έγινε μόλις το 1981, στην Αλαμπάμα,
16 χρόνια μετά την κατάργηση των
περισσότερων νόμων για φυλετικό
διαχωρισμό, ή ότι το λιντσάρισμα
δεν ήταν ομοσπονδιακό έγκλημα
έως το 2022. Πιο γνωστή είναι η
επιλεκτική και αδικαιολόγητη χρήση

βίας από αστυνομικούς κατά μαύρων
και Λατινοαμερικάνων. 

Το 1971 ο πρόεδρος Νίξον ηχο-
γραφήθηκε να λέει: «Εχω μεγάλη
αγάπη για τους μαύρους, αλλά ξέρω
ότι δεν θα επιβιώσουν για 500 χρόνια.
Οι Μεξικανοί είναι άλλο πράγμα.
Εχουν κληρονομιά. Τώρα κλέβουν,
είναι άτιμοι, αλλά έχουν κάποια αν-
τίληψη οικογενειακής ζωής. Δεν
ζουν σαν σκυλολόι, όπως οι νέγροι».

Μισό αιώνα αργότερα το ρατσιστικό
λεξιλόγιο του Τραμπ δεν βρίσκεται
σε μυστικές ηχογραφήσεις, αλλά
σε δημόσιες προφορικές και γραπτές
δηλώσεις. Πού μπορούν να οδηγή-
σουν ρατσιστικές δηλώσεις που
προέρχονται από επίσημα χείλη φά-
νηκε τον Μάρτιο του 2020, όταν
στην αρχή της πανδημίας ο Τραμπ
ονόμασε τον κορωνοϊό «κινεζικό
ιό» και Kung flu, κάνοντας λογο-

παίγνιο με τη λέξη flu («γρίπη»).
Στις 14 Μαρτίου 2020 ένας Τεξανός
επιτέθηκε με μαχαίρι σε οικογένεια
Ασιατών κατηγορώντας τους ότι
μεταδίδουν τον ιό και τους επόμε-
νους μήνες τα εγκλήματα μίσους
κατά Ασιατών αυξήθηκαν.

Μέχρι πριν από δύο χρόνια τα
εισιτήρια των Σιδηροδρόμων της
Νέας Υερσέης ενημέρωναν τους
επιβάτες ότι δικαιούνται θέση ανε-
ξάρτητα από φυλή, χρώμα, φύλο,
εθνικότητα και θρήσκευμα. Η υπεν-
θύμιση είναι αναγκαία γιατί φυλή,
χρώμα, φύλο, εθνικότητα και θρή-
σκευμα μετρούν ακόμα στην αμε-
ρικανική κοινωνία. Για αυτό άλλωστε
σε αιτήσεις για πρόσληψη ή εγγραφή
σε πανεπιστήμιο οι υποψήφιοι κα-
λούνται να αυτοπροσδιοριστούν ως
προς τη φυλή τους, ώστε τα δημο-
γραφικά στοιχεία να χρησιμεύσουν
στην καταπολέμηση των διακρίσε-
ων. Μια τέτοια ερώτηση είναι βέβαια
αδιανόητη στην Ευρώπη, που ξεχνά
πόσο βαθιές ρίζες έχει η μισαλλο-
δοξία και στη δική της ιστορία και
πόσο εύκολη είναι η αναβίωση του
ρατσισμού και η αναζήτηση απο-
διοπομπαίων τράγων κάτω από ιδι-
αίτερες συνθήκες, όπως η μαζική
μετανάστευση και η οικονομική
κρίση. 

O Aγγελος Χανιώτης είναι καθηγητής
Αρχαίας Ιστορίας στο Ινστιτούτο Προηγ-
μένων Μελετών του Πανεπιστημίου
Πρίνστον.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Η προέλαση της οργάνωσης Hayat
Tahrir al Sham (HTS), της σουνι-
τικής αντιασαντικής militia του
αλ Τζολάνι, που επαναπροσδιορί-
στηκε μετά το 2016 ιδεολογικά ως
μετριοπαθέστερη παρά το τζιχαν-
τιστικό της στίγμα και τις σχέσεις
με την αλ Κάιντα της Συρίας, στο
Χαλέπι ξαναβάζει τη χώρα στις
φλόγες του κατακερματισμένου
εμφυλίου πολέμου στη σημαντι-
κότερη κλιμάκωση μετά τη διετία
2015-2016, όταν η ρωσική τότε
στρατιωτική επέμβαση στο Συριακό
συνέβαλε στην επιβίωση του κα-
θεστώτος Άσαντ.

Η HTS πολιορκεί ήδη την πόλη
Χαμά, προπύργιο του Άσαντ, και
οι εξελίξεις στη χώρα είναι ήδη
αρκετά καταιγιστικές με την επό-
μενη ημέρα στο Συριακό να ξεκινά
από το σενάριο επανάληψης των
γεγονότων της περιόδου 2013-
2016, με σειρά μαχών σε όλη την
επικράτεια της χώρας, και να φτά-
νουν μέχρι το σενάριο ανατροπής
του Μπασάρ αλ Άσαντ, μια εξέλιξη
που δυνητικά θα μπορούσε να κα-
ταστεί κοσμοϊστορική. 

Η Λευκωσία παρακολουθεί τις
εξελίξεις με προσοχή και ψυχραιμία,
όπως αναφέρθηκε στην «Κ» από
διάφορες πηγές, με τα δεδομένα
ενδιαφέροντος για την Κύπρο και
το πώς επηρεάζεται από την ανα-
ζωπύρωση του Συριακού να εδρά-

ζονται σε τρεις άξονες:
• To αν οι εξελίξεις στη Συρία

θα οδηγήσουν σε ένα νέο ρεύμα
Σύρων προσφύγων ή παράτυπης
μετανάστευσης προς την Κύπρο. 

• Στο πώς οι εξελίξεις στη Συρία
επηρεάζουν τον μεγάλο αριθμό
Σύρων πολιτών, που είναι εμφανής
πλέον η παρουσία των κοινοτήτων
τους στην κυπριακή κοινωνία παγ-
κύπρια και 

• Επιμέρους διαστάσεις ασφά-
λειας δεδομένου ότι το Συριακό
αποτελεί ένα πεδίο δράσης διαφό-
ρων δρώντων σε κρατικό και μη
κρατικό επίπεδο με πολλές militias
να έχουν χαρακτηριστικά ισλαμι-
κής τρομοκρατίας (σαλαφιστικού-
τζιχαντιστικού τακφιρισμού). 

Μεταναστευτικό 
Οι εξελίξεις στη Συρία ως προς

τη διάσταση του Προσφυγικού-Με-
ταναστευτικού δημιουργούν ανη-
συχία στην Κύπρο αλλά και σε όλη
την Ευρώπη για επανάληψη της
προσφυγικής κρίσης της περιόδου
2015-2016 που ξεκίνησε, ξανά, από
το Χαλέπι. Η αναζωπύρωση μάλιστα
του Συριακού αφαιρεί πλήρως και
το επιχείρημα της Λευκωσίας –και
κάποιων άλλων ευρωπαϊκών χω-
ρών– που σε επίπεδο Ε.Ε. πίεζαν
για επαναπατρισμό Σύρωνπροσφύ-
γων με την προσπάθεια για επανα-
χαρακτηρισμό ως «ασφαλών» πε-
ριοχών της Συρίας. Για να προκύψει
ωστόσο ένα μεγάλο προσφυγικό
ρεύμα προς την Κύπρο διάθαλάσσης

συντρέχουν και κάποιες προϋπο-
θέσεις, όπως μια δυναμική επέμβαση
της Ρωσίας με μαζικούς βομβαρδι-
σμούς, όπως το 2015, της πόλης του
Χαλεπίου, πτυχή που τότε είχε προ-
καλέσει μαζική μετακίνηση ανθρώ-
πων μέσω Τουρκίας προς την Ελλάδα
διά θαλάσσης, αναζωπύρωση των
μαχών που θα κρατήσει για μήνες
εκτοπίζοντας Σύρους είτε προς τις
παράλιες πόλεις της Ταρτούς και
της Λατάκειαςείτε προς την Τουρκία.
Σημειώνεται ότι το Χαλέπι έπεσε
ουσιαστικά αμαχητί και προς το πα-
ρόν δεν διαφαίνεται, στον ορίζοντα,
δυνατότητα του καθεστώτος Άσαντ
να το ανακαταλάβει. 

Ενδιαφέρον αποκτά πάντως ότι
οι εξελίξεις στο Συριακό συμβαίνουν

σε μια περίοδο που Λίβανος και
Τουρκία φιλοξενούν, από κοινού,
σχεδόν 3,5 εκατ. πρόσφυγες, που
η μετάβαση στον Λίβανο από τη
Συρία για τους εσωτερικά εκτοπι-
σμένους του Συριακού καθίσταται
δύσκολη λόγω της εκεί κατάστασης
μεταξύ Ισραήλ και Χεζμπολάχ και
πως την τουρκοσυριακή μεθόριο
ελέγχουν στρατιωτικές militias που
ελέγχει η Τουρκία. Μάλιστα, ένα
σενάριο επικράτησης των Σύρων
αντικαθεστωτικών θα μπορούσε
να οδηγήσει σε πιέσεις το καθεστώς
Άσαντ να δεχτεί μεγάλο αριθμό
Σύρων από την Τουρκία, πτυχή
που τέθηκε και στις υποβοηθού-
μενες από τη Ρωσία προσεγγίσεις
μεταξύ Άσαντ και Ερντογάν, πριν

τα γεγονότα του Χαλεπίου. Ένα
τέτοιο σενάριο αμβλύνει τις ανη-
συχίες της Λευκωσίας για μαζικές
ροές προς την Κύπρο. 

Σύροι στην Κύπρο 
Οι κοινότητες ΣύρωνστηνΚύπρο

έχουν αυξηθεί πληθυσμιακά σε σχέ-
ση με τα γεγονότα της περιόδου
2011-2016, έχουν πολλαπλά εθνο-
θρησκευτικάχαρακτηριστικά (σου-
νίτες, αλαουίτες, υπέρ ή εναντίον
του Άσαντ) και πλέον συγκεκριμένο
αποτύπωμα ως προς την ενσωμά-
τωσή τους γεωγραφικά, το επαγ-
γελματικό τους αποτύπωμα (εργάτες
στον κατασκευαστικό τομέα, μι-
κροεπιχειρηματίες σε εστίαση, κομ-
μωτήρια και λιανική πώληση) και

την προέλευσή τους (η πλειοψηφία
είναι από την πόλη Νταραά, στα
νότια της χώρας, περίχωρο πλέον
της Δαμασκού αλλά και από το Χα-
λέπι και την Ίντλιμπ που ελέγχουν
οι αντικαθεστωτικές δυνάμεις). Τα
γεγονότα της Χλώρακαςκαι της Λε-
μεσού ανέδειξαν αρκετές προβλη-
ματικές διαστάσεις σε επιμέρους
πτυχές της διάδρασηςΣύρωνμε Ελ-
ληνοκύπριους, αλλά και ενδοσυρια-
κούς ανταγωνισμούς με αφορμή
την καταγωγή τους ή για τη σχέση
τους με τις εξελίξεις στη Συρία, ενώ
υπενθυμίζεται πως την περίοδο
2011-2013, όπως είχε καταγραφεί
και σε ρεπορτάζ της εφημερίδας
«Πολίτης», Σύροι προσπάθησαν να
αγοράσουν από την Κύπρο και να
στείλουν στη Συρία διπλοκάμπινα
οχήματα (στη Συρία χρησιμοποι-
ούνται ως technical οχήματα, δηλαδή
στρατιωτικού τύπου οχήματα όπου
στηνκαρότσα προσαρμόζονται οπλι-
κά συστήματα). Αναλόγως των εξε-
λίξεων στη Συρία τους επόμενους
μήνες, οι δυναμικές θα μπορούσαν
να δημιουργήσουν πτυχές ανατα-
ραχής εντός των συριακών κοινο-
τήτων στην Κύπρο όπου συχνά πα-
ρατηρείται, όπως και στο Συριακό
την περίοδο 2016-2023, συχνές «με-
τακινήσεις» Σύρων της διασποράς,
ιδεολογικά, με αφορμή το ποιος κερ-
δίζει επί του εδάφους και τριβές με-
ταξύ των με αφορμή διαδηλώσεις
κατά του Άσαντ. 

Πτυχές ασφάλειας
Στην Κύπρο οι επιμέρους πτυχές

ασφάλειας σε σχέση με την τρο-
μοκρατία με αφορμή τα όσα συμ-
βαίνουν στη Συρία, πάντα απασχο-
λούσαν τις Αρχές, με αρκετές πε-
ριπτώσεις Σύρων που ταξιδεύουν
μέσω Κατεχομένων ή που συνδέ-
ονται με διάφορους δρώντες του
συριακού κατακερματισμένου εμ-
φύλιου, συμπεριλαμβανομένων mi-
litias. Πρόσφατα μάλιστα δημοσιο-
γραφικά αποκαλύφθηκε, σε ρεπορ-
τάζ του «Φιλελεύθερου», η σύλληψη
Σύρων στην Κύπρο για αποστολή
χρημάτων στη Συρία που αφορού-
σαν στη χρηματοδότηση τρομο-
κρατικών δικτύων. Επίσης, συχνά
στο αστυνομικό ρεπορτάζ που συν-
δέεται με εξελίξεις στο οργανωμένο
έγκλημα της Κύπρου διαβάζουμε
για την εμπλοκή Σύρων, με έμπει-
ρους παρατηρητές των εξελίξεων
στον κυπριακό υπόκοσμο, από συ-
νάδελφους του αστυνομικού ρε-
πορτάζ, να επισημαίνουν την πα-
ρείσφρηση Σύρων σε αυτό. Πηγές
με γνώση των πραγμάτων αναφέ-
ρουν στην «Κ» πως δεν υπάρχει
λόγος άμεσης ανησυχίας από τις
εξελίξεις στο Συριακό, ενώ και σε
επίπεδο αστυνόμευσης, με αφορμή
τις εξελίξεις στο Συριακό αλλά και
νωρίτερα στον Λίβανο, λαμβάνονται
επαυξημένα μέτρα ασφάλειας. 

Με τα μάτια
στη Συρία η Λευκωσία 

Πώς η αναζωπύρωση του Συριακού επηρεάζει την Κύπρο 

<<<<<<<

Η κατάληψη του Χαλε-
πιού από την οργάνωση
HTS αποτελεί τη σοβα-
ρότερη κλιμάκωση του
εμφυλίου της Συρίας
από το 2016 και θέτει εκ
νέου το καθεστώς Άσαντ
σε κίνδυνο επιβίωσης.

Οι εξελίξεις στη Συρία ως προς τη διάσταση του Προσφυγικού-Μεταναστευτικού δημιουργούν ανησυχία στην Κύπρο αλλά και σε όλη την Ευ-
ρώπη, για επανάληψη της προσφυγικής κρίσης της περιόδου 2015-2016 που ξεκίνησε, ξανά, από το Χαλέπι.

EP
A

Η επάνοδος του Ντόναλντ Τραμπ στο πολιτικό προσκήνιο, ειδικά μετά τη ρητορική που άσκησε κατά
την προεκλογική εκστρατεία, γεννά ερωτήματα σχετικά με τις άμυνες της δημοκρατίας και του Συν-
τάγματος απέναντι στον αυταρχισμό. «Τελευταίο οχυρό» παραμένει το Ανώτατο Δικαστήριο, παρότι
τα μέλη του έχουν διορισθεί από τους Ρεπουμπλικανούς.



Ε να δισ. ευρώ σε κόστος εκ-
πομπών CO  τα τελευταία τέσ-
σερα χρόνια, αδυναμία πλή-

ρους αξιοποίησης της πράσινης
ενέργειας και σιωπηρή αποδοχή
ενός συστήματος που συνεχίζει να
επιβαρύνει τους καταναλωτές με
την ακαμψία και την αδράνειά του.
Αυτή είναι η πραγματικότητα που
βιώνει το ενεργειακό σύστημα της
Κύπρου, με τις συμβατικές μονάδες
να παραμένουν «must-run» και τις
Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας (ΑΠΕ)
να περικόπτονται, ακόμα και όταν
είναι διαθέσιμες.

Παρά την καθημερινότητα του
προβλήματος αποκοπών, τις τελευ-
ταίες εβδομάδες έχει αναπτυχθεί
έντονη ανησυχία για το μέλλον και
τον ρόλο των ΑΠΕ στο νησί μας,
με την εποχικότητα της ζήτησης
να παρουσιάζεται συχνά ως η κύρια
αιτία και δικαιολογία. Είναι αλήθεια
ότι η εποχικότητα έχει σημαντική
επίδραση στο ηλεκτρικό σύστημα
της Κύπρου, αλλά το πρόβλημα δεν
σταματά εκεί. Η πραγματικότητα
είναι πιο σύνθετη, και η ευθύνη
δεν μπορεί να περιοριστεί σε έναν
μόνο παράγοντα. Αντί να τη δούμε
ως δικαιολογία, η εποχικότητα απο-
τελεί μια ευκαιρία να ενισχύσουμε
την ευελιξία και τη βιωσιμότητα
του συστήματός μας, ελαχιστοποι-
ώντας τις αποκοπές ΑΠΕ.

Η εποχικότητα της ζήτησης ηλε-
κτρισμού περιγράφει τις μεγάλες
διακυμάνσεις στην κατανάλωση

ενέργειας κατά τη διάρκεια του
έτους. Σκεφτείτε το καλοκαίρι,
όταν τα κλιματιστικά δουλεύουν
στο φουλ και η ζήτηση ηλεκτρι-
σμού ανεβαίνει στα ύψη, σε αντί-
θεση με την άνοιξη ή το φθινόπω-
ρο, όταν οι ήπιες θερμοκρασίες
περιορίζουν την ανάγκη για ενέρ-
γεια. Αυτή η φυσική μεταβλητό-
τητα, αν και αναμενόμενη, δημι-
ουργεί προκλήσεις για το ενεργει-
ακό σύστημα, το οποίο πρέπει να
ισορροπεί την παραγωγή με τη ζή-
τηση ανά πάσα στιγμή.

Οι αποκοπές ΑΠΕ δεν οφείλονται
πρωτίστως στην εποχικότητα, αλλά
στις δομικές ακαμψίες του συστή-
ματος. Όπως τεκμηριώνεται από
επαγγελματίες του κλάδου σε pe-
er-reviewed άρθρο δημοσιευμένο
στον έγκριτο οργανισμό IEEE (In-
stitute of Electrical and Electronic
Engineers) με τίτλο «Αύξηση της
διείσδυσης ΑΠΕ στο ηλεκτρικό σύ-
στημα της Κύπρου: τρέχουσες και
μελλοντικές προκλήσεις», οι περιο-
ρισμοί των συμβατικών μονάδων
αποτελούν τη βασική αιτία.

Οι συμβατικές μονάδες χαρα-
κτηρίζονται ως «must-run», δηλαδή
πρέπει να παραμένουν σε λειτουργία
στο Ελάχιστο Σταθερό Φορτίο (Mi-
nimum Stable Generation - MSG)
για να διατηρείται η ευστάθεια του
δικτύου. Ωστόσο, η έλλειψη ευελι-
ξίας τους τις καθιστά ακατάλληλες
για γρήγορες προσαρμογές στις αλ-
λαγές ζήτησης. Το αποτέλεσμα;

Όταν η ζήτηση είναι χαμηλή και
η παραγωγή από ΑΠΕ είναι υψηλή,
οι συμβατικές μονάδες καλύπτουν
το μεγαλύτερο μέρος της ζήτησης,
αφήνοντας την περίσσεια πράσινης
ενέργειας να περικόπτεται.

Για παράδειγμα: Αν η ζήτηση σε
μια δεδομένη στιγμή είναι 600 MW
και οι συμβατικές μονάδες πρέπει
να παράγουν τουλάχιστον 350 MW
για λόγους ευστάθειας, τότε μόνο
250 MW από ΑΠΕ μπορούν να απορ-
ροφηθούν. Η υπόλοιπη παραγωγή
από ΑΠΕ χάνεται, παρά το γεγονός
ότι είναι διαθέσιμη και καθαρή.

Κάποιοι μπορεί να αντιτείνουν
ότι έχουμε εγκατεστημένα 900 MW
ΑΠΕ, νούμερο πολύ υψηλότερο από
τη ζήτηση εξού και οι περικοπές.
Ωστόσο, αυτός ο αριθμός αντιπρο-
σωπεύει τη συνολική εγκατεστη-
μένη ισχύ, που κατανέμεται ως εξής:
l 17% αιολικά
l 34% οικιακά φωτοβολταϊκά
l 9% net-billing φωτοβολταϊκά
l 8% φωτοβολταϊκά σχεδίου
l 31% εμπορικά φωτοβολταϊκά
l 1% βιομάζα

Αυτά τα συστήματα δεν παρά-
γουν όλα συγχρονισμένα, και η με-
γαλύτερη συγχρονισμένη παραγωγή
ΑΠΕ που έχουμε παρατηρήσει είναι
περίπου 550 MW το καλοκαίρι. Αν-
τίστοιχα, τον χειμώνα η μέγιστη
συγχρονισμένη παραγωγή είναι
κοντά στα 450 MW, πολύ μικρότερη
από την ελάχιστη εποχική ζήτηση.

Η μη απορρόφηση της πράσινης

ενέργειας έχει άμεσες οικονομικές
συνέπειες. Από το 2020 έως το 2024,
η Κύπρος έχει πληρώσει περίπου
1 δισεκατομμύριο ευρώ σε δικαιώ-
ματα εκπομπών CO . Αυτό το ποσό
αντιπροσωπεύει μια τεράστια δα-
πάνη, η οποία θα μπορούσε να είχε
επενδυθεί στη βελτίωση της απο-
δοτικότητας του συστήματος και
στη βιώσιμη αναβάθμιση του δι-
κτύου μας. Το ερώτημα είναι απλό:
θέλουμε να συνεχίσουμε να πλη-
ρώνουμε υπέρογκα ποσά για ρύπους
ή να χρησιμοποιήσουμε αυτά τα
χρήματα για να καταστήσουμε το
σύστημά μας πιο πράσινο και απο-
δοτικό; Αγνοώντας αυτή την πραγ-
ματικότητα, αποδεχόμαστε σιω-
πηλά έναν «ελέφαντα στο δωμάτιο»,
ο οποίος επιβαρύνει τους κατανα-
λωτές και την ανταγωνιστικότητα
της χώρας.

Οι λύσεις για την αντιμετώπιση
του προβλήματος δεν είναι θεωρη-
τικές. Είναι εφαρμόσιμες, τεκμη-
ριωμένες και μπορούν να φέρουν
άμεσα αποτελέσματα:

1) Αντικατάσταση παλαιών μο-
νάδων με ευέλικτες τεχνολογίες.
Οι σύγχρονες μονάδες παραγωγής,
όπως οι αεριοστρόβιλοι, μπορούν
να λειτουργούν σε χαμηλότερα επί-
πεδα παραγωγής και να ανταπο-
κρίνονται ταχύτερα στις μεταβολές
της ζήτησης. Συγκεκριμένα στο
άρθρο που δημοσιεύεται στο IEEE
αναφέρει ότι η αντικατάσταση πα-
λαιών μονάδων μπορεί να μειώσει

τις αποκοπές ΑΠΕ κατά τουλάχι-
στον 60%.

2) Επένδυση σε αποθήκευση
ενέργειας. Οι μπαταρίες μπορούν
να απορροφούν πλεονάζουσα ενέρ-
γεια από ΑΠΕ και να την επιστρέ-
φουν στο δίκτυο όταν υπάρχει ανάγ-
κη. Αυτό μειώνει σημαντικά τις
αποκοπές και αυξάνει τη σταθερό-
τητα του δικτύου.

3) Έξυπνη διαχείριση ζήτησης
(DemandResponse). Εργαλεία όπως
οι έξυπνοι μετρητές και η δυναμική
τιμολόγηση επιτρέπουν στους κα-
ταναλωτές να προσαρμόζουν τη
χρήση τους, μειώνοντας τη ζήτηση
στις ώρες αιχμής παραγωγής από
ΑΠΕ. Έτσι, το δίκτυο μπορεί να
απορροφήσει περισσότερη πράσινη
ενέργεια.

Η καλύτερη απορρόφηση της
πράσινης ενέργειας δεν είναι μόνο
περιβαλλοντική υποχρέωση, αλλά
και οικονομική ανάγκη. Επενδύον-
τας στην ευελιξία, την αποθήκευση
ενέργειας και τη διαχείριση ζήτησης,
μπορούμε να διασφαλίσουμε:
l Μειωμένες εκπομπές CO , περιο-
ρίζοντας το κόστος για δικαιώματα
εκπομπών.
l Χαμηλότερους λογαριασμούς ρεύ-
ματος για καταναλωτές και επιχει-
ρήσεις.
l Ενίσχυση της ενεργειακής αυτάρ-
κειας της χώρας, μειώνοντας την
εξάρτησή μας από εισαγόμενα καύ-
σιμα.
l Μείωση των επιπτώσεων στις ανέ-

σεις των πολιτών από την αστάθεια
των τιμών ενέργειας, διασφαλίζον-
τας μεγαλύτερη σταθερότητα στο
κόστος.
l Ένα σταθερότερο και αποδοτικό-
τερο δίκτυο, που θα υποστηρίξει
την αυξημένη διείσδυση των ΑΠΕ.

Η εποχικότητα δεν πρέπει να
χρησιμοποιείται ως δικαιολογία,
αλλά ως μια ευκαιρία για να κάνουμε
το σύστημά μας πιο ευέλικτο και
βιώσιμο. Με συντονισμένες επεν-
δύσεις σε ευέλικτες μονάδες, απο-
θήκευση και διαχείριση ζήτησης,
μπορούμε να μεταμορφώσουμε το
ενεργειακό μας σύστημα.

Το ζήτημα δεν είναι μόνο να δια-
πιστώσουμε τα προβλήματα, αλλά
να δράσουμε για τη λύση τους. Αν
δεν δράσουμε, αποδεχόμαστε σιω-
πηλά ότι θα συνεχίσουμε να πλη-
ρώνουμε δισεκατομμύρια ευρώ σε
ρύπους, χάνοντας την ευκαιρία να
επενδύσουμε σε ένα πιο πράσινο,
βιώσιμο μέλλον. Όπως είπε ο Σω-
κράτης, «το μυστικό της αλλαγής
είναι να εστιάζεις όλη σου την ενέρ-
γεια στο να χτίζεις το νέο, όχι στο
να πολεμάς το παλιό».

Ο δρ Ανδρέας Προκοπίου είναι πρώην
Ανώτερος Ερευνητής στον τομέα των
Έξυπνων Δικτύων, στο Πανεπιστήμιο της
Μελβούρνης και ερευνητής στην Électri-
cité de France R&D στη Γαλλία.

Οι απόψεις που εκφράζονται είναι απο-
κλειστικά του συγγραφέα.
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ΑΡΘΡΟ /  Του δρος ΑΝΔΡΕΑ ΠΡΟΚΟΠΙΟΥ

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Ως χρονιά καθοριστικών εξελίξεων
για το τερματικό Φ.Α. στο Βασιλικό
προδιαγράφεται το 2025. Σχεδόν
μισό χρόνο μετά το ναυάγιο του
έργου με την αποχώρηση της κι-
νεζικής κοινοπραξίας CMC, η ολο-
κλήρωση του τερματικού φαίνεται
να βρίσκεται στην κορυφή των προ-
τεραιοτήτων της κυβέρνησης, πρώ-
το, για να επιτευχθεί ο αντικειμε-
νικός σκοπός που είναι η διοχέτευση
Φ.Α. στην εσωτερική αγορά για
σκοπούς παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας και δεύτερο, προκειμένου
να μειωθεί ο αρνητικός αντίκτυπος
που προκλήθηκε και με άλλα μεγάλα
επενδυτικά έργα που είχαν παρό-
μοια τύχη με το τερματικό στο Βα-
σιλικό. Η επανεκκίνηση και ολο-
κλήρωση των χερσαίων υποδομών
Φ.Α. αποτελεί πρώτη προτεραιότητα
για την ΕΤΥΦΑ, ιδιοκτήτη του έργου,
ενώ σε παράλληλη τροχιά κινούνται
και οι διαβουλεύσεις παράδοσης
του πλοίου FSRU «Προμηθέας». Ο
μήνας Δεκέμβριος θεωρείται καθο-
ριστικός και για τα δύο ανοιχτά ζη-
τήματα από την έκβαση των οποίων
θα εξαρτηθεί εάν μέσα στο 2025
αρχές 2026 θα είναι έτοιμες οι ενερ-
γειακές υποδομές που θα επιτρέ-
ψουν την εισαγωγή Φ.Α. στην Κύ-
προ. Για το πρώτο ανοιχτό κεφάλαιο,
αυτό των έργων που δεν ολοκλή-
ρωσε η κινεζική κοινοπραξία ασφα-
λείς πληροφορίες της «Κ» αναφέ-
ρουν πως υπάρχει κινητικότητα,
με τρεις εταιρείες από την Ελλάδα
να έχουν εκδηλώσει ενδιαφέρον
να αναλάβουν την αποπεράτωση
του έργου. Στο δεύτερο ανοιχτό ζή-
τημα, αυτό του πλοίου, Κινέζοι και
Δημοκρατία παρουσιάζεται να έχουν
καταλήξει σε μια απόφαση που σύν-
τομα θα τερματίσει την «ομηρία»
του περιουσιακού στοιχείου της
ΕΤΥΦΑ, για το οποίο σημειωτέον
έχει καταβληθεί σχεδόν το συνολικό
κόστος μετατροπής του πλοίου σε
πλωτή μονάδα.

Τα χερσαία έργα
Σύμφωνα με την παραλαβή του

έργου στο Βασιλικό μετά το ναυάγιο,
η κινεζική CMC έχει ολοκληρώσει
το 60% των έργων. Το υπόλοιπο
40% αφορά την προβλήτα στο Βα-
σιλικό και τις χερσαίες υποδομές
του τερματικού και θα ολοκληρω-
θούν εκτός αρχικής σύμβασης. Προ-
τού το υπολειπόμενο κομμάτι προ-
κηρυχθεί εκ νέου φαίνεται να έχει
εκδηλωθεί ενδιαφέρον από μεγάλες
κατασκευαστικές εταιρείες της Ελ-
λάδας. Σύμφωνα με την πληροφό-
ρηση που έχει στη διάθεσή της η
«Κ», τρεις εταιρείες-όμιλοι έχουν
γνωστοποιήσει το ενδιαφέρον τους
με επιστολές προς το υπουργείο
Ενέργειας. Πρόκειται για την εται-
ρεία ΑΒΑΞ, κυπριακών συμφερόν-
των, τον όμιλο ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ, και τον

νεοσύστατο όμιλο ΑΚΤΩΡ, στον
οποίο συμμετέχει και η γνωστή από
τον δρόμο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς
ΙΝΤΡΑΚΑΤ. Η εκδήλωση επίσημου
ενδιαφέροντος και από τις τρεις
εταιρείες, οι οποίες είναι από τις
μεγάλες κατασκευαστικές στην Ελ-
λάδα, φαίνεται να αντικρίζεται θε-
τικά από κυπριακής πλευράς, παρά
το γεγονός ότι η επιλογή δεν θα
γίνει με τη μέθοδο της ανάθεσης
αλλά μέσω προκήρυξης του έργου
και υποβολής προσφορών. 

Η προκήρυξη
Στην παρούσα φάση η προσοχή

της ΕΤΥΦΑ έχει επικεντρωθεί στον
διορισμό ειδικού συμβούλου, ο οποί-
ος θα προετοιμάσει το έδαφος προ-
κειμένου να προκηρυχθεί το έργο.
Οι πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν

πως έχει εξευρεθεί ο ειδικός σύμ-
βουλος. Πρόκειται για διεθνή οίκο
με εξειδίκευση και τεχνογνωσία σε
ημιτελή ενεργειακά έργα έχοντας
στο ενεργητικό του ολοκλήρωση
ενεργειακών έργων παρόμοιων με
αυτό του Βασιλικού σε όλο τον κό-
σμο. Η ανακοίνωση της συνεργασίας
θα γίνει από την ΕΤΥΦΑ εντός του
μήνα. Ο ειδικός σύμβουλος, όπως
υποστηρίζεται, έχει τις δυνατότητες
αξιολόγησης ποιότητας υλικών αλλά
και σχεδιασμού του έργου που υπο-
λείπεται. Ο ίδιος στη συνέχεια θα
ετοιμάσει τα έγγραφα στη βάση των
οποίων θα γίνουν οι νέες προσφορές
για ολοκλήρωση των έργων.

Ο «Προμηθέας»
Εξελίξεις προδιαγράφονται και

στο πολύπλοκο ζήτημα με το πλοίο

FSRU «Προμηθέας» που βρίσκεται
στη Σαγκάη αναμένοντας να απο-
πλεύσει. Από κυβερνητικές πηγές
γίνεται λόγος πως η συγκεκριμένη
εκκρεμότητα θα τερματισθεί πριν
από την αλλαγή του χρόνου. Οι
διαρροές από το κυβερνητικό στρα-
τόπεδο θέλουν να έχει επέλθει συμ-
φωνία με τους Κινέζους, χωρίς
ωστόσο να διευκρινίζεται τι έδωσε
η κυπριακή πλευρά προκειμένου
να παραδώσουν το πλοίο στον ιδιο-
κτήτη που είναι η ΕΤΥΦΑ. Οι ίδιες
πηγές τοποθετούν τον απόπλου
του πλοίου πιθανότατα στα μέσα
Δεκεμβρίου με προορισμό όχι την
Κύπρο αλλά κάποιο τερματικό Φ.Α.
στην περιοχή προκειμένου να πι-
στοποιηθεί. Συγκεκριμένα, η ΕΤΥ-
ΦΑ βρίσκεται σε αναζήτηση τερ-
ματικού προκειμένου να ολοκλη-

ρωθούν δύο πιστοποιήσεις του νη-
ογνώμονα. Η πρώτη αφορά τη με-
ταφορά υγροποιημένου Φ.Α. (LNG
carrier) και η δεύτερη την επανα-
εριοποίηση του Φ.Α. Όπως είχε
γράψει η «Κ», για την πρώτη πι-
στοποίηση ο νηογνώμονας απο-
δέχεται να επιτρέψει τον απόπλου
του πλοίου με την προϋπόθεση να
οδηγηθεί σε τερματικό για να ελεγχ-
θεί αν λειτουργεί εντός των προ-
διαγραφών.

Τερματικό
Αν υπάρχει κάτι που αυξάνει

τον βαθμό δυσκολίας προκειμένου
το πλοίο να ρίξει άγκυρες στο Βα-
σιλικό αυτό είναι πρακτικά ζητή-
ματα ελέγχου. Νοουμένου ότι το
τερματικό στο Βασιλικό δεν έχει
ολοκληρωθεί, το πλοίο θα πρέπει
να μπει σε κάποιο τερματικό Φ.Α.
για τους τελικούς ελέγχους. Εδώ οι
προσπάθειες της ΕΤΥΦΑ επικεν-
τρώνονται σε τερματικά χωρών
του αραβικού Κόλπου και της Ελ-
λάδας, τα οποία ωστόσο αυτή την
περίοδο δεν έχουν διαθεσιμότητα
εισόδου του «Προμηθέας» σε κάποιο
τερματικό (SLOT) προκειμένου να
ελεγχθεί. Εξέλιξη που ενδεχομένως
να καθυστερήσει την ολοκλήρωση
των διαδικασιών πιστοποίησης του
πλοίου.

Win Win με τους Κινέζους 
Παρά την αισιοδοξία που επι-

κρατεί για σύντομο τερματισμό
του θρίλερ με το πλοίο, άγνωστο
παραμένει το τίμημα που θα επω-
μισθεί η κυπριακή πλευρά για να
παραλάβει ένα περιουσιακό της
στοιχείο το οποίο έχει αποπληρώ-
σει. Επί του προκειμένου λέγονται
ελάχιστα και μόνο γενικόλογες
περιγραφές του πλαισίου διαπραγ-
ματεύσεων ότι κάτι δίνεις, κάτι
παίρνεις. Ωστόσο, από τη διαφαι-
νόμενη εξέλιξη των πραγμάτων
πρέπει να θεωρείται βέβαιο πως
η κυπριακή πλευρά ικανοποίησε
κάποιες από τις απαιτήσεις των
Κινέζων, οικονομικής φύσεως,
προκειμένου να μην εγκλωβιστεί
το πλοίο στη Σαγκάη για απροσ-
διόριστο χρονικό διάστημα. 

Όπως και για τις χερσαίες υπο-
δομές έτσι και για το πλοίο η σύμ-
βαση προνοεί εγγυητικές, οι οποίες
μόλις το πλοίο αποπλεύσει θα μει-
ωθούν και θα ακυρωθούν μόλις
το πλοίο περάσει τους ελέγχους
πιστοποίησης. Από εκεί και πέρα
κυβερνητικές πηγές υποστηρίζουν
πως η διαδικασία διαιτησίας στο
Λονδίνο καθώς και οι εγγυητικές
ύψους €70 εκατ. για τα έργα στο
Βασιλικό παραμένουν και δεν μπή-
καν στη ζυγαριά απελευθέρωσης
του πλοίου. Για τη διαδικασία στο
Λονδίνο όπου η κινεζική κοινο-
πραξία διεκδικεί επιπρόσθετα €200
εκατ. εκτιμάται ότι θα ολοκληρωθεί
τέλη του 2026.

Εποχικότητα στη ζήτηση ηλεκτρισμού: Δικαιολογία για στασιμότητα;

Τρεις εταιρείες από Ελλάδα 
για τερματικό φυσικού αερίου

Ανάμεσά τους και μία κυπριακών συμφερόντων – Απέστειλαν επιστολή 
εκδήλωσης ενδιαφέροντος στην ΕΤΥΦΑ

Η εταιρεία ΑΒΑΞ, ο όμιλος ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ και ο όμιλος ΑΚΤΩΡ, στον οποίο συμμετέχει η εταιρεία ΙΝΤΡΑΚΑΤ, είναι οι τρεις κατασκευαστικές από Ελλά-
δα που έχουν εκδηλώσει ενδιαφέρον για ολοκλήρωση των έργων στο τερματικό με επιστολές τους προς το υπουργείο Ενέργειας.

<<<<<<<

Σε συμφωνία με τους 
Κινέζους για το πλοίο
FSRU «Προμηθέας» 

φαίνεται να έχει καταλή-
ξει η ΕΤΥΦΑ, σύμφωνα
με κυβερνητικές πηγές.
Ο απόπλους του πλοίου
τοποθετείται στα μέσα

Δεκεμβρίου, χωρίς
ωστόσο να έχει προορι-

σμό την Κύπρο. 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΙΑΚΩΒΙΔΗ

Δημογραφικό πρόβλημα και παράλογοι νόμοι

E να απότα μεγάλα προβλήματα
που αντιμετωπίζει η Κύπρος,
με αρνητικές συνέπειες σε

πολλούς τομείς, είναι το δημογρα-
φικό. Ο γηγενής πληθυσμός της
χώρας δεν αναπληρώνεται καν,
αφού ο αριθμός γεννήσεων ανά γυ-
ναίκα το 2022, ήταν 1,31. Η πλει-
ονότητα δηλαδή των ζευγαριών
αποκτά μόνο ένα παιδί. Σε μια προ-
σπάθειά της να βελτιώσει την ει-
κόνα, αν όχι να την ανατρέψει, η
κυβέρνηση του πρόεδρου Χριστο-
δουλίδη εξήγγειλε κάποια μέτρα,
μεταξύ των οποίων η αύξηση του
επιδόματος τοκετού για το πρώτο

παιδί στα χίλια ευρώ, στα 1.500 για
το δεύτερο παιδί και στις 2.000 ευρώ
για το τρίτο. Παράλληλα, θα κατα-
βάλλεται μηνιαίο επίδομα ύψους
200 ευρώ για δύο χρόνια, σε όσες
μητέρες αποκτούν το πρώτο τους
παιδί προτού συμπληρώσουν το
30ό έτος της ηλικίας τους. 

Υπάρχει, όμως, μια παράλογη
πρόνοια στη νομοθεσία την οποία
ενέκρινε η Βουλή εν τη «σοφία» της,
σύμφωνα με την οποία μια μητέρα
δεν δικαιούται επίδομα τέκνου, αν
δεν έχει εισφορές στο Ταμείο Κοι-
νωνικών Ασφαλίσεων. Αν δηλαδή
μια νεαρή κοπέλα αποφασίσει να

παντρευτεί και να κάνει οικογένεια
αμέσως μετά τις σπουδές της και
μετά να μπει στην αγορά εργασίας,
δεν μπορεί να πάρει επίδομα τέκνου.
Ενώ θα έπρεπε να επιβραβεύεται
για την απόφασή της να κάνει ένα,
δύο, ή τρία παιδιά, να τα μεγαλώσει
μέχρι να πάνε στο νηπιαγωγείο και
μετά να εργαστεί, τιμωρείται. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι ο θεσμός
του επιδόματος τέκνου εισήχθη μετά
την προ εικοσαετίας φορολογική
μεταρρύθμιση, από την οποία αφαι-
ρέθηκε η φορολογική έκπτωση για
κάθε εξαρτώμενο παιδί (ανεξαρτήτως
φορολογητέου εισοδήματος). Αργό-

τερα, με την οικονομική κρίση, ει-
σήχθησαν και οικονομικά κριτήρια
για την καταβολή του. Ένα φορο-
λογικό κεκτημένο της οικογένειας,
δηλαδή, καταργήθηκε, όπως καταρ-
γήθηκε και το κίνητρο, όσο μικρό
και αν ήταν για περισσότερες γεν-
νήσεις. Ένα άλλο παράδοξο είναι
το επίδομα που δίνεται στις πολύ-
τεκνες οικογένειες, όπως και τα κατά
καιρούς έκτακτα επιδόματα που εγ-
κρίνονται για τις «δικαιούχες» πο-
λύτεκνες οικογένειες. Αναφέρομαι
σε παραδοξότητα, αφού αποκλεί-
ονται από την καταβολή επιδόματος
τέκνου και των έκτακτων επιδομά-

των σε πολύτεκνες οικογένειες, οι
επαναπατρισθέντες Κύπριοι. Για να
λάβουν επόδομα τέκνου οι επανα-
πτρισθένες Κύπριοι, πρέπει να πε-
ράσουν πέντε χρόνια από την επι-
στροφή τους στην Κύπρο. Από αυτή
την πρόνοια δεν εξαιρούνται ούτε
νεαρά ζευγάρια, τα οποία, μετά την
ολοκλήρωση των σπουδών τους,
έμειναν και εργάστηκαν στο εξω-
τερικό για λίγα χρόνια, ακόμα και
δύο-τρία χρόνια. Το εξωφρενικό είναι
ότι οι οικογένειες αυτές έχουν υπο-
χρεώσεις, έναντι της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας, αλλά δεν έχουν ωφελή-
ματα. Οι άρρενες των επαναπατρι-

σθεισών οικογενειών είναι υποχρε-
ωμένοι να καταταγούν στην Εθνική
Φρουρά για να εκπληρώσουν τη
στρατιωτική τους θητεία, το αργό-
τερο έξι μήνες μετά τον επαναπα-
τρισμό τους. Για να πάρουν όμως το
επίδομα τέκνου, πρέπει να περιμέ-
νουν 60 μήνες! Κατά τα άλλα, αγα-
πούμε τους απόδημους και παράλ-
ληλα θέλουμε να επιστρέψουν στην
Κύπρο οι νέοι μας που παρέμειναν
στο εξωτερικό μετά την ολοκλήρωση
των σπουδών τους για να εργαστούν,
να αποκτήσουν πείρα, και να μετα-
φέρουν στον τόπο μας τις γνώσεις
και τις εμπειρίες τους. Τρομάρα μας!  

Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

Ενα χρόνο πριν, στα τέλη Δεκεμ-
βρίου του 2023, ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας μέσω του Τύπου εξήγ-
γειλε ότι θα προχωρήσει σε ανα-
σχηματισμό πριν από την ολοκλή-
ρωση των 18 μηνών διακυβέρνησης,
περίοδος που απαιτείται για την
εξασφάλιση υπουργικής σύνταξης.
Λίγες μέρες αργότερα ανακοίνωνε
έναν ευρύ ανασχηματισμό πιάνον-
τας μάλιστα εξαπίνης πολλά από
τα στελέχη των συγκυβερνώντων
κομμάτων που ενημερώθηκαν λίγο
πριν η είδηση δοθεί στη δημοσιό-
τητα. Σήμερα το ενδεχόμενο ενός
ακόμα ανασχηματισμού συζητείται
εκ νέου με διαρροές στον Τύπο ακό-
μη και σε σχέση με τα υπουργεία
που θεωρείται πιθανώς αναγκαία
η αντικατάσταση της ηγεσίας, τόσο
σε σχέση με χειρισμούς σε καίρια
ζητήματα όσο και σε σχέση με την
εικόνα που σχηματίζουν οι πολίτες
βάσει και των δημοσκοπήσεων των
τελευταίων μηνών.

Πάντως, από πλευράς Προέδρου
το μήνυμα που στέλνεται μέσω και

των συνεργατών του είναι πως δεν
συζητείται κάτι τέτοιο, με την ονο-
ματολογία ωστόσο σε σχέση με
συγκεκριμένα υπουργεία να είναι
έντονη τόσο από κυβερνητικά στε-
λέχη όσο και ανάμεσα σε επιχει-
ρηματικούς κύκλους που συναν-
τήθηκαν το προηγούμενο χρονικό
διάστημα με τον Νίκο Χριστοδου-
λίδη. Μάλιστα, διαμηνύεται πως
οι αρχικές σκέψεις ήταν να γίνουν
οι όποιες κινήσεις εντός Ιανουαρίου,
ενώ αυτή την ώρα φέρεται το θέμα
να παίρνει παράταση, αν και στον
Λόφο η συζήτηση περιστρέφεται
γύρω από την εικόνα που διαμορ-
φώνεται σε σχέση με την παραγω-
γικότητα και την απόδοση του κάθε
υπουργού, αλλά και το πώς διαχει-
ρίζεται μικρές ή μεγάλες κρίσεις. 

Την ίδια ώρα ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας ζήτησε, όπως και πέ-
ρυσι, από τον κάθε υπουργό να πα-
ρουσιάσει με την ολοκλήρωση της
χρονιάς την πορεία υλοποίησης
των δράσεων που έχουν εξαγγελθεί

ανά υπουργείο εντός του 2024 βάσει
και των προεκλογικών δεσμεύσεων,
καταγράφοντας τα έργα που έχουν
ολοκληρωθεί αλλά και αυτά που
εκκρεμούν όπως και τους λόγους
για τους οποίους σημειώθηκε κα-
θυστέρηση, καθώς και προτεινό-
μενες λύσεις για την επίσπευση
των διαδικασιών. Βέβαια αυτό είναι
μία συνήθης τακτική που ακολουθεί
ο Νίκος Χριστοδουλίδης και σε κα-
μία περίπτωση το Προεδρικό δεν
επιθυμεί διασύνδεση με ενδεχόμενο
ανασχηματισμό, αν και η απόδοση
ως προς την υλοποίηση του κυβερ-
νητικού έργου είναι πρωταρχική
απαίτηση για μία πετυχημένη πα-
ρουσία στα ηνία κάθε υπουργείου.
Την ίδια ώρα λέχθηκε στα μέλη της
κυβέρνησης ότι κατά τη συνάντηση
θα τεθούν και οι προτεραιότητες
για το 2025. 

Βλέμμα στις βουλευτικές 
Πάντως, το θέμα ανασχηματι-

σμός φέρεται να συζητείται και εν-

τός των κομμάτων που στηρίζουν
την κυβέρνηση Χριστοδουλίδη. Αν
και επίσημα, ακολουθώντας τη
γραμμή του Προεδρικού, σημει-
ώνουν πως δεν συζητείται τέτοιο
θέμα και πως είναι αναφαίρετο δι-
καίωμα του Προέδρου, εντούτοις
σε πολλές των περιπτώσεων έχουν
ειπωθεί μέχρι και ονόματα κομμα-
τικών στελεχών που κατά την άπο-
ψή τους θα ήταν ικανότερα να χει-
ριστούν συγκεκριμένα χαρτοφυ-
λάκια.

Μάλιστα, είναι και αυτοί που πι-
στεύουν πως η υπουργοποίηση
συγκεκριμένων στελεχών μπορεί
να συμβάλει στην αύξηση των πο-
σοστών τους ενόψει βουλευτικών
εκλογών, κάτι που διακαώς επιθυ-
μούν χωρίς ωστόσο να προβαίνουν
σε ουσιαστικές ενέργειες.  

Παρά τις δεσμεύσεις μετεκλο-
γικά πως έχουν πάρει το μήνυμα
της κάλπης των διπλών εκλογών
του περασμένου Ιούνη και πως αν
χρειαστεί θα ασκήσουν ακόμη και

κριτική στα κακώς έχοντα της κυ-
βέρνησης Χριστοδουλίδη, φαίνεται
ότι παραμένουν απλοί παρατηρητές
των εξελίξεων. Μπορεί να έκλεισαν
νοσοκομεία, να υπήρξαν αλυσιδω-
τές επιπτώσεις στην οικονομία από
την απεργία στο έτοιμο σκυρόδεμα,
η αντιπαράθεση υπουργείου Παι-
δείας με εκπαιδευτικούς να εντεί-
νεται, ωστόσο οι πλείστες των ανα-
κοινώσεων περιορίζονται στο ότι
πρέπει να επιδείξουν όλες οι πλευ-
ρές καλή θέληση για εκτόνωση των
διαφορών. 

Καμία ουσιαστική πρόταση, κα-
μία κριτική, άλλωστε κάποιοι εκ
των υπουργών είναι δικά τους παι-
διά και δεν θα μπορούσαν να έρ-
θουν σε αντιπαράθεση μαζί τους
όπως και με τις μεγάλες κοινωνικές
ομάδες μιας και είναι εν δυνάμει
ψηφοφόροι. Τα κόμματα της συγ-
κυβέρνησης επιλέγουν αυστηρό-
τερη κριτική σε σχέση με την εξω-
τερική πολιτική, όπως τις σχέσεις
Κύπρου με τις χώρες του ΝΑΤΟ,

μιας και δεν έρχονται σε άμεση
σύγκρουση. 

Όλοι επιλέγουν αυτή την ώρα
την εύκολη οδό, τη διεξαγωγή ημε-
ρίδων και συνεδρίων επί παντός
επιστητού ώστε να διεξαχθεί ένας
διάλογος με την κοινωνία και να
εξαχθούν συμπεράσματα που εύ-
κολα μπορούν να κατατεθούν ως
πολιτικές θέσεις ή αλλιώς να εμ-
πλέξουν όσο το δυνατόν περισσό-
τερα στελέχη που θεωρούν ότι
έχουν παραγκωνιστεί και δεν ακού-
γονται οι απόψεις τους και τα οποία
πιθανώς να τους γύρισαν την πλάτη
στις προηγούμενες εκλογές

Άλλωστε, εντός και των τριών
κομμάτων κατανοούν τη δυσκολία
να συμπληρώσουν ψηφοδέλτια για
τις βουλευτικές εκλογές του 2026
και μάλιστα με υποψήφιους που
μπορούν να συμβάλουν στην αύ-
ξηση των ποσοστών. Στο ΔΗΚΟ
υπάρχει μεγάλη ανησυχία για την
πιθανή μείωση των βουλευτικών
εδρών, αν και ακόμη τα συμπερά-

σματα είναι βάσει υποθετικών σε-
ναρίων. Πάντως, το κόμμα φαίνεται,
όπως χαρακτηριστικά διαμηνύουν
στελέχη του, να κινείται στον αυ-
τόματο με κάποιες εξαιρέσεις που
εργάζονται προς όφελος κυρίως
των προσωπικών τους φιλοδοξιών
και όχι για το ευρύτερο καλό. 

Το γεγονός, μάλιστα, ότι στις
πλείστες των περιπτώσεων οι θέσεις
των εκλεγμένων βουλευτών είναι
ουσιαστικά κατειλημμένες δυσχε-
ραίνει ακόμη περισσότερο τα πράγ-
ματα τόσο σε σχέση με την εκδή-
λωση ενδιαφέροντος στελεχών για
ένταξη στα ψηφοδέλτια όσο και
για την προσέλκυση υποψηφίων
που θα μπορέσουν να διευρύνουν
το κοινό που θα στηρίξει το κόμμα.
Άγνωστο παραμένει ακόμη και αν
η Ελένη Θεοχάρους θα είναι τελικώς
στο ψηφοδέλτιο του ΔΗΚΟ, κάτι
το οποίο ο Νικόλας Παπαδόπουλος
φέρεται να προκρίνει.

Στη ΔΗΠΑ μπορεί ο Μάριος Κα-
ρογιάν να βγήκε εκτός γραφείου
και να περιοδεύει σε πόλεις και χω-
ριά, αλλά αυτό δεν φέρεται να είναι
ικανό να δώσει στο κόμμα την ώθη-
ση για δυνατή παρουσία εντός κοι-
νοβουλίου. Εντός ψηφοδελτίου
αναμένεται να βρίσκονται νυν βου-
λευτές, τα πλείστα στελέχη του ευ-
ρωψηφοδελτίου μιας και θεωρούν-
ται σημαντικές μονάδες που θα
επιχειρήσουν να φέρουν ψηφοφό-
ρους που μέχρι τώρα δεν στήριζαν
το κόμμα, όπως και υποψήφιοι των
προηγούμενων βουλευτικών εκλο-
γών ορισμένοι εκ των οποίων θε-
ωρούνται δυνατά χαρτιά αν και
προέρχονται από επαρχίες που δύ-
σκολα το κόμμα θα μπορέσει να
εκλέξει βουλευτή. Πάντως, αυτό
που διαμηνύεται είναι ότι η ΔΗΠΑ
είναι το κόμμα που βρίσκεται πιο
κοντά αυτή την ώρα στην κυβέρ-
νηση, με στελέχη της να βρίσκονται
σε πλήρη συνεννόηση με το Προ-
εδρικό και που δεν αποκλείεται να
βρεθούν εντός του επόμενου κυ-
βερνητικού σχήματος.

Σε ό,τι αφορά την ΕΔΕΚ, η πα-
ραμονή της εντός των κομμάτων
που στηρίζουν την κυβέρνηση Χρι-
στοδουλίδη ξενίζει ακόμη και μέλη
της ηγετικής πυραμίδας. Θεωρείται
ότι είναι θέμα χρόνου η αποχώρησή
της, αν και ο Μαρίνος Σιζόπουλος
δεν έχει ακόμη ανοίξει τα χαρτιά
του τόσο για τις προθέσεις του σε
σχέση με τη συγκυβέρνηση όσο
και για το αν θα είναι αυτός που
θα οδηγήσει το κόμμα στις βου-
λευτικές εκλογές, με τη διάδοχη
κατάσταση να άρχισε ήδη να προ-
ετοιμάζεται. Πάντως και στην ΕΔΕΚ
τα πράγματα φέρεται να είναι δυ-
σοίωνα σε σχέση με τον καταρτισμό
των ψηφοδελτίων, με τις ενέργειες
από πλευράς κόμματος να είναι μη-
δαμινές ως προς αυτή την κατεύ-
θυνση. 

Σενάρια ανασχηματισμού
και στο βάθος το ’26

Την πορεία υλοποίησης του κυβερνητικού έργου
ανά τομέα ζητεί από τους υπουργούς ο Νίκος Χριστοδουλίδης 

<<<<<<

Από πλευράς προέδρου
Χριστοδουλίδη
το μήνυμα που στέλνεται
μέσω και των συνεργα-
τών του είναι πως δεν
συζητείται ανασχηματι-
σμός, με την ονοματολο-
γία ωστόσο σε σχέση με
συγκεκριμένα υπουρ-
γεία να είναι έντονη.

Εντός και των τριών κομμάτων ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ κατανοούν τη δυσκολία να συμπληρώσουν ψηφοδέλτια για τις βουλευτικές εκλογές του
2026 και μάλιστα με υποψήφιους που μπορούν να συμβάλουν στην αύξηση των ποσοστών.
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Iσως η πιο φωτογραφημένη τοιχο-
γραφία στις Βρυξέλλες, διά χειρός 
του Βέλγου καλλιτέχνη Ζουλιέν 
Κρεβέλ –που απεικονίζει το σύνθη-
μα «Το μέλλον είναι η Ευρώπη»–, 
με ζωντανά μπλε και κίτρινα χρώ-
ματα που κάλυπταν εγκαταλελειμ-
μένο κτίριο της λεωφόρου de La 
Roi, που καταλήγει στην ευρωπα-
ϊκή συνοικία, την έδρα των ευρω-
παϊκών θεσμών, κατεδαφίστηκε 
την περασμένη Τετάρτη. Η εικό-
να προκάλεσε πληθώρα σχολίων 
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης, 
με κάποιους, μάλιστα, να αναρω-
τιούνται εάν πρόκειται για κακό 
οιωνό για τον νέο ευρωπαϊκό θε-
σμικό κύκλο, που ξεκίνησε επι-
σήμως την περασμένη Κυριακή 
με την ανάληψη καθηκόντων της 
νέας Κομισιόν.  

Οι κακοί οιωνοί δεν εκλείπουν, 
πάντως, καθώς στην πραγματικό-
τητα η Ευρωπαϊκή Ενωση μπαίνει 
για τουλάχιστον έξι μήνες σε πο-
λιτική χειμερία νάρκη. «Μετά την 
κατάρρευση της γαλλικής κυβέρ-
νησης και για όσο δεν υπάρχει 

νέα κυβέρνηση στο Βερολίνο, δεν 
μπορούμε να αναμένουμε πολλά 
σε επίπεδο αποφάσεων, στις Βρυ-
ξέλλες», παραδέχεται στην «Κ» Ευ-
ρωπαίος διπλωμάτης.

Η Γερμανία είναι σε προεκλο-
γική περίοδο έως τις 23 Φεβρου-
αρίου, ενώ η Γαλλία ενδεχομένως 
να μη βγει από τη βαθιά πολιτική 
κρίση, ακόμη και με προκήρυξη 
νέων εκλογών το καλοκαίρι, εξηγεί 
η ίδια πηγή. Η κατάσταση «παρα-
λύει» ουσιαστικά την Ε.Ε. σε μια 
κρίσιμη συγκυρία και ενώ επιστρέ-
φει στον Λευκό Οίκο ο Ντόναλντ 
Τραμπ με απειλές για εμπορικό 
«πόλεμο» με την Ευρώπη και πιθα-
νή μείωση της στρατιωτικής βοή-
θειας προς την Ουκρανία.

«Δεν ήρθε το τέλος»
Δεν συμμερίζονται, πάντως, 

όλοι την ιδέα περί παράλυσης της 
Ενωσης ή του πολιτικού και οικο-
νομικού αντίκτυπου που προκαλεί 
η δημοσιονομική κατάσταση της 
Γαλλίας, παρά τις έκδηλες ανησυ-
χίες των αγορών και δημοσιευμά-
των, που μιλούν ακόμη και για κρί-
ση χρέους στην Ευρωζώνη, κατά 
το ελληνικό προηγούμενο.  

«Η πτώση της κυβέρνησης 
Μπαρνιέ δεν είναι το τέλος του 
κόσμου. Πολιτικά είναι επίπονη, 
μια και η Γαλλία δεν είναι συνηθι-
σμένη σε τέτοιου είδους κρίσεις, 
αλλά η χώρα διαθέτει πρόεδρο και 
οι κυβερνητικές υπηρεσίες θα συ-
νεχίσουν να λειτουργούν», σχολι-
άζει Ευρωπαίος διπλωμάτης, απα-
ντώντας σχετικά με τα σενάρια 
που προκαλεί η πιθανότητα να 

μην ψηφιστεί νέος προϋπολογι-
σμός έως το τέλος του έτους.

Ψύχραιμος έναντι δραματι-
κών σεναρίων για την Ευρωζώ-
νη εμφανίζεται και ο Σαντέρ Τορ-
ντουά, επικεφαλής οικονομολόγος 
του Centre for European Reform, 
στις Βρυξέλλες. «Η Γαλλία διαθέτει 
ισχυρή φορολογική βάση, συμπε-
ριλαμβανομένων σημαντικού ιδι-
ωτικού πλούτου, ισχυρών θεσμών, 
και δεν είναι εκτεθειμένη σε προ-
βληματική ξένη χρηματοδότηση. 
Πιθανότατα δεν θα υπάρξει άμεση 
δημοσιονομική κρίση στο δεύτε-
ρο μεγαλύτερο κράτος-μέλος της 
Ε.Ε., πόσο μάλλον στην Ευρωζώ-
νη», επισημαίνει.

Ωστόσο, η κρίση που προκάλε-
σε την κατάρρευση της κυβέρνη-
σης Μπαρνιέ προκλήθηκε από τον 
ετήσιο προϋπολογισμό για το 2025, 
γεγονός που υποδηλώνει ότι θα εί-
ναι αρκετά δύσκολο για το Παρίσι 
να αντιμετωπίσει το υψηλό δημο-
σιονομικό έλλειμμα ύψους 6,2% 
του ΑΕΠ, καθώς και το χρέος, που 
θα φτάσει φέτος στο 112,7%. Πριν 
από λίγους μήνες, αποφασίστηκε 
εξάλλου ότι η Γαλλία θα μπει σε 
καθεστώς διαδικασίας υπερβολι-
κού ελλείμματος.

Ευρωπαίος διπλωμάτης επιση-
μαίνει ότι το βασικό ερώτημα που 
καλείται πλέον να απαντήσει το 
Παρίσι είναι «πώς θα μειωθεί το 
έλλειμμα». Ο Τορντουά θεωρεί ότι 
εάν η Γαλλία δεν προχωρήσει σε 
έναν κατ’ ελάχιστον αυστηρό προ-
ϋπολογισμό, τότε θα υπάρξει πρό-
βλημα. «Το σχέδιο Μπαρνιέ προ-
έβλεπε σημαντική σύσφιγξη του 

προϋπολογισμού για την επόμενη 
πενταετία, προκειμένου να μπει 
δημοσιονομική τάξη. Η αδυναμία 
να περάσει ένας κατ’ ελάχιστον πιο 
αυστηρός προϋπολογισμός για το 
2025 δεν θα αποτελέσει καλό οι-
ωνό για μείωση των ελλειμμάτων 
και σταθεροποίηση του χρέους, 
μεσοπρόθεσμα», σημειώνει.

Η κρίση στη Γαλλία έρχεται 
σε μια συγκυρία όπου η μεγαλύ-
τερη πολιτική και οικονομική δύ-
ναμη της Ευρώπης κινδυνεύει να 
εξελιχθεί στον νέο «ασθενή» της, 
καθώς η ανάπτυξη στη Γερμανία 
προβλέπεται να  κινηθεί μόνο κα-
τά 0,7%, το 2025. Η οικονομική 
στασιμότητα μετά την πανδημία 
και οι άνευ προηγουμένου απώ-
λειες θέσεων εργασίας θα έχουν 
αντίκτυπο και στις εκλογές του 
Φεβρουαρίου. Πληθαίνουν, μάλι-
στα, οι φωνές για χαλάρωση των 
αυστηρών κανόνων για τις δαπά-
νες, του λεγόμενου «φρένου χρέ-
ους», που στάθηκε βασική αιτία 
για την κατάρρευση του κυβερ-
νητικού συνασπισμού. Τόσο η 
πρόεδρος της ΕΚΤ Κριστίν Λα-
γκάρντ όσο και το «γεράκι» της 
Μπούντεσμπανκ, Γιοακίμ Νάγκελ, 
ζητούν πλέον ευθέως μεταρρύθ-
μιση του «φρένου χρέους». Αυτό 
υποδηλώνει «την ανάγκη άμεσης 
εύρεσης περισσότερου δημοσιο-
νομικού χώρου, προκειμένου να 
αντιμετωπιστούν τα διαρθρωτικά 
προβλήματα της γερμανικής οι-
κονομίας», αναφέρει ο Τορντουά.

Το «δυστύχημα» για τον ίδιο 
είναι ότι ακόμη και στο σενάριο 
χαλάρωσης του «φρένου χρέους» 

της Γερμανίας, η γαλλική κρίση 
«κλείνει κάθε παράθυρο ευκαιρί-
ας» για δημοσιονομική ευθυγράμ-
μιση των δύο μεγαλύτερων οικο-
νομιών της Ευρωζώνης, στη βάση 
των προηγούμενων δεσμεύσεων 
του Μισέλ Μπαρνιέ για αντιμετώ-
πιση του γαλλικού ελλείμματος. 
Επιπλέον, ο Τορντουά εκτιμά πως 
εάν το Παρίσι δεν είναι σε θέση 
να διαχειριστεί τους προϋπολογι-
σμούς του, «τότε αποδυναμώνεται 
η ικανότητα της Ε.Ε. να λάβει απο-
φασιστικές πρωτοβουλίες σχετικά 
με τα κεφάλαια που απαιτούνται 
για ενίσχυση της άμυνας και της 
βιομηχανικής πολιτικής έναντι της 
Κίνας και του Τραμπ».

Τι κάνει η Κομισιόν;
Σε «αχαρτογράφητα νερά» κο-

λυμπά πλέον όχι μόνον η Γαλλία, 
όπως έγραψε γλαφυρά στο εξώ-
φυλλό του ο Economist, αλλά και 
ολόκληρη η Ε.Ε. τουλάχιστον για 
το επόμενο εξάμηνο. Αλλωστε, 
«η πολιτική αβεβαιότητα που βι-
ώνουν Γαλλία και Γερμανία ανα-
μένεται να περιορίσει σημαντικά 
την ικανότητα του «μπλοκ» να 
δώσει αποφασιστική απάντηση 
έναντι των πολλών διακρατικών 
προκλήσεων που αντιμετωπίζει», 
εκτιμά ο Αλμπέρτο Αλεμάνο, κα-
θηγητής Ευρωπαϊκού Δικαίου στο 
HEC, στο Παρίσι, ενώ πιστεύει ότι 
«κάποιοι ίσως αναμένουν από τη 
νέα Κομισιόν να ηγηθεί της Ενω-
σης. Δυστυχώς, το Κολέγιο των 
Επιτρόπων δεν είναι αρκετά αυ-

τόνομο από εθνικές πρωτεύουσες, 
για να συμβεί αυτό».

Κάποια κράτη-μέλη, πάντως, 
όντως εκτιμούν ότι η Ούρσουλα 
φον ντερ Λάιεν θα μπορούσε να 
καλύψει το κενό ηγεσίας που προ-
καλεί το «μπλακ άουτ» του γαλλο-
γερμανικού άξονα, τονίζει Ευρω-
παίος διπλωμάτης, φέρνοντας ως 
παράδειγμα την αποφασιστικότη-
τα που επέδειξε στην πανδημία 
και στον πόλεμο στην Ουκρανία. 
Την ιδέα φαίνεται να «φλερτάρει» 
πρωτίστως η ίδια, καθώς έσπευ-
σε λίγες ώρες μετά την κατάρ-
ρευση της κυβέρνησης Μπαρνιέ 
να ταξιδέψει αιφνιδιαστικά στην 
Ουρουγουάη, ώστε να κλείσει τη 
συμφωνία με χώρες της Λατινικής 
Αμερικής (Mercosur) για την οποία 
έβρισκε σθεναρή αντίσταση από 
το Παρίσι. Αγνωστη παραμένει, 
ωστόσο, η τύχη της συμφωνίας, 
μετά την παράτολμη κίνησή της 
να αψηφήσει τον Εμανουέλ Μα-
κρόν και μάλιστα σε στιγμή πολι-
τικής του αδυναμίας.

Σε κάθε περίπτωση, για τον κα-
θηγητή Αλεμάνο, «η άβολη αλή-
θεια είναι ότι η Ε.Ε. δεν διαθέτει 
αυτόνομη ηγεσία ικανή να ενώ-
σει τα κράτη-μέλη προς μια κοι-
νή στρατηγική, είτε πρόκειται για 
προστασία της Ευρώπης από τον 
Τραμπ είτε για ανανέωση της υπο-
τονικής οικονομίας της. Η έλλειψη 
πολιτικής αυτονομίας της Ενω-
σης και η περιορισμένη πολιτική 
ολοκλήρωση σύντομα θα αναδει-
χθούν το κύριο “εμπόδιο” για την 
υπεράσπισή της έναντι εσωτερι-
κών και εξωτερικών προκλήσεων». 
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Γαλλικός χειμώνας στην Ε.Ε.
Θα παραλύσει την Ενωση η ακυβερνησία στο Παρίσι; Ευρωπαϊκές πηγές απαντούν στην «Κ»

«Μετά την κατάρρευση της γαλλικής 
κυβέρνησης και όσο δεν υπάρχει νέα 
κυβέρνηση στο Βερολίνο, δεν μπορού-
με να αναμένουμε πολλά σε επίπεδο 
αποφάσεων, στις Βρυξέλλες», παραδέ-
χεται Ευρωπαίος διπλωμάτης.

«Η άβολη αλήθεια είναι ότι η Ε.Ε. δεν 
διαθέτει αυτόνομη ηγεσία ικανή να 
ενώσει τα κράτη-μέλη προς μια κοινή 
στρατηγική», λέει ο Αλμπέρτο Αλεμά-
νο, καθηγητής Ευρωπαϊκού Δικαίου 
στο HEC, στο Παρίσι.ΕΙ
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Νέο Λαϊκό 
Μέτωπο

Μαζί Οι Ρεπουμπλικανοί

Η συμμαχία Αριστεράς - Ακροδεξιάς που έριξε την κυβέρνηση Μπαρνιέ

Η ΕΥΡΩΠΗ  
ΣΕ ΔΙΝΗ

Της ανταποκρίτριάς μας  
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Εθνική Συσπείρωση 
και σύμμαχοι
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κτήσεις και εδάφη
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«Πώς νιώθετε εκεί, σε αυτήν τη νη-
σίδα σταθερότητας;», με ρώτησε, 
όχι αστειευόμενος, ο Τζέρομιν Ζε-
τελμάγιερ στην αρχή του τηλεφω-
νήματός μας την Πέμπτη το πρωί. 
Το προηγούμενο βράδυ η –μόλις 
τριών μηνών– κυβέρνηση του Μι-
σέλ Μπαρνιέ στη Γαλλία είχε κα-
ταρρεύσει, με την υπερψήφιση 
πρότασης μομφής από τα κόμματα 
της Αριστεράς και της άκρας Δε-
ξιάς, με αφορμή έναν προϋπολο-
γισμό μετριοπαθούς λιτότητας. Ο 
Ζετελμάγιερ, διευθυντής σήμερα 
του ινστιτούτου Bruegel στις Βρυ-
ξέλλες, ήταν υψηλόβαθμο στέλε-
χος του γερμανικού υπουργείου 
Οικονομίας στην τελευταία έξαρ-
ση της ελληνικής κρίσης και αντι-
λαμβάνεται πλήρως πόσο έχουν 
αντιστραφεί τα δεδομένα  έκτοτε 
– αλλά και πώς η τρέχουσα αδυ-
ναμία της Γαλλίας και της Γερμα-
νίας καθιστά την Ευρωζώνη ξα-
νά ευάλωτη, σε μια περίοδο που 
αναμένεται ταραχώδης. Ακολου-
θεί μια ελαφρώς επιμελημένη και 
συντομευμένη εκδοχή της κου-
βέντας μας.

– H γαλλική κυβέρνηση έπεσε, 
αδυνατώντας να περάσει από 
την Εθνοσυνέλευση έναν προ-
ϋπολογισμό που θα μείωνε το 
δημοσιονομικό έλλειμμα κατά 
μία ποσοστιαία μονάδα του ΑΕΠ 
(από 6,1 σε 5%). Πόσο ανησυχη-
τικό είναι αυτό για τις δημοσιο-
νομικές προοπτικές της Γαλλίας; 
Τι κίνδυνο βλέπετε για μετάδοση 
της αναταραχής σε άλλα υπερ-
χρεωμένα κράτη-μέλη;

– Σ’ αυτή τη φάση δεν υπάρχει 
κίνδυνος μετάδοσης, γιατί δεν έχει 
υπάρξει κάποια αρνητική αντίδρα-
ση για τη Γαλλία στις αγορές. Για 
την ίδια τη Γαλλία, πάντως, είναι 
πολύ αρνητική εξέλιξη, γιατί πα-
γιώνει την αντίληψη ότι δεν είναι 
ικανή, με τους τρέχοντες κοινο-
βουλευτικούς συσχετισμούς, να 
προχωρήσει σε δημοσιονομική 
προσαρμογή. Η προσαρμογή αυ-
τή είναι αναγκαία, όχι μόνο γιατί 
την επιβάλλουν οι δημοσιονομικοί 
κανόνες (της Ε.Ε.), αλλά και γιατί 
έχει ένα πολύ υψηλό έλλειμμα και 
το χρέος βρίσκεται σε μη βιώσι-
μη τροχιά.

Ημουν μεταξύ αυτών που είχαν 
εκπλαγεί θετικά από τα μέτρα της 
κυβέρνησης Μπαρνιέ –τόσο στον 
προϋπολογισμό του 2025, τουλάχι-
στον στην αρχική του μορφή όσο 
και στο μεσοπρόθεσμο δημοσιονο-
μικό πλαίσιο που συμμορφωνόταν 
απολύτως με αυτό που ζητούσε η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή–, πήγαινε 
μάλιστα και λίγο πιο πέρα. Προ-
έβλεπε προσαρμογή 4% του ΑΕΠ 
σε βάθος επταετίας.

Δυστυχώς, δεν υπάρχει κοινο-
βουλευτική πλειοψηφία γι’ αυτό 
το πρόγραμμα. Αν οι αγορές πει-
στούν ότι η Γαλλία δεν μπορεί να 
κάνει αυτό που χρειάζεται δημοσι-
ονομικά, το κόστος δανεισμού της 
θα επηρεαστεί αρνητικά.

– Ακόμη και προσεχώς;
– Απολύτως. Ολα θα κριθούν 

από τα επόμενα βήματα. Το άμε-
σο μέλλον πάντως δείχνει αρκετά 
ζοφερό, γιατί αυτό το κοινοβούλιο 
δεν θα ψηφίσει κανέναν προϋπο-
λογισμό που περιλαμβάνει ουσι-
ώδη δημοσιονομική προσαρμο-
γή – θα τορπιλιστεί από κάποιον 
συνδυασμό της Αριστεράς και της 
άκρας Δεξιάς. Είναι επίσης πιθα-
νό, ακόμη και αν εγκρίνει τη συ-
νέχιση της εκτέλεσης του προϋ-
πολογισμού του 2024, να θέσει 
περιορισμούς στην ευελιξία της 
νέας κυβέρνησης να μειώσει τις 
δαπάνες. Σ’ αυτή την περίπτωση 

η Γαλλία θα μπει στον προθάλα-
μο μιας κρίσης χρέους. Υπάρχει 
και η ακραία επιλογή του άρθρου 
16 του Συντάγματος (κατάσταση 
εκτάκτου ανάγκης) για την έγκρι-
ση του προϋπολογισμού. Εκεί το 
ερώτημα είναι αν μπορεί να χρη-
σιμοποιηθεί χωρίς να ανατιναχθεί 
το πολιτικό τοπίο στη Γαλλία.

Ουσιαστικά έχουμε μια σύ-
γκρουση μεταξύ πολιτικών και δη-
μοσιονομικών περιορισμών και 
το ζήτημα είναι αν η πολιτική θα 
δώσει τον χώρο για την αναγκαία 
δημοσιονομική προσαρμογή.

– Oλα αυτά ακούγονται πολύ 
γνώριμα...

– Ναι (γελάει). Αυτό που καλού-
νται να κάνουν οι Γάλλοι είναι πο-
λύ μικρότερο από αυτό που έπρεπε 
να κάνει η Ελλάδα, βέβαια. Αλλά 
και η απειλή είναι μικρότερη – η 
Γαλλία δεν πρόκειται να εκδιωχθεί 
από το ευρώ.

– Δεν είναι όμως αυτό μέρος 
του προβλήματος; Μη νιώθο-
ντας αυτή την απειλή, η Γαλλία 
αποφεύγει τα πάρει τα αναγκαία 
μέτρα. Η Ελλάδα τα πήρε μόνο 
όταν ένιωσε την καυτή ανάσα 
της χρεοκοπίας στο σβέρκο της.

– Eτσι είναι. Και η Γαλλία μπορεί 
να μην το νιώσει ποτέ αυτό. Αλλά 
η Ιταλία βίωσε μια πολύ αρνητική 

αντίδραση των αγορών το 2018, 
στη Βρετανία είχαμε τη Λιζ Τρας – 
άρα μπορούν και οι μεγάλες χώρες 
να αντιμετωπίσουν προβλήματα.   

– Ποιο είναι το χειρότερο σενά-
ριο για τις σχέσεις Ε.Ε. - ΗΠΑ 
στη δεύτερη θητεία του Ντό-
ναλντ Τραμπ;

– Το πρώτο πράγμα που με ανη-
συχεί είναι η πιθανή κατάρρευση, 
μεσοπρόθεσμα, των προσπαθειών 
αναχαίτισης της κλιματικής αλλα-
γής – η Ε.Ε. είναι το μόνο μεγάλο 
οικονομικό μπλοκ το οποίο έχει 
απομείνει που παίρνει σοβαρά το 

ζήτημα. Στο θέμα αυτό η Ε.Ε. δεν 
έχει καμιά επιρροή επί του Τραμπ.

Το δεύτερο αφορά την Ουκρα-
νία και το ΝΑΤΟ. Είναι εύλογο οι 
ΗΠΑ να ζητήσουν η Ευρώπη να 
επωμιστεί μεγαλύτερο μέρος του 
βάρους (της Συμμαχίας). Κάποιες 
χώρες, όπως η δική σας και χώ-
ρες στα ανατολικά της Ε.Ε., ήδη 
το κάνουν. Αν όμως οι Αμερικα-
νοί εμπράκτως αποσύρουν την 
ομπρέλα ασφαλείας τους από την 
Ουκρανία ή από εμάς (σ.σ.: τις χώ-
ρες της Ε.Ε.), αυτό το σενάριο θα 
ήταν τρομακτικό – θα ήταν μια 
υπαρξιακή απειλή. Μπορεί να εί-
μαστε οικονομικά πιο ισχυροί από 
τη Ρωσία, αλλά έχουμε χάσει την 
ικανότητα να το μεταφράζουμε 
αυτό σε στρατιωτική ισχύ.

Στο πεδίο αυτό, πάντως, υπάρ-
χει δυνατότητα επιρροής επί του 
Τραμπ. Οι Ρεπουμπλικανοί είναι 
διχασμένοι στην εξωτερική πο-
λιτική και έχουν διοριστεί λογι-
κοί άνθρωποι – στο Στέιτ Ντι-
πάρτμεντ, ως επικεφαλής του 
Συμβουλίου Εθνικής Ασφαλείας 
κ.ά. Η νέα κυβέρνηση, επιπλέον, 
είναι σύσσωμη κατά της Κίνας, 
αλλά υπάρχουν δύο σχολές όσον 
αφορά την Κίνα και τη σχέση της 
με τη Ρωσία. Η μια σχολή θεωρεί 
ότι η Ρωσία είναι πρόβλημα της 
Ευρώπης και πρέπει η Ευρώπη να 
το διαχειριστεί· η άλλη βλέπει την 

πιο στενή σχέση Ρωσίας - Κίνας 
ως κοινή απειλή· αν ενισχυθεί η 
επιρροή αυτής της σχολής, αυτό 
ευνοεί την Ευρώπη.

Σίγουρα πάντως ο Τραμπ θα 
ζητήσει ανταλλάγματα – κατ’ αρ-
χάς υψηλότερες αμυντικές δαπά-
νες από τους Ευρωπαίους, ενδε-
χομένως και κάποια συμφωνία για 
την αγορά περισσότερων αμερι-
κανικών εξοπλισμών, που βραχυ-
πρόθεσμα ούτως ή άλλως θα τους 
χρειαστούμε.

– Κάτι τέτοιο ίσως τον αποτρέψει 
και από το να επιβάλει δασμούς.

– Σωστά, αν και σχετικά με 
τους δασμούς η όποια συμφωνία 
θα πρέπει να συνοδεύεται από μια 
αξιόπιστη απειλή αντιποίνων (σε 
περίπτωση που επιβληθούν). Και 
είναι κάτι που ξέρουμε πώς να το 
κάνουμε, το κάναμε και το 2018 
(σ.σ.: ως απάντηση στους δασμούς 
που επέβαλε τότε ο Τραμπ στον 
χάλυβα και το αλουμίνιο).

– Σε πόσο κρίσιμη κατάσταση 
βρίσκεται το γερμανικό οικο-
νομικό μοντέλο; Εχει γίνει αντι-
ληπτός από την πολιτική τάξη 
και τους τεχνοκράτες ο βαθ-
μός αναμόρφωσης που απαι-
τείται; O ίδιος ο διοικητής της 
Bundesbank  είπε ότι το «φρένο 
χρέους» πρέπει να καταργηθεί.

– Το μοντέλο βρίσκεται σε βα-
θιά κρίση, αλλά μπορεί να αναμορ-
φωθεί. Η Γερμανία έχει βρεθεί και 
στο παρελθόν σε δύσκολη θέση, ει-
δικά με τις ενεργειακές της πηγές. 
Κάθε φορά –με τον άνθρακα, με 
το πετρέλαιο– έβρισκε τη νέα πη-
γή που αντικαθιστούσε την παλιά. 
Τώρα βιώνει το ίδιο με το αέριο. 
Αναζητούνται λύσεις μέσω των 
ΑΠΕ, του πράσινου υδρογόνου, 
ενώ έχει τεθεί επί τάπητος και η 
επιστροφή στην πυρηνική ενέρ-
γεια. Το CDU, που αναμένεται να 
κερδίσει τις προσεχείς εκλογές, θα 
τα επανεξετάσει όλα αυτά.

Μετά, έχουμε το ζήτημα της 
διαρθρωτικής προσαρμογής. Αυ-
τό δεν είναι κάτι εύκολο για τους 
Γερμανούς. Υπάρχει ένας εφησυ-
χασμός, θεωρούμε ότι το μοντέλο 
μας είναι το πιο αποδοτικό, ενώ 
δεν είναι. Eχοντας επαναπαυτεί 
για καιρό στις δάφνες μας, τώρα 
ξυπνάμε και βλέπουμε ότι όλα τα 
τρένα καθυστερούν, ότι υπάρχει 
έλλειμμα επενδύσεων και δεν εί-
μαστε πια ανταγωνιστικοί. Αλλά 
τουλάχιστον τώρα ξυπνήσαμε.

Η μεγάλη πρόκληση θα είναι η 
κατανομή του κόστους της προ-
σαρμογής. Η Γερμανία σε 20 χρό-
νια θα είναι ακόμη μια πλούσια 
χώρα – αν και ίσως βυθισμένη στη 
στασιμότητα. Αυτό που δεν ξέρω 
είναι πόση πολιτική και κοινωνι-
κή αναταραχή θα υπάρξει έως τό-
τε. Απολύτως ζωτικό σε σχέση με 
αυτό θα είναι το τι θα γίνει με την 
αυτοκινητοβιομηχανία, σε τι βαθ-
μό θα επιβιώσει.

– Ακόμη και μετά τις εκλογές στη 
Γερμανία θα υπάρξει προοπτική 
στενής συνεργασίας με τη Γαλλία 
για τα κρίσιμα επόμενα βήματα 
στην ευρωπαϊκή ενοποίηση; Ή 
θα περιμένει το Βερολίνο να δει 
πρώτα τι θα γίνει στις γαλλικές 
προεδρικές εκλογές του 2027;

– Η αλλαγή ηγεσίας στη Γερ-
μανία και η επιστροφή του Τραμπ 
θα συμβάλουν σε μια καλύτερη 
συνεργασία το 2025-26. Μετά, το 
κρίσιμο ερώτημα όντως είναι τι 
θα γίνει στις γαλλικές προεδρικές 
εκλογές, και προφανώς ανησυχώ 
πολύ με το τι θα κάνει η Μαρίν Λε-
πέν αν γίνει πρόεδρος. Αλλά δεν 
είναι αυτή η προοπτική το μεγα-
λύτερο εμπόδιο σε τολμηρές ευ-
ρωπαϊκές πρωτοβουλίες: το κύ-
ριο πρόβλημα θα είναι η κλασική 
δυσπιστία που αποτρέπει τη δη-
μοσιονομική ενοποίηση – το χά-
σμα Βορρά-Νότου, μαζί με το νέο 
χάσμα Ανατολής - Δύσης σχετικά 
με τις αμυντικές δαπάνες και την 
αντιμετώπιση της Ρωσίας.

Εργαζόμενοι 

Ο Τζέρομιν Ζετελμάγιερ 

Αργήσαμε.
Αλλά σιγά σιγά

ξυπνάμε

Τζέρομιν Ζετελμάγιερ, διευθυντής του ινστιτούτου Bruegel

Η καθυστερημένη συνειδητοποίηση για τα αδιέξοδα του 
γερμανικού μοντέλου, οι κίνδυνοι από τη μεταρρυθμιστική 

ακαμψία της Γαλλίας και τα ρήγματα εντός της Ε.Ε.

RE
U

TE
RS

/F
AB

IA
N

 B
IM

M
ER

Τo πρώτο 

πράγμα που 

με ανησυχεί 

είναι η πιθα-

νή κατάρρευ-

ση, μεσοπρό-

θεσμα, των 

προσπαθειών 

αναχαίτισης 

της κλιματι-

κής αλλαγής 

– η Ε.Ε. είναι 

το μόνο με-

γάλο οικονο-

μικό μπλοκ 

το οποίο έχει 

απομείνει που 

παίρνει σοβα-

ρά το ζήτημα. 

Στο θέμα αυτό 

η Ε.Ε. δεν έχει 

καμία επιρ-

ροή επί του 

Τραμπ.

Αν οι Αμερι-

κανοί απο-

σύρουν την 

ομπρέλα τους 

από την Ου-

κρανία ή από 

εμάς [σ.σ.: 

τις χώρες της 

Ε.Ε.], θα ήταν 

μια υπαρξι-

ακή απειλή. 

Μπορεί να εί-

μαστε οικονο-

μικά πιο ισχυ-

ροί από τη 

Ρωσία, αλλά 

έχουμε χάσει 

την ικανότη-

τα να το με-

ταφράζουμε 

αυτό σε στρα-

τιωτική ισχύ.         

Η κλιματική 
αλλαγή

Υπαρξιακή
απειλή  

Δημόσιο 
χρέος 
ως ποσοστό 
του ΑΕΠ

Το γερμανικό 
ΑΕΠ 
τα τελευταία 
10 χρόνια

ΠΗΓΗ: 
Ομοσπονδιακή 
Στατιστική 
Υπηρεσία

ΠΗΓΗ: 
Ευρωπαϊκή 
Κεντρική 
Τράπεζα

80 112
110
108
106
104
102
100

75

70

65

60

% Η λιτότητα έφερε μείωση του χρέους στη Γερμανία Στάσιμη η γερμανική οικονομία μετά την πανδημία

2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 20142015 20152016 20162017 20172018 20182019 20192020 20202021 20212022 20222023 20242023

Η ΕΥΡΩΠΗ
ΣΕ ΔΙΝΗ

Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     9Τ Ο  Θ Ε Μ Α  Ι ΙΚυριακή 8 Δεκεμβρίου 2024

Της ΝΕΚΤΑΡΙΑΣ ΣΤΑΜΟΥΛΗ

«Είναι η Γαλλία η Ελλάδα του Ση-
κουάνα;» αναρωτιέται η Wall Street
Journal και οι επενδυτές ανησυχούν
για το αν η αναταραχή στη δεύτερη
μεγαλύτερη οικονομία της  Ευρώ-
πης θα μπορούσε να προκαλέσει
μια νέα κρίση στην Ευρωζώνη.

Οι χώρες του Νότου, συμπερι-
λαμβανομένης της Ελλάδας, προς
το παρόν παρακολουθούν τα οικο-
νομικά προβλήματα στον Βορρά
με ένα μειδίαμα, προσπαθώντας
ταυτόχρονα να κρύψουν καλά την
αγωνία τους για το αν τυχόν τα
προβλήματα θα τους συμπαρασύ-
ρουν, μόλις άρχισαν να βάζουν σε
τάξη τα δημοσιονομικά τους. Είναι
τελικά η Γαλλία η νέα Ελλάδα;

Υπάρχουν αναλογίες ανάμεσα
στην κατάσταση στη Γαλλία σή-
μερα και στην Ελλάδα το 2008-09,
όταν ξέσπασε η κρίση; «Η Γαλλία
έχει ένα διογκούμενο δημοσιονο-
μικό έλλειμμα και ένα κατακερμα-
τισμένο, ασταθές πολιτικό σύστημα
που φαίνεται ανίκανο να εφαρμόσει
τη δημοσιονομική διόρθωση που
χρειάζεται για να καταστεί το χρέος
βιώσιμο, όπως απαιτεί η Ε.Ε. και
αναμένουν οι αγορές», αναφέρει
ο Μιτζ Ραχμάν, επικεφαλής Ευρώ-
πης της εταιρείας Eurasia. Από
αυτή την άποψη, σημειώνει, η κα-
τάσταση θυμίζει πολύ Ελλάδα την
περίοδο της κρίσης: «Οι κυβερνή-

σεις έχουν ελάχιστη ή καθόλου νο-
μιμοποίηση, δεν έχουν πραγματική
εντολή να εφαρμόσουν τα σκληρά
μέτρα λιτότητας που απαιτούν η
δημοσιονομική και η οικονομική
κατάσταση, πέφτουν, σχηματίζον-
ται νέες κυβερνήσεις. Και αυτές,
όμως, θα δυσκολευτούν να εφαρ-
μόσουν το είδος της δημοσιονομι-
κής εξυγίανσης που απαιτείται, και
αυτή η κατάσταση θα συνεχιστεί
πιθανότατα έως το 2027». Από την
άλλη, εξηγούν οι αναλυτές, η κρίση
δεν είναι τόσο οξεία όσο ήταν πριν
από  το 2009. Το κόστος δανεισμού
της Γαλλίας μπορεί μεν να έχει αυ-
ξηθεί, αλλά παραμένει πολύ χαμηλό
σε σχέση με αυτό της Ελλάδας ή
της Ιταλίας τότε. Αυτό, αναφέρει
ο Ραχμάν, μπορεί να οφείλεται και
στο γεγονός ότι ο ρόλος της ΕΚΤ
έχει πλέον αλλάξει, δραστηριοποι-
είται στην αγορά ομολόγων και
μπορεί να προβεί στις απαραίτητες
ενέργειες για να συγκρατήσει το

γαλλικό κόστος δανεισμού. «Η Γαλ-
λία έχει τώρα πολλές ευκαιρίες να
αναλάβει δράση, έχει πολλά εργα-
λεία και η Ευρωζώνη δεν χρειάζεται
να ανησυχεί πάρα πολύ δεδομένων
όλων των διαθέσιμων μηχανισμών
άμυνας», σχολιάζει από την πλευρά

του ο Γκάμπριελ Στερν της Oxford
Economics. Ομως, προσθέτει, «είναι
μια απίστευτη στιγμή στην Ιστορία
όταν οι αποδόσεις της Γαλλίας είναι
έστω και λίγο πάνω από της Ελλά-
δας».

Ο Παναγιώτης Πετράκης, ομό-

τιμος καθηγητής του Τμήματος Οι-
κονομικών Επιστημών του Εθνικού
και Καποδιστριακού Πανεπιστημίου
Αθηνών, θεωρεί ότι η σύγκριση
των δύο κρίσεων συνιστά περισ-
σότερο απλούστευση που επιχει-
ρείται για να γίνει κατανοητή η
κρισιμότητα των στιγμών. «Πιθανόν
να έχουμε πολιτικές και κοινωνικές
επιπτώσεις, η μεσαία τάξη στη Γαλ-
λία θα πιεστεί ακόμη περισσότερο,
αλλά αυτό δεν σημαίνει ότι η Γαλλία
θα υποστεί μνημονιακή κρίση. Για
να έχεις μνημόνιο σε μια χώρα θα
πρέπει να διακοπεί η αγορά ομο-
λόγων σου. Τέτοιο θέμα δεν υπάρ-
χει». Παράλληλα, είναι εξαιρετικά
απίθανο η Γαλλία να αποκτήσει
σύντομα κυβέρνηση με εντολή για
πιο αυστηρή δημοσιονομική πο-
λιτική, οπότε οι κίνδυνοι για την
αγορά ομολόγων της θα συνεχίσουν
να αυξάνονται.

Η δυναμική του χρέους της δεν
είναι τόσο άσχημη όσο εκείνη της
Ελλάδας στη δεκαετία του 2010,
αλλά μια γαλλική κρίση δημόσιου
χρέους θα αποτελούσε πρόβλημα
για την Ευρωζώνη στο σύνολό της,
προειδοποιούν οι αναλυτές. «Υπάρ-
χει πάντα ο κίνδυνος να υπάρξει
μετάδοση σε άλλες οικονομίες που
θεωρούνται ευάλωτες, αλλά πολλές
από τις χώρες της νότιας Ευρώπης
έχουν κάνει τα μαθήματά τους»,
επισημαίνει ο Ραχμάν. Οπως εξηγεί,
η Ελλάδα είναι ένα καλό παράδειγμα

χώρας που εφάρμοσε σοβαρές οι-
κονομικές μεταρρυθμίσεις, που
έγινε πιο ανταγωνιστική. 

«Η Γαλλία δεν προχώρησε ποτέ
σε δημοσιονομική προσαρμογή
και αυτό είναι το πρόβλημα. Πρό-
κειται για μια κρίση που επωάζεται
εδώ και πολύ καιρό και για τον λόγο
αυτό, η κρίση είναι ιδιαίτερα οξεία»,
τονίζει. Ο Γκάμπριελ Στερν σημει-
ώνει πως αυτή τη στιγμή η Γαλλία
είναι πιο ευάλωτη από την Ελλάδα
όσον αφορά τα δημοσιονομικά ζη-
τήματα και το δημόσιο χρέος, αλλά
και όσον αφορά την αστάθεια του
τραπεζικού τομέα. Ομως, υπενθυ-
μίζει, η Ελλάδα παραμένει πιο ευά-
λωτη από τη Γαλλία όσον αφορά
τους θεσμούς, το πώς επηρεάζεται
από τους εξωτερικούς παράγοντες
και το ιστορικό της.

«Η Ελλάδα δρέπει τους καρπούς
της μνημονιακής εξισορρόπησης
των οικονομικών της. Δημοσιονο-
μικά είμαστε πολύ καλύτερα, δεν
φαίνεται να υφιστάμεθα άμεσες
συνέπειες», αναφέρει από την πλευ-
ρά του ο Παναγιώτης Πετράκης. Η
πολιτική αναταραχή εκ πρώτης
όψεως μοιάζει να είναι πρόβλημα
της Γαλλίας, ωστόσο, προσθέτει,
σε συνδυασμό με τα προβλήματα
της Γερμανίας, που επίσης βρίσκε-
ται σε μια σχετική αναταραχή, ση-
μαίνει για την Ε.Ε. μια μεγαλύτερη
δυσκολία στη λήψη πολιτικών απο-
φάσεων.

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Με έμφαση στην ανταγωνιστικό-
τητα της Ευρώπης και την ενισχυ-
μένη αυτονομία της ξεκινά η νέα
Ευρωπαϊκή Επιτροπή τη δεύτερη
θητεία της Ούρσουλα φον ντερ Λάι-
εν, με την Πρόεδρο να έχει χτίσει
μια δομή επικεντρωμένη στην ίδια,
και με έμφαση στην ενίσχυση της
καινοτομίας και της βιομηχανίας
της άμυνας εν μέσω ενός αβέβαιου
κόσμου, δεδομένης της ρευστότη-
τας για το μέλλον των σχέσεων με
τις ΗΠΑ, τον οικονομικό ανταγω-
νισμό με την Κίνα και μιας εχθρικής
Ρωσίας.

Στη δεύτερη πενταετία της η
κα Φον ντερ Λάιεν θα πρέπει να
συνεργαστεί και με ένα πιο απρό-
βλεπτο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο,
όπου παρά τη διατήρηση της πρω-
τοκαθεδρίας (σε έδρες) των κεν-
τρώων πολιτικών ομάδων, το Ευ-
ρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα και ο ηγέτης
του, Μάνφρεντ Βέμπερ, ήδη δεν
διστάζουν να συνεργαστούν ευ-
καιριακά και ανάλογα με το θέμα
με τη συντηρητική, μέχρι και άκρα,
δεξιά του ECR. Μετά πάντως τις
αντιδράσεις που προκάλεσε ο διο-

ρισμός σε σημαντική αντιπροεδρία
υπουργού της κυβέρνησης Μελόνι,
η κα Φον ντερ Λάιεν φρόντισε, πα-
ρασέρνοντας όπως φαίνεται και
τον κ. Βέμπερ, να κάνει κάποιες
έστω παραχωρήσεις (μερικές συμ-
βολικές) στους «κυβερνητικούς
εταίρους» της από τις ομάδες των
σοσιαλδημοκρατών (S&D) και των
φιλελευθέρων (Renew). Έκανε πα-
ράλληλα άνοιγμα στους Πράσινους
με τον διορισμό του τέως ηγέτη
τους, ΦιλίπΛαμπέρ, ως προσωπικού
της σύμβουλου, καθώς στόχος της
είναι να διατηρήσει την έμφαση
στις κλιματικές πολιτικές (όπως
φαίνεται και από τον διορισμό της
Τερέζα Ριμπέρα σε σημαντική σχε-
τική θέση) ακόμα και αν πλέον μιλά
για την εφαρμογή των μέτρων (και
όχι νέα μέτρα) για μια καθαρή (όχι
πράσινη) μετάβαση.

Πρόκειται για μια ακροβατική
ισορροπία στην οποία όμως την
ευνοεί η μετεκλογική στροφή της
Ευρώπης στα δεξιά, τη στιγμή που
η Γερμανία βρίσκεται σε περίοδο
αβεβαιότητας μέχρι τις ομοσπον-
διακές εκλογές του Φεβρουαρίου,

και που ο Εμανουέλ Μακρόν, πάλαι
ποτέ ισχυρός πυλώνας της Ε.Ε. με
τον οποίο η κα Φον ντερ Λάιεν είχε
μια παραγωγική σχέση, είναι απο-
δυναμωμένος σχεδόν δύο χρόνια
πριν από τις επόμενες προεδρικές
εκλογές. Το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο
παραμένει πάντως ευνοϊκό πεδίο
–αυτή τη στιγμή– για την πρόεδρο
της Κομισιόν δεδομένης της κυ-
ριαρχίας του ΕΛΚ, ειδικά καθώς η
κα Φον ντερ Λάιεν επιβίωσε της
κρίσης στις σχέσεις της με τους μι-
σούς ηγέτες λόγω της αρχικής στά-
σης της για τη Μέση Ανατολή. Η
ανάληψη της Προεδρίας του Ευ-
ρωπαϊκού Συμβουλίου από τον σο-
σιαλιστή Πορτογάλο τέως πρωθυ-
πουργό Αντόνιο Κόστα θα είναι
παραδόξως θετικός παράγοντας
για την κα Φον ντερ Λάιεν, δεδο-
μένης της καλής προσωπικής σχέ-
σης η οποία απέχει έτη φωτός από
τη συγκρουσιακή σχέση που είχε
με τον Σαρλ Μισέλ.

Κύπρος στο τραπέζι
Η Κύπρος έχει κάθε λόγο να ανα-

μένει πως θα επωφεληθεί από την

κυριαρχία στην Ε.Ε. μιας πολιτικής
οικογένειας στην οποία ανήκει ο
πρόεδρος Χριστοδουλίδης, αν και
δεν είναι επίσημα μέλος καθώς ο
ΔΗΣΥ δεν συμμετέχει στην κυβέρ-
νησή του, εντάσσεται στην πράξη
με τις ευλογίες του κόμματος της
αντιπολίτευσης. Πέρα πάντως από
τις καλές προσωπικές σχέσεις του
ΠτΔ με την κα Φον ντερ Λάιεν,
αλλά και της παλαιότερης συνερ-
γασίας με τον κ. Κόστα ως ενός
από τους ηγέτες των μεσογειακών
κρατών της ΕΕ (η Πορτογαλία συμ-
μετέχει στους MED9 παρότι βρέ-
χεται από τον Ατλαντικό), και τις
πρωτοβουλίες που αναλαμβάνει
και τον ρόλο που επιδιώκει πλέον
η Κύπρος για την περιοχή της αλλά
και για θέματα που την αφορούν
στο τραπέζι, ενδιαφέρον θα έχει
το πώς η νέα κατάσταση πραγμά-
των στις Βρυξέλλες θα επηρεάσει
και τον ρόλο που πιθανόν να παίξει
η Ε.Ε. στο Κυπριακό.

Κυπριακό, στην Ούρσουλα
Οι ενδείξεις με την ανάληψη

των καθηκόντων της νέας Κομισιόν

ήταν πως πέρα από τη διάσταση
της χρηματοδοτικής στήριξης στους
Τουρκοκύπριους και τις δικοινοτικές
πρωτοβουλίες, και πέρα από τη
συμπερίληψη του Κυπριακού ως
σημαντικού παράγοντα για τα ευ-
ρωτουρκικά, οτιδήποτε έχει να κά-
νει με την πολιτική διάσταση του
ζητήματος θα περνά πρώτα από
το γραφείο Φον ντερ Λάιεν (ανε-
ξάρτητα αν τελικά θα αποδώσει η
επιμονή Χριστοδουλίδη στην ιδέα
διορισμού απεσταλμένου της Ε.Ε.).

Αυτό γινόταν την περίοδο του
Ζαν Κλοντ Γιούνκερ, ο οποίος στο
πλαίσιο της χημείας του με τον
τέως πρόεδρο Αναστασιάδη αλλά
και το θετικό κλίμα για την ίδια
την Ε.Ε. λόγω της προόδου στη δια-
πραγμάτευση Αναστασιάδη - Ακιν-
τζί, ασχολήθηκε ιδιαίτερα με το
Κυπριακό.

Πέρα από τη συμμετοχή του Πί-
τερ βαν Νούφελ ως τεχνοκρατικού
συμβούλου από πλευράς της Κο-
μισιόν στην Αποστολή Καλών Υπη-
ρεσιών του ΟΗΕ, και ο τότε αντι-
πρόεδρος της Κομισιόν, Φρανς Τί-
μερμανς, και η ύπατη εκπρόσωπος

Φεντερίκα Μογκερίνι εκπροσώπη-
σαν την Ε.Ε. σε συνόδους για το
Κυπριακό.

Κοινοτικές πηγές εκτιμούν πως
η όποια εμπλοκή της Ε.Ε. στη δια-
δικασία για το Κυπριακό θα κινηθεί
στο ίδιο πλαίσιο, με τις αποφάσεις
και την κατεύθυνση να δίνονται
από το γραφείο της Προέδρου. Αβέ-
βαιο παραμένει ποιος και πόσο έν-
τονος θα είναι ο ρόλος της ΕΥΕΔ
δεδομένης της έμφασης που η νέα
ύπατη εκπρόσωπος, Κάγια Κάλας,
δίνει σε θέματα που αφορούν τη
Ρωσία και τον πόλεμο στην Ουκρα-
νία, αλλά και της αλλαγής φρουράς
στη διεύθυνση Ευρώπης της δι-
πλωματικής υπηρεσίας της ΕΕ. Συγ-
κεκριμένα, τη γνώστρια του Κυ-
πριακού, Ανγκελίνα Άικχορστ, η
οποία έχει διοριστεί πρέσβης της
Ε.Ε. στην Αίγυπτο, αντικατέστησε
ο Εσθονός Μάτι Μάασικας, πρώην
πρέσβης της Ε.Ε. στην Ουκρανία.

Το Κοινοβούλιο
Τέλος, στη νέα κατάσταση πραγ-

μάτων στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο

η Κύπρος διατηρεί την εκπροσώ-
πησή της στις δύο πολιτικές ομάδες,
με δύο ευρωβουλευτές του ΔΗΣΥ
στο ΕΛΚ (Φουρλά και Χατζηπαν-
τέλα) αλλά μόλις έναν στους Σο-
σιαλδημοκράτες (Μαυρίδη), αν και
διαχρονικά οι πολιτικοί του ΔΗΚΟ
και της ΕΔΕΚ δεν έβρισκαν εύκολο
να επηρεάσουν επιτυχώς την πο-
λιτική τους ομάδα λόγω των εντυ-
πώσεων που ακόμα αντέχουν (αν
και σταδιακά υποχωρούν) στις Βρυ-
ξέλλες για το Κυπριακό και για τον
αρνητικό ρόλο των Ε/Κ μετά το
2004, αλλά και λόγω της μικρής δύ-
ναμης των κομμάτων στο πλαίσιο
της πανευρωπαϊκής ομάδας.

Σημαντική παραμένει και η εκ-
προσώπηση της Κύπρου στην ομά-
δα της Αριστεράς μέσω του ΑΚΕΛ
(Γεωργίου), παρά το ότι το κόμμα
έχασε μια έδρα στις τελευταίες ευ-
ρωεκλογές – κυρίως λόγω του ότι
ένα πολιτικό κόμμα έχει διαφορε-
τικό ειδικό βάρος σε μια πολιτική
ομάδα από τη στιγμή που στο οικείο
κράτος μέλος του είναι κόμμα εξου-
σίας (όπως ο ΔΗΣΥ και όπως προς
το παρόν ακόμα θεωρείται το
ΑΚΕΛ).

Από εκεί και πέρα, η συμμετοχή
του ΕΛΑΜ στο ECR (Γεάδης) εν-
τάσσεται στο ευρύτερο πλαίσιο
της κανονικοποίησης πλέον της
Ακροδεξιάς τόσο στην Κύπρο όσο
και στην Ευρώπη, μέσω της υιο-
θέτησης ενός ηπιότερου προφίλ
αλλά διατηρώντας ακραία συντη-
ρητικές θέσεις – στο πρότυπο της
ανόδου στην εξουσία της Τζόρτζια
Μελόνι.

Το ΕΛΑΜ ήδη αξιοποιεί τη θέση
του ECR ως της τέταρτης μεγαλύ-
τερης πολιτικής ομάδας, και ως του
«παράνομου δεσμού» του ΕΛΚ (του
οποίου «επίσημες αγαπημένες» εί-
ναι τα κόμματα του κέντρου) για
να προβληθεί μέσω του Κυπριακού,
όπως έγινε και με την πρωτοβουλία
Γεάδη για συζήτηση της επετείου
της ανακήρυξης της «ΤΔΒΚ» στην
τελευταία Ολομέλεια.

Άγνωστο παραμένει ποια θα εί-
ναι η κληρονομιά του Φειδία Πα-
ναγιώτου, πέρα από το ότι μια μικρή
αντιπροσωπεία όπως η κυπριακή
έχει μια θέση λιγότερη στις πολι-
τικές ομάδες, μετά που ο ανεξάρ-
τητος ευρωβουλευτής δεν πέτυχε
να βρει πολιτική στέγη – κάτι που
τον άφησε εκτός από τις κοινοβου-
λευτικές επιτροπές τις οποίες θα
ήθελε και όπου ενδεχομένως θα
μπορούσε να εργαστεί καλύτερα,
όπως η Παιδείας. Πάντως, μέχρι
στιγμής φέρνει και προβάλλει την
εικόνα της Κύπρου (ανεξάρτητα
αν αυτό είναι καλό ή κακό) σε ένα
ευρύτερο, ανεξερεύνητο από την
παραδοσιακή πολιτική της χώρας
κοινό, αυτό των ΜΚΔ, ιδιαίτερα σε
σχέση με τις κουλτούρες που εξι-
δανικεύουν τον Έλον Μασκ και
προβάλλουν την απολιτίκ προσέγ-
γιση ως κάτι νέο.

Γιατί η γαλλική κρίση δεν είναι σαν της Ελλάδας

Από την καταστροφή στην αναγέννηση. Σχεδόν έξι χρόνια μετά την παράδο-
σή της στις φλόγες, τον Απρίλιο του 2019, η Παναγία των Παρισίων αποκατα-
στάθηκε και άνοιξε για το κοινό. Κατά τους αναλυτές, η αποκατάσταση της
γαλλικής οικονομίας θα είναι εξίσου δύσκολη αλλά όχι ακατόρθωτη, και η Ευ-
ρωζώνη δεν χρειάζεται να ανησυχεί πολύ δεδομένων όλων των διαθέσιμων
μηχανισμών άμυνας.

<<<<<<<

Παρά τους τίτλους
των media, οι διαφορές
είναι περισσότερες από
τις ομοιότητες. Οικονο-
μολόγοι αξιολογούν
στην «Κ» τον κίνδυνο
της μετάδοσης.

Κύπρος και Ε.Ε.
στην εποχή Ούρσουλα 2.0

Η δεύτερη θητεία, η θέση της Λευκωσίας στις νέες ισορροπίες
και πώς εντασσόμαστε στον νέο χάρτη του Ευρωκοινοβουλίου

<<<<<<

Η Κύπρος έχει κάθε λόγο
να αναμένει πως θα επω-
φεληθεί από την κυριαρ-
χία στην Ε.Ε. μιας πολι-
τικής οικογένειας στην
οποία ανήκει ο πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης.

Το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο παραμένει ευνοϊκό πεδίο για την πρόεδρο της Κομισιόν, δεδομένης της κυριαρχίας του ΕΛΚ, ειδικά καθώς η κα
Φον ντερ Λάιεν επιβίωσε της κρίσης στις σχέσεις της με τους μισούς ηγέτες λόγω της αρχικής στάσης της για τη Μέση Ανατολή.
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Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Απέναντι στον κίνδυνο να κατα-
στραφούν φυτείες εσπεριδοειδών,
όπως και τα αντίστοιχα δέντρα σε
αυλές οικιών, πάρκα και άλλους
δημόσιους χώρους, βρίσκεται αυτή
τη στιγμή η Κύπρος. Το πρόβλημα
που ανησυχεί έντονα το υπουργείο
Γεωργίας και ερευνητές από τον
Ιούλιο του 2023, όταν η ασιατική
ψύλλα των εσπεριδοειδών (Asian
citrus psyllid) ανιχνεύτηκε για πρώ-
τη φορά στο νησί, συγκεκριμένα
σε μία καλλιέργεια στο Φασούρι
της Λεμεσού και πλέον παντού,
μπορεί να εδράζεται στον μικρό-
κοσμο, την κοινωνία των εντόμων,
όμως επηρεάζει τη γεωργία, την
οικονομία, το περιβάλλον και τον
πολιτισμό. Ο προάγγελος της κα-
ταστροφής, ένα μικρό έντομο 3
έως 4 mm με διάστικτο καφέ σώμα
και ανοικτό καφέ κεφάλι, το οποίο
επικάθεται κυρίως στα εσπεριδο-
ειδή, δεν περιορίζεται μόνο στη
συστροφή των φύλλων στους νε-
αρούς βλαστούς, χωρίς να προκαλεί
ιδιαίτερη ζημιά στα δέντρα και την
παραγωγή, αλλά είναι ο κύριος φο-
ρέας της ασθένειας του κίτρινου
δράκου των εσπεριδοειδών ή huan-
glongbing (HLB), της πιο καταστρε-
πτικής τα τελευταία χρόνια ασθέ-
νειας για τα εσπεριδοειδή σε Αμε-
ρική, Ασία και Αφρική. Το κράτος
σε συνεργασία με ακαδημαϊκούς
ερευνητές, τόσο στην Κύπρο όσο
και τις ΗΠΑ, έχει σημάνει συνα-
γερμό από την πρώτη στιγμή με
τη λήψη μέτρων, όμως οι εκτιμήσεις
είναι ότι δεν γίνονταιαρκετά, καθώς
απαιτούνται περισσότερα άτομα
και οικονομικοί πόροι για ένα πρό-
γραμμα ολοκληρωμένο και αποτε-
λεσματικό, στα πρότυπα περιοχών
του πλανήτη που έχουν να επιδεί-
ξουν σημαντικά αποτελέσματα.

Τον περασμένο Νοέμβριο φιλο-
ξενήθηκε στην Πάφο το 21ο Πα-
νελλήνιο Φυτοπαθολογικό Συνέ-
δριο, όπου υπήρχε στρογγυλή τρά-
πεζα συζήτησης για την ασιατική
ψύλλα και το HLB. Δύο ερευνητές,
ο Γιώργος Βιδαλάκης του Πανεπι-
στημίου της Καλιφόρνιας στο Ρι-
βερσάιντ των ΗΠΑ, και ο Λεάντρο
Πένα του Πολυτεχνείου της Βα-
λένθια, ο οποίος διεξάγει έρευνες
στη Βραζιλία, μοιράστηκαν τεχνο-
γνωσία και εμπειρίες από το «μέ-
τωπο του πολέμου» με συναδέλφους
τους στην Κύπρο και λειτουργούς
του Τμήματος Γεωργίας. Οι ιστορίες
που διηγήθηκαν για το HLB προ-
καλούν ανατρίχιασμα, όπως είπε
χαρακτηριστικά στην «Κ» ο εντο-
μολόγος και αναπληρωτής καθη-
γητής στο Τμήμα Γεωπονικών Επι-
στημών του ΤΕΠΑΚ, δρ Μενέλαος
Σταυρινίδης. Όπως σημειώνει, τα
βακτήρια που εξαπλώνει δρουν
σαν σιωπηλός δολοφόνος των δέν-
τρων, μπλοκάροντας τη ροή θρε-
πτικών συστατικών. Τα φύλλα ανα-
πτύσσουν κίτρινο μοτίβο, οι καρποί
γίνονται πικροί και παραμορφω-
μένοι, και μέσα σε 5-8 χρόνια, το
δέντρο πεθαίνει. Παρά τα περισ-
σότερα από 2 δισεκατομμύρια δο-
λάρια που έχουν δαπανηθεί στην
έρευνα παγκοσμίως, οι επιστήμονες
δεν έχουν βρει θεραπεία. Τα στοι-
χεία είναι συγκλονιστικά. Η Φλό-
ριντα, κάποτε παγκόσμια δύναμη
στα εσπεριδοειδή, έχασε το 90%
της παραγωγής της, δεν μπορούν
να καλλιεργηθούν πλέον εσπερι-
δοειδή. Η Βραζιλία, ο μεγαλύτερος
παραγωγός στον κόσμο, έχασε τα
μισά της δέντρα. 

Έντομο από ΗΠΑ
Το Τμήμα Γεωργίας, σε συνερ-

γασία με το Ινστιτούτο Γεωργικών
Ερευνών, έχει λάβει μέτρα από την
πρώτη στιγμή, εκπονώντας Εθνικό
Σχέδιο Δράσης για το βλαβερό έν-
τομο, αποσκοπώντας, βάσει του
Άρθρου 17 του Κανονισμού (ΕΕ)
2016/2031, στον περιορισμό ή/και
την εξάλειψή του, ούτως ώστε να
αποτρέψει ή να μειώσει τους οποι-
ουσδήποτε υπαρκτούς κινδύνους
εξάπλωσης του βακτηρίου εφόσον
εισέλθει στο έδαφος της Κυπριακής
Δημοκρατίας. Τονίζοντας ότι ο
συγκεκριμένος επιβλαβής οργανι-
σμός δεν έχει ανιχνευθεί σε κανένα
άλλο κράτος-μέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, παρά μόνο στην Κύπρο,
η δρ Άνθεμις Μελιφρονίδου - Παν-
τελίδου, προϊσταμένη στον Κλάδο
Φυτοϋγείας του υπουργείου Γεωρ-
γίας, ανέφερε στην «Κ» ότι το σχέδιο
περιλαμβάνει μέτρα, όπως χημική
επεξεργασία, αλλά και βιολογικό
έλεγχο με την απελευθέρωση του
παρασίτου Tamarixia radiata, που
είναι εχθρός και καταπολεμά την
ασιατική ψύλλα. Το παράσιτο ει-
σήχθη από τις ΗΠΑ, μετά από με-
τάβαση λειτουργού του Ινστιτούτου
Γεωργικών Ερευνών στην Καλι-
φόρνια. Παράλληλα, γίνεται στενή
παρακολούθηση των οπωρώνων
και των αστικών φυτεύσεων, για
να επιβεβαιωθεί η απουσία του
HLB στην επικράτειά μας.Σύμφωνα
με τα στοιχεία του Τμήματος Γε-
ωργίας η πλησιέστερη στην Κύπρο
χώρα με εντοπισμό HLB είναι η Σα-
ουδική Αραβία.

Εισαγωγές φυτών
Η νομοθεσία της Ε.Ε. παρέχει

τα απαραίτητα εργαλεία για να κρα-
τήσει το HLB εκτός Ευρωπαϊκής
Ένωσης, απαγορεύοντας την ει-
σαγωγή φυτών εσπεριδοειδών. «Οι
εισαγωγείς μας είναι ενήμεροι γι’
αυτή την απαγόρευση, και καθώς
όλες οι εισαγωγές φυτών και φυ-
τικών προϊόντων καταγράφονται
μέσω ευρωπαϊκής ηλεκτρονικής
πλατφόρμας, οι επιθεωρητές του

Τμήματος βρίσκονται σε εγρήγορση
για να διασφαλίσουν ότι στις απο-
στολές φυτών από τρίτες χώρες
δεν περιλαμβάνονται φυτά εσπε-
ριδοειδών», σημείωσε η κα Μελι-
φρονίδου. Απαντώντας σε σχετική
ερώτηση, διαβεβαίωσε ότι μέσω
της αντίστοιχης δικοινοτικής επι-
τροπής έχουν ενημερωθεί και τα
Κατεχόμενα, ώστε να βρίσκονται
σε επιφυλακή και να λάβουν μέτρα.
Το Τμήμα πιστεύει ότι η ασιατική
ψύλλα εισήλθε στην Κύπρο μέσω
φυτικού υλικού που μεταφέρθηκε
στις αποσκευές ταξιδιωτών και
ανησυχεί σοβαρά ότι το HLB θα ει-
σέλθει στην Κύπρο με τον ίδιο τρό-
πο. Για τον λόγο αυτό έχει ξεκινήσει
εκστρατεία ευαισθητοποίησης του
κοινού, ώστε να μη γίνονται εισα-
γωγές, είτε μέσω αποσκευών είτε
μέσω διαδικτυακών αγορών.

Χρειάζονται περισσότερα
Από τη σκοπιά του, ο δρ Σταυ-

ρινίδης, ο οποίος με την ομάδα του

συμμετέχει στο έργο της ανάλυσης
των μετρήσεων του πληθυσμού
του εντόμου, εκτιμά ότι παρά τις
μεγάλες προσπάθειες που κατα-
βάλλει από την πρώτη στιγμή το
Τμήμα, χρειάζεται να γίνουν πολύ
περισσότερα, δεδομένου του μικρού
αριθμού σε προσωπικό και οικο-
νομικούς πόρους που διατίθενται
σήμερα. «Για να προλάβουμε έγ-
καιρα το βακτήριο, πρέπει να δια-
τηρούμε τους πληθυσμούς του εν-
τόμου σε χαμηλά επίπεδα, σε όλη
την Κύπρο.

Και δεύτερον να κάνουμε συ-
χνούς ελέγχους, για να διαπιστώ-
σουμε πολύ νωρίς μία άφιξη του
βακτηρίου. Τότε θα είμαστε τυχεροί,
αλλά και μεθοδικοί, ώστε ενδεχο-
μένως να καταφέρουμε να το πε-
ριορίσουμε για κάποιο χρονικό διά-
στημα ή και να το κρατήσουμε για
μεγάλο χρονικό διάστημα σε πολύ
χαμηλά επίπεδα, όπως γίνεται στην
Καλιφόρνια των ΗΠΑ, όπου συναν-
τάταικαι το έντομο και το βακτήριο,
αλλά οι ζημιές που έχουν σημειωθεί
από θανάτους δέντρων είναι πάρα
πολύ μικρές», είπε.

Την ίδια ώρα επισήμανε ότι το
πρόγραμμα που εφαρμόζει η Κα-
λιφόρνια είναι πλήρως οργανωμένο.
Με συμμετοχή πάρα πολλών υπη-
ρεσιών και με πολύ καλή συνερ-
γασία μεταξύ των παραγωγών, των
ερευνητών και της κυβέρνησης,
όπως εξήγησε. Και ασφαλώς με ση-
μαντικές χρηματικές δαπάνες. «Αν-
τιθέτως, στην Κύπρο προσπαθούμε
ουσιαστικά να σκοτώσουμε ένα
σμήνος μυγών με μία μόνο μυγο-
σκοτώστρα», ανέφερε. «Υπάρχει
κάποια χρηματοδότηση, σίγουρα
όμως θα πρέπει αυτό το θέμα να
μελετηθεί εκ νέου, δεδομένου ότι
τα μέτρα αυτά θα πρέπει να λη-
φθούν για σειρά ετών», είπε από
την πλευρά της η δρ Μελιφρονίδου
- Παντελίδου.

Ευρύ πλάνο
Ο επίκουρος καθηγητής γεωρ-

γικής και παραγωγικής εντομολο-
γίας στο Γεωπονικό Πανεπιστήμιο

Αθηνών, Αντώνιος Τσαγκαράκης,
ο οποίος έχει ασχοληθεί ερευνητικά
και σε βάθος με την ασιατική ψύλλα,
όταν εργαζόταν στο Πανεπιστήμιο
της Φλόριντα, θεωρεί ότι η επιλογή
του Τμήματος Γεωργίας να εισα-
γάγει το ωφέλιμο παρασιτοειδές
είναι μία πολύ καλή λύση, και ότι
θα είναι αρκετά αποτελεσματικό
για ένα κλειστό νησί, όπως η Κύ-
προς. Ανέφερε στην «Κ» ότι συγ-
χρόνως πρέπει να κατατεθεί ένα
ευρύ πλάνο ολοκληρωμένης αντι-
μετώπισης της ασιατικής ψύλλας.
Επίσης, μέχρι την εγκατάσταση
φυσικών εχθρών, που είναι μακρο-
πρόθεσμος στόχος, δεν πρέπει να
αφεθεί το έντομο χωρίς κάποιες
μεθόδους ελέγχου του πληθυσμού,
είτε καλλιεργητικές, π.χ. το να μει-
ωθεί η αζωτούχος λίπανση, για να
περιοριστεί η νεαρή βλάστηση
στην οποία είναι ενεργό το βλαβερό
έντομο, είτε μείωση των ακανόνι-
στων αρδεύσεων. Ακόμη προτείνει
να γίνει ένα πρόγραμμα, στο οποίο
να χρησιμοποιηθούν διάφορα άλλα
βιοπροστατευτικά συμβατά με τα
παρασιτοειδή, για να μησκοτώνουν
τα ωφέλιμα έντομα, αλλά να μπο-
ρούν να είναι αποτελεσματικά πάνω
στον εχθρό.

Ευνοϊκές θερμοκρασίες
Οι υψηλές θερμοκρασίες στην

Κύπρο ευνοούν το έντομο, διότι,
όπως εξήγησε ο δρ Τσαγκαράκης,
οι ευνοϊκότερες για τη δράση του
είναι στους 25-27 βαθμούς Κελσίου,
κατά τη διάρκεια της μέρας. Συγ-
χρόνως θεωρεί ότι οι χώρες της
Μεσογείου είναι σε ευνοϊκότερη
θέση σε σύγκριση με τη Φλόριντα,
που είναι το παράδειγμα με τις πιο
ολέθριες συνέπειες από τη δράση
του εντόμου και του βακτηρίου,
διότι δεν έχουν τόσο υψηλή ατμο-
σφαιρική υγρασία, που βοηθά τα
δέντρα να βγάζουν συνεχώς βλα-
στούς. Αντιθέτως, στη Μεσόγειο
υπάρχουν περισσότερο ξηροθερ-
μικές συνθήκες, τονίζοντας ότι
αυτό δεν σημαίνει ότι θα πρέπει
να εφησυχάσουμε. 

Ο Δράκος που απειλεί τα εσπεριδοειδή
Ο φορέας της ολέθριας ασθένειας HLB ήδη εξαπλώθηκε στην Κύπρο – Τα μέτρα και οι προβληματισμοί για τα αποτελέσματα

Ασιατική Ψύλλα των Εσπεριδοειδών
(Asian citrus psyllid)

Σημαντικός εχθρός γιατί... 

• Κύριος φορέας της ασθένειας
του κίτρινου δράκου των Εσπεριδοειδών 
(HLB), της πιο καταστρεπτικής ασθένειας 
για τα εσπεριδοειδή σε Αμερική, Ασία 
και Αφρική. 

• Το HLB δεν έχει ανιχνευθεί
στην Κύπρο και την υπόλοιπη Ευρώπη, 
όμως βρίσκεται μόνο στην Κύπρο το 
έντομο – φορέας.

• Η πιο κοντινή χώρα με εντοπισμό HLB 
είναι η Σαουδική Αραβία.

Πότε εντοπίστηκε
το έντομο στην Κύπρο;

• Στη Λεμεσό, 25 Ιουλίου 2023.
Σήμερα παγκύπρια.

Εάν ο HLB φτάσει στην Κύπρο...

• Ξήρανση των εσπεριδοειδών
μέσα σε λίγα χρόνια.

• Καταστροφικές συνέπειες για γεωργία, 
οικονομία και περιβάλλον.

<<<<<<<

Η Κυπριακή Δημο-
κρατία εισήγαγε από
την Καλιφόρνια των
ΗΠΑ και απελευθέρωσε
παράσιτο, το οποίο είναι
εχθρός και καταπολεμά
την ασιατική ψύλλα.

<<<<<<<

Σε αντίθεση με
την Καλιφόρνια, στην
Κύπρο προσπαθούμε
να σκοτώσουμε ένα σμή-
νος μυγών με μία μόνο
μυγοσκοτώστρα, είπε
στην «Κ» ο εντομολόγος
στο ΤΕΠΑΚ, Μενέλαος
Σταυρινίδης.

Τι λένε
καλλιεργητές

Φυτείες με εσπεριδοειδή συ-
ναντά κανείς σε παράλιες πε-
ριοχές, κυρίως στην Πάφο, τη
Λεμεσό και την Πόλη Χρυσο-

χούς. Επίσης στις περιοχές Ακα-
κίου - Περιστερώνας και Αρακα-
πά - Επταγώνειας - Διερώνας. Η
εσπεριδοκαλλιέργεια στην Κύ-

προ έχει έκταση με βάση τα
στοιχεία του ΚΟΑΠ (2023) περί-
που 30.000 δεκάρια. Σε αυτόν
τον αριθμό δεν περιλαμβάνον-
ται τα εσπεριδοειδή σε κήπους
και δημόσιους χώρους. Μιλών-
τας στην «Κ» ο παραγωγός μαν-
ταρινιών στον Αρακαπά, Βάσος
Ιωάννου, ανέφερε ότι πέρυσι
και φέτος έγιναν από το Τμήμα

Γεωργίας σεμινάρια για την
ασιατική ψύλλα, ενώ φέτος επι-
κοινώνησαν μαζί του λειτουρ-
γοί, ώστε να τους ενημερώσει

για την εικόνα στις φυτείες του.
Τους μετέφερε τη διαπίστωση

ότι το έντομο «κυνηγάει» περισ-
σότερο την ποικιλία μανταρι-

νιών κλεμεντίνη. Δεδομένου ότι
δεν υπάρχει φάρμακο αντιμε-
τώπισης, ο ίδιος προβαίνει σε
προληπτικό ψέκασμα με εντο-
μοκτόνο, χωρίς, όπως αναφέ-

ρει, να είναι βέβαιο ότι αυτό θα
έρθει σε επαφή με όλα τα έντο-

μα. Από την άλλη, στο Ακάκι
Λευκωσίας ο παραγωγός πορτο-
καλιών και μηχανικός περιβάλ-

λοντος, Νικολά Νετιέν, ανησυχεί
για έλλειψη ενημέρωσης, όταν
μετά από επίσκεψη που δέχθη-

κε τον περασμένο μήνα στον
πορτοκαλεώνα από λειτουργούς
του Τμήματος Φυτοϋγείας, του
αναφέρθηκε ότι είναι ο πρώτος
αγρότης που τους ρώτησε για

την ασθένεια. «Η νησιωτική μας
κατάσταση θα μπορούσε να εί-
ναι η σωτηρία μας. Η Αυστραλία
και η Νέα Ζηλανδία έχουν απο-
δείξει ότι τα αυστηρά μέτρα βι-
οασφάλειας μπορούν να προ-
στατεύσουν τις γεωργικές βιο-
μηχανίες από καταστροφικές

ασθένειες. Χρειαζόμαστε παρό-
μοια μέτρα άμεσα: πλήρεις απα-
γορεύσεις εισαγωγών φυτικού
υλικού εσπεριδοειδών, ενισχυ-
μένους ελέγχους σε λιμάνια και
αεροδρόμια, και αυστηρές ποι-
νές για παραβιάσεις. Ωστόσο,

αυτά τα μέτρα θα είναι αποτελε-
σματικά μόνο με ολοκληρωμένη
εφαρμογή σε όλο το νησί. Η επι-
τυχία κάθε στρατηγικής καραν-
τίνας ή ελέγχου εξαρτάται από
τον συντονισμό σε ολόκληρη
την επικράτεια. Οι ασθένειες

δεν αναγνωρίζουν την Πράσινη
Γραμμή, και μια κατακερματι-
σμένη προσέγγιση στη βιοα-
σφάλεια θα αποτύχει αναπό-

φευκτα. Η τεχνική συνεργασία
μεταξύ βορρά και νότου είναι

υψίστης σημασίας», ανέφερε ο
κ. Νετιέν.
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Ο ΔΗΣΥ πρέπει να επανατοποθε-
τηθεί ως ένα αξιακό κόμμα, χρει-
άζεται καθαρό πολιτικό στίγμα και
ισχυρό πολιτικό λόγο χωρίς σκοπι-
μότητες», δηλώνει σε συνέντευξη
στην «Κ» ο δικηγόρος Σωτήρης
Φλουρέντζος που διεκδικεί τη θέση
του αντιπροέδρου του κόμματος.
Επισημαίνει ότι τον πρώτο ενάμιση

χρόνο της διακυβέρνησης Χριστο-
δουλίδη η αντιπολίτευση από τον
ΔΗΣΥ ήταν αναιμική, όμως, όπως
σημειώνει, το τελευταίο διάστημα
παρατηρείται βελτίωση. Τονίζει ότι
όσοι είναι μέλη του ΔΗΣΥ και συμ-
μετέχουν στην κυβέρνηση Χριστο-
δουλίδη πρέπει να διαγραφούν από
το κόμμα και αναφέρειπως, αν εκλε-
γεί, θα επαναφέρει το θέμα. Τάσ-
σεται, επίσης, ενάντια στην πιθα-

νότητα να γίνει ο ΔΗΣΥ συγκυβέρ-
νηση για λόγους νομής της εξουσίας.
Ο κ. Φλουρέντζος αναφέρει πως,
είτε εκλεγεί αντιπρόεδρος είτε όχι,
δεν θα είναι στις προτεραιότητές
του οι βουλευτικές εκλογές. 

–Λέτε ότι ο ΔΗΣΥ έχει χάσει την
πολιτική του κατεύθυνση και αρ-
κετές φορές επικρίνατε επιλογές
της ηγεσίας του κόμματος. Γιατί

τότε θέλετε να γίνετε αντιπρό-
εδρος αυτού του κόμματος αφού
δεν σας εκφράζει; 

–Διεκδικώ γιατί νιώθω ότι ο ΔΗΣΥ
όντως έχει χάσει την πολιτική του
κατεύθυνση. Πρέπει ο Συναγερμός
να επανατοποθετηθεί ως ένα αξιακό
κόμμα. Αν εκλεγώ, αυτό που θα
προσπαθήσω να προσφέρω στον
ΔΗΣΥ είναι καθαρό πολιτικό στίγμα
και ισχυρό πολιτικό λόγο χωρίς σκο-
πιμότητες. Ο ΔΗΣΥ πρέπει να κι-
νηθεί πιο φιλελεύθερα και να στα-
ματήσει να φοβάται τυχόν διαρροές
προς το ΕΛΑΜ. Είμαστε η παράταξη
των εθνικοφρόνων και εκείνο που
μας διακρίνει από τους εθνικιστές
είναι η λογική και η ορθολογιστική
αντιμετώπιση των καταστάσεων.
Σε ό,τι αφορά την κριτική, τα μέλη
του κόμματος πρέπει και να ασκούν
αλλά και να δέχονται κριτική. Πολλές
φορές η κριτική οδηγεί σε λήψη
σωστών αποφάσεων. 

–Σας πείθει ο Συναγερμός στην
αντιπολίτευση; 

–Στον πρώτο ενάμιση χρόνο
διακυβέρνησης Χριστοδουλίδη η
αντιπολίτευση του Συναγερμού
ήταν αναιμική. Λάθη και παραλεί-
ψεις της κυβέρνησης αφέθηκαν
χωρίς κριτική. Το πιο χαρακτηρι-
στικό παράδειγμα έχει να κάνει με
το υπουργείο Δικαιοσύνης. Η κ.
Κουκκίδου είχε παυθεί από υπουρ-
γός Δικαιοσύνης κατά γενική ομο-
λογία ως αποτυχημένη, όμως, διο-
ρίστηκε στο συμβούλιο Κυπριακού
του ΔΗΣΥ, λες και ο ίδιος ο Συνα-
γερμός επικροτεί τη θητεία της στο
υπουργείο. Ακολούθως, είχαμε τον
διορισμό του κ. Μάριου Χαρτσιώτη
και παρά το γεγονός ότι καταγρά-
φονται αρκετές αστοχίες, δεν βλέπω
ουσιαστική κριτική από τον ΔΗΣΥ.
Πολλοί μού αναφέρουν ότι αυτό
συμβαίνει επειδή ο κ. Χαρτσιώτης
είναι γαμπρός ιστορικού στελέχους
του κόμματος. Αυτό δεν το δέχομαι.
Πάνω από όλα είναι οι αξίες, οι
αρχές και η κοινωνία και όχι οποι-
εσδήποτε σχέσεις. 

–Αν εκλεγείτε θα ζητήσετε απο-
μάκρυνση της κας Κουκκίδου
από το συμβούλιο Κυπριακού; 

–Η απόφαση αυτή έχει ληφθεί
και είναι σεβαστή, απλώς καταγράφω
τη διαφωνία μου με αυτό που έγινε. 

–Γιατί κάνατε τον διαχωρισμό
από τον πρώτο ενάμιση χρόνο;
Έχει αλλάξει κάτι; 

–Εδώ και δύο βδομάδες περίπου
έχει συγκροτηθεί το συμβούλιο πα-
ρακολούθησης του κυβερνητικού
έργου υπό τον Μιχάλη Ιωαννίδη
και φαίνεται ότι τα πράγματα διορ-
θώνονται. Αυτό όμως δεν αρκεί.
Πρέπει όλοι οι αξιωματούχοι του
κόμματος και οι βουλευτές να δου-
λέψουν προς αυτή την κατεύθυνση. 

–Τι έκανε δηλαδή το λεγόμενο
σκιώδες υπουργικό σε δύο βδο-
μάδες που να δείχνει ότι αλλάζει
η εικόνα που έχει ένα κόμμα τα
τελευταία δύο χρόνια; 

–Παρακολουθούν τις εξελίξεις
και κάνουν παρεμβάσεις εκεί και
όπου χρειάζεται. Για παράδειγμα,
ενώ η κυβέρνηση βγήκε να πανη-
γυρίσει για την ανάπτυξη της οι-
κονομίας, το Συμβούλιο επισήμανε
ότι αυτό δεν αποτυπώνεται στο μέ-

σο νοικοκυριό και πρότεινε συγ-
κεκριμένα μέτρα προς αυτή την
κατεύθυνση.  

–Ή μήπως επειδή ανέλαβε ένας
φίλος σας, αφήσατε στην άκρη
την αντιπολιτευτική σας διάθεση
προς το κόμμα; 

–Στην πολιτική για μένα δεν
υπάρχουν φιλίες. 

–Σας έγινε πρόταση να λάβετε
μέρος στο σκιώδες υπουργικό; 

–Ναι, μού ζητήθηκε να συμμε-
τάσχω στο συμβούλιο παρακολού-
θησης του κυβερνητικού έργου,
όμως, για συγκεκριμένο λόγο τελικά
δεν κατέστη εφικτό. Δεν αισθάνομαι
αδικία αλλά αντιθέτως στηρίζω
αυτή την προσπάθεια. 

–Από αυτά που λέτε προκύπτει

ότι κάτι μεσολάβησε και δεν λά-
βατε τελικά μέρος. 

–Δεν θα ήθελα να πω κάτι πε-
ρισσότερο. 

–Λέτε ότι το κόμμα έχει χάσει
την πολιτική του κατεύθυνση,
ότι δεν έχει ισχυρό πολιτικό λόγο
και ότι για πολύ καιρό η αντιπο-
λίτευση που ασκούσε δεν ήταν
επαρκής. Η Αννίτα Δημητρίου
δεν έχει ευθύνη γι’ αυτά;  

–Η Αννίτα Δημητρίου έχει κά-
ποια θετικά ποιοτικά χαρακτηρι-
στικά, όπως η επαφή με τον κόσμο,
η επικοινωνία και η εικόνα, όμως
υπάρχουν και αδυναμίες που δεν
αφορούν απαραίτητα το πρόσωπό
της αλλά τις συνθήκες μέσα στις
οποίες ανέλαβε και ίσως τα άτομα
που στελεχώνουν οργανικές θέσεις
του κόμματος. Εκείνο που θα μπο-

ρούσα να προσφέρω στην Αννίτα
Δημητρίου είναι μια αντίθετη και
τεκμηριωμένη άποψη εκεί και όπου
χρειάζεται. Την καλώ να μη δημι-
ουργήσει την ίδια κατάσταση που
έχει δημιουργήσει ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης, ο οποίος έχει μαζέψει
γύρω του άτομα που μόνο τον επι-
κροτούν και τού λένε μόνο μπράβο,
με αποτέλεσμα να έχει δημιουρ-
γηθεί ένα ροζ συννεφάκι γύρω από
το Προεδρικό και όλοι τους νομίζουν
ότι τα πράγματα στον τόπο είναι
ρόδινα και ανθηρά.  

–Είναι χαρακτηριστικές οι επι-
κριτικές αναρτήσεις σας στην
πλατφόρμα Χ για την κα Δημη-
τρίου. Τώρα, επειδή διεκδικείτε
την αντιπροεδρία του κόμματος,
λέτε ότι οι όποιες αδυναμίες υπάρ-
χουν δεν αφορούν την ίδια; 

–Η Αννίτα Δημητρίου εκτός από
πρόεδρος του ΔΗΣΥ είναι και πρό-
εδρος της Βουλής, άρα πρέπει να
εξισορροπήσει μεταξύ των δύο θέ-
σεων. Προσωπικά, βλέπω ότι τα
πράγματα βελτιώνονται. Όταν δω
ότι πάνε στραβά δεν θα έχω κανένα
δισταγμό να βγω να το πω. Έτσι
θεωρώ ότι ένα κόμμα προοδεύει
και μεγαλώνει.  

–Είχατε επικρίνει κι άλλα μέλη
της ηγεσίας του κόμματος για
διάφορους λόγους. Πώς θα συ-
νυπάρξετε με αυτούς, αν εκλε-
γείτε, αφού έχετε σοβαρές πολι-
τικές διαφορές; 

–Εκεί που πρέπει να συγκρου-
στώ, θα το κάνω. Όμως δεν θα συγ-
κρουστώ με άτομα, αλλά με θέσεις
ή την απουσία αυτών. 

–Γιατί είπατε ότι η υποψηφιότητά
σας δεν έχει την εύνοια του Προ-
εδρικού; Τι σχέση έχει το Προ-
εδρικό με εσωκομματικές εκλογές
στον ΔΗΣΥ; 

–Άτομα, όπως στην περίπτωσή
μου, που έχουν ισχυρό αντιπολι-
τευτικό λόγο δεν έχουν την εύνοια
του Προεδρικού. Γι’ αυτό επέκρινα
πρόσφατα και τον κ. Καρούσο, ο
οποίος πριν από μερικές ημέρες
συνάντησε στο πλαίσιο προφανώς
της προεκλογικής του εκστρατείας
τον κ. Ανδρέα Τσαγγαρίδη, ο οποίος
ήταν πρωτοστάτης στην εκλογή
Χριστοδουλίδη και ο οποίος επι-
σκέπτεται συχνά πυκνά το Προ-
εδρικό. 

–Και τι εννοείτε όταν λέτε ότι εί-
χατε προσωπικό κόστος για την
ευθύτητα των απόψεών σας; 

–Σε επαγγελματικό επίπεδο, σε
περιπτώσεις που χρειαζόταν η από-
φαση ενός υπουργείου, οι αιτήσεις
που κατέθετα εκ μέρους πελατών
μου αργοπορούσαν χαρακτηριστικά. 

–Πώς καταλήξατε στο συμπέρα-
σμα ότι υπάρχει σκοπιμότητα; 

–Για παράδειγμα για το ίδιο θέμα,
ένα υπουργείο γνωρίζω ότι απάν-
τησε σε αιτήσεις άλλων γραφείων
σε δύο μήνες, ενώ σε δικές μου αι-
τήσεις έκαναν πολλαπλάσιο διά-
στημα. Και το αφήνω μέχρι εδώ
για ευνόητους λόγους. Και πέραν
από αυτά, επί καθημερινής βάσεως
με λοιδορούσαν τα βρώμικα acco-
unts του Προεδρικού σε μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης. 

–Από όσα λέτε προκύπτει ότι εί-
στε εναντίον της ένταξης του ΔΗ-
ΣΥ στην κυβέρνηση Χριστοδου-
λίδη. 

–Τάσσομαι ενάντια στην πιθα-
νότητα να γίνει ο Συναγερμός συγ-
κυβέρνηση για λόγους νομής της
εξουσίας. Θα ήμουν υπέρ, αν ο Νί-
κος Χριστοδουλίδης ζητούσε συγ-
γνώμη από τα μέλη του ΔΗΣΥ για
τη στάση του στις προεδρικές εκλο-
γές και αν μετακινείτο πολιτικά
προς τον ΔΗΣΥ, υιοθετώντας τις
θέσεις του κόμματος ως πρόγραμμα
διακυβέρνησής του. 

–Ποιες είναι δηλαδή οι τόσο σο-
βαρές πολιτικές διαφορές του
Χριστοδουλίδη με τον ΔΗΣΥ και
πρέπει να μετακινηθεί; 

–Υπάρχουν διαφορές στο Κυ-
πριακό, την οικονομία, τις μεταρ-
ρυθμίσεις και σε άλλα ουσιώδη ζη-
τήματα. Όμως, η βασική διαφορά
έχει να κάνει με το Κυπριακό. Ο
ΔΗΣΥ έχει ξεκάθαρη θέση, ενώ ο
Χριστοδουλίδης και προεκλογικά
και μετεκλογικά είναι όλο ήξεις

αφήξεις στο υπ’ αριθμόν ένα θέμα
του τόπου. 

–Ο οποίος ήταν σχεδόν 10 χρόνια
στην κυβέρνηση Αναστασιάδη-
ΔΗΣΥ με ρόλο και λόγο στη δια-
χείριση του Κυπριακού. 

–Για να εκλεγεί, κρίθηκε βάσει
του προεκλογικού του προγράμμα-
τος που δεν είχε σχέση με τις θέσεις
του ΔΗΣΥ, αλλά αντιθέτως επεδίωκε
να στηριχθεί ακόμη και από κομ-
ματικούς χώρους που απορρίπτουν
τη συμφωνημένη βάση λύσης.

–Όπως και ο Αβέρωφ. 
–Με ξεκάθαρες όμως θέσεις στο

Κυπριακό και όχι όπως αυτά που
έλεγε ο Χριστοδουλίδης.  

–Να διαγραφούν τα μέλη της κυ-
βέρνησης που είναι και μέλη του
ΔΗΣΥ; 

–Φυσικά και πρέπει να διαγρα-
φούν για να αποδείξουμε και στην
πράξη ότι ο ΔΗΣΥ είναι στην αν-
τιπολίτευση. 

–Άρα αν εκλεγείτε θα επαναφέ-
ρετε το θέμα; 

–Πρόσφατα το έθεσε ο κ. Φαί-
δωνος. Αντιλαμβάνομαι ότι αυτό
που λέχθηκε στο Πολιτικό Γραφείο
είναι ότι πρόκειται για ζήτημα που
αφορά το Πειθαρχικό Συμβούλιο.
Αν εκλεγώ, θα επαναφέρω το θέμα.

–Εδώ λέτε να τους διαγράψουν,
όμως στην περίπτωση της κας
Κουκκίδου λέτε ότι η απόφαση
είναι σεβαστή. 

–Εδώ η παραβίαση συνεχίζεται,
ενώ η κα Κουκκίδου παύθηκε από
τον κ. Χριστοδουλίδη και μετά διο-
ρίστηκε στο συμβούλιο Κυπριακού
του κόμματος και αποτελεί κατά
την άποψή μου πολιτική αστοχία,
αλλά δεν είναι το ίδιο. 

–Γιατί είναι τόσο αρνητική η αξιο-
λόγησή σας για τη διακυβέρνηση
Χριστοδουλίδη; 

–Σίγουρα το πρόσημο για την
κυβέρνηση είναι αρνητικό. Ενδει-
κτικά αναφέρω ότι το μέσο νοι-
κοκυριό δυσκολεύεται να βγάλει
τον μήνα, η γραφειοκρατία καλά
κρατεί, παρά το γεγονός ότι μας
έταξαν ηλεκτρονική διακυβέρνηση
και σίγουρα δεν υπάρχει αξιοκρα-
τία. Επειδή όμως δεν πρέπει να
μηδενίζουμε τα πάντα, θα ήθελα
να πω ότι υπάρχουν και δυο τρεις
υπουργοί που παράγουν έργο.
Όμως, υπάρχουν και υπουργοί
που έχουν αποτύχει και οδηγού-
μαστε από το ένα φιάσκο στο άλλο,
όπως οι υπουργοί Ενέργειας, Με-
ταφορών, Εργασίας και Δικαιοσύ-
νης. 

–Στον ΔΗΣΥ υπάρχει μια άτυπη
συζήτηση για το 2028. Αννίτα και
Αβέρωφ έχουν ήδη εκφράσει εν-
διαφέρον. Εσείς πώς τοποθετεί-
στε; 

–Η Αννίτα Δημητρίου εκ της θέ-

σεώς της μπορεί να διεκδικήσει το
χρίσμα για τις Προεδρικές. Ο Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου παραμένει ένα ση-
μαντικό πολιτικό κεφάλαιο για την
παράταξη και για τον τόπο και έχει
δικαίωμα να διεκδικήσει το χρίσμα.
Ο ΔΗΣΥ έχει συγκεκριμένη διαδι-
κασία όσον αφορά την επιλογή
υποψηφίου για τις Προεδρικές και
θα ήταν καλύτερα αυτή η διαδικα-
σία να γίνει έγκαιρα και νωρίτερα
από άλλες φορές και η τελική από-
φαση να γίνει σεβαστή από όλους.
Κι αν δεν είναι η πρόεδρος του κόμ-
ματος η υποψήφια για τις Προεδρι-
κές, δεν θα είναι η πρώτη φορά
που ο Συναγερμός θα διεκδικήσει
με άλλο πρόσωπο πέραν του προ-
έδρου του. 

–Οι βουλευτικές εκλογές σας εν-
διαφέρουν; 

–Είτε εκλεγώ αντιπρόεδρος είτε
όχι δεν θα είναι στις προτεραιότητές
μου οι βουλευτικές. Πιστεύω στη
συμμετοχική δημοκρατία. Εκεί που
είναι εφικτό δεν πρέπει άτομα να
καταλαμβάνουν πέραν της μιας θέ-

σης. Για παράδειγμα, ο κ. Καρούσος
είναι πρόεδρος του Επαρχιακού
Οργανισμού Αυτοδιοίκησης Αμμο-
χώστου και δεν θεωρώ ότι μπορεί
να προσφέρει κάτι περισσότερο
στον Συναγερμό, αν κατέχει και
δεύτερη θέση. 

–Πάντως, όλα τα μέλη της ηγεσίας
του κόμματος είναι και βουλευτές. 

–Θεωρώ ότι έχω απαντήσει. 
–Να τηρεί αποστάσεις από τη δε-
καετία Αναστασιάδη ο Συναγερ-
μός ή η ταύτιση προκύπτει εκ
των πραγμάτων; 

–Η κυβέρνηση Αναστασιάδη
έχει προσφέρει στον τόπο σημαν-
τικά επιτεύγματα όπως η επανά-
καμψη της οικονομίας και η εισα-
γωγή του ΓεΣΥ, όμως είναι υπό εξέ-
λιξη μια έρευνα της Αρχής κατά
της Διαφθοράς για τον κ. Αναστα-
σιάδη και θα πρέπει να αναμένουμε
το αποτέλεσμα. Σίγουρα για το
Κραν Μοντανά ο κ. Αναστασιάδης
ελέγχεται, διότι δεν εξάντλησε όλες
τις πιθανότητες για λύση του Κυ-
πριακού.

Να διαγραφούν τα μέλη του ΔΗΣΥ που συμμετέχουν στην κυβέρνηση 
<<<<<<

Τάσσομαι ενάντια
στην πιθανότητα να
γίνει ο ΔΗΣΥ συγκυ-
βέρνηση για λόγους
νομής της εξουσίας. 

ΣΩΤHΡΗΣ ΦΛΟΥΡEΝΤΖΟΣ, δικηγόρος

Ο ΔΗΣΥ
χρειάζεται καθαρό

πολιτικό στίγμα 
Είμαστε η παράταξη των εθνικοφρόνων

και εκείνο που μας διακρίνει από τους εθνικιστές
είναι η λογική αντιμετώπιση των καταστάσεων

Στον πρώτο ενάμιση χρόνο διακυβέρνησης Χριστοδουλίδη η αντιπολίτευση του ΔΗΣΥ ήταν αναιμική.
Το τελευταίο διάστημα υπάρχει βελτίωση.

<<<<<<

Επέκρινα πρόσφατα
τον κ. Καρούσο, ο οποί-
ος, στο πλαίσιο προφα-
νώς της προεκλογικής
του εκστρατείας, συνάν-
τησε τον κ. Ανδρέα Τσαγ-
γαρίδη, ο οποίος ήταν
πρωτοστάτης στην εκλο-
γή Χριστοδουλίδη. 

<<<<<<

Πολλοί μού αναφέρουν
ότι ο ΔΗΣΥ δεν
ασκεί κριτική στον
κ. Χαρτσιώτη επειδή εί-
ναι γαμπρός ιστορικού
στελέχους του κόμματος.
Αυτό δεν το δέχομαι. 
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Δύσκολα μπορεί κάποιος να
ξεχάσει τις διθυραμβικού τύ-
που δηλώσεις του προέδρου
Χριστοδουλίδη, στελεχών
της κυβέρνησης και συνερ-
γατών του, αναφορικά με τα

υποτιθέμενα επιτεύγματα στη Σύνοδο Κο-
ρυφής του περασμένου Απριλίου, με επί-
κεντρο τις ευρωτουρκικές σχέσεις. Όταν
ο πρόεδρος της Δημοκρατίας διατύπωνε
τον παντελώς αβάσιμο ισχυρισμό, ότι δήθεν
εξασφάλισε τη διασύνδεση των ευρωτουρ-
κικών ντοσιέ με το Κυπριακό και την επί-
λυσή του. Κάτι που αναπαρήγαγε η γνωστή
χορωδία του Προεδρικού και κατάπιε αμά-
σητο η συντριπτική πλειονότητα των αγα-
πητών συναδέλφων, δημοσιογράφων, σερ-
βίροντάς το στην κοινωνία των πολιτών,
ως αναντίλεκτο γεγονός.  

Η πραγματικότητα βεβαίως ήταν και
εξακολουθεί να είναι πολύ διαφορετική,
όπως επισημάναμε πολλές φορές στην
«Κ», καθώς διασύνδεση ευρωτουρκικών
και Κυπριακού ουδέποτε υπήρξε. Γιατί, ο
Πρόεδρός μας αποδέχθηκε στις 17-18 Απρι-

λίου την «προώθηση της εργασίας», επί
όλων των ευρωτουρκικών ντοσιέ, σε επτά
συνολικά πυλώνες, χωρίς το Κυπριακό να
αποτελεί προϋπόθεση για την υλοποίησή
τους. Η Ε.Ε. αρκέστηκε απλώς να ενθαρ-
ρύνει την Τουρκία να συμβάλει εποικοδο-
μητικά στην επίλυση του Κυπριακού, η
οποία ωστόσο δεν αποτελεί προαπαιτού-
μενο για κανένα ευρωτουρκικό ντοσιέ.
Κάτι, άλλωστε, που αποδείχθηκε και στην
πράξη, καθώς επανήρχισαν όλοι οι ευρω-
τουρκικοί υψηλοί διάλογοι, προσκλήθηκε
ο ΥΠΕΞ της Τουρκίας σε άτυπο Συμβούλιο
της Ε.Ε. και μεταξύ άλλων δρομολογούνται
πλέον η αναβάθμιση της Τελωνειακής
Ένωσης, η εγκαθίδρυση Περιεκτικής Αε-
ροπορικής Συμφωνίας Ε.Ε.-Τουρκίας και
η πλήρης επαναδραστηριοποίηση της Ευ-
ρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων στη χώρα.
Με τη Λευκωσία να εξακολουθεί να πουλάει
το αφήγημα της διασύνδεσης, το οποίο εκ
του αποτελέσματος και με δεδομένα όλα
τα πιο πάνω, χωρίς μάλιστα να κουνιέται
φύλλο στο Κυπριακό, αγγίζει τα όρια του
εμπαιγμού. 

Εμπαιγμός, ο οποίος εξαντλείται στα
όρια της κοινής γνώμης στην Κύπρο, όπως
αποδείχθηκε περίτρανα στην πρόσφατη
προπαρασκευαστική συνάντηση των 27
κρατών-μελών, για την έκδοση των επι-
κείμενων Συμπερασμάτων της Ε.Ε. (λε-
πτομέρειες στη σελίδα 3). 

Εκεί, λοιπόν, όπως αποκαλύπτει σήμερα
η «Κ», καταγράφηκαν σημαντικές παρεμ-
βάσεις και η Λευκωσία αντί «διασύνδεσης»,
εξασφάλισε ένα διπλό ράπισμα και μια
προσγείωση στην πραγματικότητα:

• Το πρώτο που θα πρέπει να λεχθεί,
καθώς έχει τη σημασία του, είναι ότι η κυ-
βέρνηση που εξακολουθεί αναληθώς να
ισχυρίζεται ότι έχει επιτύχει τη διασύνδεση
ευρωτουρκικών και Κυπριακού, από τον
περασμένο Απρίλιο, προσπάθησε να την…
ξαναπετύχει! Και εύλογα διερωτάται κανείς,
πώς μια κυβέρνηση που έχει εξασφαλίσει
κάτι τέτοιο σε επίπεδο 27 κρατών-μελών
και άρα θα έπρεπε να θεωρείται πλέον δε-
δομένο και να αποτελεί ως είθισται «συμ-
πεφωνημένο λεκτικό», διεκδικεί εκ νέου
την εξασφάλισή του; Η απάντηση είναι

βεβαίως αυτονόητη. 
• Δεύτερο, η Γερμανία είπε «όχι» στο

κυπριακό αίτημα. Απορρίπτοντας μια τέτοια
διασύνδεση, καθώς όπως εξήγησε θα ανέ-
τρεπε την ισορροπία του κειμένου Συμ-
περασμάτων.  

• Και τρίτο, η Ολλανδία εξήγησε σε
όλους που συμμετείχαν στην κεκλεισμένων
των θυρών προπαρασκευαστική συνεδρία
των «27», σε διπλωματικό επίπεδο, ότι η
διασύνδεση που ζητάει η Κύπρος βρίσκεται
εκτός του πλαισίου των αποφάσεων που
λήφθηκαν τον περασμένο Απρίλιο, ομό-
φωνα από τα κράτη-μέλη. Με την υπογραφή
και του προέδρου Χριστοδουλίδη. 

Η Ολλανδία, λοιπόν, εξήγησε και στη
Λευκωσία, ενώπιον όλων των κρατών-με-
λών, αυτό που κάποιοι αντιλαμβανόμασταν
από την πρώτη στιγμή έκδοσης των απο-
φάσεων του περασμένου Απριλίου. Ενώ η
κυβέρνησή μας εξακολουθεί να έχει το
δικό της αλφαβητάριο και να κάνει τη δική
της ανάγνωση, διαβάζοντας ό,τι θέλει.
Ασχέτως εάν αυτό εντάσσεται στη σφαίρα
του ευσεβοποθισμού, επιστρατεύεται προς

τέρψη του εσωτερικού ακροατηρίου και
δεν υπήρξε ποτέ σε ευρωπαϊκό χαρτί. 

Το άδειασμα που δέχθηκε η κυβέρνηση
Χριστοδουλίδη από τη Γερμανία ήταν αμι-
γώς πολιτικό. Και καταδεικνύει ότι το Βε-
ρολίνο δεν είναι διατεθειμένο να δεχθεί
διασύνδεση της λύσης του Κυπριακού και
της νέας μακρόπνοης σχέσης που επιθυμεί
να οικοδομηθεί μεταξύ Ε.Ε. και Τουρκίας.
Το έτερο στραπάτσο, αυτό της Ολλανδίας,
έχει όμως και εκπαιδευτικό περιεχόμενο.
Και καλά θα κάνουν όσοι έχουν επιφορτιστεί
με το καθήκον να διαπραγματεύονται Συμ-
περάσματα και να τα συμφωνούν, όπως ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας, να τα διαβάζουν
με φακούς ειλικρίνειας. Και προς αυτή την
κατεύθυνση, αυτά που είπε η Ολλανδία
στην κεκλεισμένων των θυρών συνεδρία
της Ε.Ε., αποτελούν ένα καλό μάθημα. Ακό-
μη και για το αλφαβητάριο της κυβέρνησής
μας, που δυστυχώς κινείται στις παρυφές
ενός πολιτικού και διπλωματικού αναλφα-
βητισμού. 

Ολλανδικό μάθημα 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Οποιος έχει την ευκαιρία να συνομιλεί με κυ-
βερνητικά στελέχη, εύκολα διαπιστώνει ότι
το «αφήγημα» είναι ίδιο και επαναλαμβανόμενο:
η κυβέρνηση και ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
προσωπικά αδικούνται. Είτε γιατί τα «εχθρικά»
ΜΜΕ ασκούν σκληρή και ενίοτε άδικη κριτική,

είτε γιατί οι δημοσκοπήσεις αναπαράγουν ένα κλίμα δυσα-
ρέσκειας στην κοινωνία το οποίο βρίσκεται σε απόλυτη
αναντιστοιχία με τους δείκτες της οικονομίας, είτε γιατί τα
προβλήματα της καθημερινότητας διογκώνονται μέσα στο
τοξικό περιβάλλον των social media. Αυτά τα λένε οι σοβαροί
και μετρημένοι. Υπάρχουν βεβαίως και οι άλλοι, οι «αυθόρμητοι»
χειροκροτητές, που επινοούν θεωρίες συνωμοσίας ή ακόμα
χειρότερα τα παίρνουν όλα πολύ προσωπικά. Δεν θα ασχο-
ληθούμε με αυτούς καθώς υπάρχουν αρμοδιότεροι, ειδικοί
επιστήμονες που εντρυφούν στην άβυσσο της ψυχής, για
να αναλύσουν τις εξάρσεις πίστης και αφοσίωσης στην όποια
εξουσία. 

Μια ψύχραιμη ανάλυση των αιτίων σε σχέση με το αρνητικό
πρόσημο που λαμβάνει η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη καλό
είναι να εστιάσει όχι στα μεγάλα και βαρύγδουπα αλλά στα
μικρά και καθημερινά. Κοντολογίς σε αυτά που διαμορφώνουν
το ύφος της σημερινής διακυβέρνησης. Αντιλαμβάνομαι ότι
οι πολιτικοί έχουν μια έφεση στην υψηλή πολιτική και τις
γεωπολιτικές αναλύσεις, πλην όμως αυτά ελάχιστους αφορούν.
Ο κόσμος θα ασχοληθεί με ό,τι επηρεάζει την τσέπη του (η
διπλή αναβάθμιση της οικονομίας π.χ. δεν έλυσε το πρόβλημα
της ακρίβειας ούτε και άλλα ζωτικής σημασίας προβλήματα
όπως το στεγαστικό) και ό,τι προκαλεί τη νοημοσύνη του.
Το τελευταίο ειδικά, που κάποιοι βιάζονται να υποβιβάσουν
σε «πολιτικό κουτσομπολιό», αποτελεί τον πυρήνα της
χαμηλής δημοτικότητας του Νίκου Χριστοδουλίδη.

Ο Πρόεδρος, ως υποψήφιος, είχε προτάξει ένα άλλο ύφος
εξουσίας. Είχε ανεβάσει τον πήχη ψηλά μιλώντας για εκσυγ-
χρονισμό που θα απογαλάκτιζε επιτέλους την κυβερνητική
μηχανή από το κράτος του ’60. Αν λοιπόν αναρωτιούνται εκεί
στον Λόφο τι πάει λάθος δεν έχουν παρά να ξαναδιαβάσουν
με προσοχή την ανακοίνωση του υπουργείου Γεωργίας: «…
κανένας υπάλληλος του ΥΓΑΑΠ ανεξαρτήτως βαθμίδας δεν
θα προβαίνει σε δηλώσεις στα ΜΜΕ αν πρώτα δεν μιλήσει με
την κα Έλενα Φυσέντζου, εάν δεν έχει λάβει την έγκριση από
την κα Υπουργό και αν δεν τύχει της απαραίτητης καθοδήγησης
για το τι θα πει, από το Γραφείο της κας Υπουργού…».

Θα ήταν απλώς αστείο, εάν ζούσαμε στο 1984. Όταν όμως
αυτό το φιρμάνι εκδίδεται από υπουργό το 2024 πρόκειται
για ένα καταγέλαστο αυτογκόλ το οποίο χρεώνεται η κυβέρ-
νηση. Η Μαρία Παναγιώτου άλλωστε δεν ήταν παρά ένα
ακόμα κομματικό στέλεχος (μεσαίου βεληνεκούς κιόλας)
που η τύχη του χαμογέλασε για να βρεθεί με υπουργικό χαρ-
τοφυλάκιο. Το μόνο που μπορώ να υποθέσω είναι ότι καβάλησε
το καλάμι, γεγονός που ενδεχομένως γραφτεί κάποτε στις
υποσημειώσεις της Ιστορίας. Ο Νίκος Χριστοδουλίδης, όμως,
δεν έχει καμία δικαιολογία όταν ανέχεται αυτού του είδους
τις αναχρονιστικές συμπεριφορές. Κι όταν το κάνει, θα πρέπει
να γνωρίζει ότι η ανοχή καταγράφεται ως ένα ακόμα κρούσμα
αποτυχίας γι’ αυτά που υποσχέθηκε να κάνει.

Υγ. 1. Πρόσφατα βρέθηκα στη βιβλιοθήκη του Πανεπιστημίου
Κύπρου και αντίκρισα την άλλη όψη: το ποτήρι να είναι μισογε-
μάτο. Είδα δεκάδες νέα παιδιά, φοιτητές και φοιτήτριες, να με-
λετούν σε ένα υποδειγματικό περιβάλλον – ένα αρχιτεκτονικό
κόσμημα με την υπογραφή του κορυφαίου Ζαν Νουβέλ. Μια άλ-
λη Κύπρος, αντίδοτο στην γκρίνια και τη μιζέρια που μας κατα-
κλύζει καθημερινά. Με κίνδυνο να ακουστώ πομπώδης, τολμώ
να πω ότι αισθάνθηκα υπερήφανος για το αισθητικό επίπεδο και
την ποιότητα που προσφέρει το κρατικό πανεπιστήμιο της χώ-
ρας μου.
Υγ. 2. Την περασμένη Δευτέρα το Δ.Σ. του ΘΟΚ, σε μια συγκινη-
σιακά φορτισμένη τελετή, τίμησε τον Νίκο Χαραλάμπους δίνον-
τας το όνομά του στη Νέα Σκηνή. Έναν καλλιτέχνη που όπως εύ-
στοχα είπε η σπουδαία Αννίτα Σαντοριναίου, υπήρξε «η μήτρα
του σύγχρονου κυπριακού θεάτρου». Ας μου επιτραπεί μια πα-
ρατήρηση, με την ελπίδα ότι η κυρία υφυπουργός Πολιτισμού
διαβάζει εφημερίδες: Τους μεγάλους καλλιτέχνες οφείλουμε
ως πολιτεία να τους τιμούμε και όταν είναι ενεργοί. Ογκόλιθοι
της τέχνης, όπως π.χ. η Δέσποινα Μπεμπεδέλη, αξίζουν τουλά-
χιστο ένα ευχαριστώ απ’ όλους μας.  

Το τελευταίο
αυτογκόλ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Ηταν καλοκαίρι όταν συναντηθήκαμε και
ήταν έναν περίπου χρόνο μετά το ξέσπασμα
της πανδημίας. Είχε έρθει για λίγες μέρες
στην Κύπρο και της ζήτησα συνέντευξη,
γιατί μου φαινόταν αδιανόητο –όπως και
ήταν– ότι μόλις διορίστηκε επίτροπος

Υγείας και Ασφάλειας Τροφίμων της Ε.Ε. βρέθηκε αντι-
μέτωπη με τέτοια πρωτόγνωρη συνθήκη, την οποία
έπρεπε μάλιστα να διαχειριστεί σε ένα εντελώς διαφορετικό
επίπεδο πολιτικών αποφάσεων και ισορροπιών που προ-
ϋπέθετε ακόνισμα ικανοτήτων σε πολλά επίπεδα. Η κα
Στέλλα Κυριακίδου βρέθηκε ξαφνικά και απότομα στο
επίκεντρο της διαχείρισης μιας πρωτοφανούς κρίσης,
όπου ενώ ακόμα δεν την ήξερε κανείς, εκείνη έπρεπε
να συνομιλεί με 27 υπουργούς Υγείας, με τις μεγάλες
φαρμακευτικές εταιρείες, με τον Ευρωπαϊκό Οργανισμό
Φαρμάκων, με τις αρμόδιες υπηρεσίες της Επιτροπής,
με τους επιδημιολόγους και ένα σωρό άλλους φορείς,
ψάχνοντας μηχανισμούς αντιμετώπισης και τρόπους
σκέψης έξω από το κουτί, δεδομένης της απουσίας οποι-
ωνδήποτε «προτύπων». Με πιο απλά λόγια, η κα Κυριακίδου
μόλις πάτησε το πόδι της στην Κομισιόν κλήθηκε να
ανεβεί ένα τεράστιο βουνό, το οποίο ελάχιστοι από τους
σύγχρονους τουλάχιστον πολιτικούς μας –και αυτό το
λέω χωρίς ενδοιασμούς– θα είχαν την ικανότητα και το
σθένος να το ανεβούν με τη μεθοδικότητα, την ψυχραιμία,
την ενσυναίσθηση και το πολιτικό ήθος που η ίδια
επέδειξε. Όταν τη συνάντησα εκείνο το απόγευμα στο
σπίτι της και παρότι ήταν ακόμα πολύ νωρίς, με την παν-
δημία να βρίσκεται στο απόγειό της, τη ρώτησα, θυμάμαι,
πώς θα ήθελε να κλείσει τη θητεία της. «Θέλω να κοιτάξω
πίσω και να πω ότι έκανα το καλύτερο που μπορούσα»,
μου είπε. «Το χαρτοφυλάκιό μου», συμπλήρωσε, «περι-
λαμβάνει σειρά άλλων σημαντικών θεμάτων, όπως την
αντιμετώπιση του καρκίνου, την ασφάλεια των τροφίμων,
την ευημερία των ζώων κ.ά. και κλείνοντας τη θητεία
μου θα ήθελα να έχω βάλει και εγώ το δικό μου λιθαράκι
για να κάνω τη διαφορά σε όλα αυτά τα θέματα για την
Ευρώπη». Και ερχόμαστε στο τώρα. Η θητεία της έχει
τελειώσει και περίπου πριν από μία βδομάδα επέστρεψε
στην Κύπρο κουβαλώντας μαζί της εκτός από πολύτιμες
εμπειρίες, την εκτίμηση και τον σεβασμό αξιωματούχων
υγείας, εμπειρογνωμόνων και άλλων Ευρωπαίων πολιτικών
που επαίνεσαν το έργο της. Το θαυμαστικό, ωστόσο,
στον επίλογο της θητείας της το πρόσθεσε το Politico,
το οποίο αξιολογώντας την απερχόμενη Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, βαθμολόγησε με άριστα μόνο πέντε επιτρόπους
και μία από αυτούς είναι η κα Κυριακίδου. Και σε μια
εποχή όπως αυτή που διανύουμε, όπου η πολιτική συρ-
ρικνώνεται καθημερινά στις διαστάσεις της ινσταγκρα-
μικής εικόνας και το πολιτικό βάθος σκέψης εξαντλείται
στους ελάχιστους χαρακτήρες του Χ, η εν λόγω αξιολόγηση
είναι κάτι περισσότερο από αξιοσημείωτη. Είναι μια
υπενθύμιση για την ποιότητα που πρέπει να διαθέτει ο
πολιτικός που εκπροσωπεί τη χώρα μας στην Ε.Ε. και
όπου αλλού, προκειμένου να μας είναι ουσιαστικά χρή-
σιμος. «Η κα Κυριακίδου προώθησε περισσότερες πολιτικές
στον τομέα της υγείας», γράφει το Politico, «από οποι-
ονδήποτε άλλο προκάτοχό της. Σε αυτές περιλαμβάνονται
η νέα νομοθεσία για την αξιολόγηση φαρμάκων, η χρη-
ματοδότηση της ρυθμιστικής αρχής για τα φάρμακα, η
ενοποίηση δεδομένων υγείας της Ε.Ε. καθώς και η έναρξη
μιας μεγάλης αναθεώρησης των φαρμακευτικών κανόνων.
Επίσης, ηγήθηκε γρήγορων αναθεωρήσεων των κανόνων
που διέπουν τα φάρμακα και τους οργανισμούς ασθενειών
εν μέσω της πανδημίας του Covid και ηγήθηκε πρωτο-
βουλιών για την ψυχική υγεία και τον καρκίνο». Για όλους
αυτούς τους λόγους που καταγράφει το Politico, αλλά
και γενικά για τον τρόπο με τον οποίο η κα Κυριακίδου
πολιτεύτηκε στην Ε.Ε., εστιάζοντας στην ουσία και όχι
στην εικόνα, στο αληθινό πρόσωπο της πολιτικής και
όχι στο προσωπείο της, στην πραγματική πραγματικότητα
και όχι στην εικονική, οφείλουμε να προβληματιστούμε
για το πού βρίσκεται πλέον ο πήχης των δικών μας πο-
λιτικών κριτηρίων ώστε πολιτικοί όπως την κα Κυριακίδου
να αποτελούν εξαίρεση στον κανόνα και όχι τον ίδιο
τον κανόνα.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Η επιστροφή
της Επιτρόπου

elenixenou11@gmail.com

Φωτογραφία που δημοσίευσε το ιρανικό υπουργείο Άμυνας, που δείχνει τον δορυφορικό φο-
ρέα Simorgh (Phoenix) του Ιράν να εκτοξεύεται από το διαστημόπλοιο Imam Khomeini στο Se-
mnan, στο κεντρικό Ιράν.
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Τις τελευταίες μέρες οι πολίτες
παρακολουθούσαν να ανοίγει
στο εσωτερικό, το ένα μέτωπο
μετά το άλλο. Οι γιατροί είχαν
ήδη προχωρήσει σε 48ωρη απερ-
γία διεκδικώντας το ποσό των

2,5 εκατομμυρίων για το έτος 2023, στην ξε-
νοδοχειακή βιομηχανία η σύμβαση βρισκόταν
στον αέρα και βεβαίως στον κλάδο του έτοιμου
σκυροδέματος εντείνονταν τα απεργιακά
μέτρα. Σε όλο αυτό είχαν προστεθεί οι αντι-
δράσεις των εκπαιδευτικών για τους χειρι-
σμούς της υπουργού Παιδείας Αθηνάς Μι-
χαηλίδου, γύρω από το ζήτημα της αξιολό-
γησής τους, η αποκάλυψη ότι η μεταρρύθμιση
της τοπικής αυτοδιοίκησης δεν μπορεί να
λειτουργήσει ως έχει, ενώ παράλληλα εμπε-
δωνόταν πως οι δημόσιες συμβάσεις βρί-
σκονταν σε μία μεγάλη «υπαρξιακή κρίση».
Όχι μόνο εξαιτίας της σύγκρουσης στο Βα-
σιλικό, αλλά και της κρίσης που προκλήθηκε
στη σύμβαση δρόμου Πόλης-Πάφου. 

Ήταν ίσως η πρώτη φορά μετά από πολλά
χρόνια που άνοιγαν τόσα παράλληλα μέτωπα
στα της εσωτερικής διακυβέρνησης. Είχε να
κάνει άραγε με τον πληθωρισμό, με παράλογες
απαιτήσεις κάποιων παραγόντων ή με πολύ
κακούς χειρισμούς; Το Προεδρικό και εμπλε-
κόμενοι υπουργοί υπαινίχθηκαν πως κάποιοι
επιχειρούν να εκβιάσουν την οικονομία και
ότι συγκεκριμένα πολιτικά συμφέροντα βρί-
σκονται πίσω από τις απεργίες. Η κυβέρνηση,
ωστόσο, είχε ευκόλως αγνοήσει το εξής: Ένα
χρόνο προηγουμένως, η κοινωνία παρακο-
λουθούσε την εφαρμογή ΑΤΑ, από την οποία
επωφελούνταν οι υψηλόβαθμοι αξιωματούχοι.
Η κοινωνία παρακολουθούσε την ηγεσία του
τόπου να απολαμβάνει διπλές συντάξεις και
ωφελήματα. Παρακολουθούσε παράλληλα
τη μεγέθυνση του κρατικού τομέα με αυξήσεις
των δημοσίων υπαλλήλων και των μισθών
τους. Δίδοντας την αίσθηση σε κάποιους
πως η Πολιτεία εξυπηρετεί μία συγκεκριμένη
ελίτ, αυτή των δημοσίων υπαλλήλων. Και σε
άλλους την αίσθηση ότι από τη στιγμή που
η ηγεσία του τόπου επωφελείται πρώτη από
την οικονομική ευμάρεια, τότε για ποιο λόγο
να μη διεκδικήσουν περισσότερα ωφελήματα
και άλλες εργασιακές ομάδες;

Οι απεργίες στον κλάδο του έτοιμου σκυ-
ροδέματος τερματίστηκαν τελικώς, ενώ σύμ-
βαση υπογράφηκε και στον ξενοδοχειακό
τομέα. Λύση ελπίζουμε να βρεθεί σύντομα
και στον τομέα της υγείας. Αν όμως για το
μπάχαλο που προηγήθηκε όλο αυτό το διά-
στημα τεθούν ερωτήματα, αν υπάρξουν επι-

κρίσεις η κυβέρνηση θα κουνήσει το δάκτυλο
για μηδενιστική κριτική. Θα καταγγείλει εμ-
πάθεια και σκοπιμότητες. Αν πιεστεί θα αλ-
λάξει την ατζέντα επαναφέροντας τον σχε-
διασμό της για αίτηση ένταξης στο ΝΑΤΟ…
μετά τη λύση. Και θα αφήσει τις κρίσεις να
εντείνονται καταγγέλλοντας τους προκάτο-
χούς της. Το είδαμε με την απεργία των για-
τρών, όπου αντί να διαπραγματευτούν σωστά
ζητώντας διασφαλίσεις για την αυτονόμηση
των νοσηλευτηρίων έριχναν λάδι με δηλώσεις
περί εκβιασμού. Είδαμε την πλήρη σύγκρουση
στον κλάδο του έτοιμου σκυροδέματος, που
είχε ως αποτέλεσμα ο υπουργός Εργασίας
να κάνει έκκληση στα κόμματα να μεσολα-
βήσουν και να το παίρνει πίσω μετά τις αν-
τιδράσεις. Το βλέπουμε κυρίως όμως στις
δημόσιες συμβάσεις. 

Η κυβέρνηση του Νίκου Χριστοδουλίδη
ομολογουμένως έχει κληρονομήσει κακές
συμφωνίες και θολές διαπραγματεύσεις από
την κυβέρνηση του Νίκου Αναστασιάδη. 

Ρόλος της κυβέρνησης δεν είναι να δα-
χτυλοδείχνει τους προκατόχους της ως τους
υπαίτιους των κρίσεων, ιδιαίτερα όταν κάποιοι
που κυβερνούν σήμερα ήταν πρωταγωνιστές
της προηγούμενης διακυβέρνησης. Ρόλος
της δεν είναι να μετατρέπεται σε έρμαιο εκ-
βιασμών. Δεν είναι όμως ούτε ρόλος της να
εξωθεί τις κρίσεις στα άκρα γιατί φοβάται
να λάβει αποφάσεις. Είδαμε πού οδήγησε η
κακή διαπραγμάτευση στην περίπτωση του
Βασιλικού, επαναλήφθηκε και στην περί-
πτωση του δρόμου Πόλης-Πάφου εγείροντας
ερωτήματα για το ποιες είναι οι πραγματικές
προθέσεις των υπουργών που τα χειρίζονται. 

Η περίπτωση των δημοσίων συμβάσεων,
τα μεγάλα έργα που καθυστερούν να ολο-
κληρωθούν, οι εργασιακές απαιτήσεις που
ολοένα αλλάζουν, επιβεβαιώνουν πως η υφι-
στάμενη κυβέρνηση θα έχει αρκετά ανοικτά
μέτωπα το επόμενο διάστημα. Στο χέρι της
είναι να αποδείξει αν μπορεί να διαχειριστεί
κρίσιμες καταστάσεις. Ρόλος της κυβέρνησης
δεν είναι να βγει αλώβητη από το blame
game και να κερδίσει ευκαιριακά επικοινω-
νιακούς πόντους. Αυτό θα οδηγήσει σε με-
γαλύτερες κρίσεις και την οικονομία σε με-
γαλύτερες περιπέτειες. Το μεγάλο στοίχημά
της είναι να αποδείξει ότι μπορεί να λάβει
αποφάσεις έστω κι αν αυτές θα πλήξουν την
εικόνα της. Και κυρίως να αποδείξει έστω
και με αρκετή καθυστέρηση, ότι μπορεί να
κυβερνήσει.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Τα ανοικτά μέτωπα 

economidoum@kathimerini.com.cy
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Σ ήμερα, αποφάσισα να σας
διασκεδάσω με κλασικά πα-
ραμύθια και ιστορίες. Σε πα-

ραλλαγές που τα κάνουν ακόμη
πιο διασκεδαστικά. Τις οφείλω
στον φίλο βουλευτή Αγγελο Συρίγο,
ο οποίος τις αλίευσε από το Δια-
δίκτυο και μου τις μετέφερε. Πρό-
κειται για εκδοχές κλασικών πα-
ραμυθιών που χρησιμοποίησε το
Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολι-
τικής στο πλαίσιο του προγράμ-
ματος «Ανάπτυξη ανθρώπινου δυ-
ναμικού εκπαίδευση και διά βίου
μάθηση 2014-2020». Συγχρημα-
τοδοτείται από την Ελλάδα και την
Ευρωπαϊκή Ενωση.

Εμφανίζεται η Κοκκινοσκουφί-
τσα όταν η μητέρα της τής ζήτησε
«να πάει ένα καλάθι με φρέσκα
φρούτα και μεταλλικό νερό στο
σπίτι της γιαγιάς της – όχι επειδή
ήταν δουλειά της γυναίκας, να θυ-
μάστε, αλλά επειδή η πράξη ήταν
γενναιόδωρη και βοηθούσε να δη-
μιουργηθεί ένα αίσθημα κοινότη-
τας». Στο δάσος συναντά τον Λύκο.
Της είπε: «Ξέρεις, αγαπητή μου,
δεν είναι ασφαλές για ένα μικρό
κορίτσι να περπατά μόνο μέσα από
αυτά τα δάση». Η Κοκκινοσκουφί-
τσα, όμως, δεν πτοείται: «Θεωρώ
ότι το σεξιστικό σας σχόλιο είναι
προσβλητικό στο έπακρο, αλλά θα
το αγνοήσω εξαιτίας της παραδο-
σιακής κατάστασής σας ως απο-
κλεισμένου από την κοινωνία, το

άγχος της οποίας κατάστασης σας
έκανε να αναπτύξετε τη δική σας,
εντελώς ιδιόρρυθμη κοσμοθεωρία».
Στη συνέχεια, η Κοκκινοσκουφίτσα
αλλάζει φύλο: «Το Red Riding Hood
περπάτησε στο κεντρικό μονοπάτι,
αλλά ο Λύκος ήξερε μια πιο γρήγορη
διαδρομή προς το σπίτι της γιαγιάς.
Μπήκε ορμητικά στο σπίτι και έφα-
γε τη γιαγιά, κάτι που ήταν μια
απολύτως προβλέψιμη πράξη για
ένα σαρκοφάγο όπως ο ίδιος. Τότε,
απαλλαγμένος από άκαμπτες, πα-
ραδοσιακές αντιλήψεις περί αρρε-
νωπότητας και θηλυκότητας, φό-
ρεσε το νυχτικό της γιαγιάς και
χώθηκε στο κρεβάτι». Η Κοκκινο-
σκουφίτσα ξαναλλάζει φύλο. «Ο
Red Riding Hood είπε: “Ω, ξέχασα
ότι η όρασή σου είναι σαν της νυ-
χτερίδας. Γιαγιά, τι μεγάλα μάτια
έχεις!”». Η συνέχεια: «Η Κοκκινο-
σκουφίτσα έβαλε τις φωνές, όχι
λόγω του παράξενου ντυσίματος
του Λύκου, αλλά λόγω της εσκεμ-
μένης εισβολής του στον προσω-
πικό της χώρο. Οι κραυγές της
ακούστηκαν από ένα άτομο που
περνούσε και του οποίου η ασχολία
ήταν να κόβει κούτσουρα, αλλά
προτιμούσε να τον αποκαλούν τε-
χνικό καυσίμων. Ορμησε στο σπίτι,
είδε τη μάχη και προσπάθησε να
παρέμβει. Αλλά καθώς σήκωσε το
τσεκούρι του, η Κοκκινοσκουφίτσα
και ο Λύκος σταμάτησαν. “Και τι
νομίζεις ότι κάνεις;” ρώτησε η Κοκ-

κινοσκουφίτσα. Τα μάτια του ξυ-
λοκόπου ανοιγόκλεισαν και προ-
σπάθησε να απαντήσει, αλλά δεν
του ήρθε καμία λέξη. “Ορμάς εδώ
σαν Νεάντερταλ, αναθέτοντας στο
όπλο σου να σκεφτεί για σένα!”
φώναξε. “Σεξιστή! Ρατσιστή! Πώς
τολμάς να υποθέσεις ότι μια γυναίκα
και ένας λύκος δεν μπορούν να λύ-
σουν τα δικά τους προβλήματα χω-
ρίς τη βοήθεια ενός άνδρα! Οταν
άκουσε την παθιασμένη ομιλία της
εγγονής της, η γιαγιά πήδηξε από
το στόμα του Λύκου, πήρε το τσε-
κούρι του ξυλοκόπου και απέκοψε
το κεφάλι του. Μετά από αυτή τη
δοκιμασία, η Κοκκινοσκουφίτσα,
η γιαγιά και ο Λύκος αισθάνθηκαν
δεμένοι με έναν κοινό σκοπό.

Αποφάσισαν να δημιουργήσουν
ένα εναλλακτικό νοικοκυριό με
βάση τον αμοιβαίο σεβασμό και
τη συνεργασία, και έζησαν μαζί
στο δάσος ευτυχισμένοι για πάντα».
Τη διόρθωση του Περρώ την υπο-
γράφει η κ. Λίλυ Εξαρχοπούλου.
Θύμα του εκσυγχρονισμού δεν εί-
ναι μόνον η, το ή ο Κοκκινοσκου-
φίτσα. Είναι και ο Ροβινσώνας
Κρούσος. «Πρόκειται για μια κα-
τεξοχήν πατριαρχική αφήγηση,
που εξαίρει την ανδρική ανεξαρ-
τησία και ευφυΐα, την επιμονή,
την εργατικότητα και την πίστη».
Αν δεν το έχετε αντιληφθεί, καιρός
να το αντιληφθείτε πριν να είναι
αργά. Εξάλλου, βάσει του εγχειρι-

δίου, υπάρχει και η εναλλακτική
της Ροβινσωνίτσας: «Εδώ, η μικρή
ηρωίδα, Ροβινσωνίτσα, έχει μια
τελείως διαφορετική καθημερινό-
τητα. Πού βρίσκει την τροφή της;
Πού κατοικεί; Πώς περνάει την
ώρα της; Υπάρχουν σημεία του
κειμένου που εξαίρονται οι ικανό-
τητές της; Πώς απέφυγε τον κίν-
δυνο του φιδιού; Πώς κρίνετε αυτές
τις επιλογές και τι υπαινίσσονται
για τη γυναικεία συμπεριφορά σε
σύγκριση με το πρωτότυπο κείμενο
του Ροβινσώνα Κρούσου;»

Δεν ξέρω αν το εγχειρίδιο ισχύει
ακόμη και σήμερα. Το ανέφερα
όμως, εκτός του ότι έχει την πλάκα
του, διότι αποδεικνύει ότι το ιδε-
ολόγημα του woke έχει διεισδύσει
ακόμη και στην εκπαίδευση. Woke
δεν είναι η αποδοχή του γάμου
των ομόφυλων ζευγαριών. Woke
είναι η παραποίηση της παράδοσης
με βάση μια ευγονική αντιμετώ-
πιση των διαφορών των φύλων.
Με όλα τα προβλήματα που αντι-
μετωπίζει, η Γαλλία βρήκε τον χρό-
νο να ασχοληθεί με την εκπαίδευση
των φύλων, ή των γενών που είχε
εισηγηθεί ο πρώην υπουργός Παι-
δείας για την εκπαίδευση. «Τα
μόνα γένη που αναγνωρίζουμε, εί-
ναι αυτά της γραμματικής», απε-
φάνθησαν οι ενώσεις γονέων και
εκπαιδευτικών.

ttheodoropoulos@kathimerini.gr

Η, ο, το Κοκκινοσκουφίτσα και η Ροβινσωνίτσα
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Κ αι του το λέγανε όλοι όσοι
τον αγαπούν και ξέρουν το
συμφέρον του, του το λέγανε

του Μητσοτάκη: μην το τελειώσεις,
θα στενοχωρήσεις κόσμο! Αυτός
τίποτα, πήγε και το τελείωσε το
μετρό στη Θεσσαλονίκη. Δεκαοκτώ
χρόνια βολεύονταν τόσοι και τόσοι
με τα εκατομμύρια που τρέχανε,
πότε γιατί άλλαζε η γραμμή, πότε
γιατί καθυστερούσαν τα χαρτιά
σε τούτο το υπουργείο, πότε μια
από τις 90 προσφυγές που έκαναν
οργανώσεις. Λεφτά ήταν αυτά, όλο
και κάποιος τα τσέπωνε. Ζεστά
και τελείως άκοπα λεφτουδάκια –
και τώρα, πάνε! Επιπλέον, λογής
λογής άνθρωποι θα αρχίσουν να
μπαινοβγαίνουν στο μετρό· και να
δεις που θα το φθείρουν!

Αλλά ακούει ο Μητσοτάκης;
Μήπως τα ίδια δεν έκανε και με
τα «τσιμέντα στην Ακρόπολη»;
Μην τα ρίχνεις, τον συμβουλεύανε,
μην τα ρίχνεις τα τσιμέντα στην
Ακρόπολη! Αφησε εκείνο το δρο-
μάκι που είχε φτιάξει ο Τραυλός
εδώ και σαράντα χρόνια, καλό
είναι. Λιγάκι φαγωμένο, δεν λέω,
αλλά ό,τι καινούργιο φτιάξεις, θα
σε ξεφωνίσουν! Εκείνος τίποτα!
Τα έριξε τα τσιμέντα του και να οι
διαμαρτυρίες και η συλλογή υπο-
γραφών ανά την υφήλιο και η αγα-
νάκτηση, μέχρι που κουβάλησαν

εδώ και διεθνείς επιτροπές να τους
επιδείξει ο Κορρές τα κατορθώματά
του και εκείνοι όλοι θαύμασαν και
χειροκρότησαν – είναι λέει ένα τέ-
λειο έργο. Δηλαδή κολοκύθια με
τη ρίγανη, γιατί στο μεταξύ είχε
στενοχωρήσει κόσμο ο Μητσοτά-
κης! Αμ’ με τον κορωνοϊό; Μας
έπεσε ο ιός στα ξάφνου στο κεφάλι
και παρευθύς, καπάκι, ο Μητσο-
τάκης μάς ξεφούρνισε πρώτα έναν
Χαρδαλιά και έναν Τσιόδρα να μας
μιλούν κάθε βράδυ για να μας κρα-
τούν φρόνιμα φρόνιμα στα σπίτια
μας και απανωτά έναν Πιερρακάκη
που είχε –αστραπηδόν και εν κρυ-
πτώ ο αθεόφοβος– οργανώσει τον
εμβολιασμό μας. Θαύμασε, λέει,
ακόμη κι η Γερμανία! Αλλά εδώ;
Εδώ να δεις πόσο κόσμο στενο-
χώρησε ο Μητσοτάκης!

Τα ίδια και με το Ελληνικό.
Ομορφα δεν καθότανε, μπλεγμένο
είκοσι χρόνια; Μπα! Αυτός πήγε
και το ξέμπλεξε και στενοχώρησε
πολύ τον σύλλογο αρχαιολόγων,
που αναγκάστηκε ν’ αντικαταστή-
σει το όνομά του με ένα κοσμητικό
επίθετο. Ασε πια κι εκείνα τα Ναυ-
πηγεία. Τα ξέμπλεξε και τα άνοιξε
πάλι! Και τον Ελληνικό Χρυσό...
και άλλα πολλά πήγε και σκάλισε.
Κι έτσι έπεσε η ανεργία από το
18% στο 8% και τώρα ποιος θα μας
την ανεβάσει ξανά;

Ασε που δουλειά σημαίνει γκαπ
και γκουπ, φωνάρες, σφυριξιές,
βρόντους –ήταν να μην ενοχληθεί
και ο κ. Κώστας ο Καραμανλής,
που είναι άνθρωπος της ηρεμίας.
Τώρα, τι να κάνει κι αυτός; Αναγ-
κάζεται να τρέχει από την Αθήνα
στην Πάτρα και να παρουσιάζει
βιβλία. Αυτά δηλαδή που έκανε ο
Αδωνις Γεωργιάδης στα νιάτα του!
Και να τα κάνει αυτός, κοτζαμάν
πρώην πρωθυπουργός, μετά από
δέκα χρόνια σιωπής της μεγαλο-
πρεπείας! Βεβαίως, ο κ. Καραμαν-
λής θα έχει να πει κάτι πολύ σο-
βαρό, ίσως κάτι «η πατρίς εν κιν-
δύνω» που λέγαμε παλαιά, αλλά
δεν το έχω καταλάβει και περιμένω
να το διαβάσω στα βιβλία που πα-
ρουσίασε και στα άλλα που θα πα-
ρουσιάσει προσεχώς.

Για τον Σαμαρά κατάλαβα αμέ-
σως: είναι το Σαμ των Γραφών.
Σαμ ο Σαμ(αράς), Σαμ και ο
Σαμ(ψών)! Ετσι, κάθε φορά που
του έρχεται του Σαμ(αρά) μια φώ-
τιση, αρπάζει τις κολόνες κάποιας
κυβέρνησης και γκρεμίζει τον ναό
της. Μόνο δεν έχω ξεδιαλύνει ακό-
μη ποιοι είναι οι Φιλισταίοι και
γιατί δεν κάθεται ο ίδιος να απο-
θάνει μαζί τους, μες στα συντρίμμια
του ναού. Οπωσδήποτε τώρα του
έχει πάλι έρθει φώτιση – μια φώ-
τιση που κάπως προσομοιάζει με

εκείνη του κ. Βελόπουλου ως προς
τα των Γραφών και ως προς τα ελ-
ληνοτουρκικά.

Κι εδώ πάλι λάθος επιλογή ο Μη-
τσοτάκης – τι τα ήθελε τα Ραφάλ,
τις φρεγάτες, τα F-35 και όλα τ’
άλλα; Δίχως αυτά αποστόμωνε πα-
ρευθύς τους κ. Βελόπουλο, Σαμαρά
και Σία, βροντοφωνάζοντας: «Τουρ-
κοφάγος είμαι, βρε! αλλά είμαστε
άοπλοι. Κάμετε υπομονή μέχρι να
ψωνίσω και μετά... τους λιάνισα-
ααα!», ενώ τώρα; Τώρα του χώνουνε
στο στόμα μια από τις επιστολές
του Ιησού και τον βουβαίνουνε!
Βάλε τώρα και τους 330.000 φοιτητές
που θα διαγράψει σε δυο τρεις εβδο-
μάδες. Πρέπει, λέει, να τελειώνουμε
και με δαύτους! Τα ίδια και με την
οπαδική βία – να τελειώνουμε λέει
και μ’ αυτήν. Γιατί; Τον έβρισε η
οπαδική βία; Του πολιόρκησε το
σπίτι; Κάτι παιδιά είναι, που μια
φορά στο τόσο σπάζουν πέντ’ έξι
καθίσματα, παίζουνε λιγάκι κυνη-
γητό με τους αστυφύλακες, ανάβουν
μερικούς κάδους και άντε, μια φορά
στα τόσα να γίνει και κανένα ατύ-
χημα. Τι πάει και τους στενοχωρεί
κι αυτούς;

Αχ, Μητσοτάκη, Μητσοτάκη,
μανία έχεις με τα τελειώματα και
στενοχωρείς κόσμο!

Η κ. Αθηνά Κακούρη είναι συγγραφέας.

Αχ, κόσμο που στενοχωρείς Μητσοτάκη!
Της ΑΘΗΝΑΣ ΚΑΚΟΥΡΗ

Το κόμμα τού «Οχι σε όλα»
και οι χαμένες ευκαιρίες

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Το Μουσείο της
Ακρόπολης· το Πάρ-
κο Νιάρχου· το με-
τρό της Θεσσαλονί-
κης: Τρία σημαντικά
έργα που αποτελούν

τοπόσημα της σύγχρονης Ελλάδας
που προχωράει μπροστά. Το μου-
σείο επισκέπτονται χιλιάδες του-
ρίστες και αποτελεί ένα από τα
βασικά επιχειρήματα της χώρας
μας για την επιστροφή των Γλυ-
πτών. Το Πάρκο επισκέπτονται
κάθε Σαββατοκύριακο απλοί πο-
λίτες από όλη την Αττική και σί-
γουρα δεν είναι ένα ελιτίστικο
σημείο συγκέντρωσης. Το μετρό
έκανε τους Θεσσαλονικείς υπε-
ρήφανους και εντυπωσίασε όσους

το έχουν επισκεφθεί, καθώς δένει
το σήμερα με την ιστορία της πό-
λης με έναν μοναδικό τρόπο.

Τι κοινό έχουν αυτά τα τρία
έργα; Και τα τρία δεν θα υπήρχαν
σήμερα εάν είχαν επιβάλει τη θέ-
λησή τους οι φανατισμένοι πολέ-
μιοί τους, το κόμμα της αντίδρασης
και του «Οχι» σε όλα. Ο Κώστας
Σημίτης έτρεχε στα δικαστήρια
χρόνια μετά την αποχώρησή του
από την εξουσία, γιατί διάφοροι
εμμονικοί είχαν στραφεί εναντίον
του για το μουσείο. Ο Κώστας Κα-
ραμανλής αναγκάστηκε να ξοδέ-
ψει απίστευτη ενέργεια και χρόνο
για να προχωρήσει το Πάρκο. Και
βέβαια, το νέο μετρό είχε γίνει το
Ιερό Δισκοπότηρο μιας ετερόκλη-
της συμμαχίας ιδεοληπτικών και
φανατικών πολιτών.

Κάθε μεγάλο έργο πρέπει ασφα-
λώς να γίνεται αντικείμενο δημό-
σιου διαλόγου. Είναι σημαντικό,
για να καταλαβαίνει η κοινωνία
τη σημασία του και να συζητούν-
ται οι επιπτώσεις του. Αλλά και
να γίνονται ενδεχομένως τροπο-
ποιήσεις στον αρχικό σχεδιασμό.
Αλλο αυτό, όμως, και άλλο το να
καθίσταται μια χώρα όμηρος μιας
μειοψηφίας που ξέρει να φωνάζει,
να διαμαρτύρεται για τα πάντα
και να επιβάλλει τη θέλησή της,
προκαλώντας τον φόβο στους εκά-
στοτε κυβερνώντες. Αν κατάφερ-
ναν να επικρατήσουν σε όλα τα
μέτωπα, η χώρα θα ήταν πολύ
φτωχότερη και θα είχε μείνει κολ-
λημένη στο παρελθόν. Αλλο κλα-
σικό παράδειγμα η Περιφερειακή
του Υμηττού, για την οποία δόθηκε
λυσσαλέα μάχη, με τους επικριτές
της να ισχυρίζονται ότι θα κόβον-
ταν εκατοντάδες δένδρα και το
βουνό θα γέμιζε βενιζινάδικα.
Είμαι σίγουρος ότι κάποιος θα
μπορούσε να φτιάξει έναν ανα-
τριχιαστικό χάρτη με άκρως απα-
ραίτητα έργα που δεν έγιναν λόγω
παρόμοιων αντιδράσεων.

Εχουμε ωριμάσει από τα χρόνια
της κρίσης και συνειδητοποιούμε
ότι η αδράνεια δεν οδηγεί πουθενά
και πως οι φανατικές μικρές μει-
οψηφίες δεν πρέπει να μας κρα-
τούν καθηλωμένους στο παρελ-
θόν. Είναι, βέβαια, εντυπωσιακή
η δύναμή τους, γιατί λειτουργούν
σαν σέκτες· δεν το βάζουν ποτέ
κάτω.

Ηταν μέρος της κακής πλευράς
της Μεταπολίτευσης, της άλογης
ριζοσπαστικοποίησης, που οδή-
γησε στο κλείσιμο εργοστασίων
που έδιναν ζωή σε επαρχιακές
πόλεις και σε πολλές χαμένες ευ-
καιρίες ανάπτυξης. Ας το θυμό-
μαστε, όμως, στον επόμενο καβγά
για κάτι που η συντριπτική πλει-
οψηφία της κοινωνίας θα θεωρεί
θετικό και αυτονόητο, αλλά μια
δυναμική μειοψηφία θα προσπαθεί
πάλι να τορπιλίσει.

Α πό ένα ψηλόμπαλκόνι στην
οδό Πατησίων μπορούσες
να χορτάσεις μια θέα της

Αθήνας. Φαινόταν ο Λυκαβηττός
και δεξιά η Ακρόπολη. Μπροστά
σου, όμως, στα πόδια σου, έτσι
όπως κοιτούσες από τον έκτο όρο-
φο μιας κάποτε αρχοντικής πολυ-
κατοικίας, είχες το Μουσείο και
το Πολυτεχνείο «πιάτο». Από εκείνο
το ύψος γινόταν κατανοητός ο ορ-
θολογισμός του νεοκλασικού σχε-
διασμού, παρότι και τα δύο θαυ-
μάσια αυτά κτίρια απέκτησαν πολ-
λές επεκτάσεις και προσθήκες,
ακόμη και μεταπολεμικά. Τίποτε,
όμως, δεν χαλούσε την αίσθηση
της αρμονίας μέσα στο πυκνό πρά-
σινο. Το ύψος πάντως βοηθάει.
Δεν έχεις πλήρη αντίληψη για το

τι συμβαίνει στο επίπεδο του πε-
ζοδρομίου. Δεν γνωρίζεις, αν δεν
είσαι Αθηναίος, πως από τότε που
θυμάσαι τον εαυτό σου ό,τι περι-
βάλλει το Πολυτεχνείο και το Μου-
σείο αποτελεί όνειδος. Και πως η
κατάσταση αυτή διαιωνίζεται, σε
μια χώρα που ζει από τον τουρισμό
και με πολίτες που αξίζουν κάτι
καλύτερο. Οι ξένοι φίλοι που είχα
δίπλα μου είχαν κατανόηση για
την Ελλάδα, την αγαπούν και τη
σέβονται. Με διακριτικότητα ρω-
τούσαν γιατί κανείς δεν κάνει κάτι
για αυτή τη «βαρβαρότητα» (δεν
το είπαν έτσι) γύρω από το Πολυ-
τεχνείο και το Μουσείο.

Εννοείται πως η ερώτηση αυτή
προς έναν Ελληνα προκαλεί αμη-
χανία και ντροπή. Είχαμε περάσει
μόλις το Πολυτεχνείο. Βαδίζαμε

στην Πατησίων από την Ομόνοια
«και τα είχαμε δει όλα». Μόνη ελ-
πίδα από το νέο Μινιόν και κάποιες
ενδείξεις ότι σποραδικά κάτι κι-
νείται. Στην οδό Χαλκοκονδύλη
έχει ανοίξει η γκαλερί CAN, εξαι-
ρετική προσθήκη στην περιοχή,
αλλά γενικότερα υπήρχε μια ατμό-
σφαιρα που σε βούλιαζε. Να είναι
μόνο η βρωμιά, η μουντζούρα, η
οπτική βαβούρα;

Από το Πολυτεχνείο, δυστυχώς,
δεν περιμένει κανείς και πολλά
πράγματα. Το έχουμε καταλάβει
δεκαετίες τώρα. Να έχεις αυτό το
κτίριο και να έχει τέτοια εμφάνιση
και επί της Στουρνάρη και επί της
Τοσίτσα, είναι αδιανόητο, αλλά
πολύ ελληνικό. Ποιος τολμάει να
μιλήσει και ποιος μπορεί να κάνει
κάτι; Η Τοσίτσα είχε που είχε τόσα
προβλήματα, απέκτησε τα τελευ-
ταία χρόνια το «οικολογικό» ανο-
σιούργημα ανακύκλωσης που ο
Δήμος Αθηναίων έχει φυτέψει σε
όλους τους οπτικούς άξονες της
πόλης (π.χ. Φωκίωνος Νέγρη, Βι-
κτώρια, κ.λπ.). Σαν να είπε κάποιος,
πού υπάρχει μια οπτική φυγή, ένας
δημόσιος χώρος με ιστορία για να
τον καταστρέψουμε; Το κατόρθω-
σαν και ήταν πολύ απλό μάλιστα.
Αυτά τα ανοσιουργήματα κατα-
στρέφουν πανελλαδικά όλα τα
αστικά σημεία εξαιρετικού ενδια-
φέροντος. Αλλά, εν προκειμένω,
μιλάμε για δύο από τα σημαντικό-
τερα νεοκλασικά δημόσια κτίρια
του ελληνικού 19ου αιώνα. Το Εθνι-
κό Αρχαιολογικό Μουσείο παρά
τη βελτίωση των κήπων του εξα-
κολουθεί και είναι βυθισμένο στη
μιζέρια και την κακομοιριά. Ακόμη
και οι στάσεις των λεωφορείων
είναι σε αδιανόητη κατάσταση.
Τα μάρμαρα στο κιγκλίδωμα των
κήπων μένουν εκεί βανδαλισμένα
για να μην ξεχνάμε πόσο μακρύς
είναι ο δρόμος για το σημαντικό-
τερο μουσείο αρχαίας ελληνικής
τέχνης στον κόσμο.

Μουσείο και Πολυτεχνείο
Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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<<<<<<

Ο,τι περιβάλλει δύο από
τα σημαντικότερα νεο-
κλασικά δημόσια κτίρια
του ελληνικού 19ου αι-
ώνα αποτελεί όνειδος.

<<<<<<

Αν η μειοψηφία που ξέ-
ρει να φωνάζει για τα
πάντα και να επιβάλλει
τη θέλησή της κατάφερ-
νε να επικρατήσει σε όλα
τα μέτωπα, η χώρα θα
ήταν πολύ φτωχότερη.
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Καθώς σβήνει ο απόηχος
των δηλώσεων Ν. Χρι-
στοδουλίδη περί ΝΑΤΟ,
ένα σύντομο «στιγμιό-
τυπο» κανονικής κυ-
πριακής κοπής. Η Κύ-

προς είναι μέλος της Ε.Ε. από το 2004.
Η Τουρκία απέκτησε την ιδιότητα του
υποψήφιου μέλους το 2004 (17/12) και
άρχισε ενταξιακές το 2005 (3/10) με
την ψήφο του τότε προέδρου Τ. Πα-
παδόπουλου και στις δύο φορές. Για
πρώτη φορά η Κύπρος απέκτησε ένα
στρατηγικό πλεονέκτημα έναντι της
Τουρκίας, η Κύπρος εντός, η Τουρκία
εκτός. Το ερώτημα. Χρησιμοποίησε η
Κύπρος με σοφία το στρατηγικό αυτό
πλεονέκτημα; 

Η μία συνταγή ήταν η σοβαρή, η
προνοητική: «αξιοποιώ το μόνο πλε-
ονέκτημα που έχω, παίζω το δυνατό
μου χαρτί και κτίζω ισορροπίες συμ-
φερόντων με κέρδη για όλους και πρώ-
τα για την Κύπρο με επίλυση του Κυ-
πριακού και ταυτόχρονα πρόοδος στις
ευρωτουρκικές σχέσεις». Κατά συνέ-
πεια, η Κύπρος την επίλυση, η Τουρκία
επανεκκίνηση της ενταξιακής της πο-
ρείας. Η βαρύτητα της Συνθήκης Προ-
σχώρησης, 16 Απριλίου 2003, ως ομό-
φωνη απόφαση των «15» στηριγμένη
στις ιδρυτικές συνθήκες, παραμένει
ακέραιη: στα κείμενα υπάρχει σαφής
αναφορά (πρωτόκολλο 10) ότι το κα-
τεχόμενο τμήμα της Κύπρου είναι ανα-
πόσπαστο κομμάτι της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας στο οποίο η εφαρμογή του
κοινοτικού κεκτημένου αναστέλλεται
έως την επίλυση του Κυπριακού. Άρα,
νομικά η ένταξη ισχύει για το σύνολο
της επικράτειας της Κυπριακής Δημο-

κρατίας και πως «δεν θα γίνουν δύο
φορές διαπραγματεύσεις ένταξης»
όπως ανέφερε ο τότε επίτροπος Γ. Φερ-
χόιγκεν, αλλά ταχύτατες προσαρμογές
του διαμορφωμένου πλαισίου.

Η άλλη συνταγή ήταν η γνωστή σε
όλους, αυτή που εφαρμόστηκε: «τώρα
έγινα Πάπας» και «τώρα θα της δείξω».
Ή «έχω 62 βέτο» καθώς διαβεβαίωνε
ο Τ. Παπαδόπουλος. Ή «μπλοκάρω εν-
ταξιακά κεφάλαια της Τουρκίας» διά
χειρός Γ. Λιλλήκα. Ή απαιτώ την επι-
βολή κυρώσεων με αιτήματα Ν. Χρι-
στοδουλίδη. Ή με δηλώσεις Ν. Νουρή
την καταγγέλλω για εργαλειοποίηση
του μεταναστευτικού, την ίδια ώρα
που η ίδια δέχεται 3,5 εκατ. μετανάστες.
Ή παρεμποδίζω με διάφορα προσχή-
ματα (με οκτώ όρους) τη συμμετοχή
του υπουργού Εξωτερικών της Τουρκίας
Χ. Φιντάν στη σύνοδο των 27 ΥΠΕΞ

της Ε.Ε. Στην πολιτική όμως μετρά
μόνο το αποτέλεσμα, μια ματιά πίσω
(2003/2024) δείχνει τη σούμα: μηδέν
εις το πηλίκον!

Ο τέως αρχιεπίσκοπος Χρυσόστο-
μος, ως αθυρόστομος, τα εξήγησε αλ-
λιώς: «Τους εγελάσαμε και εμπήκαμε
μέσα στην Ε.Ε.» (πηγή: ΣΚΑΪ 3/5/11).
Μαζί του συμφωνούν και διάφοροι Ευ-
ρωπαίοι παράγοντες οι οποίοι προ-
έβλεπαν αυτή την εξέλιξη, όμως, εξαι-
τίας της αναχρονιστικής πολιτικής
του Ρ. Ντενκτάς, συμφώνησαν στη
στροφή της ένταξης της Κύπρου, χωρίς
την προηγούμενη επίλυση.

Τώρα όλα σε νέα συσκευασία. Ο
τέως ΥΠΕΞ Ν. Χριστοδουλίδης, ο οποίος
στο Υπουργικό Συμβούλιο του Ν. Ανα-
στασιάδη ψήφιζε αβέρτα τις πωλήσεις
χρυσών διαβατηρίων σε Ρώσους ολι-
γάρχες, ως πρόεδρος, αίφνης ανακα-

λύπτει ΝΑΤΟ! Μάλιστα δε, κάνει δη-
λώσεις, δίνει διαλέξεις και διακινεί σε-
νάρια ως να ελέγχει και μοιράζει παι-
χνίδι! Δήλωσε: «Συζητούμε με τις ΗΠΑ
σε τρία επίπεδα, που προσφέρει η ιδιό-
τητα του κράτους-μέλους του ΝΑΤΟ,
για το πώς μπορεί η Κυπριακή Δημο-
κρατία να αξιοποιήσει αυτές τις ευκαι-
ρίες, έτσι ώστε όταν όλα είναι στη θέση
τους, να μπορεί να γίνει κράτος-μέλος
του ΝΑΤΟ» (πηγή: «Καθημερινή», 29/11).

Ο Ν. Χριστοδουλίδης δεν αγνοεί
ότι αυτή τη φορά έχει απέναντί του
το «ανάποδο 2004». Η Τουρκία είναι
μέσα στο ΝΑΤΟ και η Κύπρος (λέει ο
Ν. Χριστοδουλίδης) θα κτυπήσει την
πόρτα της εισόδου του. Ο εκπρόσωπος
του τουρκικού ΥΠΑΜ, αρχιπλοίαρχος
Ζεκί Ακτούρκ, δήλωσε: «Η Τουρκία,
ως μέλος του ΝΑΤΟ, υπενθυμίζει ότι
οι αποφάσεις για τη διεύρυνση της
συμμαχίας λαμβάνονται ομόφωνα και
υποστηρίζει ότι οι διαδικασίες αυτές
πρέπει να διεξάγονται λαμβάνοντας
υπόψη τις ανησυχίες της εθνικής ασφά-
λειας κάθε χώρας» (πηγή: «Έθνος»,
28/11).

Η Τουρκία δεν αγνοεί το πώς η Λευ-
κωσία μεταχειρίστηκε το δικό της εν-
ταξιακό προβάδισμα έναντι της υπο-
ψήφιας για ένταξη στην Ε.Ε., Τουρκίας.
Συμπέρασμα: Κάθε υπερφίαλη συμπε-
ριφορά, κάθε συμπεριφορά που αγνοεί
τα στοιχειώδη στην άσκηση αποτελε-
σματικής πολιτικής, έχει κοντά ποδάρια.
Ένα μεγάλο πλεονέκτημα, όταν το
σπαταλάς στη μικροπολιτική, κάποια
στιγμή έρχεται και σε βρίσκει σε άλλες
μορφές και σε άλλο επίπεδο...

Ανάποδο 2004
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Υποστηρικτές του προέδρου της Νότιας Κορέας Yoon Suk Yeol, κατά τη διάρκεια διαμαρτυρίας ενάντια στην πρόταση μομφής έξω από την Εθνοσυνέ-
λευση στη Σεούλ. Οι βουλευτές της αντιπολίτευσης θα ψηφίσουν για την παραπομπή του προέδρου της χώρας στις 7 Δεκεμβρίου. 

www.larkoslarkou.org.cy

Ο Γιώργος Κακούρης απουσιάζει.

Κανείς δεν περίμενε πως ο αλ Τζολάνι,
ένας τύπος που ξεκίνησε από τον σα-
λαφιστικό τζιχαντισμό του συριακού
παρακλαδιού της αλ Κάιντα, θα ηγηθεί
μιας τέτοιας αντεπίθεσης της αντι-
ασαντικής σουνιτικής αντιπολίτευσης

που μέσα σε οκτώ μόλις ημέρες θα καταλάμβανε
το Χαλέπι και τη Χαμά, τη δεύτερη και τέταρτη σε
μέγεθος πόλεις της Συρίας. Η διεθνής κοινότητα
μάλιστα παρακολουθεί, κάπως άναυδη σε αναμονή
της μετάβασης από τον Μπάιντεν στον Τραμπ και
μετά τα γεγονότα σε Γάζα και Λίβανο, έναν τύπο
που το 2016 όταν απέκοπτε τους δεσμούς της ορ-
γάνωσής Hayat Tahrir al Sham με την αλ Κάιντα
και που έμοιαζε ακόμη τζιχαντιστής, να μιλά συμ-
περιληπτικά για τους Χριστιανούς και τους Κούρδους
της Συρίας.

Φυσικά η HTS αν επιβιώσει μένει να διαφανεί
αν εννοεί όλα αυτά που κηρύττει. Εξάλλου, το
Συριακό πάντα είχε εύθραυστες ισορροπίες, πολύ
μεγάλο μέρος σεκταριστικής βίας και φυσικά τον
σιιτικό κυνισμό των Ιρανών και της Χεζμπολάχ
αλλά και του ίδιου του καθεστώτος Άσαντ που μαζί
με τη Ρωσία, ξανά στο Χαλέπι το 2015, βομβάρδισαν
τόσο έντονα την πόλη που στην Ευρώπη δημιουρ-
γήθηκε το μεγαλύτερο προσφυγικό ρεύμα, στον
21ο αιώνα. 

Το Συριακό είναι επίσης ένα πεδίο απίστευτου
whataboutism, παντελούς έλλειψης κατανόησης
–σε Ελλάδα και Κύπρο– των εξελίξεων επί του εδά-
φους και αδυναμίας αντίληψης των ιδεολογικών,
θρησκευτικών και κοινωνικών μετασχηματισμών.
Ακούσαμε ήδη για «τζιχαντιστές της Τουρκίας»,
«σιωνιστικές συνωμοσίες» και άλλους ανόητους
δυισμούς και φυσικά βλέπουμε στα ΜΚΔ το melt
down των απολογητών του Άσαντ και της Ρωσίας
(πάνε μαζί αυτοί) που εύχονται σε Παλαιστίνιους
δημοσιογράφους (συγκεκριμένα σε έναν που συγ-
γενείς του σκοτώθηκαν σε πλήγματα του Ισραήλ),
που εκφράζουν την αλληλεγγύη τους για τους Σύρους
να πεθάνουν ή πως καλά τους έκαναν στη Γάζα οι
Ισραηλινοί. 

Ενδεικτικό του ότι το Συριακό πάντα τέσταρε
τις πραγματικές προθέσεις αυτών που ποτέ δεν νοι-
άστηκαν για τους Παλαιστίνιους και που βλέπουν
ιμπεριαλισμό και αποικιοκρατία μόνο στη Δύση
αλλά όχι στο Ιράν ή τη Ρωσία. Στον ελληνόφωνο
χώρο μάλιστα διάφοροι υποστηρικτές ακροδεξιών
κομμάτων όπως η «Νίκη» ή η «Ελληνική Λύση» θυ-
μήθηκαν τους χριστιανούς της Συρίας, κατηγορώντας
το ελληνικό κράτος πως τους έχει εγκαταλείψει.
Ένα απίστευτο πεδίο παραπληροφόρησης και προ-
παγάνδας συνεπικουρούμενο από εθνικισμό, αρι-
στερή ιδεοληψία, ημιμάθεια και αδυναμία κατα-
νόησης του τι συνέβη σε μια χώρα που δοκιμάστηκε
και δοκιμάζεται από το 2011. 

Το πώς θα εξελιχθούν τα πράγματα στη Συρία
είναι πολύ δυναμικό και ανοικτό σε εκβάσεις, δε-
δομένου του τεράστιου βαθμού εμπλοκής κρατικών
και μη κρατικών δρώντων, των γεωπολιτικών συ-
νεπειών για ολόκληρη τη Μέση Ανατολή και της
επόμενης δύσκολης μέρας, ιδίως σε ένα σενάριο
απομάκρυνσης του Μπασάρ αλ Άσαντ. Ωστόσο,
όσα συμβαίνουν είναι κοσμοϊστορικά, άνευ προ-
ηγουμένου και παραπέμπουν στις μέρες του 2011.

Για την Κύπρο, η Συρία έχει ξεχωριστή σημασία
για πολλούς –και ευνόητους– λόγους. Πρέπει οι εξε-
λίξεις να ιδωθούν με σοβαρότητα, ανάγκη πλήρους
κατανόησης των δυναμικών επί του εδάφους και
προετοιμασία για την επόμενη ημέρα είτε αυτή
αφορά την επιβίωση του Άσαντ είτε την απομά-
κρυνσή του. Κυριότερα αποτελεί και ένα πεδίο τε-
σταρίσματος πολλών πτυχών της εξωτερικής μας
πολιτικής, η οποία μετά το 2011 είχε «κενά» έναντι
μιας προληπτικής και ενεργητικής στάσης από την
οποία θα μπορούσαμε να έχουμε πολλαπλά οφέλη
από τον ρόλο που θα μπορούσαμε να διαδραματί-
σουμε. 

Η Συρία ξανά
στις μέρες του 2011

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Η πτώση της κυβέρνησης
Μπαρνιέ στη Γαλλία, μετά
την απώλεια εμπιστοσύνης

από το κοινοβούλιο, αποτελεί ένα
γεγονός ιστορικής σημασίας, το
οποίο επαναφέρει μνήμες πολιτικής
αστάθειας και κρίσεων που έχουν
διαμορφώσει τη γαλλική πολιτική
παράδοση. Σε μια χώρα όπου η πο-
λιτική σκηνή έχει συχνά ταλαν-
τευθεί μεταξύ σταθερότητας και
απότομων μεταβολών, η συγκεκρι-
μένη εξέλιξη δεν μπορεί να ιδωθεί
μεμονωμένα. Από την κατάρρευση
της Τέταρτης Δημοκρατίας το 1958,
που οδήγησε στην ανάδειξη του
Σαρλ Ντε Γκωλ και την ίδρυση της
Πέμπτης Δημοκρατίας, έως τις πιο
πρόσφατες κοινωνικές αναταραχές,
η Γαλλία έχει βρεθεί στο κέντρο
κομβικών πολιτικών μετασχημα-
τισμών. Η σημερινή κρίση, αν και
διαφορετική στις αιτίες και τις συν-

θήκες της, εντάσσεται σε αυτό το
ιστορικό πλαίσιο.

Η απώλεια της εμπιστοσύνης
στο πρόσωπο του Μπαρνιέ δεν
είναι απλώς μια πολιτική αστοχία.
Αντικατοπτρίζει τη βαθιά κρίση
αντιπροσώπευσης που πλήττει τη
Γαλλία και την Ευρώπη συνολικά.
Από τη δεκαετία του 1980, όταν η
άνοδος του Εθνικού Μετώπου (προ-
δρόμου της Εθνικής Συσπείρωσης)
έθεσε για πρώτη φορά την Ακρο-
δεξιά στον πολιτικό χάρτη, μέχρι
την πρόσφατη ενίσχυση της Μαρίν
Λεπέν, παρατηρείται μια σταθερή
αποδυνάμωση του κομματικού συ-
στήματος. Αυτή η μακροχρόνια τά-
ση συνοδεύεται από διαρκείς κοι-
νωνικές και οικονομικές κρίσεις
που έχουν εμβαθύνει την αποξέ-
νωση των πολιτών από την πολιτική
ελίτ. Η ιστορική διάσταση της κρί-
σης γίνεται ακόμη πιο εμφανής αν

αναλογιστεί κανείς τον ρόλο της
Γαλλίας ως ιδρυτικού μέλους της
Ευρωπαϊκής Ενωσης και παραδο-
σιακού υπερασπιστή των δημο-
κρατικών αρχών. Από την υπογρα-
φή της Συνθήκης της Ρώμης το
1957 έως την καθοριστική συμβολή
της στη δημιουργία της ενιαίας

αγοράς και του ευρώ, η Γαλλία υπήρ-
ξε πυλώνας σταθερότητας. Ωστόσο,
η σημερινή πολιτική αναταραχή
εγείρει ερωτήματα για την ικανό-
τητά της να διατηρήσει αυτόν τον
ρόλο, ειδικά σε μια εποχή που η
Ευρώπη βρίσκεται αντιμέτωπη με
πρωτοφανείς προκλήσεις, όπως η
ενεργειακή κρίση, η κλιματική αλ-
λαγή και οι γεωπολιτικές εντάσεις.

Η πτώση της κυβέρνησης Μπαρ-
νιέ σηματοδοτεί επίσης την ανα-
βίωση μιας θεμελιώδους διαμάχης
στη γαλλική πολιτική ζωή: της σύγ-
κρουσης ανάμεσα στον ευρωπαϊκό
προσανατολισμό και την εθνική
πρωτοκαθεδρία. Η Μαρίν Λεπέν
εκμεταλλεύεται αυτή τη διαμάχη,
παρουσιάζοντας τον εαυτό της ως
τη φωνή της εθνικής κυριαρχίας
απέναντι στην «υποταγή» στις ευ-
ρωπαϊκές δομές. Αυτή η στρατηγική
αντηχεί βαθιά σε ένα εκλογικό

σώμα που νιώθει απογοητευμένο
από τις συνέπειες της παγκοσμιο-
ποίησης και της πολυετούς λιτό-
τητας. Ανάλογες τάσεις παρατη-
ρούνται στη Γερμανία, στην Ιταλία
και την Ουγγαρία, υπογραμμίζοντας
ότι η κρίση αυτή δεν είναι μόνο
γαλλική αλλά ευρωπαϊκή.

Σε αυτό το ιστορικό πλαίσιο η
πτώση της κυβέρνησης δεν αποτελεί
απλώς πολιτική αποτυχία, αλλά
σύμπτωμα μιας βαθύτερης θεσμικής
δυσλειτουργίας, που απειλεί να απο-
σταθεροποιήσει τις θεμελιώδεις
αξίες της γαλλικής και ευρωπαϊκής
δημοκρατίας. Η αποδυνάμωση των
παραδοσιακών πολιτικών δομών
ανοίγει τον δρόμο για την Ακροδε-
ξιά, η οποία εκμεταλλεύεται την
ιστορική κόπωση των πολιτών και
προωθεί μια ατζέντα που συνδυάζει
λαϊκιστική ρητορική με εθνικιστικές
πολιτικές. Οι επερχόμενες εκλογές

ίσως αποτελέσουν σημείο καμπής,
όχι μόνο για τη Γαλλία αλλά για την
Ευρώπη στο σύνολό της.

Η ιστορική σημασία αυτής της
κρίσης είναι αναμφισβήτητη. Οπως
σε άλλες περιόδους πολιτικής ανα-
ταραχής, η Γαλλία βρίσκεται ξανά
στο επίκεντρο των εξελίξεων που
θα καθορίσουν, όχι μόνο το μέλλον
της ίδιας, αλλά και τη θέση της
στην Ευρωπαϊκή Ενωση. Οι δημο-
κρατικές δυνάμεις καλούνται να
αναλάβουν δράση, όχι μόνο για να
διασφαλίσουν τη σταθερότητα της
Γαλλίας, αλλά και για να διαφυλά-
ξουν την ευρωπαϊκή συνοχή σε
μια περίοδο κρίσιμης σημασίας.

Η κ. Βέρα Τίκα είναι επιστημονική συ-
νεργάτις του Κέντρου Πολιτικών Ερευ-
νών στο Πάντειο Πανεπιστήμιο.

Η κρίση στη Γαλλία, σημείο καμπής και για την Ευρώπη
Της ΒΕΡΑΣ ΤΙΚΑ

Ο τέως ΥΠΕΞ Ν. Χριστοδουλίδης, ο οποίος στο Υπουργικό Συμβούλιο του
Ν. Αναστασιάδη ψήφιζε αβέρτα τις πωλήσεις χρυσών διαβατηρίων σε
Ρώσους ολιγάρχες, ως πρόεδρος, αίφνης ανακαλύπτει ΝΑΤΟ!

<<<<<<<

Οι δημοκρατικέςδυνά-
μεις καλούνταινα αναλά-
βουν δράση, όχι μόνο
για να διασφαλίσουν τη
σταθερότητα της Γαλ-
λίας, αλλά και για να δια-
φυλάξουν την ευρωπαϊ-
κή συνοχή σε μια περίο-
δο κρίσιμης σημασίας.
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Μαύρα και βαριά σύν-
νεφα μαζεύονται πά-
νω από τη Γηραιά
Ήπειρο. Μετά την
ανάληψη της Προ-
εδρίας των ΗΠΑ από

τον Ντόναλντ Τραμπ, η Ένωση θα
κινδυνεύσει να βρεθεί μεταξύ δύο
πυρών, εμπορικο-οικονομικών, εκ
δυσμάς, και πολιτικο-στρατιωτικών,
εξ ανατολάς. Όμως τα δύο αυτά
μέτωπα δεν είναι τα σημαντικότερα
αυτή τη στιγμή. Το σημαντικότερο
είναι το τρίτο μέτωπο, το εσωτερικό,
αυτό που έχουν ήδη ανοίξει οι ακρο-
δεξιές ευρωπαϊκές δυνάμεις, αντ-
λώντας ιδεολογική καθοδήγηση
και υποστήριξη ταυτόχρονα από
την πουτινική Ανατολή και την
τραμπική Δύση. Όποιος κοιτάξει
τον χάρτη των πολιτικών δυνάμεων
στην Ευρώπη σήμερα θα παρατη-
ρήσει μια αδιαμφισβήτητη προ-
έλαση, αν όχι επικράτηση, των δυ-
νάμεων της Ακροδεξιάς.  

Στην Ουγγαρία, ο Βίκτορ Όρμ-
παν, ανοικτά πλέον υπέρμαχος της
Ρωσίας και του Πούτιν, δεν αποτελεί
κίνδυνο μόνο για τις θεμελιώδεις
αξίες και αρχές της Ένωσης, αλλά
και για τον προϋπολογισμό και τη

λειτουργία των ευρωπαϊκών θε-
σμών. Μετά τις ολλανδικές εκλογές
του Νοεμβρίου 2023, στις οποίες
είχε επικρατήσει το Κόμμα της
Ελευθερίας (PVV) του ακροδεξιού
Χερτ Βίλντερς, τα ηνία της χώρας
ανέλαβε τετρακομματική κυβέρ-
νηση συνεργασίας, στην οποία το
ακροδεξιό κόμμα συμμετέχει με
τέσσερις υπουργούς. Στη Ρουμανία,
ο Καλίν Γκεοργκέσκου, φιλορώσος
και συνωμοσιολόγος, φιλοδοξεί να
γίνει ένας Ρουμάνος Τραμπ, εάν
επικρατήσει στις προεδρικές εκλο-
γές Δεκεμβρίου. Οι δημοσκοπήσεις
δίνουν ήδη προβάδισμα στη ρου-
μανική άκρα δεξιά. Στην Αυστρία
χρειάστηκε μπλόκο των πολιτικών
δυνάμεων εναντίον του νικητή των
εκλογών του Σεπτεμβρίου 2023,
για να μην καταλάβει την εξουσία
το ευρωσκεπτικιστικό, φιλορωσικό
και αντιμουσουλμανικό ακροδεξιό
Κόμμα της Ελευθερίας (FPÖ). Στην
Ιταλία, η κυβέρνηση της Τζιόρτζια
Μελόνι, συνασπισμός δεξιών και
ακροδεξιών πολιτικών δυνάμεων,
βλέπει με ανακούφιση την εκλογή
Trump, αν και μέχρι στιγμής δεν
έχει άρει τη στήριξή της στην κυ-
βέρνηση της Ουκρανίας. Η Σλοβα-

κία και η Κροατία επίσης κυβερ-
νώνται από συμμαχίες που συμπε-
ριλαμβάνουν την ακροδεξιά. Τα
πράγματα βέβαια είναι ενθαρρυν-
τικά για την Πολωνία του Ντόναλντ
Τουσκ, καθώς αποκαθίστανται οι
σχέσεις της χώρας με την Ευρω-
παϊκή Ένωση, μετά από χρόνια
διαμάχη της πολωνικής εθνικιστι-
κής ακροδεξιάς με τους θεσμούς
της Ένωσης.  

Το ακροδεξιό μέτωπο όμως έχει
πλέον επεκταθεί στην καρδιά της
ευρωπαϊκής μηχανής: απειλεί πλέον
τη «γαλλογερμανική φιλία» (l’amitié
franco-allemande) και τη σταθερό-
τητα στις δυο μεγαλύτερες χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το ακρο-
δεξιό κόμμα της Λε Πεν, μετά την
εκλογική του νίκη στις προηγού-
μενες ευρωεκλογές επέβαλε ουσια-
στικά νέες βουλευτικές εκλογές στη
Γαλλία, τις οποίες ακολουθεί πολι-
τική παράλυση μετά την αποτυχία
της κυβέρνησης Barnier να πάρει
ψήφο εμπιστοσύνης. Μόνη ελπίδα
πλέον του προέδρου Macron είναι
ο σχηματισμός κυβέρνησης συνα-
σπισμού με κέντρο τη σοσιαλιστική
αριστερά, κάτι που ήδη απορρίπτει
η ακροαριστερά του Ζαν Λουκ Με-

λανσόν. Ωστόσο, αυτή την ώρα η
μεγαλύτερη απειλή κρύβεται στις
γερμανικές εκλογές του ερχόμενου
Φεβρουαρίου μετά τη συμφωνία
Σοσιαλδημοκρατών, Χριστιανοδη-
μοκρατών και Πράσινων για την
πρόωρη προκήρυξή τους. Το εθνι-
κιστικό κόμμα Εναλλακτική για τη
Γερμανία (AfD) είναι σε ισχυρή θέση
στα κρατίδια της πρώην Ανατολικής
Γερμανίας μετά την επικράτησή
του στις εκλογές στη Θουριγγία. Το
κόμμα αυτό έχει μάλιστα σκληρύνει
το ιδεολογικό του προφίλ, καθώς
ζητάει πλέον την απόσυρση της
Γερμανίας από την Ευρωπαϊκή Ένω-
ση (dexit). Φιλορωσικό, ενώ είχε
αποδεχθεί παλαιότερα το ευρωπαϊκό
μέλλον της Γερμανίας, τώρα αλλάζει
πλεύση και κηρύττει ανοικτά το τέ-
λος της Ένωσης. Αν υπήρχε κάτι
το θετικό στο προφίλ της ευρωπαϊ-
κής ακροδεξιάς ιδεολογίας ήταν η
συμβατότητα με την ιδέα της Ευ-
ρώπης και τη συμμετοχή στο κοινό
νόμισμα. Μάλιστα πολλοί υποστή-
ριζαν ότι τα ακροδεξιά κόμματα
«βλέπουν» πλέον την Ένωση και
το ευρώ ως κάτι το δεδομένο, κάτι
το οποίο δεν μπορούν να πολεμή-
σουν. Προγραμματικές θέσεις υπέρ

της εξόδου από την Ε.Ε. και το ευρώ
θα αποδυνάμωναν εκλογικά τις ευ-
ρωπαϊκές ακροδεξιές παρατάξεις.
Η σκλήρυνση από το AfDκινδυνεύει
τώρα να συμπαρασύρει την ευρω-
παϊκή ακροδεξιά στο σύνολό της
στο μονοπάτι του ευρωσκεπτικι-
σμού. Κάτι τέτοιο θα αποσταθερο-
ποιήσει περαιτέρω τις ευρωπαϊκές
κυβερνήσεις συνεργασίας με συμ-
μετοχή ακροδεξιών κομμάτων και
θα επιφέρει πολιτική παράλυση.

Όλα όμως δεν είναι σκοτεινά
στην Ένωση. Ένα ισχυρό θετικό
μήνυμα αυτή τη στιγμή είναι η
προώθηση κοινού προϋπολογισμού
μισού τρισεκατομμυρίου ευρώ για
την ενίσχυση της ευρωπαϊκής άμυ-
νας. Το πλάνο αυτό θα μπορούσε
να αποβεί σωτήριο τόσο για τη
στρατιωτική όσο και για την πολι-
τική και οικονομική ενίσχυση των
χωρών της Ένωσης. Επενδύσεις
σε μια ευρωπαϊκή στρατιωτική βιο-
μηχανία είναι η ενδεδειγμένη απάν-
τηση στον οικονομικό πόλεμο του
Trump, ένα ευρωπαϊκό new deal.
Θα ενισχύσει την ευρωπαϊκή βιο-
μηχανία δημιουργώντας χιλιάδες
θέσεις εργασίες σε όλη την Ευρώπη.
Θα τονώσει το ηθικό των Ευρω-

παίων και την πίστη τους στο κοινό
όραμα. Θα μπορούσε μάλιστα να
γίνει το κύριο μέσο επαναπροσέγ-
γισης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με
το Ηνωμένο Βασίλειο, το οποίο εμ-
πλέκεται ήδη σε σημαντικά αμυν-
τικά και στρατιωτικο-βιομηχανικά
προγράμματα της Ένωσης. Ιδιαί-
τερης σημασίας είναι και το γεγονός
ότι το Η.Β. και η Γαλλία είναι οι μό-
νες πυρηνικές δυνάμεις της Ευρώ-
πης. Ο κοινός αμυντικός σχεδιασμός
της Ευρώπης απαιτεί άρα στενή
συνεργασία της Γαλλίας με τη Με-
γάλη Βρετανία σε όλα τα επίπεδα
σχεδιασμού και υλοποίησης σχε-
δίου πυρηνικής αποτροπής. Αλλά
και εντός του πλαισίου του ΝΑΤΟ,
ο ευρωπαϊκός πυλώνας της συμ-
μαχίας πρέπει να ενισχυθεί προς
όφελος της Ευρώπης και της οικο-
νομίας της, όχι προς όφελος μιας
κυβέρνησης Τραμπ η οποία δια-
κηρύττει ανοικτά ότι βλέπει την
Ευρώπη ως οικονομικό ανταγωνι-
στή στο εμπόριο και ως φόρου υπο-
τελούς στις στρατιωτικές δαπάνες. 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Ο ρόλος του Volt και το στοίχημα της επόμενης ηγεσίας
Του ΠΑΝΟΥ ΛΟΪΖΟΥ ΠΑΡΡΑ

Σάββατο πρωί, ο
ήλιος έλαμπε και η
πολύχρωμη και πο-
λύβουη μάζωξη των
ανθρώπων, στη λαϊ-
κή αγορά του ΟΧΙ

στη Λευκωσία, διασκέδαζε με την
ψυχή της. Το παζάρι φούντωνε, οι
τελάληδες αγρότες, διαφήμιζαν τα
αγνά και ανόθευτα καλούδια τους
και οι αγοραστές, ντόπιοι και ξένοι,
δυσκολεύονταν να διαλέξουν, με-
ταξύ καλού και καλύτερου. Όλοι
με το χαμόγελο στα χείλη, σε ένα
διαφορετικό παιχνίδι χαράς, με πα-
ζάρια και πειράγματα. 

Πρωταγωνιστές στο παζάρι της
λαϊκής αγοράς οι αγρότες. Γεροδε-
μένοι άντρες και ρωμαλέες γυναίκες,
οι οποίοι ανταγωνίζονταν με στεν-
τόρεια τη φωνή και ποιητική τη
μαεστρία, διαλαλώντας τα γεννή-
ματά τους. Πρωταγωνιστές και οι
λαϊκοί πελάτες, οι οποίοι διαφέρουν
από τους πελάτες των υπεραγορών.
Κατά κανόνα άνθρωποι μεγάλης
ηλικίας, οι οποίοι ξέρουν να διαλέ-
γουν, ξέρουν να ρωτούν πληροφο-
ρίες για τα φρούτα και τα λαχανικά
και ξέρουν να ζυγίζουν με «μάτι».
Μεταξύ τους και πολλοί αλλοδαποί,
οι οποίοι απολαμβάνουν και αυτοί
το παζάρι, είτε ως πωλητές είτε ως
πελάτες. Πολλοί ήταν και αυτοί οι
οποίοι περίμεναν το μεσημέρι για
να πέσουν οι τιμές. 

Πίσω από έναν πάγκο και μια
πολύ δυνατή, ωραία γυναίκα από
το Βιετνάμ, η οποία διαλαλούσε με
τα «ωραία» της ελληνικά τα αγρέλια
τα οποία μάζεψε από τους αγρούς.
Η γυναίκα με τα αστραφτερά μάτια,
τα ροζιασμένα χέρια και το πολύ
έξυπνο και τσαχπίνικο χιούμορ,
μάζεψε γύρω της πολλά γεροντο-
παλλήκαρα, τα οποία απολάμβαναν
τη σπιρτάδα του μυαλού της, στην
ανταλλαγή πειραγμάτων.

Η κουβέντα προχώρησε και έγινε
πικάντικη. Η ερώτηση των πάλαι
ποτέ νέων και ωραίων, ήταν γιατί
δουλεύει σκληρά «γέννημα-βού-
τημα» από την ανατολή μέχρι και
τη δύση του ήλιου και δεν ακολου-
θεί το αρχαιότερο επάγγελμα, όπως
πολλές άλλες αλλοδαπές. Η κυρία
από το Βιετνάμ, απάντησε με απλό-
τητα, ότι χρήματα τα οποία έρχονται
εύκολα, χωρίς κόπο, εύκολα και
φεύγουν. Αποκάλυψε ότι η βασική
δουλειά της είναι η φροντίδα μιας
ηλικιωμένης κυρίας και ότι στα
ρεπό της, αντί να γυρίζει στους
δρόμους, μαζεύει από τα χωράφια
αγρέλια και καππάρι. Απολαμβάνει
έλεγε και τα δώρα της φύσης, αλλά
και να γυρίζει στα όρη. Δεν παρέ-
λειψε να αναφέρει ότι κατέχει και
πτυχίο νοσοκόμας.

Η ωραία κυρία από το Βιετνάμ,
χωρίς να διστάζει, μίλησε για συμ-
πατριώτισσές της, οι οποίες παρα-
σύρθηκαν και ενέδωσαν στο εύκολο

χρήμα και σήμερα είναι απελπι-
σμένες και εκλιπαρούν για λίγα ευ-
ρώ. Αποκάλυψε ότι στη χώρα της
δεν υπάρχουν τόσοι αυστηροί ηθι-
κοί κανόνες στο σεξ, όπως στην
Κύπρο, όπως έμαθε από το κήρυγμα
της «μαστόρισσάς» της. Στο Βιετνάμ
συνηθίζουν να λένε την ερωτική
συνεύρεση ως «χαρά-χαρά», δηλαδή
και οι δύο σύντροφοι απολαμβάνουν
τη χαρά του έρωτα. Η Κυρία μίλησε
και για τη φτώχεια και για τα βάσανα
στη χώρα της, τα οποία την ανάγ-
κασαν να ξενιτευτεί. Με τα χρήματα
τα οποία κερδίζει στην Κύπρο,
σπούδασε τα παιδιά της και τους
αγόρασε και σπίτια, δεδομένου ότι
εκεί είναι πάρα πολύ φθηνά. 

Οι ασπρομάλληδες, με τη σοφία
των χρόνων, αφού ψώνισαν για όλη
την εβδομάδα, φρούτα, λαχανικά,
όσπρια, γιαούρτια, αναράδες, χαλ-
λούμια, ελιές, λάδι και ένα σωρό
άλλα καλούδια, συνέχισαν στο κα-
φενείο, απολαμβάνοντας καφέ και
ταχινόπιτες. Η κουβέντα με φόντο
τη Βιετναμέζα προχώρησε στα κα-
τορθώματα των Κυπρίων «τσαλα-
βούτηδων», πολλοί από τους οποίους
δεν μπόρεσαν να ελέγξουν τα πάθη
τους και έμειναν στον «πάτο» από
αρρώστιες και από χρήμα. Ο πιο
ταλαιπωρημένος της παρέας φα-
νέρωσε τα παιδικά του βάσανα,
λόγω τοκογλύφων. Μίλησε για τις
φοβερές κατάρες, οι οποίες βασα-
νίζουν ακόμη όχι μόνο τους απα-
τεώνες, αλλά και τα παιδιά και τα
εγγόνια τους. Μίλησε για τη μάνα
του, η οποία ήταν μια ζωή «δούλα»
για να πληρώνει τον τοκογλύφο, ο
οποίος έβαζε και έβαζε τόκους, μέχρι
να έλθει το τραγικό του τέλος και
έτσι γλίτωσε. Άλλος μίλησε για τους
αργόσχολους του Δημοσίου, οι οποί-
οι «έρποντας και λείχοντας» ανέ-
βηκαν στα δώματα της διεύθυνσης
και το μόνο το οποίο ήξεραν ήταν
να φορτώνουν δουλειές και ευθύνες
στους υφισταμένους τους. Τελικά
και αυτοί, μόλις έχασαν την «κα-
ρέκλα» έχασαν και όλους τους φί-
λους τους. Πολλοί έχασαν και τους
άδικους βασιλικούς μισθούς τους,
από αετονύχηδες τραπεζίτες.

Η συνείδηση των ανθρώπων και
οι άγραφοι κανόνες ηθικής δεν
έχουν ταμπέλες, δεν έχουν χρώμα,
δεν έχουν καταγωγή και δεν χρει-
άζονται νόμους και αστυνόμους.
Σε μεγάλες εορτές της Εκκλησίας
μας, κατά τη διάρκεια της ακολου-
θίας του Εσπερινού, ψάλλεται ο
συγκλονιστικός ύμνος, από τον 33ο
ψαλμό του Δαυίδ: «Πλούσιοι επτώ-
χευσαν και επείνασαν, οι δε εκζη-
τούντες τον Κύριον ουκ ελαττω-
θήσονται παντός αγαθού». Απλά,
ό,τι κάμεις βρίσκεις, όλα εδώ πλη-
ρώνονται και όλοι δύο μέτρα παίρ-
νουν γη. 

Η Βιετναμένα
της χαράς
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

 kaparispan@yahoo.gr

Η πιο σκοτεινή ώρα

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΑΝΔΡΕΑ ΠΕΤΡΟΥΛΑΚΗ, apetroulakis@kathimerini.gr

Τ ο ευρωπαϊκό εγχείρημα που
ονομάζεται Volt, ήρθε για
πρώτη φορά στην αντίληψή

μου κάπου στα μέσα του 2018.
Ήταν τότε που η διαφθορά απο-
γειώθηκε, το αδιέξοδο στο Κυπρια-
κό επισημοποιήθηκε και το πολι-
τικό σκηνικό στο εσωτερικό έμ-
παινε σε εσωστρέφεια δεχόμενο
την απαξίωση του εκλογικού σώ-
ματος. Εντυπωσιάστηκα με τις
σύγχρονες και δημοκρατικές δομές
του, με το πνεύμα λειτουργίας του
και τη φρεσκάδα των θέσεών του.
Όταν λοιπόν πέρσι τέτοιες μέρες
ενημερώθηκα από τα παιδιά που
μπήκαν πρωτεργάτες στην πρω-
τοβουλία ίδρυσης του Volt στην
Κύπρο, το δίλημμα ήταν άνευ αν-
τικειμένου.

Τούτη την ώρα που το Voltετοι-
μάζεται να ανοίξει τα φτερά του,
το μυαλό με γυρνάει πίσω, εκεί
που όλοι δειλά-δειλά κινήσαμε.
Θυμάμαι τον εαυτό μου ως μαθητή
δημοτικού να συμμετέχει στις πρώ-
τες δράσεις επαναπροσέγγισης με
τους Τουρκοκύπριους συνομήλι-
κούς μου, τα δύσκολα –για τέτοιες
ενέργειες– χρόνια της δεκαετίας
του ’90. Όπως επίσης συχνά με
την πίκρα μιας χαμένης ευκαιρίας,
ανακαλώ την έντονη πολιτική μο-
ναξιά την περίοδο του δημοψη-
φίσματος το 2004. Από τότε προ-
σπάθησα αρκετές φορές να αντ-
λήσω ελπίδα από τη συμμετοχή
μου άλλοτε σε πρωτοβουλίες και
ομάδες προώθησης της λύσης
όπως κατά το ξεκάθαρο μομέντουμ
του 2014-17, και άλλοτε μέσα από
την κατάθεση προτάσεων για ζη-
τήματα οικονομίας ή καταπολέ-

μησης της διαφθοράς. Οι συνεχείς
απογοητεύσεις, όμως, η απειροε-
λάχιστη πρόοδος και τα απανωτά
αδιέξοδα, ολοένα και ενίσχυαν
την πεποίθησή μου πως η χώρα
απαιτούσε μια νέα πολιτική πρό-
ταση, χωρίς βαρίδια και εξαρτήσεις,
μια αλλιώτικη φωνή πραγματιστι-
κή, αταλάντευτα ευρωπαϊκή και
επανενωτική.

Δεν χωράει αμφιβολία ότι το
Volt, είναι εκείνη η φωνή που ευελ-
πιστεί να καλύψει το κενό μεταξύ
του παραδοσιακού κομματικού
σκηνικού και της κοινωνίας που
κοιτάζει με καχυποψία καθετί πο-
λιτικό. Αυτό όμως είναι και το δικό
μας στοίχημα, το στοίχημα της
επόμενης ηγεσίας. Συνοψίζω εδώ
δύο συν ένα βασικούς στόχους: 

-Ο πρώτος στόχος, αφορά στην
ανάγκη κατάθεσης ρεαλιστικών
και εφαρμόσιμων προτάσεων, που
να βελτιώνουν αισθητά την κα-
θημερινότητα των πολιτών. Από
τα απλά μέχρι τα πιο σύνθετα, το
Volt καλείται να εμπλακεί εποικο-
δομητικά στον δημόσιο διάλογο
προτείνοντας βέλτιστες πρακτικές
προσαρμοσμένες στα τοπικά δε-
δομένα. Από το κυκλοφοριακό μέ-
χρι τα οικονομικά των νοικοκυριών,
από την παιδεία μέχρι και τη δια-
σύνδεσή της με καλά αμειβόμενες
θέσεις εργασίας. Οι προτάσεις αυ-
τές δεν μπορούν να περιμένουν
μέχρι την επόμενη προεκλογική
περίοδο, η παραγωγή πολιτικής
δεν σταματά ποτέ. Απαιτούνται
νομοθετικές πρωτοβουλίες και
ανοικτή επικοινωνία με τις νέες
τοπικές αρχές που αποτελούν την
πρώτη γραμμή δράσης. 

-Ο δεύτερος στόχος αφορά στην
οικοδόμηση αποτελεσματικών κα-
ναλιών επικοινωνίας αφενός με
τα μέλη και αφετέρου ευρύτερα
με την κοινωνία. Για το πρώτο σκέ-
λος, το Volt ως κόμμα της τεχνο-
λογίας μπορεί να διευρύνει τη χρή-
ση της εφαρμογής που διαθέτει
για επικοινωνία με τα μέλη. Εξάλ-
λου, όλα τα μέλη ήδη βρίσκονται
ένα chat μακριά από την ηγεσία
όχι μόνο του Volt στην Κύπρο,
αλλά και του Volt Europa. Ταυτό-
χρονα, η διαδικτυακή πρόσβαση
στις συνεδριάσεις των Σωμάτων
για τα μέλη, τουλάχιστον για ση-
μαντικές αποφάσεις, είναι επιβε-
βλημένη. Όσον αφορά το δεύτερο
σκέλος, σε κάθε μας βήμα, το βλέμ-
μα μας πρέπει να κατευθύνεται
πάντα προς την κοινωνία των πο-
λιτών και όχι προς τη δική μας πο-
λιτική επιβίωση. Στο πώς η κάθε
μας πολιτική πράξη επηρεάζει τις
ζωές τους και πώς εξυπηρετεί το
κοινό καλό ανεξαρτήτως του πο-
λιτικού κόστους. Για να διασφα-
λιστεί αυτό, η κοινωνία πρέπει να
ενημερώνεται για τις παρεμβάσεις
του κόμματος, συμμετέχοντας μά-
λιστα όπου είναι εφικτό, στη δια-
μόρφωσή τους. Σε αυτό το πλαίσιο
μπορούμε να προωθήσουμε την
επέκταση της πρόσβασης στις δια-
δικτυακές συνεδριάσεις των ομά-
δων παραγωγής πολιτικής προς
κάθε ενδιαφερόμενο.

-Τέλος, βασική παράμετρος του
σκοπού ύπαρξης του Volt είναι ο
δικοινοτισμός. Οφείλουμε να ενι-
σχύσουμε την παρουσία μας και
την παρέμβασή μας στην καθη-
μερινότητα της τουρκοκυπριακής

κοινότητας, να δημιουργήσουμε
στέρεες οργανωτικές δομές στον
βορρά και να αποδείξουμε εμπρά-
κτως ότι μαζί μπορούμε να διεκ-
δικήσουμε το κοινό μας μέλλον.

Πριν από δώδεκα μήνες συ-
στηθήκαμε στην κυπριακή κοι-
νωνία. Σε χρόνο ρεκόρ στήσαμε
μια υποτυπώδη οργανωτική δομή
και τρέξαμε σε μια έντονη προ-
εκλογική εκστρατεία. Για τους
έξω έμοιαζε μια πέρα για πέρα
επαγγελματική δουλειά, αλλά στην
πραγματικότητα πίσω από αυτό
το μεγάλο πείραμα ήταν μια στρα-
τιά εθελοντών. Εθελοντές, της δι-
πλανής πόρτας, που δεν βλέπουν
την πολιτική ως μέσο βιοπορι-
σμού, αλλά ως μέσο βελτίωσης
της ποιότητας ζωής μας. Άνθρωποι
που προέρχονται από την κοινω-
νία των πολιτών και ασφυκτιούν
μαζί της με τα τόσα αδιέξοδα, που
ανησυχούν για το τι κράτος θα
παραδώσουμε στις επόμενες γε-
νιές, ενεργοί πολίτες που αποφά-
σισαν ότι αξίζουν μια καλύτερη
ποιότητα ζωής. 

Θέτω λοιπόν εαυτόν στη διά-
θεση των μελών. Στο προσεχές
Εκλογικό Συνέδριο διεκδικώ τη
Συμπροεδρία του Volt, γιατί έχω
τη δύναμη, το πείσμα, τη θέληση
και τη βούληση να προσφέρω τις
γνώσεις και τις εμπειρίες μου ώστε
μαζί με όλα τα παιδιά που βρίσκον-
ται σήμερα σε αυτή την προσπά-
θεια, να εργαστούμε σκληρά για
να δυναμώσουμε τη φωνή και την
απήχησή του. Όχι για να επιβιώσει
ακόμα ένα κόμμα, αλλά γιατί η χώ-
ρα και οι άνθρωποί της αξίζουμε
καλύτερα.
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Εντός των επομένων λίγων εβδο-
μάδων θα πρέπει να ληφθούν 
ορισμένες τελικές αποφάσεις 
σχετικά με τον τρόπο που θα 
κινηθεί το ιταλικό πλοίο «Ievoli 
Relume», το οποίο έχει αναλά-
βει να διεκπεραιώσει την πρώτη 
φάση των ερευνών για την ηλε-
κτρική διασύνδεση της Ελλάδας 
(Κρήτη) με την Κύπρο, γνωστή 
και ως Great Sea Interconnector 
(2 GSI) – το όνομα του έργου που 
έχει εγκριθεί και χρηματοδοτεί-
ται από την Ε.Ε. Η «Κ» παρακο-
λουθεί από την αρχή την πορεία 
του έργου, το οποίο έως αυτή 
τη στιγμή έχει να αντιμετωπίσει 
δύο κύρια εμπόδια: Το πρώτο και 
πλέον σοβαρό είναι η ουσιαστι-
κή άρνηση της Αγκυρας να επι-
τρέψει τις έρευνες αν η πορεία 
του πλοίου δεν αδειοδοτηθεί και 
από τις τουρκικές αρχές. Και το 
δεύτερο αφορά τις ενστάσεις της 
Λευκωσίας, οι οποίες –παρά τη 
συμφωνία που υπογράφηκε τον 
περασμένο Σεπτέμβριο ανάμεσα 
στις αρχές Ελλάδας και Κυπρι-
ακής Δημοκρατίας– δεν έχουν 
καμφθεί.

Υπενθυμίζεται ότι οι έρευνες 
του «Ievoli Relume» ουσιαστικά 
διακόπηκαν τον περασμένο Ιού-
λιο, όταν η Τουρκία ανέπτυξε 
πέντε πολεμικά πλοία στα νότια 
του στενού Κάσου - Καρπάθου, 
σε μια περιοχή που αντιστοι-
χούσε σε απόσταση μικρότερη 
του ενός ναυτικού μιλίου εκτός 
εθνικών χωρικών υδάτων. Η κρί-

ση διήρκεσε 40 ώρες και έληξε 
τότε με τις δύο πλευρές να επι-
καλούνται εκ διαμέτρου αντί-
θετες εκδοχές: Κατά την Αθή-
να, οι έρευνες ολοκληρώθηκαν 
κανονικά δίχως άδεια από την 
Τουρκία. Από το ιταλικό πλοίο 
μπορεί να μη ζητήθηκε άδεια 
από τους Τούρκους, αλλά εστάλη 
ειδοποίηση περί έναρξης ερευ-
νών στην περιοχή, κάτι που από 
την τουρκική πλευρά εξελήφθη 
ως αίτημα για άδεια που, βεβαί-
ως, εγκρίθηκε.

Καθυστέρηση
Εκτοτε, πέρα από εργασίες 

συντήρησης του πλοίου στη Λε-
μεσό και κάποιες έρευνες εντός 
χωρικών υδάτων στα βόρεια της 
Κρήτης και στα νότια Κάσου και 
Καρπάθου, οι οποίες μάλιστα 
συνεχίζονται μέχρι και σήμε-
ρα, το «Ievoli Relume» δεν έχει 
προχωρήσει σε έρευνες στην 
ανοιχτή θάλασσα. Αυτή η κα-
τάσταση οφείλεται στην ουσι-
αστική καθυστέρηση του πρα-
κτικού σκέλους των ερευνών, 
αλλά και στη διαρκή μετακύ-
λιση των ουσιαστικών αποφά-
σεων εκ μέρους της Λευκωσίας, 
η οποία καθυστερεί τη συμμε-
τοχή στο μετοχικό κεφάλαιο 
του 2 GSI, ενώ δεν αναγνωρί-
ζει ούτε τα χρήματα που έχει 
ήδη καταβάλει ο ΑΔΜΗΕ για το 
έργο. Τα γραφειοκρατικά προ-
βλήματα αποδίδονται σε διά-
φορους οικονομικούς παράγο-
ντες που έχουν επιρροή εντός 
της Κυπριακής Δημοκρατίας 
(κάποιοι το κατονομάζουν και 
«λόμπι των φωτοβολταϊκών»), 
ωστόσο είναι πασιφανές ότι η 

μεγαλύτερη ανησυχία είναι γε-
ωπολιτική και αφορά την πι-
θανότητα η Τουρκία να παρε-
μποδίσει την πραγματοποίηση 
του έργου. Οι τουρκικές αρχές 
είναι τόσο ευαισθητοποιημένες 
για το ενδεχόμενο να προχω-
ρήσει το «Ievoli Relume» εκτός 
χωρικών υδάτων, δίχως άδεια 
από την Αγκυρα, που πριν από 
περίπου τρεις εβδομάδες, στις 
14 Νοεμβρίου, αναπτύχθηκαν 
στα νότια της Κάσου τέσσερις 
φρεγάτες μόνο λόγω της φή-
μης ότι επίκειται να εκδοθεί νέα 
NAVTEX ανάμεσα στην Κάσο 
και την Κάρπαθο. Υπενθυμίζε-
ται ότι η Αποκλειστική Οικο-
νομική Ζώνη (ΑΟΖ) στα νότια 
της Κάσου και της Καρπάθου εί-
ναι εξ ολοκλήρου οριοθετημένη 
ανάμεσα σε Ελλάδα και Αίγυπτο 

με τη συμφωνία της 6ης Αυγού-
στου 2020. Σε αυτή την περιο-
χή η Τουρκία θεωρεί ότι έχει 
εδραιωμένα δικαιώματα λόγω 
του τουρκολιβυκού μνημονίου. 
Είναι, πάντως, ενδιαφέρον ότι 
λίγες ημέρες πριν αναπτυχθούν 
ξανά –έστω για λίγες ώρες και 
χωρίς ουσιαστικό λόγο– οι τέσ-
σερις φρεγάτες στα νότια της 
Κάσου, ο υπουργός Εξωτερικών 
Γιώργος Γεραπετρίτης είχε θέ-
σει το ζήτημα στον ομόλογό 
του Χακάν Φιντάν.

Αν και από την αρχή οι αρμό-
διες υπηρεσίες των υπουργείων 
Εξωτερικών και Εθνικής Αμυνας 
είχαν περιγράψει γραπτώς και 
λεπτομερώς τις πιθανές αντι-
δράσεις της Τουρκίας, τελικά 
εκτιμήθηκε ότι οι έρευνες θα 
πραγματοποιηθούν, έστω μετ’ 

εμποδίων, όπως έχει γίνει και 
στο παρελθόν με την ανταλλαγή 
οδηγιών προς ναυτιλλομένους 
(NAVTEX και anti-NAVTEX). Δε-
δομένου ότι η Αθήνα επιθυμεί το 
έργο να προχωρήσει, θα πρέπει 
να αναμένεται πως το αμέσως 
επόμενο διάστημα μπορεί να 
αναληφθούν πρωτοβουλίες. Η 
πίεση χρόνου είναι δεδομένη, 
καθώς ήδη η γαλλική εταιρεία 
Nexans που είναι η ανάδοχος 
του έργου για λογαριασμό της 
Ε.Ε. και του ΑΔΜΗΕ, πιέζει για 
την τήρηση του χρονοδιαγράμ-
ματος, βάσει του οποίου έως τα 
τέλη του 2025 κάθε ερευνητική 
δραστηριότητα θα πρέπει να 
έχει ολοκληρωθεί, προκειμένου 
στη συνέχεια να αρχίσει η δια-
δικασία πόντισης του καλωδίου. 
Μάλιστα ζητείται να προχωρή-

σουν οι έρευνες προκειμένου να 
γίνουν και οι παραγγελίες των 
καλωδίων στην Ιαπωνία και στη 
Νορβηγία.

Τέσσερα ενδεχόμενα
Το πρώτο και προφανώς απευ-

κταίο σενάριο είναι να επαναλη-
φθεί μια κατάσταση όπως αυτή 
του περασμένου Ιουλίου, με την 
παρουσία πολεμικών μονάδων 
επιφανείας. Είναι προφανές ότι 
μια τέτοια κίνηση απλά θα οδη-
γήσει το εγχείρημα σε ακύρωση. 

Το δεύτερο σενάριο είναι να 
βρεθεί μια φόρμουλα που θα επι-
τρέπει και στην Τουρκία να αδει-
οδοτήσει το έργο. Και αυτό το 
σενάριο έχει τεράστιες γεωπολι-
τικές δυσκολίες. Υπάρχει και επί 
της ουσίας κώλυμα, καθώς ένα 
καλώδιο ηλεκτρικής διασύνδε-
σης που θα ποντιστεί στον βυθό 
δεν επηρεάζει την υφαλοκρη-
πίδα. Οι γνώστες του Διεθνούς 
Δικαίου της Θάλασσας διαφο-
ροποιούν, μάλιστα, τα καλώδια 
ηλεκτρικής διασύνδεσης από 
εκείνα που μεταφέρουν δεδομέ-
να (δηλαδή οπτική ίνα) τα οποία 
είναι δυνατόν να χρησιμοποιη-
θούν καθαυτά για τη συλλογή 
data, ως εκ τούτου η αδειοδό-
τησή τους είναι υποχρεωτική.

Το τρίτο σενάριο είναι να σχε-
διαστεί εκ νέου η πορεία του 
καλωδίου. Πρόκειται για ένα σε-
νάριο με κάποιες τεχνικές δυ-
σκολίες, κυρίως όμως οικονομι-
κό κόστος καθώς θα εκτροχιάσει 
εντελώς το χρονοδιάγραμμα. Η 
«Κ» έχει αποκαλύψει ότι το κό-

στος επαναχάραξης του έργου 
μπορεί να κινηθεί στο πεδίο των 
περισσότερων από 130.000 ευ-
ρώ ανά ημέρα. Εμπειρία από την 
αλλαγή χάραξης έργου υπάρχει 
και μάλιστα πρόσφατη, με το 
καλώδιο μεταφοράς δεδομένων 
(οπτικής ίνας) που δεν περιλάμ-
βανε την Κρήτη αλλά έπρεπε να 
τοποθετηθεί στα νότια του νη-
σιού. Σε αυτή την περίπτωση, 
ουσιαστικά η χάραξη κινήθηκε 
νοτιότερα του αρχικού. Και τό-
τε, βεβαίως, σε ένα σημείο έγινε 
ανταλλαγή NAVTEX.

Το τέταρτο σενάριο αφορά το 
ενδεχόμενο να πραγματοποιη-
θεί μια προσωρινή διευθέτηση 
(provisional arrangement) με 
την Τουρκία, προκειμένου το 
έργο να πραγματοποιηθεί χω-
ρίς πρόβλημα. Το Διεθνές Δί-
καιο της Θάλασσας προβλέπει 
τέτοιες διευθετήσεις, ειδικά για 
περιπτώσεις όπου δεν υπάρχει 
οριστική οριοθέτηση θαλάσσι-
ων ζωνών και μπορεί να αφορά 
διάφορα θέματα (αλιεία, υδρο-
γονάνθρακες κ.λπ.). Και αυτό 
το σενάριο αντιμετωπίζει προ-
φανείς δυσκολίες.

Η Αθήνα είναι, πάντως, απο-
φασισμένη να προχωρήσει στο 
έργο παρά τις δυσκολίες, καθώς 
η ηλεκτρική διασύνδεση δεν 
επηρεάζει καθοριστικά κανένα 
από τα βασικά δεδομένα που 
αφορούν τις ελληνοτουρκικές 
διαφορές. Σε οποιαδήποτε άλ-
λη περίπτωση, θα ήταν απλά 
ένα άλλο έργο που οι περισσό-
τεροι θα αντιλαμβάνονταν ότι 
πραγματοποιήθηκε, κατά την 
πανηγυρική τελετή ολοκλήρω-
σής του.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ Το καλώδιο
που έγινε

γόρδιος δεσμός 
Πού έχει βραχυκυκλώσει το εγχείρημα της ηλεκτρικής 

διασύνδεσης Ελλάδας - Κύπρου και ποια είναι τα σενάρια 
για τη συνέχιση, την αναχάραξη ή τη ματαίωσή του

Η «οδύσσεια» του Great Sea Interconnector

Ανοιξη

-

-

-

-

Τον περασμένο Ιούλιο οι έρευνες 
του «Ievoli Relume» ουσιαστικά 
διακόπηκαν όταν η Τουρκία ανέπτυξε 
για 40 ώρες πέντε πολεμικά πλοία στα 
νότια του στενού Κάσου - Καρπάθου.

Η Λευκωσία καθυστερεί τη συμμετοχή 
στο μετοχικό κεφάλαιο, με κάποιους 
να κατηγορούν γι’ αυτό το ισχυρό 
«λόμπι των φωτοβολταϊκών» που 
δραστηριοποιείται στη Μεγαλόνησο.

Το άγαλμα 
-

ΙΝ
ΤΙ

Μ
Ε

Ιούνιος

-
-

-

-
-

Σεπτέμβριος

-
-

-

-
-

Νοέμβριος - Δεκέμβριος

-
-

-

-
-

Ιούλιος

-

2024



ΣΤΙΣ 17/11 ΜΕ  
ΤΗΝ «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ  
ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ»  
ΚΑΙ ΣΤΗ ΣΥΝΕΧΕΙΑ 
ΣΤΑ ΠΕΡΙΠΤΕΡΑ 
ΜΕ 4€

ΒΡΑΔΙΝΗ ΕΞΟΔΟΣ
00+ ρολόγια, κοσμήματα, ρούχα και αξεσουάρ

για τις πιο όμορφες μέρες του χρόνου

Τα αγαπημένα μας 
μοντέλα για φέτος

100+ ρολόγια, κοσμήματα, αξεσουάρ
για βραδινή έξοδο, τώρα που πλησιάζουν οι γιορτές

Κι ακόμη:
Τα 24 αγαπημένα μας ρολόγια του '24

100 χρόνια Art Déco – και πώς επηρέασε την ωρολογοποιία

ΚΥΡΙΑΚH

15/12

ΣΤΙΣ 17/77 11 ΜΕ 
ΤΗΝ «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ
ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ» 
ΚΑΙ ΣΤΗ ΣΥΝΕΧΕΙΑ
ΣΤΑΤΤ  ΠΕΡΑ ΙΠΤΕΡΑΡΡ
ΜΕ 4€

ΤαΤΤ αγαπημένα μας 
μοντέλα για φέτος

για βραδινή έξοδο, τώρα που πλησιάζουν οι γιορτές

Κι ακόμη:
Τα 24 αγαπημένα μας ρολόγια του '24

100 χρόνια Art Déco – και πώς επηρέασε την ωρολοογοποιίαα

00000+00+0 ρρρολλλόόγγιαα κ μμήήμμααττα,, ρρούχα και αξεσουάρ
γγιιααα τις ς ππιιοο όόόμμμμορορορρφεφεφεφ ςςς ς μμμμέρέρέρρεςεςεςς τττουουου χχχχρρρρόόόνννουουου

κκοοσσμγια
ςτγγ ααιιααα τιςς ππιιο
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Αντίστροφα μετράει πλέον ο χρό-
νος προκειμένου η κυβέρνηση να 
αναλάβει νέες πρωτοβουλίες για 
την αντιμετώπιση των κρίσιμων 
προβλημάτων της αντιμετώπι-
σης της βίας και της παραβατι-
κότητας των ανηλίκων, αλλά και, 
για πρώτη φορά, της προστασίας 
τους από κινδύνους όπως ο ψη-
φιακός εθισμός. Μέχρι το τέλος 
του μηνός η κυβέρνηση θα έχει 
παραλάβει στην ολοκληρωμένη 
του μορφή το πόρισμα με δέσμη 
προτάσεων, που εκπονεί επιστη-
μονική επιτροπή υπό την καθη-
γήτρια Βασιλική Αρτινοπούλου. 
Σύμφωνα με ασφαλείς πληροφο-
ρίες, για το ζήτημα του ψηφιακού 
εθισμού οι ειδικοί εισηγούνται τη 
θέσπιση ηλικιακών περιορισμών 
στη χρήση κοινωνικών δικτύων 
έως την ηλικία των 15 ετών. Ενα 
μέτρο, δηλαδή, αντίστοιχο εκεί-
νου που ψηφίστηκε πρόσφατα 
στην Αυστραλία και εφαρμόζει 
ήδη η Γαλλία. Παράλληλα προτεί-
νεται η δημιουργία ειδικής πλατ-
φόρμας και εφαρμογής με οδηγί-
ες προς γονείς και παιδιά για την 
υπεύθυνη χρήση κινητού αλλά 
και η εφαρμογή γονικών ελέγχων.

Το πόρισμα θα εξεταστεί σε 
βάθος, καθώς το θέμα απασχο-
λεί ιδιαίτερα τον πρωθυπουργό. 
∆εν είναι, εξάλλου, τυχαίο ότι ο 
Κυριάκος Μητσοτάκης επέλεξε 
να αναφερθεί σε αυτό στην «ει-
δικού βάρους» ομιλία του στον 
ΟΗΕ τον περασμένο Σεπτέμβριο, 
παραπέμποντας, μάλιστα, στο 
βιβλίο του καθηγητή Jonathan 
Haidt «The Anxious Generation» 
για τους κινδύνους υπερβολικής 
έκθεσης των ανηλίκων σε κινη-
τά, υπολογιστές και ταμπλέτες. 
Oμως, όπως επισημαίνεται, η κυ-
βέρνηση εκ των πραγμάτων θα 
σταθμίσει την υιοθέτηση των 
ηλικιακών κριτηρίων και με ένα 
επιπλέον κριτήριο: τη δυνατότη-
τα υλοποίησης του μέτρου, κα-

θώς η ενεργοποίηση ηλικιακών 
περιορισμών στα κινητά και τα 
κοινωνικά δίκτυα απαιτεί ειδικές 
εφαρμογές επαλήθευσης ηλικί-
ας που πρέπει να αναπτυχθούν 
από τις εταιρείες κινητών και 
τις πλατφόρμες κοινωνικών δι-
κτύων.  

Καμπάνιες μέσω influencers 

Η κυβέρνηση σκοπεύει να 
αναλάβει σχετικές πρωτοβου-
λίες και σε ευρωπαϊκό επίπε-
δο. Σύμφωνα με πληροφορίες 
της «Κ», το σχέδιο του υπουρ-
γείου Ψηφιακής ∆ιακυβέρνη-
σης που τίθεται προς συζήτηση 
στις Βρυξέλλες προβλέπει τη θέ-
σπιση Ευρωπαϊκού Ορίου Ψηφι-
ακής Ενηλικίωσης στα 15 έτη, 
που θα συμπεριλαμβάνει περιο-
ριστικές ρυθμίσεις αλγορίθμων 
για χρήστες κάτω των 15 ετών, 
αλλά και περιορισμούς στους αλ-
γορίθμους των social media για 
τους ανηλίκους. Μάλιστα, ο ∆η-
μήτρης Παπαστεργίου τοποθε-
τήθηκε σχετικά την περασμέ-
νη Παρασκευή στο συμβούλιο 
υπουργών Τηλεπικοινωνίων της 
Ε.Ε., ενώ λίγες ημέρες νωρίτερα 

ο υφυπουργός Κ. Κυρανάκης είχε 
βρεθεί στο Βελιγράδι στη σύνο-
δο του GPAI, όπου επίσης έθεσε 
το θέμα από ελληνικής πλευράς. 
Μέσω ευρωπαϊκής κοινής πρω-
τοβουλίας εκτιμάται πως θα εί-
ναι πιο εύκολο να «πιεστούν» 
οι μεγάλες πλατφόρμες να πά-
ρουν μέτρα. Ενδεικτικά, με βά-
ση τα σημεία της προτεινόμενης 
ρύθμισης οι μεγάλες πλατφόρ-
μες θα είναι υποχρεωμένες: α) 
να περιορίζουν την προώθηση 
εθιστικού περιεχομένου και να 
μειώνουν την έκθεση σε περιε-

χόμενο που προκαλεί παρατετα-
μένη χρήση, β) να εφαρμόζουν 
μηχανισμούς για τον έλεγχο του 
χρόνου χρήσης, όπως υπενθυ-
μίσεις για διαλείμματα και όρια 
ημερήσιας χρήσης για ανήλικους 
χρήστες, γ) να προσαρμόζουν 
τους αλγορίθμους ώστε να προ-
στατεύουν τους ανηλίκους από 
ακατάλληλο ή επιβλαβές περι-
εχόμενο και δ) να εφαρμόζουν 
μηχανισμό επαλήθευσης ηλικί-
ας. Χρήστες κάτω των 15 ετών 
δεν θα επιτρέπεται να χρησιμο-
ποιούν μέσα κοινωνικής δικτύω-
σης, χωρίς τη ρητή συγκατάθεση 
τουλάχιστον ενός προσώπου που 
ασκεί τη γονική μέριμνα. Παράλ-
ληλα θα προβλέπεται η απαγό-
ρευση δυνατότητας κατάρτισης 
προφίλ στην περίπτωση ανηλί-
κων, αφού λόγω του προφίλ οι 
χρήστες «βομβαρδίζονται» συ-
νεχώς με περιεχόμενο που τους 
ενδιαφέρει.

Επιπλέον, η κυβέρνηση στο 
εσωτερικό πεδίο θα ξεκινήσει 
να τρέχει μια ενημερωτική κα-
μπάνια σε δύο σκέλη. Πρώτον, 
θα δίνει έμφαση στους κινδύ-
νους που μπορεί να προκαλέ-

σουν ο εθισμός και η υπερβο-
λική χρήση του ∆ιαδικτύου. Θα 
αναφερθούν παραδείγματα νέ-
ων και πώς επηρεάστηκαν από 
τον εθισμό και θα διατυπωθούν 
προτάσεις για υπεύθυνη χρή-
ση. Ανάμεσα στις προς εξέταση 
δράσεις συμπεριλαμβάνονται: 
τηλεοπτικά σποτ, καμπάνια στα 
social media με σύνθημα πως «η 
υπεύθυνη χρήση δεν συνιστά και 
μη χρήση», ενώ θα επιστρατευ-
θούν και influencers για τη μεθο-
δική μετάδοση του μηνύματος. 
Στο δεύτερο σκέλος, οι χρήστες 
θα ενημερωθούν για την «πανο-
πλία δικαιωμάτων» που έχουν. 
Η εκστρατεία θα απευθύνεται 
και προς τους γονείς για τις δυ-
νατότητες που έχουν ως προς 
τον περιορισμό της χρήσης του 
∆ιαδικτύου από τα παιδιά τους 
με ήδη διαθέσιμα εργαλεία, είτε 
εντός των εφαρμογών είτε στις 
κονσόλες που χρησιμοποιούν.

Πακέτο μέτρων

Η σημασία που αποδίδει η κυ-
βέρνηση στην προστασία των 
νέων από ένα ευρύ φάσμα κιν-
δύνων αποτυπώνεται σε σειρά 
μέτρων που έχουν προωθηθεί 
την τελευταία πενταετία: 1) στις 
ψηφιακές πλατφόρμες και εφαρ-
μογές κινητών για την ενδοσχο-
λική και εξωσχολική βία stop-
bullying.gov.gr και safeyouth.
gov.gr, 2) στα μέτρα ψηφιακής 
ταυτοποίησης και εισόδου σε γή-
πεδα μαζί με τις κάμερες ειδικών 
προδιαγραφών στους αγώνες πο-
δοσφαίρου και μπάσκετ και τις 
αυστηρότερες διοικητικές κυρώ-
σεις σε περιστατικά βίας, 3) στη 
γραμμή καταγγελίας της ΕΛ.ΑΣ. 
10201 για περιστατικά βίας ανη-
λίκων, 4) στη γραμμή δωρεάν 
ψυχοκοινωνικής υποστήριξης 
10306 σε γονείς και παιδιά που 
αντιμετωπίζουν περιστατικά βίας 
και 5) στην απαγόρευση του κι-
νητού τηλεφώνου κατά τις ώρες 
των μαθημάτων στο σχολείο με 
αυστηροποίηση των ποινών. 

Των Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ - 
ΣΤ. Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Φόρμουλα για τον περιορισμό της χρήσης των κοινωνικών 
δικτύων από ανηλίκους κάτω των 15 ετών αναζητεί η κυβέρνηση. 

Το αυστραλιανό μοντέλο και η πρωτοβουλία στην Ε.Ε. 

Νέο πλαίσιο κανόνων 
για τις πλατφόρμες, 

υποχρεωτικός μηχανι-
σμός επιβεβαίωσης ηλι-
κίας και εφαρμογή με 

οδηγίες προς γονείς και 
παιδιά για την υπεύθυ-
νη χρήση του κινητού 

τηλεφώνου.

Η αλόγιστη χρήση του ∆ιαδικτύου και των social media μπορεί να γίνει εθιστική για τις μικρές ηλικίες, γι’ αυτό και η κυβέρνηση ετοιμάζει πακέτο μέτρων και καμπάνια ενημέρωσης για παιδιά και γονείς.
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Σχέδιο για φραγή
στον ψηφιακό

εθισμό των παιδιών

Σφοδρές αντιδράσεις, αλλά και 
πρακτικά εμπόδια στην εφαρμο-
γή της, προκαλεί η απόφαση που 
έλαβε την προηγούμενη εβδομάδα 
η κυβέρνηση της Αυστραλίας να 
απαγορεύσει τη χρήση των μέσων 
κοινωνικής δικτύωσης σε παιδιά 
ηλικίας κάτω των 16 ετών.

Ο καινούργιος νόμος ανα-
γκάζει τεχνολογικούς τιτάνες 
όπως η Meta, στην οποία ανή-
κουν Instagram και Facebook, 
ή το TikTok να αποκλείσουν τη 
συγκεκριμένη ηλικιακή ομάδα 
από τις πλατφόρμες τους. Αν δεν 
υπακούσουν, θα βρεθούν αντιμέ-
τωποι με πρόστιμα μέχρι και 30 
εκατ. ευρώ. ∆εν είναι όμως ακό-
μη ξεκάθαρο πώς το συγκεκριμέ-
νο μέτρο μπορεί να εφαρμοστεί, 
ούτε αν θα αποδώσει. 

«Είναι πολύ δύσκολο να εφαρ-
μοστεί», λέει στην «Κ» ο Γιώργος 
Γιαννόπουλος, καθηγητής Νομι-

κής Πληροφορικής στο ΕΚΠΑ, 
άποψη που συμμερίζονται και 
άλλοι ειδικοί. «Ενα ζήτημα είναι 
ο ηλικιακός έλεγχος – αν θέλου-
με να είναι πραγματικός, θα πρέ-
πει να γίνεται με έλεγχο της ταυ-
τότητας», αναφέρει. «Ακόμη και 
έτσι, θα μπορούσε κάποιο παιδί 
να σκανάρει άλλη ταυτότητα», 
δηλώνει ο Γιώργος ∆ημητρακό-
πουλος, αναπληρωτής καθηγη-
τής στο τμήμα Πληροφορικής και 
Τηλεματικής στο Χαροκόπειο Πα-
νεπιστήμιο και μέλος της ολομέ-
λειας της Εθνικής Επιτροπής Τη-
λεπικοινωνιών και Ταχυδρομείων 
(ΕΕΤΤ). «Μόνο αν ο έλεγχος περ-
νούσε από ένα κεντρικό σύστη-
μα, όπως το gov.gr στην Ελλά-
δα, θα μπορούσε να εφαρμοστεί 
πλήρως», τονίζει, αλλά σε τέτοια 
περίπτωση θα δημιουργούνταν 
ζητήματα προστασίας των προ-
σωπικών δεδομένων και ελευθε-
ρίας του ατόμου. 

Η Αννα-Μαρία Φίλιππα, δικη-

γόρος εξειδικευμένη στο ∆ίκαιο 
του ∆ιαδικτύου, λέει ότι αν απαι-
τείτο τέτοιου είδους ταυτοποίηση 
για να δημιουργήσει κάποιος λο-
γαριασμό, οι εταιρείες θα μπορού-
σαν να διακριβώσουν το ηλικιακό 
όριο των χρηστών και οι χρήστες 
θα ήταν υπεύθυνοι για όσα λένε 
και κάνουν στα μέσα. «Αλλά αυτή 
τη στιγμή στην Αυστραλία δίνουν 
γενικές κατευθύνσεις, έτσι δεν θα 
λειτουργήσει», σημειώνει, «οι νο-
μοθέτες θα πρέπει να ζητήσουν 
συγκεκριμένες τεχνικές προδια-
γραφές για να ακολουθήσουν οι 
πλατφόρμες».

Σκοτεινές «παρακάμψεις»

Η άλλη πρόκληση αφορά την 
αντίδραση στην καταστολή. «Αν 
απαγορεύσεις τελείως την πρό-
σβαση στα social media, ο έφη-
βος θα βρει άλλα μονοπάτια – το 
dark web ή τρόπους παράκαμ-
ψης του μέτρου», αναφέρει στην 
«Κ» ο Αγγελος - Ζήκος Πεπόνης, 

μέλος της ολομέλειας της ΕΕΤΤ 
και δικηγόρος παρ’ Αρείω Πάγω. 
«Απαιτείται μια χρυσή ισορροπία 
– να μην απαγορεύεται τελείως η 
χρήση, αλλά και να είναι ασφαλής 
η περιήγηση παιδιών και εφήβων 
στα συγκεκριμένα μέσα». 

Ο ψυχίατρος Γιώργος Νικολα-
ΐδης, διευθυντής Ψυχικής Υγείας 
και Κοινωνικής Πρόνοιας στο Ιν-
στιτούτο Υγείας του Παιδιού, δεν 
πιστεύει ότι το μέτρο θα μακρο-
ημερεύσει. «Τα σημερινά παιδιά 
ζουν μέσα στην τεχνολογία, το να 
τα κρατάμε μακριά από αυτήν δεν 
ξέρω αν θα βοηθήσει γιατί και η 
ενήλικη ζωή έχει αλλάξει», δηλώ-
νει. Η λύση είναι να τους μάθου-
με πώς να τη χρησιμοποιούν, με 
τον τρόπο που τους μαθαίνουμε 
να πλοηγούνται στον φυσικό κό-
σμο», τονίζει. 

Από την άλλη πλευρά, ο κα-
θηγητής Σύγχρονης Πρακτικής 
Φιλοσοφίας στο Alpen-Adria 
Universität της Αυστρίας, Θεο-

φάνης Τάσης, τονίζει ότι η πολι-
τεία ήδη περιορίζει την πρόσβαση 
των νέων στα τυχερά παιχνίδια, 
στο αλκοόλ, στα ναρκωτικά. «Εχει 
υποχρέωση να τους προστατεύ-
ει», επισημαίνει στην «Κ». Οι συ-
νέπειες των social media στην 
ψυχική υγεία των νέων έχουν 
τεκμηριωθεί από πολλές έρευ-
νες, σημειώνει, αλλά θεωρεί το 
μέτρο θετικό και για άλλους λό-
γους: «Κάτω των 16, δεν μπορεί 
κανείς να αισθανθεί τις επιπτώ-
σεις των αναρτήσεών του για το 
υπόλοιπο του βίου του». Υστερα 
είναι ο ψηφιακός εκφοβισμός, η 
πίεση που δημιουργεί η σύγκρι-
ση με συνομηλίκους, η έκθεση 
σε επιβλαβές περιεχόμενο, πα-
ραπληροφόρηση, συνομωσιολο-
γίες. «Αν τα αθροίσει κανείς, μου 
φαίνεται φρονιμότατο μέτρο – η 
ελευθερία της έκφρασης μπορεί 
να αξιοποιηθεί και με διαφορε-
τικούς τρόπους», σε παρέες που 
συναντώνται στον φυσικό κόσμο. 

Της ΗΛΙΑΝΑΣ ΜΑΓΡΑ

Το αυστραλιανό πείραμα και τα εμπόδια 

Ερχεται
το kids wallet

Mέσα στον προγραμματισμό 
της κυβέρνησης είναι και η δη-
μιουργία μιας νέας εφαρμο-

γής, του Gov.gr Kids Wallet, που 
έχει στόχο τη δημιουργία ενός 
ασφαλούς και εκπαιδευτικού 
περιβάλλοντος για τα παιδιά, 
που θα συνδέεται με το Gov.gr 
Wallet των γονέων, δίνοντας τη 
δυνατότητα για γονικό έλεγχο 
σε όλες τις ψηφιακές δραστηρι-
ότητες. Οι εμπνευστές του στο 
υπουργείο Ψηφιακής ∆ιακυβέρ-
νησης θέλουν να βοηθηθούν 
τα παιδιά να διαχειρίζονται τα 
πρώτα τους ψηφιακά έγγρα-

φα που αφορούν τη σχολική και 
εξωσχολική τους ζωή, όπως ει-
σιτήρια για αθλητικούς αγώνες 
και πολιτιστικά δρώμενα και να 
ανακαλύψουν τρόπους χρήσης 
της τεχνολογίας υπεύθυνα και 
δημιουργικά, μέσα από παιχνίδι. 
Για παράδειγμα, η εφαρμογή θα 
περιέχει και σύστημα επιβρά-
βευσης με badges που αναδει-
κνύουν την πρόοδό τους σε διά-

φορους τομείς. 
Οι γονείς θα έχουν τον έλεγχο 
και τη δυνατότητα εποπτείας 
του περιεχομένου και των δρα-
στηριοτήτων της εφαρμογής, 
εξασφαλίζοντας ότι τα παιδιά 
αλληλεπιδρούν με το περιβάλ-
λον τους με ασφάλεια και υπευ-
θυνότητα. Θα μπορούν π.χ. να 
εγκρίνουν ή να απορρίπτουν την 
προσθήκη νέων ψηφιακών εγ-
γράφων στο wallet του παιδιού, 
όπως σχολικά έγγραφα, συμμε-
τοχή σε δραστηριότητες ή εισι-
τήρια για αθλητικά και πολιτι-
στικά γεγονότα, θα ελέγχουν τα 
δικαιώματα χρήσης της εφαρμο-
γής από το παιδί, θα λαμβάνουν 
ειδοποιήσεις για τις κινήσεις του 
wallet του παιδιού και θα μπο-
ρούν να μπλοκάρουν εφαρμο-

γές που δεν θέλουν.

10.700

7.500

αποβολές έχουν επιβληθεί σε 
μαθητές για χρήση κινητών τηλε-
φώνων στο σχολείο από τον Σε-
πτέμβριο μέχρι την προηγούμενη 

εβδομάδα.

περιστατικά βίας μεταξύ ανηλί-
κων έχουν καταγραφεί το πρώτο 
εξάμηνο του 2024. Μόλις 3.000 
είχαν καταγραφεί το πρώτο εξά-

μηνο του 2019.
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Στην κορωνίδα των ειδεχθών 
εγκλημάτων, πρώτο μεταξύ ίσων 
βρίσκεται, κατά τη γνώμη μου, ο 
βιασμός και ταυτόχρονος φόνος 
ενός παιδιού. Την αποκρουστική 
παλέτα συμπληρώνουν ο φόνος 
από κακοποίηση, η αιμομιξία, η 
σεξουαλική εκμετάλλευση ανη-
λίκου κ.ά. ∆εν συμπληρώνω τον 
κατάλογο, για να τον συμπληρώ-
σει ο καθένας με ό,τι βάζει στην 
έννοια «ειδεχθές έγκλημα».
 
Τα εγκλήματα αυτά περνούν στη 
συλλογική μνήμη εξαιτίας της 
μεγάλης διέγερσης που προκα-
λούν στην κοινή γνώμη. Παλιά 
γράφονταν στον καθημερινό 
λόγο με εκφράσεις που ευρέως 
χρησιμοποιούνταν. Με την πολ-
λή χρήση, μερικές φορές έχαναν 
τον αρχικό τραγικό χαρακτήρα 

και αποκτούσαν, ίσως για λόγους 
ευφημισμού, και κάποιον κωμικό. 
Για παράδειγμα, μεγαλώσαμε με 
τη φράση «θα σε σιδερώσω σαν 
τη Σπυριδούλα» (τραγικό περι-
στατικό κακοποίησης το 1955) 
που εκτόξευαν κάποιες απελπι-
σμένες μάνες, χωρίς βέβαια να 
το πιστεύει κανείς. Από το 1978 
και μετά, μπήκε η φράση «Κω-
σταλέξι...» για να δηλώνει μια 
κατάσταση οικογενειακής τρέ-
λας, άλλοτε κυριολεκτικά, άλλο-
τε μεταφορικά. Αναφέρω χαρα-
κτηριστικά τα παραπάνω για να 
ισχυριστώ ότι η ελληνική κοι-
νωνία μέχρι τότε είχε ισχυρές 
άμυνες στο να αντιληφθεί αυτές 
τις πράξεις σαν κάτι που η ίδια 
από τη δομή της γεννούσε, άρα 
μπορούσε να τις θεωρήσει ως 
εξαιρέσεις που θα μπορούσε με 
τον κλαυσίγελο να ξορκίσει. Αλ-
λος τρόπος απομάκρυνσης του 

τρόμου και της διερώτησης της 
κοινωνίας ως προς τη θέση της 
απέναντι στη σεξουαλικότητα 
των νέων που κατέφευγαν στις 
ερημιές για να τη ζήσουν, ήταν 
αυτή του ∆ράκου της Θεσσαλο-
νίκης (1958), που απέκτησε πο-
λιτική και μυθιστορηματική διά-
σταση. Ας σημειώσουμε, πάντως, 
ότι η παρουσίαση των παραπά-
νω εγκλημάτων γίνεται από τις 
εφημερίδες και τα ραδιόφωνα της 
εποχής με έγνοια να αποφευχθεί 
η νοσηρή διέγερση του κοινού.
 
Αυτό το ήθος προσπαθήσαμε να 
διατηρήσουμε και στις αρχές του 
’90, όταν κάναμε ως Ινστιτούτο 
Ερευνας του Παιδιού την πρώτη 
έρευνα στην Ελλάδα για το φαι-
νόμενο της ενδοοικογενειακής 
σεξουαλικής παραβίασης. Με-
λετήσαμε δεκαέξι περιπτώσεις, 
που μας παρέπεμψε η Εισαγγελία 

Ανηλίκων, και διαφυλάξαμε το 
υλικό από τη δημοσιότητα, ώστε 
να προστατεύσουμε τα θύματα 
από τον στιγματισμό.
 
Ομως ήδη τότε, μια άγρια εποχή 
άρχιζε! Τα πολυπληθή ΜΜΕ, στο 
όνομα της «ενημέρωσης», αλλά 
κατά τη γνώμη μου στον βωμό 
της αύξησης της ακροαματικότη-
τας, αναζητούν όλο και περισσό-
τερο ωμό υλικό για να καθηλώ-
σουν τον θεατή στην οθόνη. Ετσι, 
βλέπουμε σε ζωντανή μετάδοση 
την κηδεία του 6χρονου ∆ουρή, 
που υπήρξε θύμα σεξουαλικής 
βίας και φόνου από τον πατέρα 
του (1993) κ.ο.κ. Το τέχνασμα των 
ΜΜΕ είναι πορνογραφικό: «Θε-
ατή, σου βάζουμε το μάτι στην 
κλειδαρότρυπα, αλλά εσύ δεν το 
επεδίωξες! Είσαι αθώος!». Οσο 
περνούν τα χρόνια μέχρι τις μέρες 
μας, τα πράγματα εκτραχύνονται 

με τα «αναλυτικότατα» ρεπορτάζ 
των συγγενών και των γειτόνων, 
που δείχνουν μια κοινωνία όπου 
όλοι γνωρίζουν και κανείς δεν μι-
λάει. Μια κοινωνία σιωπής, που 
μιλάει αφού έχει γίνει το «προα-
ναγγελθέν» έγκλημα. Σε μερικούς, 
αν όχι στη ασυνείδητη συλλογική 
μνήμη, η σιωπή αυτή εγγράφε-
ται ως ενοχή! Η συνειδητή μνή-
μη συνεχίζει να τα εγγράφει ως 
ατυχήματα μη προκύπτοντα από 
τη δομή της κοινωνίας.
 
Είναι γεγονός η αύξηση όλων των 
μορφών της βίας, και ποσοτικά 
και ποιοτικά. Αν πάρουμε ως δεί-
κτες της κρυφής παθολογίας και 
εγκληματικότητας τα συμβάντα 
που γίνονται γνωστά (και επί πό-
σα πρέπει να τα πολλαπλασιά-
σουμε για να υποθέσουμε τα 
άγνωστα;) έχω μια αίσθηση ότι με 
τις τελευταίες περιπτώσεις των 

δύο γυναικών που κατηγορού-
νται για πολλαπλή παιδοκτονία 
και του αστυνομικού για πολλα-
πλή διαστροφική χρήση βίας στο 
σύνολο των παιδιών του, εμφα-
νίζεται μια συνεχώς αυξανόμενη 
υποτίμηση του «παιδιού» και επα-
νεμφάνιση της αρχαϊκής αντίλη-
ψης ότι το παιδί είναι «πράγμα» 
που ανήκει στους γονείς του. Η 
υπόθεσή μου ελπίζω να μην επα-
ληθευτεί! Οσοι όμως είμαστε σε 
επαφή με μικρά παιδιά, ξέρουμε 
ότι οι πληροφορίες που ανεξέλε-
γκτα κυκλοφορούν σχετικά για 
την κακοποίηση παιδιών, φτά-
νουν σε αυτά σαν ένα επικίνδυνο 
παρόν που εγγράφεται στη μνή-
μη τους, δημιουργώντας κάποια 
μεγαλύτερη ή μικρότερη ψυχική 
ευαλωτότητα. 

 
Ο κ. Αθανάσιος Αλεξανδρίδης είναι 
παιδοψυχίατρος, ψυχαναλυτής.

Πίσω από κάθε βίαιο άνδρα βρί-
σκεται μια γυναίκα που κατηγο-
ρείται για τις πράξεις του. Στην 
υπόθεση του αστυνομικού της 
Βουλής, όπως είναι γνωστή, το 
μοτίβο επαναλήφθηκε. «Εγώ πι-
στεύω ότι φταίει η μάνα». «Εγώ 
σ’ αυτήν ρίχνω το φταίξιμο. Πώς 
είναι δυνατόν να αφήνεις τα παι-
διά σου εκτεθειμένα τόσο καιρό;». 
«Γιατί σιώπησε;». «Γιατί το ανέ-
χτηκε;». Μερικές από τις αντιδρά-
σεις σε ένα πρόχειρο γκάλοπ τις 
προηγούμενες ημέρες. 

Γιατί συμβαίνει αυτό; Γιατί 
ενώ είναι ο αστυνομικός αυτός 
που –σύμφωνα με τα μέχρι στιγ-

μής στοιχεία– προέβαινε σε απο-
τρόπαιες πράξεις εις βάρος της 
ίδιας και των παιδιών τους, είναι 
η σύζυγός του που συγκεντρώνει 
την οργή μέρους της κοινωνίας; 
«Γιατί τέρατα κι ανθρωποειδή 
θα υπάρχουν πάντα. Το θέμα εί-
ναι το υγιές περιβάλλον τριγύρω 
τι κάνει», σχολιάζει στην «Κ» η 
κλινική ψυχολόγος - ψυχοθερα-
πεύτρια, Αννα Κανδαράκη. «Από 
την κλινική μου εμπειρία γνωρί-
ζω ότι ο θυμός των παιδιών είναι 
πολύ μεγαλύτερος για εκείνον 
που υπέμεινε τη βία, παρά για 
τον κακοποιητή. Μιλώντας με 

ενηλίκους που υπήρξαν θύμα-
τα βίας ως παιδιά, ενώ για τον 
κακοποιητή βγάζουν οίκτο και 
αηδία –δεν μπορείς να θυμώσεις 
με ένα ζώο–, για τον άλλον γο-
νέα βγάζουν θυμό που δεν τους 
προστάτευσε». 

Η στρουθοκάμηλος

Στο ίδιο μήκος κύματος κινεί-
ται και ο καθηγητής και επικε-
φαλής ερευνητής Ψυχιατρικής 
και Ψυχοθεραπείας στο Πανε-
πιστήμιο Μπικόκα του Μιλάνου, 
Αντώνιος Ντακανάλης. ∆ιευκρι-
νίζοντας ότι ο ρόλος της μητέρας 
σ’ αυτήν τη δυσώδη υπόθεση 
δεν έχει ακόμη αποσαφηνιστεί, 
λέει: «Η φράση, “το μόνο που 
χρειάζεται για να θριαμβεύσει 
το κακό είναι οι καλοί άνθρω-
ποι να μην κάνουν τίποτα”, ίσως 
έχει εφαρμογή  εδώ, ίσως όχι. Το 
σίγουρο πάντως είναι ότι πέρα 
από τον δράστη υπάρχουν και οι 
παθητικοί συνεργοί, “enablers” 
αποκαλούνται στη βιβλιογρα-
φία, άνθρωποι που ξέρουν αλ-
λά δεν μιλούν είτε γιατί φοβού-
νται τα χειρότερα είτε γιατί δεν 
θέλουν να μπλέξουν είτε γιατί 
δεν ξέρουν πώς να αντιδράσουν. 
Οι μητέρες γνωρίζουν, αλλά συ-
χνά επιλέγουν να αγνοούν την 
προβληματική συμπεριφορά για 
να αποφύγουν τις συγκρούσεις, 
επειδή ντρέπονται τον κοινωνι-
κό περίγυρο, επειδή έχουν μια 
διαστρεβλωμένη ιδέα περί οι-
κογενειακής ενότητας, επειδή 
θεωρούν ότι “μπόρα είναι θα πε-
ράσει” είτε γιατί έχουν πέσει σε 
κατάθλιψη και αδυνατούν κυρι-
ολεκτικά να κάνουν οτιδήποτε, 
ακόμη και να σηκωθούν από το 
κρεβάτι. Υπάρχει και ένας μηχα-

νισμός που συχνά αναπτύσσουν 
οι άνθρωποι όταν έρχονται αντι-
μέτωποι με ψυχοπιεστικά γεγο-
νότα, ο μηχανισμός της άρνησης 
– δεν βλέπουν αυτό που συμβαί-
νει μπροστά στα μάτια τους και 
αρνούνται τα σημάδια. ∆ικαιολο-
γούν κάθε είδους συμπεριφορά, 
ελαχιστοποιούν τα προβλήματα, 
απομακρύνουν τα γεγονότα από 
το οπτικό και ψυχολογικό τους 
πεδίο. Είναι η συμπεριφορά της 
στρουθοκαμήλου, που κρύβει το 
κεφάλι της στην άμμο όταν αντι-
μετωπίζει κίνδυνο».

Ανεξάρτητα πάντως με τη συ-
γκεκριμένη υπόθεση, η κοινωνία 
στρέφει τα πυρά προς τις γυναί-
κες γιατί «η πατριαρχία και ο σε-
ξισμός είναι βαθιά ριζωμένα στα 
κοινωνικά μας αντανακλαστικά», 
όπως λέει η ψυχολόγος - ψυχοθε-
ραπεύτρια Eλενα-Ολγα Χρηστί-
δη. «Εχει χτιστεί η ιδέα της μη-
τρότητας ως μια ανώτερη, ιερή 
ιδιότητα που οφείλει να ξεπερνά-
ει όλα τα εμπόδια που θα λύγιζαν 
κάθε άνθρωπο, με αποτέλεσμα 
συχνά να κανονικοποιούμε την 
ακραία έμφυλη και ενδοοικογε-
νειακή βία από άνδρες - θύτες, 
που ακόμη και σε απεχθείς περι-
πτώσεις η ευθύνη δεν βαραίνει 
πρωτίστως ή κυρίαρχα αυτούς, 
αλλά κάποια γυναίκα –μητέρα, 
σύζυγο– που την επέτρεψε, την 
ανέχτηκε ή ακόμη και την προ-
κάλεσε». Oπως σημειώνει, σε αυ-
τές τις περιπτώσεις τα όρια της 
«ανοχής» έχουν προ πολλού ξε-
περαστεί. «Η μητέρα - θύμα ζει 
υπό καθεστώς πλήρους ψυχο-
συναισθηματικού ελέγχου, έχει 
απολέσει τα αντανακλαστικά της 
ενεργούς αυτοπροστασίας και 
έπειτα προστασίας των παιδιών 

της, τελεί σε καθεστώς τρόμου 
και νοηματοδότησης της πραγ-
ματικότητας αποκλειστικά και 
μόνο μέσα από τα φίλτρα που της 
έχουν επιβληθεί από τον κακο-
ποιητή της, δεν αυτενεργεί και 
δεν αναγνωρίζει οποιαδήποτε 
δυνατότητα να βρεθεί εκτός του 
κακοποιητικού πλαισίου».

Τα θύματα άλλωστε, όπως 
σχολιάζει ο κ. Ντακανάλης, τεί-
νουν να κατηγορούν τον εαυτό 
τους για τα δεινά τους. «Ειδικά 
τα παιδιά τείνουν να κατηγο-
ρούν τον εαυτό τους που θύμω-
σαν τον μπαμπά και τείνουν να 
αποδέχονται την “τιμωρία” ως 
φυσική συνέπεια του δικού τους 
“παραπτώματος”. Μην ξεχνάμε 
ότι για τα παιδιά οι γονείς τους 
είναι ο κόσμος όλος, αλάθητοι 
και παντοδύναμοι – αν φταίει κά-
ποιος, αυτό είναι το παιδί». «Σε 
οικοτροφεία που έχω εργαστεί», 
λέει η κ. Κανδαράκη, «παιδιά με 
κακοποιητικούς γονείς τούς πε-
ρίμεναν πώς και πώς τα Σαββα-
τοκύριακα. Πριν από την προε-
φηβεία, ο γονιός είναι ο ήρωας. 
Φανταστείτε ο γονιός να είναι 
και αστυνομικός σε τι σύγχυση 
θα βρίσκονταν τα παιδιά». Και 
με τη σύζυγό του, συνεχίζει η 
ίδια, «αισθάνομαι ότι μπορεί να 
υπήρχε και απόλυτη ενσωμάτω-
ση, σχεδόν γονεϊκή σχέση. Η γυ-
ναίκα ήταν η μεγάλη του κόρη, 
τρόπον τινά, γι’ αυτό και τη χει-
ραγωγούσε απολύτως». 

Βόμβες στον ψυχισμό

Το μέλλον είναι άδηλο για τα 
παιδιά - θύματα. «Οι πρώιμες 
τραυματικές εμπειρίες δύναται 
να λειτουργήσουν ως βραδυφλε-
γείς βόμβες στον ανθρώπινο ψυ-

χισμό, προκαλώντας πληθώρα 
ψυχονοητικών προβλημάτων και 
ελλειμμάτων, που ναρκοθετούν 
την ομαλή ανάπτυξη και φυσιο-
λογική ενήλικο ζωή», σημειώνει 
ο ψυχίατρος, διδάκτωρ Ψυχια-
τροδικαστικής ΕΚΠΑ και πρόε-
δρος κλάδου ∆ιπλής ∆ιάγνωσης 
της Ελληνικής Ψυχιατρικής Εται-
ρείας, Γεώργιος Τζεφεράκος. Η 
παραμέληση και η κακοποίηση 
κατά την παιδική ηλικία αποτε-
λούν προγνωστικούς παράγο-
ντες για την εκδήλωση προβλη-
μάτων ψυχικής υγείας κατά την 
ενήλικη ζωή, όπως η διαταραχή 
μετατραυματικού στρες, η κατά-
θλιψη, οι αγχώδεις διαταραχές 
κ.ά. «Το βασικό χαρακτηριστικό 

αυτών των τραυματικών εμπειρι-
ών είναι ότι ένα παιδί προδίδεται 
από έναν δεσμό που θα έπρεπε 
να είναι ασφαλής. Ο κακοποιη-
τικός γονιός παραβιάζει τη βασι-
κή αρχή της γονεϊκότητας, την 
ασφάλεια. Το παιδί κακοποιεί-
ται από τους ανθρώπους που 
έχουν την αποστολή της προ-
στασίας και της φροντίδας του. 
Αυτό μπορεί να αποτελέσει για 
κάποια παιδιά την κυρίαρχη πη-
γή διαρκούς ανασφάλειας, στρες, 
συναισθηματικής απορρύθμισης 
και δυσκολίας σύναψης υγιών 
σχέσεων».

Της ΛΙΝΑΣ ΓΙΑΝΝΑΡΟΥ

Του ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΑΛΕΞΑΝΔΡΙΔΗ

«Και η μάνα; Γιατί τον άφηνε;»

Η κλειδαρότρυπα και η κοινωνία της σιωπής

«Μιλώντας με ενηλίκους που υπήρ-
ξαν θύματα βίας ως παιδιά, ενώ για 
τον κακοποιητή βγάζουν οίκτο και αη-
δία, για τον άλλον γονέα βγάζουν θυ-
μό που δεν τους προστάτευσε».

«Οι μητέρες συχνά επιλέγουν να 
αγνοούν την προβληματική συμπε-
ριφορά για να αποφύγουν τις συ-
γκρούσεις, επειδή ντρέπονται τον κοι-
νωνικό περίγυρο κ.λπ.».

Εχει η ενδοοικογενειακή κακοποίηση παθητικούς συνεργούς; Ειδικοί απαντούν στην «Κ»
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Η σκιά ενός παιδιού που παίζει μοναχό του. Στην απομόνωσή του, το βάζουν εκείνοι που γνωρίζουν αλλά δεν μιλούν, δεν βοηθούν να σωθεί. Είτε γιατί φοβούνται, είτε γιατί δεν θέλουν να μπλέξουν, 
είτε γιατί δεν ξέρουν πώς να αντιδράσουν.
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Εχουν περάσει 22 χρόνια από εκεί-
νο το βράδυ στον Πειραιά, όταν 
η έκρηξη μιας βόμβας στα χέρια 
του Σάββα Ξηρού οδήγησε στην 
εξάρθρωση της τρομοκρατικής 
οργάνωσης «17 Νοέμβρη». Στο 
βιβλίο του με τίτλο «Στον ίδιο δρό-
μο» που κυκλοφόρησε πρόσφατα, 
ο υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη Μιχάλης Χρυσοχοΐδης ανα-
φέρεται εκτενώς στις ενέργειες 
που είχαν γίνει για τον εντοπι-
σμό των μελών της. Περιγράφει 
στιγμιότυπα από τη συνάντηση 
με τον Κώστα Σημίτη, δέκα ημέ-
ρες μετά την ανάληψη των καθη-
κόντων του, όπου του είπε ότι «η 
αντιμετώπιση της τρομοκρατίας 
είναι πρώτιστο θέμα», μέχρι τις 
επαφές με τον Χι, τον άνθρωπο 
που τους «άνοιξε πρώτη φορά τα 
μάτια» για συγκεκριμένα πρόσω-
πα της 17Ν. 

Στις 8 ∆εκεμβρίου 2003 βγή-
κε η πρωτόδικη απόφαση και 
τον Μάιο του 2007 ολοκληρώ-
θηκε και σε δεύτερο βαθμό. Τα 
θύματα από την ένοπλη δράση 
της τρομοκρατικής οργάνωσης 
έφτασαν τα 23 σε μια πορεία 25 
ετών. Κατά καιρούς, με διαφορε-
τικές αφορμές της επικαιρότη-
τας, έχουν αναζητηθεί τα ίχνη 
των καταδικασθέντων και η «Κ» 
παρουσιάζει τι απέγιναν ορισμέ-
νοι εξ αυτών. Πλέον έχουν απο-
μείνει στη φυλακή τέσσερα βα-
σικά στελέχη. 

1. Αλέξανδρος Γιωτόπουλος

Τον περασμένο Σεπτέμβριο νοση-
λεύθηκε επί εβδομάδες στο νοσο-
κομείο «Σωτηρία» με πνευμονική 
εμβολή. Προηγουμένως είχε με-
ταφερθεί τουλάχιστον δύο φορές 
στο νοσοκομείο των φυλακών 
Κορυδαλλού. Εχει πλέον επιστρέ-
ψει στο κελί του, η υγεία του έχει 
βελτιωθεί, αλλά βρίσκεται ακόμη 
σε στάδιο αποθεραπείας και εξα-
κολουθεί να φοράει αντιθρομβω-
τικές κάλτσες.

Ο Γιωτόπουλος είχε καταδι-
καστεί σε 17 φορές ισόβια και 
κάθειρξη 25 ετών  για ηθική αυ-
τουργία σε 17 δολοφονίες, εκρή-
ξεις, ληστείες και συμμετοχή 
στην τρομοκρατική οργάνωση 
17Ν. Είναι πλέον 81 ετών και έχει 
λάβει συνολικά τα τελευταία χρό-
νια τέσσερις άδειες από τη φυλα-
κή. Σύμφωνα με πληροφορίες της 
«Κ», δεν έχει ουδεμία επαφή με 
τον Σάββα και τον Χριστόδουλο 
Ξηρό, οι οποίοι κρατούνται στον 
Κορυδαλλό, και παραμένει αφο-
σιωμένος στο διάβασμα. Από τη 
φυλακή απέκτησε διδακτορικό 
στα ανώτερα μαθηματικά. Υπο-
στήριξε τη διατριβή του το 2021 
σε ειδικά διαμορφωμένη αίθου-
σα των φυλακών μέσω τηλεδι-
άσκεψης με επιτροπή Γάλλων 
καθηγητών. 

Τον ∆εκέμβριο του 2023 απορ-
ρίφθηκε η τρίτη αίτησή του για 
υφ’ όρον απόλυση. Σύμφωνα με 
το σκεπτικό, ακόμη κι αν πλη-
ροί τις τυπικές προϋποθέσεις για 
αποφυλάκιση, η διαγωγή του θε-
ωρείται κατ’ επίφασιν καλή, ενώ 
εκτιμάται ότι οι σπουδές του έγι-
ναν για να διατηρήσει την πνευ-
ματική του διαύγεια. Αναμένει 
πλέον την απάντηση σε έφεση 
που έχει ασκήσει κατά της απόρ-
ριψης του τελευταίου αιτήματός 
του για αποφυλάκιση.

2. Σάββας Ξηρός 

Βρίσκεται στην υπόγεια πτέρυγα 
των φυλακών Κορυδαλλού. Μαζί 
του κρατείται ο αδερφός του, Χρι-
στόδουλος, για να τον προσέχει 
λόγω των σοβαρών προβλημάτων 
υγείας που αντιμετωπίζει μετά 
την έκρηξη της βόμβας. Ο Σάββας 
Ξηρός έχει καταδικαστεί σε 5 φο-
ρές ισόβια και κάθειρξη 25 ετών 
για συμμετοχή σε 5 δολοφονίες, 
ληστείες, εκρήξεις και συμμετο-
χή στην οργάνωση. Πρόσφατα 
ενημερώθηκε ότι απορρίφθηκε 
ένα ακόμη αίτημα για την απο-
φυλάκισή του. Το ποσοστό της 
αναπηρίας του έχει οριστεί στο 
98%. Οπως ο ίδιος έχει αναφέρει 
στο παρελθόν, η ορατότητά του 
εκτείνεται σε 20 εκατοστά και 
έπειτα το μόνο που μπορεί να δει 
είναι ένα «συνονθύλευμα σκιών». 
Το 2015 είχε τη δυνατότητα να 
αιτηθεί κατ’ οίκον περιορισμό με 
ηλεκτρονική επιτήρηση. Ωστόσο, 
σε επιστολή του είχε απορρίψει 
αυτό το ενδεχόμενο, χαρακτη-

ρίζοντας μεταξύ άλλων το μέτρο 
«βασανισμό». Πρόσφατα ο 62χρο-
νος εισήχθη στο τμήμα Φυσικής 
του Εθνικού Καποδιστριακού Πα-
νεπιστημίου Αθηνών και αναζη-
τείται η φόρμουλα για να μπορεί 
να παρακολουθεί μαθήματα, πι-
θανότατα μέσω τηλεδιάσκεψης. 

3. Δημήτρης Κουφοντίνας

Καταδικάστηκε σε 11 φορές ισόβια 
και κάθειρξη 25 ετών για συμμε-
τοχή σε 11 δολοφονίες, εκρήξεις 
και ληστείες και σήμερα, στα 66 
του, κρατείται στις φυλακές ∆ο-
μοκού. Τον Νοέμβριο του 2017 
εγκρίθηκε η πρώτη του άδεια. 
Το 2018 είχε μεταχθεί στις αγρο-
τικές φυλακές Βόλου και στα τέ-
λη του 2020 μεταφέρθηκε στον 
∆ομοκό. Πραγματοποίησε τότε 
απεργία πείνας για να μεταχθεί 

και πάλι στην υπόγεια πτέρυγα 
του Κορυδαλλού, όπου βρισκό-
ταν επί 16 έτη. Η απεργία πείνας 
τού έχει αφήσει μέχρι σήμερα 
κινητικά και άλλα προβλήματα 
υγείας. Το 2022 το Ανώτατο Ει-
δικό ∆ικαστήριο αποφάσισε ότι 
έπρεπε να κριθεί εκ νέου το αίτη-
μά του για μεταγωγή στον Κορυ-
δαλλό. Η υπόθεση παραπέμφθη-
κε ξανά στο αρμόδιο δικαστήριο 
της Λαμίας, το οποίο απέρριψε 
το αίτημα.

4. Χριστόδουλος Ξηρός

Μαζί με τον αδερφό του, Σάββα, 
συμπληρώνει πλέον την τετράδα 
των μελών της τρομοκρατικής 
οργάνωσης που παραμένουν στη 
φυλακή. Εχει καταδικαστεί σε 
6 φορές ισόβια και κάθειρξη 25 
ετών για συμμετοχή σε έξι δολο-

φονίες, εκρήξεις, ληστείες. Τον Ια-
νουάριο του 2014 παραβίασε την 
άδεια που είχε λάβει και δεν επέ-
στρεψε στο κελί του. Συνελήφθη 
ένα χρόνο αργότερα. Στάλθηκε 
έπειτα στις φυλακές Χανίων και 
Νιγρίτας, για να επιστρέψει στο 
τέλος στον Κορυδαλλό.

5. Βασίλης Τζωρτζάτος

Είναι ο τελευταίος αποφυλακι-
σθείς. Είχε καταδικαστεί σε 4 φο-
ρές ισόβια και κάθειρξη 25 ετών 
για συμμετοχή σε τέσσερις δο-
λοφονίες, ληστείες, εκρήξεις και 
συμμετοχή στην τρομοκρατι-
κή οργάνωση. Κατά τη διάρκεια 
της κράτησής του στις Γυναικείες 
Φυλακές Κορυδαλλού εργαζόταν 
για κάποιο διάστημα στην παρα-
σκευή ψωμιού, στην κεντρική 
αποθήκη υλικού των φυλακών. 

6. Ηρακλής Κωστάρης 
Αποφυλακίστηκε τον Ιούλιο του 
2021 υπό όρους. Είχε καταδικα-
στεί σε μία φορά ισόβια και κά-
θειρξη 23 ετών, μεταξύ άλλων 
για συμμετοχή στη δολοφονία 
του Παύλου Μπακογιάννη και 
ληστεία. Οσο ήταν έγκλειστος, 
δούλευε και αυτός στους φούρ-
νους των φυλακών και λάμβα-
νε τις προβλεπόμενες άδειες. Το 
2014 είχε πραγματοποιήσει απερ-
γία πείνας στις φυλακές Κορυδαλ-
λού, διαμαρτυρόμενος για τη δια-
κοπή τότε των εκπαιδευτικών του 
αδειών. Σπούδασε από τη φυλακή 
Πληροφορική στο Πανεπιστήμιο 
∆υτικής Αττικής. Πλέον βρίσκεται 
με την οικογένειά του στην Πάρ-
γα και σύμφωνα με πληροφορίες 
ασχολείται με τα τουριστικά και 
με αγροτικές εργασίες. 

7. Βασίλης Ξηρός

Ο μικρότερος εκ των αδερφών Ξη-
ρών μετά την αποφυλάκισή του 
το 2011 από τις αγροτικές φυλα-
κές Κασσάνδρας Χαλκιδικής επέ-
στρεψε στο χωριό του στην Καλ-
λικράτεια και ασχολήθηκε με την 
κτηνοτροφία και άλλες περιστασι-
ακές εργασίες. Είχε καταδικαστεί 
σε κάθειρξη 25 ετών για απλή συ-
νέργεια σε δολοφονία, συμμετοχή 
σε ληστείες και έκρηξη και είχε 
εκτίσει τα τρία πέμπτα της ποινής 
του. ∆εν απασχόλησε ξανά τη δη-
μοσιότητα και δεν ήταν γνωστή η 
πορεία της ζωής του. Ωσπου τον 
Μάρτιο του 2023, μερίδα του κοι-
νού που είχε συγκεντρωθεί στο 
Χατζηγιάννειο Πνευματικό Κέ-
ντρο Λάρισας για το 6ο Πανόραμα 
Κινηματογράφου περίμενε ότι θα 
τον συναντήσει εκεί. Θα μιλούσε 
ο σκηνοθέτης της ταινίας «Μια 
μέρα στη Σαγκάη», ο οποίος επί-
σης ονομάζεται Βασίλης Ξηρός. 
Οταν ήρθε η ώρα, όμως, να ανέ-
βει στη σκηνή, έγινε αντιληπτό 
σε όλους ότι επρόκειτο για απλή 
συνωνυμία.

8. Κώστας Τέλιος

Ο «Μάρκος» της 17Ν ήταν καθη-
γητής στο επάγγελμα και δίδασκε 
σε σχολείο του Ρεθύμνου όταν 
άρχισε να ξετυλίγεται το κουβά-
ρι στην υπόθεση της τρομοκρατι-
κής οργάνωσης. Καταδικάστηκε 
σε κάθειρξη 22 ετών για συμμε-
τοχή σε δολοφονία, ληστεία και 
αποφυλακίστηκε το 2012. Με την 
άσκηση της ποινικής δίωξης εις 
βάρος του, η δικογραφία διαβι-
βάστηκε στο υπουργείο Παιδείας 
και από το αρμόδιο πειθαρχικό 
συμβούλιο αποφασίστηκε η ορι-
στική παύση και απόλυσή του. Ο 
ίδιος προσέφυγε στο Συμβούλιο 
της Επικρατείας επιχειρώντας να 
γυρίσει στην εκπαίδευση, αλλά 
το αίτημά του δεν έγινε δεκτό. 
Επέστρεψε στη Θεσσαλονίκη, 
παντρεύτηκε και εξέδωσε βιβλία 
ποίησης, ένα δοκίμιο για την εκ-
παίδευση, ενώ έχει συνεργαστεί 
και με λογοτεχνικά περιοδικά. 

9. Σωτήρης Κονδύλης

Είχε το ψευδώνυμο «Αρης» στη 
17Ν. Προτού συλληφθεί εργα-
ζόταν ως υπάλληλος σε εταιρεία 
ζυθοποιίας. Η ποινή του μειώ-
θηκε στο Εφετείο σε 11 χρόνια 
και τρεις μήνες με το ελαφρυντι-
κό της ειλικρινούς μεταμέλειας. 
Εχουν περάσει περισσότερα από 
15 χρόνια από την αποφυλάκισή 
του. Φέρεται να εργάστηκε έπει-
τα σε μια μάντρα με οικοδομικά 
υλικά. Πλέον είναι συνταξιούχος. 
Περιουσιακά του στοιχεία παρα-
μένουν δεσμευμένα από την πε-
ρίοδο της σύλληψής του και πρό-
σφατα κατέθεσε νέα προσφυγή 
για να αποδεσμευθούν.

10. Πάτροκλος Τσελέντης 

Στο Εφετείο καταδικάστηκε σε κά-
θειρξη 25 ετών για συμμετοχή σε 
υποθέσεις δολοφονίας και σε λη-
στεία με το ελαφρυντικό της ειλι-
κρινούς μεταμέλειας. Και αυτός 
είχε εργαστεί στον φούρνο των 
φυλακών Κορυδαλλού κατά την 
κράτησή του για να θεμελιώσει 
πιο γρήγορα δικαίωμα υφ’ όρον 
απόλυσης. Εχουν συμπληρωθεί 
περισσότερα από 10 χρόνια από 
τη στιγμή που αποφυλακίστηκε. 
Προτού συλληφθεί εργαζόταν σε 
ναυτιλιακή εταιρεία και φέρεται 
να αρθογραφούσε έπειτα σε πε-
ριοδικό που ασχολείται με τον 
κλάδο της ναυτιλίας. 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ
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ο ποιητής

Το βιβλίο του Μ. Χρυσοχοΐδη επανέφερε την ιστορία της 17Ν στο 
προσκήνιο. Πού βρίσκονται σήμερα, 22 χρόνια μετά τη σύλληψή 

τους, οι καταδικασμένοι για την τρομοκρατική οργάνωση;
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Μέχρι το περασμένο Σαββατοκύ-
ριακο είχε κανείς την αίσθηση 
ότι ο Σύρος πρόεδρος Μπασάρ 
Ασαντ έβγαινε σχετικά αλώβητος 
από τους 14 μήνες της τραγωδίας 
που εκτυλισσόταν δίπλα του, στη 
Γάζα και τον Λίβανο. Οι αντίπα-
λοί του στον εμφύλιο πόλεμο που 
ξεκίνησε το 2011 είχαν περιορι-
στεί στον θύλακο του Ιντλίμπ, η 
χώρα του είχε επιστρέψει στον 
Αραβικό Σύνδεσμο, οι Αμερικα-
νοί τον φλέρταραν παρασκηνι-
ακά για να ξεκόψει από την Τε-
χεράνη και ο Ταγίπ Ερντογάν, ο 
κύριος σπόνσορας της ισλαμικής 
αντιπολίτευσης, ζητούσε από τον 
Βλαντιμίρ Πούτιν να μεσολαβή-
σει για να τα βρει με τον Σύρο 
πρόεδρο εναντίον των Κούρδων. 

Η αναζωπύρωση
Η εικόνα αυτή αποδείχθηκε 

απατηλός αντικατοπτρισμός της 
αραβικής ερήμου την περασμένη 
εβδομάδα. Το 2016 ο Aσαντ άλω-
σε το Χαλέπι, τη δεύτερη πόλη 
της χώρας, ύστερα από σκληρή 
μάχη τριών χρόνων, χάρη στη 
ρωσική αεροπορία και τη Χεζ-
μπολάχ, που πολεμούσαν στο 
πλευρό του. Αυτή τη φορά οι τζι-
χαντιστές της οργάνωσης Hayat 
Tehrir al Sham (HTS) χρειάστη-
καν μόλις τέσσερις ημέρες για να 
καταλάβουν την πόλη. Η αστρα-
πιαία προέλαση συνεχίστηκε τις 
επόμενες ημέρες, με τον κυβερ-
νητικό στρατό να τρέπεται σε 
φυγή και τους αντάρτες να κα-
ταλαμβάνουν την περασμένη 
Πέμπτη τη Χάμα, θέατρο μιας 
άλλης ισλαμικής εξέγερσης, την 
οποία ο Χαφέζ Ασαντ, πατέρας 
του σημερινού προέδρου, είχε 
συντρίψει με λουτρό αίματος το 
1982. Οταν γράφονταν αυτές οι 
γραμμές, οι δυνάμεις της HTS εί-
χαν κατέβει ακόμη νοτιότερα και 
απείχαν μόλις πέντε χιλιόμετρα 
από τη Χομς, όπου ίσως δοθεί η 
κρίσιμη μάχη που θα κρίνει την 
επιβίωση ή όχι του καθεστώτος 
Ασαντ. Η Χομς είναι η τελευταία 
μεγάλη πόλη πριν από τη Δαμα-
σκό στον αυτοκινητόδρομο Μ5 
που συνδέει το Χαλέπι με τη συ-
ριακή πρωτεύουσα. Από εκεί ξε-
κινούν δρόμοι προς τη Λαττάκεια 
και την Ταρτούς, παραθαλάσσι-
ες πόλεις - οχυρά του Ασαντ, οι 
οποίες φιλοξενούν τη ρωσική αε-
ροπορική βάση του Χμεϊμίμ και 
τη μοναδική ναυτική βάση της 
Ρωσίας στη Μεσόγειο.

Η αποτυχία των Ρώσων να 
αντιληφθούν μια εκστρατεία 

των αντιπάλων του Ασαντ, που 
προφανώς ετοιμαζόταν μήνες 
πριν, ήταν εντυπωσιακή. Προ-
φανώς οι τζιχαντιστές εκμεταλ-
λεύτηκαν το γεγονός ότι η Ρωσία 
ήταν απορροφημένη με τον πό-
λεμο στην Ουκρανία, με αποτέ-
λεσμα οι δυνάμεις της στη Συρία 
να εξασθενήσουν και οι επικε-
φαλής τους να είναι αξιωματι-
κοί σε δυσμένεια, αμφίβολων 
ικανοτήτων. Οπως εκμεταλλεύ-
τηκαν την εξασθένηση των άλ-
λων δύο βασικών στηριγμάτων 
του Ασαντ, του Ιράν και της Χεζ-
μπολάχ, που είχαν δεχτεί καίρια 
πλήγματα από το Ισραήλ. 

Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι 
οι τζιχαντιστές της HTS δεν 
θα είχαν επιχειρήσει την αιφ-
νιδιαστική έξοδο από το Ιντλίμπ 
αν δεν είχαν πάρει το πράσινο 
φως από την Τουρκία. Αλλω-
στε, από τη στιγμή που ξεκί-
νησαν την επίθεση δυτικά από 
το Χαλέπι, ήρθαν σε βοήθειά 
τους, ανοίγοντας δεύτερο μέ-
τωπο από τα ανατολικά, οι δυ-
νάμεις του λεγόμενου Συριακού 
Εθνικού Στρατού (SNA), ουσια-

στικά ενός μωσαϊκού Αράβων 
και Τουρκμένιων μισθοφόρων 
του Ταγίπ Ερντογάν. Μια από 
τις πρώτες δουλειές του SNA 
ήταν να καταλάβει το Ταλ Ριφάτ, 
βόρεια του Χαλεπίου και κοντά 
στα σύνορα με την Τουρκία, μια 
πόλη που βρισκόταν στα χέρια 
των κουρδικών δυνάμεων από 
το 2016 και την οποία η Αγκυ-
ρα επιθυμούσε διακαώς να κα-
ταλάβει, αλλά προσέκρουε στα 
βέτο της Ρωσίας και των ΗΠΑ.

Παιχνίδι με τη φωτιά
Μέχρι στιγμής η Τουρκία 

βγαίνει πολλαπλά κερδισμένη 
από την αναζωπύρωση του συ-
ριακού εμφυλίου. Χωρίς να προ-
σθέσει ούτε έναν στρατιώτη της, 
ελέγχει μεγαλύτερη έκταση της 
βόρειας Συρίας, όπου ελπίζει να 
μεταφέρει μεγάλο μέρος των τρι-

ών εκατομμυρίων Σύρων προ-
σφύγων και να απομακρύνει τον 
κίνδυνο δημιουργίας κουρδικής 
οντότητας. Κάτι που θεωρούσε 
ότι είχε πολλές πιθανότητες να 
επιχειρηθεί, με στήριξη από τις 
ΗΠΑ και το Ισραήλ, ύστερα από 
την αποδυνάμωση της Χεζμπο-
λάχ και του Ασαντ. 

Ωστόσο οι Αμερικανοί μάλ-
λον δεν θα παραμείνουν παθη-
τικοί θεατές του αφανισμού των 
Κούρδων από τους μισθοφόρους 
των Τούρκων, αλλά και τις δυνά-
μεις του Ισλαμικού Κράτους που 
εκμεταλλεύονται την αναμπου-
μπούλα για να εξαπολύσουν νέ-
ες επιθέσεις στις υπό κουρδικό 
έλεγχο περιοχές της Ράκα και 
του Ντέιρ αλ Ζορ. Ακριβώς σε 
αυτές τις περιοχές με τα σημα-
ντικά κοιτάσματα πετρελαίου 
εξακολουθούν να βρίσκονται 900 
Αμερικανοί στρατιώτες. Επιπλέ-
ον, οι Αμερικανοί μπορεί να απε-
χθάνονται τον Ασαντ, αλλά θα 
έμεναν έκθετοι αν τη θέση του 
έπαιρνε ο ηγέτης της HTS, Αμπού 
Μοχάμεντ αλ Γκολάνι, τον οποίο 
οι ίδιοι επικήρυξαν αντί 10 εκα-
τομμυρίων δολαρίων το 2018, 
καθώς τους είχε πολεμήσει μέ-
σα από τις γραμμές του Ισλαμι-
κού Κράτους στο Ιράκ, προτού 
ιδρύσει την οργάνωσή του ως 
παράρτημα της Αλ Κάιντα στη 
Συρία. Και μπορεί σήμερα να δί-
νει συνεντεύξεις στο CNN και σε 
άλλα αμερικανικά μέσα για να 
προβάλει ένα πιο ανεκτικό προ-
φίλ, αλλά ήδη οι χριστιανοί και 
άλλες μειονότητες της Χομς τρέ-
χουν πανικόβλητοι προς τη Λατ-
τάκεια για να γλιτώσουν από την 
απειλή του πογκρόμ. Την ίδια 
ώρα, ο σιίτης πρωθυπουργός του 
Ιράκ, Μοχάμεντ Σία αλ Σουντά-
νι, στέλνει πολιτοφυλακές στη 
Συρία για να αποτρέψουν την 
ήττα των συμμάχων του και τη 
δημιουργία ενός σουνιτικού προ-
τεκτοράτου της Αγκυρας.

Με αυτά τα δεδομένα ο Ταγίπ 
Ερντογάν έχει ισχυρούς λόγους 
να επιδιώξει, όχι την άμεση αλ-
λαγή καθεστώτος στη Δαμασκό, 
αλλά έναν ευνοϊκό συμβιβασμό 
με έναν αποδυναμωμένο Ασαντ, 
ενδεχόμενο που πιθανότατα συ-
ζητήθηκε στη χθεσινή συνά-
ντηση κορυφής Τουρκίας, Ρω-
σίας και Ιράν στο Κατάρ. Εκτός 
εάν οι τζιχαντιστές σύμμαχοί 
του επιμείνουν να πορευτούν 
προς τη Δαμασκό, αφήνοντας 
τον Ερντογάν στον ρόλο του μα-
θητευόμενου μάγου, ανίκανου 
να ελέγξει τα δαιμόνια που τό-
σο αστόχαστα απελευθέρωσε.

O Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν δεν κρύ-
φτηκε. Αντιθέτως. Υπονόησε δη-
μοσίως την Παρασκευή ότι γνώ-
ριζε τις κινήσεις των ανταρτών 
στη Συρία και –τουλάχιστον– 
δεν τις εμπόδισε. «Ιντλίμπ, Χάμα, 
Χομς. Και στόχος είναι φυσικά η 
Δαμασκός», είπε, εκδηλώνοντας 
την ελπίδα του να δει «αυτή την 
πορεία της αντιπολίτευσης να 
συνεχίζεται». Ο Τούρκος πρόε-
δρος αποκάλυψε επίσης ότι είχε 
απευθύνει έκκληση στον Ασαντ 
για διαπραγμάτευση, χωρίς να 
βρει ανταπόκριση. Αφησε έτσι 
να εννοηθεί ότι, μετά την άρνη-
ση του Σύρου ηγέτη, προχώρησε 
στο «σχέδιο Β».

«Αυτό που μπορούμε να 
πούμε είναι ότι η Αγκυρα δεν 
εμπόδισε την προέλαση (των 
τζιχαντιστών)», δηλώνει στην 
«Κ» ο αναπληρωτής καθηγητής 
στο Τουρκο-Γερμανικό Πανεπι-
στήμιο της Κωνσταντινούπολης 
Ενές Μπαϊρακλί, και αναπλη-
ρωτής πρόεδρος στο Τurkiye 
Research Foundation. O ίδιος 
αναφέρει ότι «βασικός στόχος 
της Τουρκίας και προτεραιότητα 
είναι να εμποδίσει την ίδρυση 
κράτους από το PKK στη βόρεια 
Συρία. Ενας άλλος στόχος είναι 

η εδαφική ακεραιότητα της Συ-
ρίας, καθώς υπάρχει η πεποί-
θηση ότι σε διαφορετική περί-
πτωση θα υπάρχει αστάθεια και 
αυτό θα δημιουργεί απειλές για 
την εθνική ασφάλεια της χώρας 
κυρίως λόγω του PKK». 

«Θα καταρρεύσει...»
Ο κ. Μπαϊρακλί υποστηρίζει 

ότι «τα δεδομένα δείχνουν πως 
το καθεστώς του Ασαντ θα κα-
ταρρεύσει γρήγορα, καθώς το 
Ιράν και η Ρωσία δεν μπορούν 
να παρέχουν μεγάλη στήριξη, 
αφού έχουν χάσει δυνάμεις λό-
γω Ουκρανίας και επιθέσεων 
του Ισραήλ. Και αυτή την αδυ-
ναμία την βλέπουμε στο πεδίο. 
Μπορούμε να πούμε πως θα πέ-
σει η Δαμασκός. Ισως το καθε-
στώς προβάλλει μεγάλη αντί-
σταση εκεί. Αν δεν τα καταφέρει 
θα προσπαθήσει να κρατηθεί 
στη Λαττάκεια και στην Ταρ-
σό, με μια μικρή περιοχή υπό 
τον έλεγχό του».

Ο ερευνητής του Turkiye Re-
search Foundation Αχμέτ Αρντά 
Σένσοϊ, με ειδικότητα τη Μέ-
ση Ανατολή και υποψήφιος δι-
δάκτωρ στο Πανεπιστήμιο του 
Νότιγχαμ, υπογραμμίζει ότι «η 
πολιτική της Τουρκίας για τη 
Συρία μετά το 2016 έχει δύο πυ-
λώνες. Καταπολέμηση της τρο-
μοκρατίας PYD/YPG, του συρια-

κού παρακλαδιού του PKK, και 
αποτροπή του κινδύνου μαζικής 
μετανάστευσης περισσότερων 
από τεσσάρων εκατομμυρίων 
Σύρων που ζουν σε περιοχές 
ελεγχόμενες από τους αντικα-
θεστωτικούς. Η προσέγγιση 
της Τουρκίας σε αυτή την επι-
χείρηση αναπτύσσεται υπό το 
πρίσμα αυτών των δύο πυλώ-
νων. Η επιχείρηση που πραγ-
ματοποίησαν οι δυνάμεις της 
αντιπολίτευσης απομάκρυνε 
το καθεστώς από την περιοχή 
Ιντλίμπ, εξαλείφοντας ένα πι-
θανό κύμα μετανάστευσης. Η 
εκκαθάριση του Τελ Ριφάτ από 
το YPG ταιριάζει επίσης στον 
αγώνα κατά της τρομοκρατίας».

«Εμπλοκή»
O πολιτικός αναλυτής Σε-

ντάτ Εργκίν σε άρθρο του στην 
εφημερίδα Hurriyet αναφέρει 
ότι από την ημέρα που ξεκίνη-
σε η προέλαση των δυνάμεων 
της αντιπολίτευσης στη Συρία, 
«όλες οι διπλωματικές ενέργει-
ες που γίνονται από τρίτες χώ-
ρες προς την Τουρκία αφορούν 
προσπάθειες τερματισμού της 
πορείας των τζιχαντιστών». Aυ-
τή η ερμηνεία δείχνει πως οι 
περισσότερες χώρες θεωρούν 
ότι η Αγκυρα έχει εμπλοκή ή 
έστω άμεσες σχέσεις με τις δυ-
νάμεις της αντιπολίτευσης.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Του ανταποκριτή μας  

στην ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ  
ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ

Πίσω από τη  
μεγάλη επιστροφή
των τζιχαντιστών

Πώς οι αντάρτες κατάφεραν να αιφνιδιάσουν το καθεστώς 
Ασαντ, αλλά και τις ρωσικές δυνάμεις που σταθμεύουν  

στη χώρα, και γιατί εξυπηρετούνται οι σχεδιασμοί της Αγκυρας

Η οργάνωση HTS,  
άλλοτε παρακλάδι  

της Αλ Κάιντα,  
δεν θα είχε επιχειρήσει 

έξοδο από το Ιντλίμπ  
αν δεν είχε πάρει  
το πράσινο φως  

από την Τουρκία.

Πώς αλλάζει ο χάρτης της Συρίας

ΣΥΡΙΑ

ΙΡΑΚ

ΙΟΡΔΑΝΙΑ

ΛΙΒΑΝΟΣ

ΙΣΡΑΗΛ

ΤΟΥΡΚΙΑ

Δαμασκός

-

Μ
εσ

ό
γε

ιο
ς

Πανηγυρίζει την προέλαση
προς τη Δαμασκό

Αντάρτης -
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Το Χαλέπι είναι η δεύτερη μεγαλύ-
τερη πόλη της Συρίας. Με την κο-
ρύφωση των συγκρούσεων, πριν 
από δέκα χρόνια, είχε χωριστεί 
ανάμεσα σε περιοχές που ήλεγ-
χαν η κυβέρνηση και οι αντάρτες. 
Με την υποστήριξη της αεροπο-
ρίας από τη Ρωσία αλλά και της 
Χεζμπολάχ από τον Λίβανο, το 
καθεστώς του Μπασάρ αλ Ασαντ 
ανέκτησε τον έλεγχο ολόκληρης 
της πόλης. Από το 2017, οι συ-
γκρούσεις ήταν στατικές, με τους 
αντάρτες περιορισμένους στο 
κυβερνείο του Ιντλίμπ. Η εικόνα 
ανετράπη αιφνιδίως τις τελευταί-
ες μέρες. Οι τζιχαντιστές δεν το 
κατάφεραν μόνοι τους.

Οι τρεις απαιτήσεις
«Η Τουρκία έχει παίξει ρόλο στα 

τελευταία γεγονότα που εκτυλίσ-
σονται στη Βόρεια Συρία. Το έναυ-
σμα ήταν η άρνηση του Ασαντ, 
νωρίτερα μέσα στη χρονιά, να δι-
απραγματευθεί με την Αγκυρα για 
τον τερματισμό του πολέμου στη 
Συρία, τον επαναπατρισμό Σύρων 
προσφύγων που βρίσκονται στην 
Τουρκία και τον έλεγχο περιοχών 
των κουρδικών οργανώσεων SDF 
και YPG. Οταν το καθεστώς Ασαντ 
απέτυχε να ανταποκριθεί σε αυτές 
τις τρεις απαιτήσεις της Τουρκί-
ας, η Αγκυρα αποφάσισε να αλλά-
ξει κάπως το παιχνίδι της. Εχουμε 
μπροστά μας μια αρκετά περίπλο-
κη επιχείρηση, με την τζιχαντιστι-
κή οργάνωση HTS να έχει αναλά-
βει το μεγάλο μέρος των μαχών, 
υποστηριζόμενη από την τουρκι-
κής υποστήριξης συριακή δύναμη 
SNA, η οποία μένει κατά βάση στο 
παρασκήνιο. Φαίνεται πως η Αγκυ-
ρα άναψε το φιτίλι αυτής της επέμ-
βασης», εξηγεί στην «Κ» ο Σονέρ 
Τσαγαπτάι, διευθυντής του ερευ-
νητικού προγράμματος για την 
Τουρκία στο Washington Institute.

Και ποιοι είναι τώρα οι στόχοι 
της Τουρκίας; «Πρώτον, προσπα-
θεί να αναγκάσει τον Ασαντ να 
επιστρέψει στο τραπέζι των δια-
πραγματεύσεων από θέση αδυνα-
μίας. Ο Ασαντ είχε νιώσει κάποια 
στιγμή ότι δεν χρειαζόταν να συμ-
φωνήσει με τους όρους της Αγκυ-
ρας, ευρισκόμενος σε μια πορεία 
ομαλοποίησης με τις χώρες του 
Αραβικού Συνδέσμου, όπως και 
με ευρωπαϊκές χώρες – είδαμε επι-
στροφή πρεσβειών στη Δαμασκό 
και ούτω καθ’ εξής. Τώρα όμως τα 
πράγματα είναι διαφορετικά, με 
τον Ασαντ να έχει χάσει τη δεύτε-
ρη μεγαλύτερη πόλη της Συρίας», 
σχολιάζει ο αναλυτής του Wash-
ington Institute.

Ο Τσαγαπτάι θεωρεί ότι η 
Τουρκία έχει και άλλα κίνητρα 
με αυτήν την πρωτοβουλία, η 
οποία ενεργοποιεί εκ νέου την 

εμπόλεμη ζώνη της Συρίας. Με 
το βλέμμα στην Ουάσιγκτον, ο 
Ερντογάν επιχειρεί να στείλει μή-
νυμα στον Τραμπ ότι η Αγκυρα 
είναι ο πιο σημαντικός εταίρος 
στη Συρία, πιο σημαντικός και 
από τους Κούρδους, δεδομένης 
της εντυπωσιακής επίθεσης και 
της ταχείας κατάληψης της δεύ-
τερης μεγαλύτερης πόλης της 
Συρίας. Αν υποθέσει κανείς ότι 
η πολιτική των ΗΠΑ θα ακολου-
θήσει τη λογική «καρότο και μα-
στίγιο» στο καθεστώς Ασαντ για 
τον τερματισμό του πολέμου στη 
Συρία, στον βαθμό που η κυβέρ-
νηση Τραμπ θα επιχειρήσει να 
μειώσει το στρατιωτικό αποτύ-
πωμα των ΗΠΑ ανά τον κόσμο, 
η Τουρκία εκπέμπει στην Ουά-
σιγκτον το σήμα ότι είναι σε θέ-
ση να βοηθήσει. Ομως εδώ αρχί-
ζουν τα ρίσκα για τον Ερντογάν.

«Ενας κίνδυνος είναι η ίδια 
η οργάνωση της HTS. Είναι πιο 
ριζοσπαστική από τον Συριακό 
Εθνικό Στρατό, τον οποίο υπο-
στηρίζει η Τουρκία. Οι δύο ομά-
δες θα μπορούσαν να μπουν σε 
μια σύγκρουση, ιδεολογική και 
ευρύτερη. Αλλος κίνδυνος είναι 
μια δυναμική αντίδραση της Ρω-
σίας. Δεν θα έφερνε απλώς σε ευ-
θεία σύγκρουση τους πληρεξουσί-
ους της Ρωσίας και της Τουρκίας, 
αλλά θα μπορούσε ακόμη και να 
υπονομεύσει τις συμφωνίες κοι-
νής χρήσης ήπιας δύναμης στις 
οποίες έχουν δεσμευθεί οι δύο 
χώρες σε άλλες περιοχές, όπως 
η Λιβύη και ο Νότιος Καύκασος», 
σημειώνει ο Σονέρ Τσαγαπτάι.

Απέναντι στους Αραβες
Μία άλλη παράμετρο επιση-

μαίνει με παρέμβαση στο Συμ-

βούλιο Εξωτερικών Σχέσεων - 
CFR ο αναλυτής Στίβεν Κουκ: 
«Εάν η Τουρκία ανανεώσει το 
ενδιαφέρον της για αλλαγή καθε-
στώτος στη Δαμασκό, θα φέρει 
για ακόμη μία φορά την Αγκυρα 
σε σύγκρουση με μεγάλα αρα-
βικά κράτη, όπως το Ιράκ και τα 
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα, που 
έχουν ήδη δηλώσει ότι υποστη-
ρίζουν τον Ασαντ. Προφανώς, η 
Αίγυπτος και η Σαουδική Αρα-
βία υποστηρίζουν επίσης το συ-
ριακό καθεστώς, δεδομένης της 
επιφυλακτικότητάς τους για τις 
ισλαμιστικές πολιτικές ομάδες 
που απολάμβαναν την τουρκική 
υποστήριξη».

Ο Κουκ παρατηρεί επίσης ότι 
η ένοπλη αντιπολίτευση στον 
Ασαντ εκμεταλλεύθηκε το γεγο-
νός πως το Ισραήλ έχει προκαλέ-
σει σημαντική ζημιά στον αποκα-
λούμενο άξονα αντίστασης του 
Ιράν, ειδικά στη Χεζμπολάχ: «Μια 
πολύ αποδυναμωμένη Χεζμπολάχ 
και μια Ρωσία που έχει την προ-
σοχή της στον πόλεμο στην Ου-
κρανία καθιστούν πιο δύσκολη 
την υπεράσπιση του καθεστώ-
τος Ασαντ. Αυτό δεν σημαίνει ότι 
η Χεζμπολάχ ή οι Ρώσοι δεν θα 
βοηθήσουν. Και οι δύο επενδύ-
ουν βαθιά στη Συρία. Ομως δεν 
έχουν τις δυνάμεις που χρησιμο-
ποίησαν το 2015 και το 2016 για 
να συντρίψουν την εξέγερση».

Θα μείνουν οι ΗΠΑ;
Ενα σενάριο που κερδίζει 

έδαφος από τις εξελίξεις, για την 
Τουρκία, είναι η δημιουργία μιας 
ζώνης ασφαλείας στη βόρεια Συ-
ρία, η οποία θα ελέγχεται από 
τουρκικές δυνάμεις, πληρεξουσί-
ους και γειτονικές ομάδες της. Αν 
και, κατά τα φαινόμενα, η Αγκυρα 
προτιμά να φέρει τον Ασαντ στο 
τραπέζι της διαπραγμάτευσης, με 
απώτερο στόχο να αξιοποιήσει 
την ισχυρότερη θέση της ώστε 
να τον οδηγήσει σε συμφωνία 
επί των όρων της.

Είναι ακόμη ανοιχτό το ερώτη-
μα εάν οι αμερικανικές δυνάμεις 
θα παραμείνουν στην περιοχή 
–βρίσκονται γύρω από τη βάση 
Αλ Τανφ για τον περιορισμό του 
Ισλαμικού Κράτους– μετά την 
ορκωμοσία του νεοεκλεγέντος 
προέδρου των ΗΠΑ, στις 20 Ια-
νουαρίου. Κατά τη διάρκεια της 
πρώτης θητείας του, ο ίδιος υπο-
σχέθηκε δύο φορές να τις αποσύ-
ρει. Ωστόσο, υπό την πίεση των 
τότε συμβούλων του, επέλεξε να 
αναδιατάξει ορισμένες από αυτές. 
Αυτή τη φορά, ο κίνδυνος είναι η 
διοίκηση Τραμπ να αποσύρει τε-
λικά τις αμερικανικές δυνάμεις, 
ανεξάρτητα από την κατάσταση 
που θα επικρατεί στη Συρία, αν 
επιλέξει αυτήν την ερμηνεία του 
δόγματος «Πρώτα η Αμερική».

Πριν από δέκα μέρες, τζιχαντιστι-
κές ομάδες μαζί με δυνάμεις της 
αντιπολίτευσης εξαπέλυσαν επί-
θεση εις βάρος του καθεστώτος 
Ασαντ, έχοντας ήδη καταφέρει 
πρωτοφανή εδαφικά κέρδη. Φαί-
νεται πλέον πως έχουν υπό τον 
έλεγχό τους τη Χάμα και κινού-
νται ήδη προς τη Χομς. Η Χάμα 
αποτελεί βασικό κέντρο των Αδελ-
φών Μουσουλμάνων της Συρίας, 
όμως η σημασία της απορρέει από 
τη στρατηγική της θέση, αφού 
δίνει διέξοδο στο λιμάνι της Λατ-
τάκειας και συνιστά οδικό κόμ-
βο ανάμεσα σε βορρά και νότο. 
Γι’ αυτό άλλωστε, τελούσε υπό 
συνεχή κυβερνητικό έλεγχο από 
το 2011 όταν ξέσπασε ο εμφύλι-
ος πόλεμος. Η προέλαση, πάντως, 
συνεχίζεται προς τη Χομς και αν 
αυτή καταληφθεί από τις αντικα-
θεστωτικές δυνάμεις, όχι μόνο θα 
τις φέρει κοντά στη Δαμασκό (165 
χλμ.), αλλά θα αποκλείσει την πρό-
σβαση του ασαντικού καθεστώ-
τος στη Μεσόγειο, ενώ θα θέσει 
υπό τον έλεγχο των πρώτων κρί-
σιμες υποδομές, αεροδρόμια και 
εργοστάσια παραγωγής όπλων.
 
Ο Ασαντ, όπως και ανάλογης φύσης 
ηγέτες, δεν έχει επιδείξει μέχρι σή-
μερα ευελιξία συμβιβασμού με την 
άλλη πλευρά, κάτι που ενδεχομέ-

νως να αναγκαστεί να κάνει υπό 
δυσμενέστερες συνθήκες και υπό 
την ασφυκτική πίεση συμμάχων 
και αντιπάλων. Γνωρίζοντας την 
αδυναμία των ενόπλων δυνάμεών 
του και τον απόλυτο βαθμό εξάρ-
τησής του από το Ιράν, τις σιιτι-
κές πολιτοφυλακές και ειδικότερα 
τη Χεζμπολάχ, όπως και τη Ρωσία, 
όφειλε να είναι πιο υποψιασμένος, 
όταν αυτοί υποχρεώθηκαν σε ανα-
δίπλωση από τη Συρία.
 
Στην Ελλάδα γίνεται ντόρος για την 
εμπλοκή και τα οφέλη της Τουρκί-
ας από τις τελευταίες εξελίξεις, με 
την Αγκυρα να επιχειρεί να προω-
θήσει τα συμφέροντά της και πιο 
συγκεκριμένα:
Α) Να δημιουργήσει μία ζώνη 
ασφαλείας (buffer zone), επεκτεί-
νοντας την επικράτεια που βρί-
σκεται υπό τον έλεγχο φίλα προ-
σκείμενων ή και ελεγχόμενων από 
αυτή δυνάμεων, χωρίς μάλιστα να 
διατηρεί δικά της στρατεύματα.
Β) Να εδραιώσει την επιρροή της 
σε κατεχόμενες περιοχές της Συ-
ρίας, όπου προσφέρει υπηρεσίες, 
ενέργεια και νερό, κατασκευάζει 
υποδομές, παρέχει ιατροφαρμα-
κευτική περίθαλψη και προωθεί 
την εκμάθηση και χρήση της τουρ-
κικής γλώσσας.
Γ) Να ισχυροποιηθεί αισθητά ένα-
ντι Ιράν και Ρωσίας εντός της «δι-
αδικασίας της Αστάνα», της πλατ-

φόρμας διαπραγμάτευσης που 
αποσκοπεί στην εξεύρεση πολι-
τικής λύσης στον εμφύλιο σπα-
ραγμό, επιδιώκοντας να σύρει τον 
Ασαντ σε διάλογο μαζί της. Ετσι, 
η Αγκυρα εμφανίζεται ως δύνα-
μη ευθύνης, σε γνώση της ότι οι 
σουνιτικές μοναρχίες δεν επιζη-
τούν προσώρας την ανατροπή 
του Ασαντ. Εξ ου και οι δημόσιες 
εκκλήσεις της για διατήρηση της 
εδαφικής ακεραιότητας της Συρί-
ας και αποκλιμάκωση των εντάσε-
ων, τις οποίες βέβαια υποδαυλίζει, 
με τον Ερντογάν την Παρασκευή 
να αναφέρεται για πρώτη φορά 
εμμέσως σε αλλαγή καθεστώτος.
Δ) Να διαμορφώσει τις κατάλληλες 
προϋποθέσεις ώστε να επαναφέρει 
τη συντριπτική πλειονότητα των 
τριών και πλέον εκατομμυρίων Σύ-
ρων που διαβιούν στην Τουρκία. 
Ισχυρίζεται ότι τους τελευταίους 
μήνες, σχεδόν ένα εκατομμύριο 
έχει ήδη επιστρέψει και ασφαλώς 
θα απαιτήσει τη χρηματική και δι-
πλωματική υποστήριξη της Ε.Ε. για 
να πετύχει την ανακούφιση της 
δεύτερης από το βάρος που συ-
νιστούν οι εγκατεστημένοι στην 
Τουρκία Σύροι (πολιτικός βραχνάς 
στο εσωτερικό για τον Ερντογάν).
Ε) Να αποκτήσει ρυθμιστικό ρόλο 
στις εξελίξεις ώστε να έχει λόγο και 
σε σχέση με το μέλλον των κουρδι-
κών περιοχών, σε συνεννόηση με 
όλους τους εμπλεκόμενους.

Είναι σαφές ότι η Αγκυρα θα ήθε-
λε να... πιάσει τα πόστα προτού 
έρθει ο Τραμπ στην εξουσία, για 
να διαπραγματευτεί και μαζί του 
σχετικά με τη Συρία, αλλά και να 
χρησιμοποιήσει την πιθανώς ενι-
σχυμένη θέση της εντός αυτής για 
μία συνολική συζήτηση με έναν 
ηγέτη που συναλλάσσεται άνευ 
αρχών με τους ομολόγους του. 
Το γεγονός ότι οι Κούρδοι απο-
τελούν τον στενότερο σύμμαχο 
Ισραήλ και ΗΠΑ, καθότι είναι η 
μόνη φιλοδυτική δύναμη στην ευ-
ρύτερη περιοχή, ίσως αποτελέσει 
τροχοπέδη στην προσπάθεια του 
Ερντογάν να τους περιθωριοποι-
ήσει. Δεν είναι τυχαίο ότι για την 
ώρα, η Τουρκία κινείται σχετικά 
διακριτικά για τα δεδομένα της, 
προκειμένου να μην προκαλέσει 
Ουάσιγκτον και Τελ Αβίβ, επι-
τρέποντας πάντως στα εγχώρια 
μίντια να πανηγυρίζουν για την 
επέλαση των αντικαθεστωτικών. 
Αλλά οι Κούρδοι θα είναι στο με-
νού της συνάντησης στην Ντόχα 
ανάμεσα στους υπουργούς Εξωτε-
ρικών Τουρκίας, Ρωσίας και Ιράν.
 
Παρ’ όλα αυτά, η επιρροή που ασκεί 
η Τουρκία στους αντικαθεστωτι-
κούς και δη στο πιο ισχυρό και 
οργανωμένο κομμάτι αυτών, 
που είναι η HTS, μετεξέλιξη της 
Αλ Νούσρα, δεν πρέπει να θεω-
ρείται δεδομένη. Τους έχει πα-

ράσχει κυρίως τεθωρακισμένα 
(που δεν βρίσκονται στη μαύρη 
αγορά) και συνέβαλε στην εκπαί-
δευση και αναδιοργάνωσή τους, 
όμως ο ηγέτης της HTS, Αλ Γκολά-
νι, δεν φαίνεται να επηρεάζεται 
από τις προτιμήσεις και τις προ-
τεραιότητες της Αγκυρας. Θέλο-
ντας μάλιστα να οικοδομήσει το 
προφίλ ενός μετριοπαθούς τζι-
χαντιστή, ο οποίος προσπαθεί 
να αποποιηθεί το τρομοκρατικό 
του παρελθόν (μέλος Αλ Κάιντα 
και Ισλαμικού Κράτους), ήρθε σε 
συμφωνία με τους Κούρδους, ακό-
μη και με μαχητές τους, για την 
ομαλή αποχώρησή τους από το 
Χαλέπι προς τη Ροτζάβα. Ετσι και 
αλλιώς, επιδιώκει αυτοτέλεια, με 
τις σχέσεις του με τις υπόλοιπες 
δυνάμεις της αντιπολίτευσης που 
υποστηρίζονται από την Τουρ-
κία να είναι εύθραυστες και σί-
γουρα όχι φιλικές. Προφανώς, η 
Αγκυρα δεν θα ήθελε ο Αλ Γκο-
λάνι να ενισχυθεί σε τέτοιο βαθ-
μό ώστε να έχει αυτός το πάνω 
χέρι απέναντί της. Και οπωσδή-
ποτε οι Σαουδάραβες και οι Εμι-
ρατινοί δεν θα επιθυμούσαν την 
αντικατάσταση του Ασαντ από 
τους Αδελφούς Μουσουλμάνους.

 
O κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι 
διευθυντής του Ινστιτούτου Διεθνών 
Υποθέσεων (IGA) και καθηγητής  
του Αμερικανικού Κολλεγίου Ελλάδος.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Γυναίκα -

«Φαίνεται -

-

Η σκακιέρα και τα «ατίθασα» πιόνια 
Α Π Ο Ψ Η

Ποιο μήνυμα επιχειρεί να στείλει η Αγκυρα  
στον Τραμπ και οι κίνδυνοι που ενεργοποιούνται  

με την εμπλοκή της στη Συρία

Ο Ερντογάν ρισκάρει
τη σχέση του
με τον Πούτιν 

A.
P. 

PH
OT

O
 /

 G
H

AI
TH

 A
LS

AY
ED

RE
U

TE
RS

 /
 O

RH
AN

 Q
ER

EM
AN

Το γεγονός ότι  
οι Κούρδοι αποτελούν 

τον στενότερο σύμμαχο  
Ισραήλ και ΗΠΑ,  

καθότι είναι η μόνη φι-
λοδυτική δύναμη στην 

ευρύτερη περιοχή, 
ίσως αποτελέσει τροχο-
πέδη στην προσπάθεια 
του Ερντογάν να τους 

περιθωριοποιήσει.
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ΑΠΟΨΗ

Οι σκανδαλώδεις χειρισμοί
της Ομοσπονδίας Τζούντο,
όσον αφορά την καταδίκη
ενός αξιωματούχου της,
για σεξουαλική κακοποί-
ηση ανήλικης, προκαλούν
ανατριχίλα. Για όσους δεν
γνωρίζουν, είναι καλό να
μάθουν ότι το δικαστήριο
καταδίκασε σε τετραετή

φυλάκιση, προπονητήκαι άμεσο συνεργάτη
της Ομοσπονδίας, ο οποίος αποδείχθηκε
ότι κακοποίησε σεξουαλικά ανήλικη. 

Έως ότου, όμως, αποδειχθεί ένοχος, ο

εν λόγω παράγοντας ασκούσε κανονικά
τα καθήκοντά του, τόσο ως διαιτητής όσο
και ως προπονητής!! Ουδείς από την Ομο-
σπονδία μερίμνησε να τον θέσει σε δια-
θεσιμότητα, προφυλάσσοντας υποψήφια
θύματά του,έως ότου ολοκληρωθεί η δίκη!!!  

Όταν δε, ζητήθηκε από τον πρόεδρο
της Ομοσπονδίας να τοποθετηθεί για το
θέμα, στον τηλεοπτικό σταθμό Alpha, δή-
λωσε ότι δεν γνώριζαν τίποτα (!!) επί του
θέματος και ενημερώθηκαν από την οι-
κογένεια του ενόχου, μόλις την ημέρα που
βγήκε η απόφαση δικαστηρίου!!

Δηλαδή, βρισκόταν σε εξέλιξη ακροα-

ματική διαδικασία εις βάρος του διαιτητή
από το 2019, και στην Ομοσπονδία δεν
ήξεραν τίποτα!! Βέβαια, οι ισχυρισμοί του
προέδρου αποδείχθηκαν πέρα για πέρα
ψευδείς, καθότι και ο ΚΟΑ με επίσημη
ανακοίνωσηαλλά και οι γονείς του θύματος,
ξεκαθάρισαν ότι η Ομοσπονδία ήταν ενή-
μερη για την εν εξελίξει δικαστική υπόθεση
και μάλιστα υψηλοί αξιωματούχοι της πα-
ρέστησαν στη δίκη ως μάρτυρες υπερά-
σπισης του κατηγορουμένου!!

Πέραν της απουσίας κάποιου πλάνου,
πέραν της έλλειψης ευαισθητοποίησης,
πέραν του ότι δεν μπήκαν στον κόπο ν’

αναρωτηθούν αν υπάρχουν κάποια άλλα
θύματα του καταδικασθέντα, ο πρόεδρος
της Ομοσπονδίας αρκέστηκε να πει ότι ο
πρώην συνεργάτης του δεν έδειξε ποτέ
σημάδια τέτοιας συμπεριφοράς (!!) και ότι
θα τον διαγράψουν από το μητρώο της
Ομοσπονδίας. Με λίγα λόγια και ψεύδονται
στην Ομοσπονδία και έμμεσα συγκάλυψαν
τη δράση ενός παιδόφιλου, επιτρέποντάς
του να βρίσκεται κοντά σε υποψήφια θύ-
ματα. Πάντως, μέχρι και την ώρα που γρα-
φόταν το κείμενο, ουδείς από την Ομο-
σπονδία παραιτήθηκε, έστω και για λόγους
ευθιξίας, κάτι που πάει κόντρα και στην

επιθυμία του προέδρου του ΚΟΑ, που δή-
λωσε ραδιοφωνικά ότι κανονικά το διοι-
κητικό συμβούλιο της Ομοσπονδίας Τζούν-
το θα έπρεπε να παραιτηθεί σύσσωμο. 

Είναι υποχρέωση των αρμόδιων αρχών
και όχι φυσικά των λειτουργών της Ομο-
σπονδίας, που αποδείχθηκαν εγκληματικά
ανίκανοι, να ερευνήσουν τυχόν περαιτέρω
δράση του ενόχου και κατά πόσο υπάρχουν
συνένοχοι ή και συνεργάτες του. 

Κυρίως, όμως, με τη συνεργασία των
γονιών ν’ αναζητηθούν πιθανά θύματα,
ούτως ώστε να τύχουν της ανάλογης φρον-
τίδας από επιστήμονες και όχι μόνο. 

Σκάνδαλο με προεκτάσεις 

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ

Ολοένα και δυναμώνουν οι φωνές
κατά του υπερβολικά επιβαρυμένου
προγράμματος που αντιμετωπίζουν
κάθε  χρόνο οι ποδοσφαιριστές
διεθνώς, με το υπερφιλόδοξο σχέδιο
της FIFA για το Παγκόσμιο Κύπελλο
Συλλόγων των 32 ομάδων τον προ-
σεχή Ιούνιο και Ιούλιο να είναι στο
στόχαστρο των παικτών, που βλέ-
πουν το σώμα τους  να μην αντέχει
την τεράστια  πίεση.

Ο τραυματισμός του Βινίσιους
Ζούνιορ το περασμένο Σαββατο-
κύριακο έστρεψε ξανά τα φώτα
της δημοσιότητας στο θέμα της
υπερκόπωσης των ποδοσφαιρι-
στών, με τον Βραζιλιάνο άσο της
Ρεάλ Μαδρίτης να «ξεσπαθώνει»
για το βαρύ καλεντάρι που έχουν
μπροστά τους οι παίκτες κάνοντας
λόγο για ένα «τρελό πρόγραμμα».
Σε αυτό απέδωσε τον τραυματισμό
του στον δικέφαλο, που τον αφήνει
εκτός αγώνων για έναν μήνα.

Ο Ρόδρι, ο νικητής της Χρυσής
Μπάλας για την περίοδο 2023-24,
υπέστη πολύ σοβαρό τραυματισμό
τον περασμένο Σεπτέμβριο, που
επίσης αποδόθηκε στο βαρύτατο
πρόγραμμα, το οποίο έκανε τον
χιαστό του Ισπανού μέσου της
Μάντσεστερ Σίτι να υποστεί ρήξη
και να τον αφήσει εκτός γηπέδων
για οκτώ μήνες. Ο Ρόδρι είχε μι-
λήσει από τον Απρίλιο για την
ανάγκη να έχουν περισσότερες
ανάσες οι ποδοσφαιριστές, τονί-
ζοντας πόσο απαιτητικό έχει γίνει
το ποδοσφαιρικό καλεντάρι.

Τον Σεπτέμβριο μάλιστα ο ίδιος
είχε απειλήσει και με απεργία των
ποδοσφαιριστών αν δεν χαλαρώσει
το πρόγραμμα των αγώνων, θέ-
τοντας στο επίκεντρο της κριτικής
το Παγκόσμιο Κύπελλο Συλλόγων
που θα γίνει στις ΗΠΑ. Η ειρωνεία
πάντως είναι ότι ο Ρόδρι δήλωσε
πριν από μερικές μέρες ότι ελπίζει
να αναρρώσει εγκαίρως στη φετινή
σεζόν ώστε να προλάβει το Παγ-

κόσμιο Κύπελλο Συλλόγων.
«Σύνταξη» στα 30
Στοιχεία της Διεθνούς Ομοσπον-

δίας Επαγγελματιών Ποδοσφαιρι-
στών (FIFPro) δείχνουν ότι το 54%
των 1.500 ποδοσφαιριστών που
έγιναν αντικείμενο της έρευνας
υφίστανται υψηλό ή υπερβολικό
όγκο εργασίας, και ένας μεγάλος
αριθμός πιέζεται πέρα από τα όρια
που προτείνουν (θέτουν...) οι για-
τροί. Συγκεκριμένα καταγράφηκε
ότι το 31% των παικτών είναι στην
αποστολή για αγώνα τουλάχιστον
55 φορές τη σεζόν, ενώ το 17%
αγωνίστηκε σε πάνω από 55 αγώ-
νες. Ο Μανουέλ Ακάντζι, επίσης
παίκτης της Σίτι, δήλωσε μεταξύ
σοβαρού και αστείου ότι θα εγκα-
ταλείψει το ποδόσφαιρο στα 30
του λόγω της μεγάλης πίεσης από
τους αγώνες. Σε αυτήν πρέπει να
προσθέσει κανείς και την επιβά-
ρυνση από τα αλλεπάλληλα ταξίδια,
όπως επεσήμανε ο πολύπειρος
προπονητής της Ουρουγουάης,
Μαρσέλο Μπιέλσα.

«Επί 11,5 μήνες είμαστε όλο
αγώνες, αγώνες, αγώνες. Παλιά η
διακοπή μεταξύ σεζόν διαρκούσε
τέσσερις ή και πέντε εβδομάδες.
Τώρα μετά βίας ξεκουραζόμαστε
κάνα 10ήμερο», είπε και ο τεχνικός
της Σίτι, Πεπ Γκουαρδιόλα. «Θέ-
λουμε να παίζουμε μπάλα και να
το ευχαριστιόμαστε, αλλά πρέπει
να το περιορίσουμε, παραπάει πια»,
πρόσθεσε.

Δεν διαμαρτύρονται μόνο οι πο-
δοσφαιριστές κι οι προπονητές για
το βαρυφορτωμένο πρόγραμμα
αγώνων. Τον Ιούλιο ο σύνδεσμος
των ευρωπαϊκών λιγκών μαζί με
τη FIFPro ανακοίνωσαν ότι θα προ-
σφύγουν στην Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή με βάση τη νομοθεσία περί αν-
ταγωνισμού, κατηγορώντας τη
FIFA ότι αποφασίζει μονομερώς
και επιβάλλει υπέρογκο αγωνιστικό
πρόγραμμα.

Ο πρόεδρος της Ρεάλ Μαδρίτης
Φλορεντίνο Πέρεθ διαμαρτυρήθηκε

κι αυτός πριν από μια εβδομάδα
για τον μεγάλο αριθμό των αγώνων
που δίνει η Ρεάλ, ενώ δεν αυξά-
νονται αναλόγως τα έσοδά της –
έχοντας πάντα κατά νου το σχέδιο
για την Ευρωπαϊκή Σούπερ Λίγ-

κα– γι’ αυτό και στόχευσε όχι μόνο
στη FIFA αλλά και την UEFA. Εδωσε
όμως και μερικούς πολύ ενδιαφέ-
ροντες αριθμούς: «Φέτος μπορεί
να παίξουμε συνολικά 82 αγώνες.
Η FIFA και η UEFA έχουν αυξήσει
κατά 63% τους αγώνες τους, από
22 σε 36 ετησίως. Πριν από 10 χρό-
νια η UEFA διοργάνωνε 488 αγώνες
και τώρα διοργανώνει 760, ώστε
να παίρνει περισσότερο χρήμα»,
είπε, μη παραλείποντας να κατα-
κεραυνώσει το «άδικο» νέο σύστη-
μα των ευρωπαϊκών συλλογικών
διοργανώσεων, «που δεν το κατα-
λαβαίνει κανείς»: «Περισσότερα
ματς σημαίνουν λιγότερη αξία»,
τόνισε, εκτιμώντας ότι η αξία κάθε
αναμέτρησης έχει πλέον «υποχω-
ρήσει κατά περίπου 30%».

Η παγκόσμια ομοσπονδία όμως
δεν πτοείται. Ο πρόεδρός της, Τζάνι
Ινφαντίνο, επιμένει ότι το επικεί-
μενο Παγκόσμιο Κύπελλο Συλλό-
γων είναι μια σπουδαία προσθήκη
στο διεθνές καλεντάρι, και φρόν-
τισε το όνομά του να είναι χαραγ-

μένο, όχι μία, αλλά δύο φορές πάνω
στο τρόπαιο που θα σηκώσει τον
Ιούλιο η νικήτρια ομάδα.

Η διεθνής αμφισβήτηση επι-
σκιάζει ήδη την κλήρωση του νέου
–ανά τετραετία– θεσμού, η οποία
πρόκειται να διεξαχθεί την προ-
σεχή Πέμπτη στο Μαϊάμι. Δεν έχει
υπάρξει στο παρελθόν άλλη διορ-
γάνωση της FIFA που να είναι τόσο
αμφιλεγόμενη, και αρκετοί ποδο-
σφαιριστές φέρονται έτοιμοι να
δηλώσουν κώλυμα, ώστε να απο-
φύγουν τη συμμετοχή και την επι-
βάρυνση – αν τελικά δεν απεργή-
σουν. Η FIFA μάλιστα έφτασε να
απειλεί και με ποινές τις ομάδες
που θα συμμετάσχουν στο τουρ-
νουά χωρίς τους κορυφαίους παί-
κτες τους...

«Η FIFA δημιούργησε μια διορ-
γάνωση που θα στερήσει από τους
ποδοσφαιριστές τη συνήθη τους
ανάπαυση», είπε ο Φλορεντίνο Πέ-
ρεθ, μερικές ώρες πριν τραυματι-
στεί ο εκ των κορυφαίων παικτών
της ομάδας του Βινίσιους.

Οι χορηγοί
Ο κορεσμός από τις διοργανώ-

σεις πλήττει και τους χορηγούς.
Είναι γνωστό ότι ο Ινφαντίνο δυ-
σκολεύεται πάρα πολύ να βρει
σπόνσορες για το εγχείρημά του
το καλοκαίρι του 2025, και πολλοί
εκτιμούν ότι τελικά θα χρηματο-
δοτήσει τη νέα διοργάνωση μόνο
με τη στήριξη της Σαουδικής Αρα-
βίας, της χώρας που μία εβδομάδα
μετά την κλήρωση αναμένεται να
αναλάβει και επισήμως τη διορ-
γάνωση του Μουντιάλ του 2034.

Αν ενταθεί η απειλητική ρητο-
ρική εκ μέρους των ποδοσφαιρι-
στών περί απεργίας, ή –ακόμη χει-
ρότερα για κάποιους– περί «λευκής
απεργίας», δεν αποκλείεται το Παγ-
κόσμιο Κύπελλο να εξελιχθεί σε
φιάσκο και να μην επαναληφθεί
με το προτεινόμενο σύστημα, που
θα επιβάλλει στις δύο φιναλίστ να
δώσουν επτά ακόμη αγώνες τη
φετινή σεζόν, δηλαδή τρία παι-
χνίδια σε όμιλο και τέσσερα νοκ
άουτ.

Ποδόσφαιρο
πέρα από

τις αντοχές
των παικτών

Σταρ των γηπέδων απειλούν με απεργία

Ερευνα της FIFPro δεί-
χνει ότι το 54% των 1.500
ποδοσφαι-ριστών που
συμμετείχαν σ’ αυτή
πιέζεται εκτός των ορίων
που θέτουν οι γιατροί.

Το προφανέστερο παράδειγμα των
συνεπειών της υπερκόπωσης των
παικτών είναι η πρωταθλήτρια Αγ-
γλίας Μάντσεστερ Σίτι, η οποία
στα τελευταία παιχνίδια παραπαίει,
χωρίς να θυμίζει κάτι από την ακα-
τανίκητη μηχανή του Πεπ Γκουαρ-
διόλα, που τα τελευταία χρόνια
ήταν σαρωτική και με διάρκεια.

Δεν είναι μόνο ο Ρόδρι, που υπέ-
στη τραυματισμό και  απουσιάζει
από τους «γαλάζιους» του Μάντσε-
στερ. Τραυματίες αυτή την εποχή
ήταν και οι Τζον Στόουνς, Ματέο
Κόβατσιτς, Ζερεμί Ντοκού, Οσκαρ

Μπομπ και Ρουμπέν Ντίας, οι οποίοι
σταδιακά θα επιστρέφουν στην
ομάδα που έχει δυσκολευθεί πολύ
με τους εναπομείναντες παίκτες.

Το αποτέλεσμα είναι ότι για πρώ-
τη φορά στην προπονητική του
καριέρα ο Γκουαρδιόλα έχει σερί
έξι αγώνων χωρίς νίκη σε όλες τις
διοργανώσεις και να αντιμετωπίζει
ένα κρισιμότατο ματς απόψε στο
Ανφιλντ κόντρα στην πρωτοπόρο
Λίβερπουλ, ενώ πλησιάζει... απει-
λητικό το διάστημα των εορτών με
τις απανωτές αναμετρήσεις για το
αγγλικό πρωτάθλημα, που πάντα

φέρνει τα ρόστερ των αγγλικών
συλλόγων στα όριά τους.

Βεβαίως δεν είναι λίγοι εκείνοι
που εκτιμούν ότι σκοπίμως έχει ρίξει
τους ρυθμούς ο Γκουαρδιόλα, θεω-
ρώντας ότι αφού οι ποδοσφαιριστές
δεν είναι μηχανές και πρέπει να λει-
τουργήσουν για ένα διάστημα σε
χαμηλότερο τέμπο (με δεδομένο
και το νέο σύστημα στο Τσάμπιονς
Λιγκ), ας είναι τώρα μια περίοδος
«τεχνητού ντεφορμαρίσματος»,
ώστε από τον Φεβρουάριο - Μάρτιο,
όταν θα κρίνονται οι τίτλοι, να φορ-
τσάρει η μηχανή ξανά. Η Σίτι ελπίζει

ότι όπως έγινε πρόπερσι με το ντε-
μαράζ της, που πήρε τον τίτλο από
τα χέρια της πρωτοπόρου Αρσεναλ,
έτσι και φέτος, ακόμη κι αν ηττηθεί
απόψε από τη Λίβερπουλ και η δια-
φορά φτάσει στους 11 βαθμούς υπέρ
των «ρεντς» θα μπορεί να καλύψει
το χάντικαπ ποντάροντας στην αν-
τίστοιχη κόπωση που προβλέπεται
να δείξει η ομάδα του μεγάλου λι-
μανιού. Μάλιστα προς το τέλος της
σεζόν αναμένεται πλέον και η επά-
νοδος του Ρόδρι, γύρω από τον οποίο
χτίστηκε η ομάδα που θριάμβευσε
τα δύο προηγούμενα έτη.

Κατάρρευση της Σίτι ή σχέδιο Γκουαρδιόλα;
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ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΑ ΟΦΕΛΗ

Οι δράσεις για να
«πρασινίσει» η Τηλλυρία
Πρότυπο και για άλλες κοινότητες ανα-
μένεται να αποτελέσει η πρώτη Πράσι-
νη και Ουδέτερη Κοινότητα της περιο-
χής του Κάτω Πύργου Τηλλυρίας. Στις
άμεσες δράσεις η εγκατάσταση δημόσι-
ου σημείου φόρτισης ηλεκτρικών οχη-
μάτων και η δημιουργία κέντρου εξυπη-
ρέτησης One-Stop Shop. Σελ. 5

ΛΟΓΩ ΤΩΝ ΣΧΕΔΙΩΝ ΤΡΑΜΠ

Οι παραγωγοί σαμπάνιας
ετοιμάζονται για δασμούς
Οι Ευρωπαίοι παραγωγοί κονιάκ και
σαμπάνιας σχεδιάζουν να στείλουν πε-
ρισσότερες φιάλες στις ΗΠΑ, προετοι-
μάζοντας το έδαφος για νέους δασμούς.
Ο Τραμπ έχει εξαγγείλει πρόσθετους
δασμούς σε εισαγωγές, αλλά δεν είναι
γνωστό εάν σκοπεύει να πλήξει και τα
γαλλικά είδη πολυτελείας. Σελ. 10

ΚΤΗΜΑΤΑΓΟΡΑ ΕΛΛΑΔΑΣ

Η ανακαίνιση αυξάνει έως
116% την τιμή κατοικίας
Έως και 116% υψηλότερη μπορεί να εί-
ναι στην Ελλάδα η τιμή πώλησης κατοι-
κίας που έχει ανακαινιστεί, σε σύγκριση
με κάποια που δεν έτυχε παρέμβασης.
Η τιμή διαμορφώνεται στο 58%. Όσο
χαμηλότερες είναι οι τιμές της περιοχής
τόσο μεγαλύτερη είναι η υπεραξία που
δίνει η ανακαίνιση. Σελ. 12

Κύπρος 2,67% -0,07%

Γερμανία 2,11% -0,02%

Γαλλία 2,88% -0,03%

Ιταλία 3,20% -0,15%

Ισπανία 2,76%  -0,08%

Ιρλανδία 2,39%  -0,01%

Ελλάδα 2,90%  -0,07%

Ην. Βασίλειο 4,28% 0,01%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Θετική
Fitch BΒΒ+ Θετική
Moody’s Α3 Σταθερή
S&P BBΒ+ Θετική
Scope Ratings A- Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Η αυστηρή δημοσιονομική πειθαρχία αποτέλεσε διαχρονικά το σημείο αναφοράς της γερμανικής οικονομικής πολιτικής. Το γεγονός, όμως, ότι ο Γερμα-
νός κεντρικός τραπεζίτης και υπέρμαχος της περιοριστικής νομισματικής πολιτικής, Γιοακίμ Νάγκελ, τάσσεται υπέρ της χαλάρωσης του φρένου χρέους,
προκειμένου η χώρα να δανειστεί και να αυξήσει τις κρατικές δαπάνες, δείχνει ότι η γερμανική οικονομία αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα. Σελ. 9

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Η πρόσφατη διπλή αναβάθμιση
της πιστοληπτικής ικανότητας
της Κύπρου από Baa2 σε A3 από
την Moody’s αντανακλά:

(α) Τη βελτίωση στους δημο-
σιονομικούς δείκτες. Το δημόσιο
χρέος έχει μειωθεί κάθετα, από
114% του ΑΕΠ το 2020 σε 73%
το 2023, ενώ προβλέπεται περαι-
τέρω μείωση στο 50% το 2027.

(β) Τις θετικές μεσοπρόθεσμες
προοπτικές, με άξονες τις υπη-
ρεσίες υψηλής παραγωγικότητας,
όπως η ανάπτυξη λογισμικών
προγραμμάτων και οι χρηματο-
οικονομικές υπηρεσίες. Οι υπη-
ρεσίες αυτές υποστηρίζονται από
τη μεταφορά της έδρας σημαν-
τικού αριθμού ξένων εταιρειών
στην Κύπρο, την εκτεταμένη κα-
θαρή μετανάστευση και τις ξένες
επενδύσεις (κυρίως στην ενέρ-
γεια, εκπαίδευση, υγεία, κατα-
σκευές, και τουρισμό).

(γ) Την απομόχλευση και ενί-
σχυση της πιστωτικής ικανότη-
τας των κυπριακών τραπεζών,
που έχουν περιορίσει τους κιν-
δύνους, οι οποίοι σχετίζονται
με την ποιότητα του χαρτοφυ-
λακίου τους.

Η αναβάθμιση αναμένεται να
έχει δύο πρακτικά οφέλη.

Πρώτο, να περιορίσει περαι-
τέρω το κόστος δανεισμού της
Δημοκρατίας το οποίο, σε συν-
δυασμό με τα χαμηλότερα δη-
μοσιονομικά ελλείμματα, θα επι-
τρέψει περισσότερα κονδύλια
να διοχετευθούν σε παραγωγικές
χρήσεις. Συναφώς, οι προηγού-
μενες αναβαθμίσεις οίκων αξιο-
λόγησης συνέτειναν όπως, το
περιθώριο επιτοκίου μεταξύ του
δεκαετούς ομολόγου Κύπρου και
Γερμανίας, μειωθεί από τις 200
στις 70 μονάδες βάσης, τα τε-
λευταία δύο χρόνια.

Δεύτερο, η βελτιωμένη πιστο-
ληπτική ικανότητα προβλέπεται
να καταστήσει την Κύπρο πιο
ελκυστικό προορισμό για επεν-
δύσεις, συμβάλλοντας περαιτέρω
στην οικονομική ανάπτυξη και
τη δημιουργία νέων ποιοτικών
θέσεων εργασίας.

Ωστόσο, εξακολουθούν να
υφίστανται σημαντικές προκλή-
σεις, που επηρεάζουν αρνητικά
τις μακροχρόνιες προοπτικές
της χώρας. Ενδεικτικά:

Η χώρα μας υστερεί στους
νευραλγικούς τομείς της κλιμα-
τικής και της ψηφιακής μετά-
βασης, όπου απαιτείται καλύτερη
στόχευση των δαπανών και αύ-
ξηση των δημόσιων επενδύσεων,
που παραμένουν καθηλωμένες
σε χαμηλά επίπεδα. Τα δημο-
σιονομικά περιθώρια που υπάρ-
χουν, καθώς και η αποδοτικό-
τερη απορρόφηση πόρων του

Ταμείου Ανάκαμψης και Ανθε-
κτικότητας, θα επέτρεπαν τη
διοχέτευση επενδύσεων προς
την κλιματική και ψηφιακή με-
τάβαση, αλλά και προς άλλους
τομείς, με ευνοϊκές μακροχρόνιες
προοπτικές.

Επίσης, υπάρχουν έντονες
ανάγκες μεταρρυθμίσεων σε το-
μείς που σχετίζονται με το κράτος,
όπως η δικαιοσύνη, η δημόσια
διοίκηση, η συνεργασία δημόσιου
και ιδωτικού τομέα για προώθηση
μεγάλων επενδυτικών έργων και
η φορολογική μεταρρύθμιση. Πα-
ράλληλα, αναφύονται ουσιαστικά
θέματα μακροχρόνιας βιωσιμό-
τητας, τα οποία περιλαμβάνουν
το συνταξιοδοτικό, την εκπαί-
δευση και την υγειονομική πε-
ρίθαλψη.

Συνοψίζοντας, η αναβάθμιση
της πιστοληπτικής ικανότητας
της Κύπρου, αποτελεί σημαντικό

ορόσημο και αντανακλά τη βελ-
τιωμένη ανθεκτικότητα της χώ-
ρας. Το 2012, η Moody’s υπο-
βάθμισε την Κύπρο στη μη-επεν-
δυτική κατηγορία. Απαιτήθηκαν
12 χρόνια για να επιστρέψουμε
στην επενδυτική βαθμίδα. Οφεί-
λουμε, λοιπόν, να διατηρήσουμε
τη δημοσιονομική πειθαρχία και
να εστιάσουμε, παράλληλα, την
προσοχή μας στην καλύτερη στό-
χευση και βελτίωση της ποιότη-
τας των δημόσιων δαπανών, την
αναβάθμιση του πλαισίου που
διέπει τα μεγάλα έργα υποδομής
και την προώθηση μεταρρυθμί-
σεων, με έμφαση, μεταξύ άλλων,
στο φορολογικό σύστημα και
στον τομέα της δικαιοσύνης.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Ομη-
ρος Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι
και οι απόψεις που εκφράζουν είναι
προσωπικές.

Κυπριακή οικονομία και πρόσφατη αναβάθμιση από Moody’s

Κινδύνους για
τις προοπτικές
του 2025 βλέπει 
η Moody’s
Συνέντευξη του Nick Hill
Οι αυξημένες εμπορικές εντάσεις
και οι γεωπολιτικές πιέσεις απο-
τελούν πρωταρχικούς κινδύ-
νους για τις μακροοικονομικές
προοπτικές για το 2025, τονίζει
στη συνέντευξή του στην «Κ»
ο διευθύνων σύμβουλος της
Moody’s Ratings για τις χώρες
ΕΜΕΑ, Nick Hill. Σελ. 4

Βουνό για 
τους Servicers
τα ΜΕΔ
Τεράστιος ο όγκος τους
Παρά την πρόοδο που έχει ση-
μειωθεί τα τελευταία χρόνια
στη μείωση των Μη Εξυπηρε-
τούμενων Δανείων, εντούτοις
παραμένουν στην οικονομία
μέσω των εταιρειών εξαγοράς
πιστώσεων. Το ποσοστό των
ΜΕΔ που διαχειρίζονται αγγίζει,
με βάση τα στοιχεία του Ιουνίου
2024, το 94% των συνολικών
δανείων που έχουν στην κα-
τοχή τους. Σελ. 4

ΔΙΕΘΝΗ

Προς μετωπική
σύγκρουση
Τραμπ - Πάουελ
για τα επιτόκια

Σελ. 10

Η Γερμανία πιέζεται, τα «γεράκια» μαλακώνουν

Τις εργασιακές προκλήσεις όπως
διαμορφώνονται με την εξαγορά
της Ελληνικής Τράπεζας από τη
Eurobank Κύπρου αναλύει στην
«Κ» ο Μιχάλης Λούης. Στην πρώ-
τη του συνέντευξη έπειτα από
την ανάληψη των καθηκόντων

του, ο νέος CEO της Ελληνικής
Τράπεζας αναφέρει ότι η πλήρης
συγχώνευση θα γίνει το τρίτο
τρίμηνο του 2025. Ο κ. Λούης
εξηγεί το πλάνο της μερισματικής
πολιτικής, ενώ μιλά για τις προ-
κλήσεις και τις ευκαιρίες που

διανοίγονται για την τράπεζα,
αλλά και για την Κύπρο. Τονίζει
ότι η επένδυση του €1,3 δισ. εν-
δεχομένως να είναι η μεγαλύτερη
που έγινε ποτέ, με μετρητά στην
Κύπρο και ότι €800 εκατ. θα βρε-
θούν σε κυπριακές τσέπες, ιδιω-

τών και επιχειρήσεων. Τονίζει
ακόμα ότι στόχος είναι η Euro-
bank Κύπρου να καταστεί η κα-
λύτερη και μεγαλύτερη τράπεζα
του τόπου, και αναφέρεται στις
πηγές εσόδων για αύξηση της
κερδοφορίας. Σελ. 3

<<<<<<

Συνέντευξη
στην «Κ»
του νέου CEO
της Ελληνικής

Η μεγαλύτερη επένδυση με μετρητά
Μιχάλης Λούης: Το τρίτο τρίμηνο 2025 η πλήρης συγχώνευση της Ελληνικής με τη Eurobank
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Τoυ ΧΟΛΓΚΕΡ ΣΜΙΕΝΤΙΝΓΚ*

Το βράδυ της Τετάρτης η Δεξιά
και η Αριστερά στη Γαλλία ένω-
σαν τις δυνάμεις τους για να
ανατρέψουν τον πρωθυπουργό
Μισέλ Μπαρνιέ. Ωστόσο η πτώ-
ση της κυβέρνησης μειοψηφίας,
που είχε συγκροτήσει, και η
απόρριψη του φιλόδοξου προ-
ϋπολογισμού λιτότητας δεν εί-
ναι απαραίτητο να εκληφθούν
ως προάγγελος μιας επικείμενης
σοβαρής οικονομικής κρίσης. 

Ο πρόεδρος Εμανουέλ Μα-
κρόν, του οποίου η θητεία λήγει
στα μέσα του 2027, δεν έχει
λόγο να παραιτηθεί. Δυνητικά
θα διορίσει τον διάδοχο πρω-
θυπουργό, αν και η νέα του επι-

λογή θα αντιμετωπίσει το ίδιο
κατακερματισμένο κοινοβού-
λιο. Ωστόσο η πολιτική ανατα-
ραχή θα μπορούσε να κοστίσει
ακριβά στη Γαλλία. Σε συνδυα-
σμό με την εντονότερη πολι-
τική αβεβαιότητα και το αυξη-
μένο ασφάλιστρο επενδυτικού
κινδύνου, αυτή η προοπτική
πιθανότατα θα επιβαρύνει τις
επιχειρηματικές επενδύσεις.
Επιπλέον, η απροθυμία επι-
στροφής σε μια βιώσιμη δημο-
σιονομική πολιτική σημαίνει
ότι η διόρθωση θα καταστεί
ακόμα πιο απότομη στο μέλλον,
ακόμη κι αν η Ε.Ε. αποδεχθεί

τώρα περαιτέρω γαλλική δη-
μοσιονομική διολίσθηση για
λίγο. Αντί να ξεπεράσει τον μέ-
σο όρο της Ευρωζώνης, όπως
έκανε το 2023 και το 2024, ανα-
μένουμε ότι η Γαλλία θα υπο-
λείπεται σημαντικά από αυτόν
τα επόμενα δύο χρόνια και πι-
θανώς και μετά. Εξ ου και ανα-
θεωρούμε προς τα κάτω τις
εκτιμήσεις μας για αύξηση στο
πραγματικό ΑΕΠ από 0,7% σε
0,5% για το 2025, από 1,2% σε
1,0% το 2026 και από 1,3% σε
1,2% το 2027 αντίστοιχα.

Εντούτοις, όλα ξεκίνησαν
τόσο καλά. Στις αρχές του 2017
προβλέπαμε ότι αν ο Μακρόν
κέρδιζε τις προεδρικές εκλογές,
το επόμενο κύμα μεταρρυθμί-
σεών του θα εγκαινίαζε μια
χρυσή δεκαετία ισχυρότερης
ανάπτυξης και χαμηλότερης
ανεργίας για τη Γαλλία. Από
πολλές απόψεις, αυτή η εκτί-
μηση δεν διαψεύστηκε έως και
πριν την προκήρυξη των πρό-
ωρων εκλογών στα μέσα της
χρονιάς. Με τις μεταρρυθμίσεις
στην αγορά εργασίας, τις πε-
ρικοπές των εταιρικών φόρων
και την περαιτέρω απορρύθ-
μιση ο Μακρόν είχε μετατρέψει
τη Γαλλία σε πόλο έλξης για
άμεσες ξένες επενδύσεις. Στην
αρχή προσπάθησε να επανα-
φέρει τη Γαλλία στον δρόμο
της δημοσιονομικής σύνεσης.
Με την πάροδο του χρόνου,
ωστόσο, ενέδωσε στον διαχρο-
νικό πειρασμό να κατευνάσει
τις αντιδράσεις, ξοδεύοντας
περισσότερα. Επομένως, τα
μεγαλύτερα κέρδη σε θέσεις
εργασίας δεν μεταφράστηκαν
σε υγιέστερα δημόσια οικονο-
μικά. Το δημόσιο χρέος βρι-
σκόταν ήδη στο 110% του ΑΕΠ
το 2023, το έλλειμμα άνω του
6%, οπότε φέτος μάλλον το πο-
σοστό του χρέους θα φθάσει
στο 112% του ΑΕΠ. Η προσπά-
θεια του Μπαρνιέ να μειώσει
το έλλειμμα στο 5% το 2025
μέσω φόρων και βραδύτερης
αύξησης των δαπανών ναυά-
γησε. Οι καλές ημέρες για τη
Γαλλία τελείωσαν ύστερα από
μόλις επτά χρόνια.

* Ο κ. Χόλγκερ Σμίεντινγκ είναι οικο-
νομολόγος της Berenberg Bank.

«Σκαλιώτικο» 
διπλό άδειασμα
Eνώ ο ΠτΔ στην προσπάθειά του να καθησυχάσει
τα δύο μεγάλα κόμματα για το λιμάνι και τη μαρίνα
της λάρνακας, δήλωνε ότι βρίσκεται σε πλήρη συ-
νεργασία με τις τοπικές αρχές, ήρθε το δημοτικό
συμβούλιο της πόλης, μερικές ώρες μετά, να τον
αδειάσει. Και όχι μόνο να τον αδειάσει αλλά και
να τον προειδοποιήσει με δυναμικές κινητοποι-
ήσεις αν δεν αλλάξει ρότα. Και σαν να μην έφτανε
αυτό, επιτέθηκαν και στον υπουργό Μεταφορών
λέγοντάς του πως δεν έλεγε την αλήθεια όταν
έλεγε πως η Αρχή λιμένων δεν θα μπορούσε να
εμπλακεί αφού εντοπίστηκε προσφορά που
εκτός από ανάληψη διαχείρισης περιελάμβανε
και νέες επενδύσεις. 

••••
Νοοτροπία που 
χρειάζεται να αλλάξει 
Δεν είναι δικό μας πρόβλημα η απεργία στον
κλάδο του έτοιμου σκυροδέματος που διήρκεσε
ένα μήνα, αναφέρουν οι εργολάβοι οικοδομών
και καλούν την κυβέρνηση να αναλάβει την ευ-
θύνη. Και για του λόγου το αληθές έχουν απο-
στείλει αίτημα στην αρμόδια επιτροπή αλλαγών
και απαιτήσεων ζητώντας κατάργηση των ρη-
τρών για καθυστερήσεις σε δημόσια έργα. Μια
απεργία που αφορούσε φορείς του ιδιωτικού το-
μέα, υπάρχει η απαίτηση η ζημιά να αναληφθεί
από το κράτος. Οι εργολάβοι ζητούν αντίστοιχη
ρύθμιση και για τα έργα του ιδιωτικού τομέα, αλ-
λά εκεί γνωρίζουν ότι η διαπραγματευτική τους
δύναμη είναι περιορισμένη. Πάντως, αυτή η νοο-
τροπία κρατικοποίησης των ζημιών για οτιδήποτε
συμβαίνει πρέπει να σταματήσει, γιατί αποτελεί
κακή πρακτική και δημιουργεί χώρο για περισσό-
τερη διαφθορά. 

••••
Ηλεκτρισμένη ατμόσφαιρα
Οι σχέσεις υπουργείου Ενέργειας και ΑΗΚ περνά
από συμπληγάδες αφού ο αρμόδιος υπουργός

κάλεσε την ΑΗΚ, γενικά και αόριστα αλλά μάλλον
απευθυνόταν στις συντεχνίες των εργαζομένων,
να αλλάξει τρόπο σκέψης στο μέλλον. Δίνοντας
συνέχεια στο ζήτημα δύο εικοσιτετράωρα μετά,
ανέφερε πως δεν θα περιμένει την ΑΗΚ να απο-
φασίσει για την επένδυση στο υποθαλάσσιο κα-
λώδιο και θα αποταθεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή
για να γίνει η επένδυση από τον Διαχειριστή Συ-
στήματος Μεταφοράς Κύπρου. Μια εξέλιξη που
θα απαιτήσει κάποιες υπερβάσεις λόγω της φύ-
σης του Οργανισμού. Πάντως, η σχέση Υπουργεί-
ου - ΑΗΚ παραμένει τεταμένη και ίσως μας απα-
σχολήσει περισσότερο στο μέλλον αν δεν ομαλο-
ποιηθεί η κατάσταση σύντομα. 

••••
Ψηφιακό μπράβο 
Ο ψηφιακός πολίτης είναι γεγονός και συνιστά
την πρώτη σοβαρή προσπάθεια ψηφιοποίησης.
Η πιλοτική φάση περιλαμβάνει τη δημιουργία
ψηφιακών αντιγράφων του Δελτίου Ταυτότητας,

της Άδειας Οδήγησης και του Πιστοποιητικού Κα-
ταλληλόλητας Οχήματος. Η επιτυχία του εγχειρή-
ματος έχει να κάνει με την ετοιμότητα των κρατι-
κών αλλά και των ιδιωτικών υπηρεσιών, κυρίως
τράπεζες, να αποδεχτούν τα ψηφιακά αντίγραφα
των εν λόγω πιστοποιητικών. Μετά το πέρας της
δοκιμαστικής περιόδου η αποδοχή των  ψηφια-
κών εγγράφων θα γίνει αναγκαστική. Η νέα δυ-
νατότητα θα παρουσιαστεί επίσημα στις 12 Δε-
κεμβρίου.

••••
Ο μεσαίωνας 
των σκουπιδιών 
Είναι κοινά παραδεκτό ότι η Κύπρος στη διαχείρι-
ση των σκουπιδιών βρίσκεται στον μεσαίωνα. Πέ-
ραν των αστοχιών στο Πεντάκωμο, που αφήνουν
και σκιές για διαφθορά, αυτό που σίγουρα απου-
σιάζει είναι η πολιτική βούληση για αποφασιστική
πρόοδο. Όσον αφορά στην ευρωπαϊκή μας υπο-
χρέωση για το σχέδιο «πληρώνω όσο πετώ» που
θεωρητικά είναι σε εφαρμογή από την αρχή του
χρόνου, η αρμόδια υπουργός δήλωσε πως μόνο
ένας δήμος το εφαρμόζει, ενώ για το 2025 ανα-
μένεται η ένταξη δώδεκα δήμων. Για το 2026 η
εκτίμηση κάνει λόγο για ακόμη επτά δήμους, έτσι
ώστε να καλυφθεί το σύνολο. Το αξιοσημείωτο εί-
ναι ότι γι’ αυτή την απογοητευτική επίδοση έχουν
προηγηθεί 22 μελέτες εφαρμογής του μέτρου.  

••••
Εύστοχες επισημάνσεις 
Να πρασινίσουν οι τουριστικοί προορισμοί της
Κύπρου ζήτησε ο αρμόδιος υφυπουργός, εξη-
γώντας πως οι τουρίστες επιλέγουν προορισμούς
που σέβονται το περιβάλλον. Επιπρόσθετα, έστει-
λε και ένα μήνυμα προς τις ξενοδοχειακές επιχει-
ρήσεις λέγοντάς τους ότι οι τουριστικοί πράκτο-
ρες είναι πλέον απαιτητικοί σε αυτό το θέμα. Προ-
χώρησε και βήμα παραπέρα λέγοντας ότι δεν
μπορεί να προβάλλεται ως εμπόδιο το κόστος της
πράσινης μετάβασης, γιατί το κόστος της αδράνει-
ας είναι αναμφισβήτητα υψηλότερο, και έχει από-
λυτο δίκιο. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Προεξοφλητικό επιτόκιο
Προεξοφλητικό επιτόκιο
καλείται το επιτόκιο το
οποίο χρησιμοποιείται για
μετατροπή της μελλοντι-
κής αξίας ενός ομολόγου
/ μακροπρόθεσμου χρεο-
γράφου / επενδυτικού

τίτλου σε παρούσα (σημερινή) αξία. Είναι
επίσης το επιτόκιο με το οποίο η Κεντρική
Τράπεζα χρεώνει τις Εμπορικές Τράπεζες
για δάνεια, σε περιπτώσεις όπου αυτές
χρειάζονται ρευστά διαθέσιμα.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Η Γαλλία σε κατάσταση 
μόνιμης αστάθειας

Της ΑΜΑΝΤΑ ΣΟΥΠΑΚ

Ο Μπρους Σπρίνγκστιν εξακολουθεί
να είναι πολύ δραστήριος στα 75
χρόνια του. Οι εμφανίσεις του διαρ-
κούν συνήθως πάνω από τρεις ώρες.
Και έχει προγραμματίσει συναυλίες
μέχρι τον ερχόμενο Ιούλιο. Πώς
βρίσκει ο ροκ σταρ την ενέργεια
να αντεπεξέρχεται σε μια τόσο
απαιτητική ρουτίνα; 

«Τρώω λίγα φρούτα το πρωί και
μετά δειπνώ το βράδυ», δήλωσε
στους Times του Λονδίνου. «Αυτό
με βοηθάει να διατηρούμαι αδύ-
νατος και σε φόρμα». 

Η κατανάλωση ενός γεύματος
ημερησίως (γνωστή ως δίαιτα
OMAD) αποτελεί μια πιο ακραία
εκδοχή της διαλειμματικής νηστεί-
ας. Η τυπική διαλειμματική νηστεία
συνίσταται στον περιορισμό της
κατανάλωσης τροφής σε συγκε-
κριμένα χρονικά διαστήματα, όπως
από τις 12 μ. έως τις 8 μ.μ., ή ακόμη
και κάθε δεύτερη ημέρα. Ωστόσο,
η δίαιτα OMAD περιορίζει περαι-
τέρω αυτό το διατροφικό παράθυρο
σε μόλις μία ώρα την ημέρα, ώστε
κάποιος να λαμβάνει όλες τις θερ-
μίδες για την ημέρα σε μόνο ένα
γεύμα. 

Είναι σκόπιμο να υιοθετήσετε
τη δίαιτα OMAD; «Η κατανάλωση
μόνο ενός γεύματος την ημέρα δεν
είναι καλή ιδέα», αναφέρει η δρ
Καρολάιν Απόβιαν, ειδική στην πα-
χυσαρκία στο νοσοκομείο Brigham
and Women’s, στη Μασαχουσέτη.
Η δρ Απόβιαν είναι υπέρμαχος της
διαλειμματικής νηστείας και τη συ-

νιστά σε πολλούς ασθενείς της με
παχυσαρκία. Ομως, για τους πε-
ρισσότερους ανθρώπους η δίαιτα
OMAD θα ήταν ιδιαίτερα προβλη-
ματική, σημειώνει. 

«Αν ζητήσω από τους ασθενείς
μου να καταναλώνουν μόνο ένα
γεύμα ημερησίως, θα νιώθουν πει-
νασμένοι καθ’ όλη τη διάρκεια της
ημέρας», εξηγεί η δρ Απόβιαν. Αυτό
θα τους οδηγούσε πιθανότατα σε
υπερκατανάλωση φαγητού κατά
τη διάρκεια του δείπνου. Επίσης,

η πρόσληψη όλων των ημερήσιων
θερμίδων σε μόνο ένα γεύμα είναι
δύσκολη, ιδιαίτερα για τα άτομα με
έντονη δραστηριότητα. 

Η δρ Απόβιαν προτείνει να πε-
ριορίζετε την κατανάλωση τροφής
μεταξύ ανατολής και δύσης του
ηλίου, μια πρακτική που εντάσσεται
στη διαλειμματική νηστεία. Συνιστά
την κατανάλωση πρωινού με υψηλή
περιεκτικότητα σε πρωτεΐνες, και
γεύματα πλούσια σε πρωτεΐνη,
φρούτα, λαχανικά και δημητριακά
ολικής άλεσης. Στη συνέχεια συ-

νιστά να αποφεύγετε την κατανά-
λωση τροφής μετά τις 6 ή 7 μ.μ. 

Οι επιστημονικές μελέτες για
τα οφέλη της διαλειμματικής νη-
στείας συχνά παρουσιά-ζουν πε-
ριορισμούς. Συνήθως διεξάγονται
σε μικρά δείγματα πληθυσμού και
για περιορισμένα χρονικά διαστή-
ματα, και τα αποτελέσματά τους
είναι συχνά αντιφατικά. 

Σε μια μελέτη για τη δίαιτα
OMAD οι ερευνητές παρατήρησαν
ότι 11 σωματικά δραστήριοι ενή-
λικοι με φυσιολογικό βάρος, οι οποί-

οι κατανάλωναν μόνο ένα γεύμα
το βράδυ για 11 ημέρες, έχασαν
ελαφρώς περισσότερο βάρος και
έκαψαν λίγο περισσότερο λίπος
από ό,τι όταν κατανάλωναν τον
ίδιο αριθμό θερμίδων σε τρία γεύ-
ματα την ημέρα. 

Αλλες μελέτες δείχνουν ότι ο
περιορισμός της κατανάλωσης τρο-
φής σε συγκεκριμένες ώρες της
ημέρας οδηγεί συχνά σε συνολική
μείωση της πρόσληψης θερμίδων.
Η απώλεια βάρους φαίνεται να οφεί-
λεται κυρίως σε αυτή τη συνολική

μείωση θερμίδων και όχι στην ώρα
κατανάλωσης των γευμάτων. 

Μια έρευνα που διεξήγαγε ο
Μαρκ Π. Μάτσον, επίκουρος κα-
θηγητής Νευροεπιστήμης στην
Ιατρική Σχολή του Πανεπιστημίου
Τζονς Χόπκινς στο Μέριλαντ, έδειξε
ότι η εναλλαγή μεταξύ φαγητού
και νηστείας μπορεί να ενεργο-
ποιήσει κυτταρικές διεργασίες που
θα μπορούσαν να βελτιώσουν τη
ρύθμιση του σακχάρου στο αίμα,
να μειώσουν τη φλεγμονή και να
καταστήσουν τα κύτταρα ικανό-

τερα να αντιμετωπίσουν διάφορες
μορφές στρες. 

Παρ’ όλα αυτά η Αλις Χ. Λιχτεν-
στάιν, ανώτερη επιστήμονας και
καθηγήτρια στο Πανεπιστήμιο
Ταφτς στη Μασαχουσέτη, επιση-
μαίνει ότι τα επιστημονικά δεδο-
μένα παραμένουν ασαφή και δεν
υπάρχει μια ενιαία διατροφική προ-
σέγγιση που να εφαρμόζεται σε
όλους. «Κάθε άτομο ακολουθεί το
δικό του, μοναδικό πρόγραμμα»,
σημειώνει. 

THE NEW YORK TIMES

Οι μεταρρυθμίσεις Μακρόν
βελτίωσαν την ανταγωνιστικότη-
τα της οικονομίας, όχι όμως τις
δημοσιονομικές επιδόσεις της.

Η κυβερνητική
αστάθεια σε Γαλ-
λία και Γερμανία
ίσως προκαλέσει
ταχύτερη αποκλι-
μάκωση των επι-
τοκίων στην Ευ-
ρωζώνη.

«Ζυγίζοντας» τη δίαιτα
του ενός γεύματος 

<<<<<<<

Η δρ Απόβιαν 
προτείνει τα γεύματα
να γίνονται μεταξύ 
ανατολής και δύσης 
του ηλίου, μια πρακτική 
που εντάσσεται στη
διαλειμματική νηστεία. 

Η τυπική διαλειμματική νηστεία συνίσταται στον περιορισμό της κατανάλωσης τροφής σε συγκεκριμένα χρονικά διαστήματα, όπως από τις 12 μ. έως τις 8
μ.μ. Ωστόσο, η δίαιτα OMAD περιορίζει περαιτέρω αυτό το διατροφικό παράθυρο σε μόλις μία ώρα την ημέρα. 
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Συνέντευξη στον 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Στην πρώτη του συνέντευξη έπειτα
από την ανάληψη των καθηκόντων
του στην τράπεζα και τις μεγάλες
μετοχικές εξελίξεις, ο νέος CEO της
Ελληνικής Τράπεζας, κ. Μιχάλης
Λούης, αναλύει στην «Κ» τις εργα-
σιακές προκλήσεις του νέου σχή-
ματος, αναφέρει πότε θα γίνει η
συγχώνευση και ποια τα σχέδια
για διοχέτευση της ρευστότητας,
εξηγεί το πλάνο της μερισματικής
πολιτικής, ενώ μιλά για τις προ-
κλήσεις και τις ευκαιρίες που δια-
νοίγονται για την τράπεζα, αλλά
και για την Κύπρο.
- Μια πρόκληση είναι να συν-
δυάσετε την κουλτούρα των
στελεχών που ήταν παραδοσια-
κά στην Ελληνική, εκείνων που
προέρχονται από τον Συνεργα-
τισμό και την κουλτούρα που
φέρνετε εσείς ως διευθυντική
ομάδα και μέτοχοι. Σας προβλη-
ματίζει;

- Η μεγαλύτερη πρόκληση σε
κάθε οργανισμό είναι η ορθή δια-
χείριση του ανθρώπινου κεφαλαίου.
Η απρόσκοπτη ενδυνάμωση των
σχέσεων εμπιστοσύνης και των
ανθρώπινων δεσμών σε μια επι-
χείρηση πρέπει να αντιμετωπίζεται
ως ο θεμελιώδης λίθος που μπορεί
να εξασφαλίσει βιωσιμότητα και
επιχειρηματική επιτυχία. Η αρχή
αυτή αποκτά ακόμη μεγαλύτερη
σημασία σε μία διαδικασία επιχει-
ρηματικών ανακατατάξεων, όπως
αυτή που συντελείται στην Ελλη-
νική, όπου αναζητούμε τον βέλτι-
στο συγκερασμό νοοτροπιών από
διαφορετικούς οργανισμούς. Εάν
θέλουμε να πετύχουμε μια νέα,
λειτουργική ισορροπία, η επικρά-
τηση μιας ανασφαλούς αντιμετώ-
πισης –τόσο προς το νέο όσο όμως
και προς το παλιό– θα αποδειχθεί
προβληματική και εντέλει αντιπα-
ραγωγική. Επιδιώκουμε να συν-
δυάσουμε τα ανταγωνιστικά πλε-
ονεκτήματα που όλες οι πλευρές
εισφέρουμε στην Ελληνική Τρά-
πεζα για να διαμορφώσουμε, όλοι
μαζί, ένα ακόμη ισχυρότερο μέλλον.
Ενδεικτική της δέσμευσής μας σε
αυτή τη διαδικασία είναι η συμ-
φωνία απόκτησης του ποσοστού
12,48% που κατέχει η ΕΤΥΚ. Στέ-
κομαι ειδικά σε αυτό το σημείο κα-
θώς πρόκειται για μια απόφαση
που υπογραμμίζει την αδιαπραγ-
μάτευτη, εδώ και τρεις δεκαετίες,
στρατηγική της Eurobank να θέτει
τον Άνθρωπο στο επίκεντρο. Δεν
θα μπορούσε, λοιπόν, μία τέτοια
μετάβαση να γίνει χωρίς να απο-
τελεί για εμάς πρώτη προτεραι-
ότητα να διαμορφώσουμε ένα ισορ-
ροπημένο εργασιακό περιβάλλον
στη βάση αμοιβαία επωφελών σχέ-
σεων με τους εργαζόμενους, που
δίνει τον χώρο, τον χρόνο και τα
εργαλεία για να αναπτυχθούν. Η
απόφαση της ΕΤΥΚ να διαθέσει
το ποσοστό της αποδεικνύει στην
πράξη πως και οι εργαζόμενοι συμ-
μερίζονται το όραμά μας και είμα-
στε σε θέση να επιτυγχάνουμε
τους στρατηγικούς μας στόχους,
όλοι μαζί, ως συνοδοιπόροι στο
ίδιο ταξίδι. Μάλιστα, πριν από λίγες
μέρες ανακοινώθηκε και η ανανέ-

ωση της νέας συλλογικής σύμβασης
με την ΕΤΥΚ ικανοποιώντας μια
σειρά αιτημάτων των εργαζομένων
που παρέμεναν αδρανή εδώ και
αρκετά χρόνια. Τα ισχυρά αποτε-
λέσματα που ανακοίνωσε η τρά-
πεζα στο εννεάμηνο, παρά τις αξιο-
σημείωτες προκλήσεις που αντι-
μετωπίσαμε στο διεθνές περιβάλ-
λον, αποτελούν την απόδειξη της
επιτυχίας της στρατηγικής μας,
κερδίζοντας όλοι –διοίκηση, μέ-
τοχοι και εργαζόμενοι– την εμπι-
στοσύνη των πελατών μας.

Τρεις φορές το κυπριακό ΑΕΠ
- Μετά τις πρόσφατες ανακοι-
νώσεις και τις συμφωνίες με
ΕΤΥΚ και Δήμητρα/Logicom, πώς
προχωρούν οι σχεδιασμοί για
συγχώνευση των δυο τραπεζών
στην Κύπρο;

- Με τις νέες συμφωνίες που
ανακοινώθηκαν τον Νοέμβριο και
μόλις ολοκληρωθούν όλες οι δια-
δικασίες και δοθούν οι εγκρίσεις,
η συμμετοχή της Eurobank στην
Ελληνική Τράπεζα θα διαμορφωθεί
στο 93,47%, θέτοντας στην τελική

ευθεία μια επένδυση σχεδόν €1,3
δισ., η οποία ξεκίνησε πριν από
περίπου 3 χρόνια και ολοκληρώ-
νεται σταδιακά, ομαλά και απρό-
σκοπτα. Όπως προβλέπει ο νόμος
με την ολοκλήρωση των συναλλα-
γών που ανακοινώθηκαν τον Νο-
έμβριο, η Eurobank θα προχωρήσει
σε υποχρεωτική δεύτερη δημόσια
πρόταση. Απώτερος στόχος είναι
η απόκτηση του 100% των μετοχών
της Ελληνικής και η συγχώνευση
με τη Eurobank Κύπρου, που θα
δρομολογηθεί μέσα στο τρίτο τρί-
μηνο του 2025. Αξίζει εδώ να ση-
μειώσω ότι η επένδυση του €1,3
δισ. είναι ίσως η μεγαλύτερη επέν-
δυση που έγινε ποτέ, με μετρητά
στην Κύπρο. Με την ολοκλήρωση
των συναλλαγών με ΕΤΥΚ, Δήμη-
τρα, Logicom και της δημόσιας
πρότασης, πάνω από €800 εκατ.
θα βρεθούν σε κυπριακές τσέπες,
ιδιωτών και επιχειρήσεων. Είναι
ένα ποσό που αν αξιοποιηθεί σωστά
θα συνεισφέρει σημαντικά στην
περαιτέρω ανάπτυξη της κυπριακής
οικονομίας. Η νέα τράπεζα που θα
προκύψει από τη συγχώνευση θα
είναι η μεγαλύτερη στην Κύπρο
και θα αποτελέσει για τον Όμιλο
Eurobank στρατηγική βάση εργα-
σιών για περαιτέρω διείσδυση του
Ομίλου σε πολλά υποσχόμενες με-
γάλες αγορές, αλλά και πύλη εισό-
δου μεγάλων διεθνών παικτών στην
ευρωπαϊκή αγορά. Με την πλήρη
λογιστική ενοποίηση της Ελληνικής,

δημιουργείται ένας τραπεζικός Όμι-
λος με €100 δισ. ενεργητικό, ο με-
γαλύτερος ελληνικός τραπεζικός
όμιλος που διαθέτει, παράλληλα,
και τη μεγαλύτερη διασπορά δρα-
στηριοτήτων. Για να έχουμε μια
τάξη μεγέθους, μιλούμε για ενερ-
γητικό που αντιστοιχεί σχεδόν στο
μισό ελληνικό ΑΕΠ, ενώ είναι υπερ-
τριπλάσιο του κυπριακού και η εξα-
γορά συντελείται σε μια περίοδο
που στη μεγάλη μας ευρωπαϊκή οι-
κογένεια, η διαρκής ισχυροποίηση
των επιχειρήσεων, και ειδικά των
τραπεζικών ομίλων, αποτελεί ζη-
τούμενο προς όφελος της ανταγω-
νιστικότητας. Η επένδυση του Ομί-
λου Eurobank στην Ελληνική Τρά-
πεζα είναι μακροπρόθεσμη και κομ-
βική στο πλαίσιο του στρατηγικού
μας σχεδιασμού για την ισχυρο-
ποίηση της παρουσίας του Ομίλου
Eurobank στις τρεις βασικές αγορές
που δραστηριοποιείται: Την Ελλάδα,
την Κύπρο και τη Βουλγαρία. Εί-
μαστε απολύτως προσηλωμένοι σε
αυτό τον σχεδιασμό. Για το άμεσο
μέλλον οι δύο τράπεζες, η Ελληνική
και η Eurobank Κύπρου, θα εξα-
κολουθήσουν να λειτουργούν ως
ανεξάρτητες οντότητες. Αυτό που
μπορώ να πω είναι ότι για την Eu-
robank, ως βασικός μέτοχος της
Ελληνικής, μοναδικός γνώμονας
των αποφάσεων και της συνολικής
προσέγγισης είναι η ανάδειξη της
αξίας της επένδυσης και η μεγι-
στοποίηση του οφέλους για όλους

τους μετόχους, πρωτίστως όμως
για την κυπριακή οικονομία και
κοινωνία. Με αυτό ως επιδίωξη θα
συνεχίσουμε την ανάπτυξη του
επιχειρηματικού μας σχεδιασμού,
με διάθεση εποικοδομητικής συ-
νεργασίας με όλους όσοι συμμερί-
ζονται αυτή τη στρατηγική στό-
χευση. Άλλωστε, όπως πρόσφατα
δήλωσε και ο διευθύνων σύμβουλος
του Ομίλου Eurobank, κ. Φωκίων
Καραβίας, πρόθεση του μετόχου
είναι να στηρίξει την Ελληνική
Τράπεζα με κάθε τρόπο σε θέματα
προϊόντων, υπηρεσιών, εποπτικών
αρχών και τεχνολογίας για να με-
γαλώσει και να αναβαθμιστεί ακόμα
περισσότερο, με στόχο να γίνουμε
η μεγαλύτερη και καλύτερη τράπεζα
της Κύπρου. Σταθερή επιδίωξη πρέ-
πει να είναι η παραγωγή πρόσθετης
αξίας από έναν μεγάλο Οργανισμό
που εξασφαλίζει ήδη χιλιάδες θέσεις
εργασίας στην Κύπρο και μπορεί
να συμβάλλει ουσιαστικά στην πε-
ραιτέρω θωράκιση της εγχώριας
οικονομίας. Εκεί είναι που, προ-
σωπικά θεωρώ ότι, οφείλει να στο-
χεύει ένας υπεύθυνος μέτοχος σε
έναν Οργανισμό με συστημική βα-
ρύτητα.

Η ρευστότητα
- Η Ελληνική διαθέτει αυξημένη
ρευστότητα που δεν μπορεί να
διοχετεύσει εξ ολοκλήρου στην
τοπική αγορά, ενώ τα ομόλογα
εμπερικλείουν κινδύνους λόγω

γεωπολιτικών και οικονομικών
εξελίξεων. Πώς θα κινηθείτε;

- Το πλήρες επιχειρηματικό πλά-
νο για την Ελληνική θα παρουσια-
στεί στις αρχές του 2025, με την
ανακοίνωση των αποτελεσμάτων
του Ομίλου για το έτος, ως μέρος
του σχεδιασμού του Ομίλου για
την τριετία 2025 - 2027. Εκεί θα
περιέχονται συγκεκριμένοι ποσο-
τικοί στόχοι για την υλοποίηση
συνεργειών που σχεδιάζουμε. Ένα
γενικό περίγραμμα που μπορούμε
να δώσουμε, όμως, στο οποίο ανα-
φέρθηκε και ο κ. Καραβίας παρου-
σιάζοντας τα αποτελέσματα του
Ομίλου Eurobank για το 9μηνο
2024, είναι πως μιλούμε για συ-
νέργειες της τάξης των €120 εκατ.
σε ορίζοντα τριετίας, εκ των οποίων
τουλάχιστον το ένα τρίτο, σχεδόν
€40 εκατ., εκτιμάται πως θα επι-
τευχθούν εντός του 2025. Πρέπει
να κατανοήσουμε βέβαια πως ο
επιχειρηματικός σχεδιασμός κα-
ταρτίζεται σε περιβάλλον γεμάτο
προκλήσεις και είναι σημαντικό
να ενσωματώσουμε όλους τους
παράγοντες που μπορεί να επηρε-
άσουν με κάποιο τρόπο την τρά-
πεζα και τα μεγέθη της. Οφείλουμε
να λαμβάνουμε υπόψη τη συγκυρία
και όλα τα δεδομένα, όπως αυτά
στα οποία αναφέρεστε και να εί-
μαστε σε εγρήγορση, δεδομένων
των γεωπολιτικών προκλήσεων.
Δεν πρέπει να ξεχνούμε πως όταν
αποφασίζει κάποιος να κάνει μια

επένδυση που τελικά θα υπερβεί
το €1 δισ., λειτουργεί ως μακρο-
πρόθεσμος, στρατηγικός επενδυτής
στην Κύπρο με χρονικό ορίζοντα
που υπερβαίνει τους ετήσιους κύ-
κλους της οικονομίας. Ο Όμιλος,
ως μακροπρόθεσμος επενδυτής
σε μια ιστορική τράπεζα για την
Κύπρο, «βλέπει μπροστά», διαμορ-
φώνοντας τις πλέον στέρεες βάσεις
και προβλέψεις στις οποίες θα στη-
ρίξει τον μεσομακροπρόθεσμο επι-
χειρησιακό σχεδιασμό, εντοπίζον-
τας ή/και δημιουργώντας νέα πεδία
ανάπτυξης. Με τη στήριξη ενός
ισχυρού Ομίλου, της Eurobank, ο
οποίος απολαμβάνει την πολυετή
εμπιστοσύνη ενός πολύ ισχυρού
διεθνούς μετόχου του Ομίλου Fair-
fax, η Ελληνική μπορεί πλέον να
«βλέπει» και νέες αγορές, νέα πεδία
δράσης. Ως παράδειγμα, θα ανα-
φέρω τη διεθνή αγορά κοινοπρα-
κτικών δανείων, με ισχυρή δυνα-
μική την οποία διερευνούμε ήδη.
Η επένδυση της Eurobank στην
Ελληνική, για τις αγορές λειτουργεί
ως ψήφος εμπιστοσύνης στις προ-
οπτικές της τράπεζας και της κυ-
πριακής οικονομίας. Αυτό το σήμα
ενισχύει και το «άνοιγμα» της τρά-
πεζας σε νέα πεδία, με την ισχυ-
ροποίησή της στις επενδυτικές
επιλογές. Θα θυμίσω μόνο τη με-
γάλη επιτυχία που σημείωσε η πρό-
σφατη έκδοση ομολόγου στην
οποία προχώρησε η Ελληνική Τρά-
πεζα, με τις αγορές να επιβρα-
βεύουν τη δυναμική της τράπεζας
αλλά και στην ενδυνάμωση των
προοπτικών της ως μέλους ενός
ισχυρού Ομίλου με παρουσία σε
πέντε χώρες.

Το μέρισμα
- Παρά την εντυπωσιακή κερ-
δοφορία, η Ελληνική δεν έχει
ανακοινώσει μέρισμα, που όπως
ξέρουμε απαιτεί έγκριση της
ΕΚΤ, αφού προηγουμένως κα-
τατεθεί κάποιο πλάνο κεφαλαί-
ων. Τι ακριβώς επισημαίνουν οι
επόπτες σχετικά με αυτή τη δυ-
νατότητα για την Ελληνική;

- Είναι όπως ακριβώς το λέτε. Η
διανομή μερίσματος απαιτεί μια
αυστηρή εγκριτική διαδικασία από
τους επόπτες και αφού έχουν προ-
ηγουμένως εξασφαλιστεί όλες οι
συνθήκες βιωσιμότητας της τρά-
πεζας. Η Διοίκηση της Ελληνικής
και ο κύριος μέτοχός της πρέπει
να μεριμνήσουν και να διασφαλί-
σουν ότι πληρούνται όλες οι συν-
θήκες και οι προϋποθέσεις που θα
της επιστρέψουν να διαθέτει την
απαραίτητη δυνατή κεφαλαιακή
βάση και τις σημαντικές τεχνολο-
γικές αναβαθμίσεις που απαιτούν-
ται. Επιπρόσθετα, θα πρέπει να
έχουν υπολογιστεί και όλοι οι πι-
θανοί κίνδυνοι που μπορεί να προ-
κύψουν από ενδεχόμενες απότομες
αλλαγές της αγοράς ή της κοινωνίας,
δυσχεραίνοντας, π.χ. τη δυνατότητα
που έχουν τα νοικοκυριά και οι επι-
χειρήσεις στην αποπληρωμή των
υποχρεώσεών τους. Εφόσον δια-
σφαλιστούν αυτά, είναι βέβαιο ότι
και οι επόπτες θα επιτρέψουν τη
διανομή μερίσματος. Είναι όμως
αναγκαίο να τεθούν όλα προς συ-
ζήτηση, προτάσσοντας το καλό
της τράπεζας.

Στόχος να γίνουμε η καλύτερη τράπεζα 
Μιχάλης Λούης: Μέσα στο τρίτο τρίμηνο του 2025 η συγχώνευση της Ελληνικής Τράπεζας με τη Eurobank Κύπρου

- Η χαλάρωση της νομισματικής
πολιτικής της ΕΚΤ θα ασκήσει
πίεση στη μεσοπρόθεσμη κερ-
δοφορία της τράπεζας. Πώς σκο-
πεύετε να διατηρήσετε τους
προηγούμενους ρυθμούς κερ-
δοφορίας;

- Στόχος μας είναι η ενίσχυση
της κερδοφορίας. Όχι απλώς η δια-
τήρησή της. Η χαλάρωση της νο-
μισματικής πολιτικής από την ΕΚΤ
θα εντείνει όντως τις πιέσεις στα
έσοδα και την αναζήτηση νέων
πηγών κερδοφορίας. Βέβαια είναι
μια εξέλιξη που αναμένεται εδώ
και καιρό. Στο πλαίσιο αυτό, ο σχε-
διασμός του Ομίλου Eurobank εγ-
καίρως εστίασε στη χάραξη στρα-
τηγικής για την ενίσχυση του επι-
χειρηματικού μοντέλου που στη-
ρίζεται σε διαφοροποιημένες πηγές

εσόδων και στη στοχευμένη, πε-
ριφερειακή ανάπτυξη. Αυτή η στρα-
τηγική επιτρέπει, με τις κατάλληλες
προσαρμογές ανάλογα με την αγορά
δραστηριοποίησης, να επιτυγχά-
νεται διαρκώς ανοδική πορεία. Ξε-
χωρίζω τρεις ισχυρές δεξαμενές
εσόδων. Η πρώτη είναι το asset/we-
alth management με στόχο την
περαιτέρω αύξηση των υπό δια-
χείριση κεφαλαίων, μέσω νέων συ-
νεργασιών ή/και εξαγορών αλλά
και τη διαρκή αναβάθμιση των
υπηρεσιών Private Banking. Το
δεύτερο είναι το bancassurance.
Η Ελληνική έχει κάνει μια δυναμική
κίνηση σε αυτό το πεδίο με την
εξαγορά της CNP επενδύοντας στη
θετική δυναμική και την προοπτική
των τραπεζοασφαλειών. Τρίτο πεδίο
είναι η αγορά ακινήτων, στην οποία

η Ελληνική Τράπεζα, τα τελευταία
χρόνια, διατήρησε επιφυλακτική
στάση. Θα συμφωνήσω, πως τα πε-
ριθώρια αύξησης της πιστωτικής
επέκτασης στην κυπριακή αγορά
είναι όντως περιορισμένα λόγω με-

γέθους. Υπάρχουν, όμως, δυνατό-
τητες συμμετοχής και της Ελληνι-
κής στη διεθνή κοινοπρακτική αγο-
ρά δανείων τις οποίες –όπως είπα
και προηγουμένως– διερευνούμε
ήδη και σκοπεύουμε να δηλώσουμε
παρόντες, πάντα μέσα στα πλαίσια
που ορίζουν οι θεσμοί και η συν-
τηρητική πολιτική δανειοδοτήσεων
της τράπεζας.

Ως γενική στρατηγική κατεύ-
θυνση θα επαναλάβω πως, ο Όμιλος
δίνει μεγάλη έμφαση στην επέκτα-
ση στην Κύπρο, μια χώρα με κομ-
βική γεωπολιτική θέση που μπορεί
να αποτελέσει τη βάση ενός περι-
φερειακού αναπτυξιακού hub. Πα-
ράλληλα, επιζητά την ανάπτυξη
νέων συνεργασιών με χώρες όπως
η Σαουδική Αραβία, τα Ηνωμένα
Αραβικά Εμιράτα και η ταχέως ανα-

πτυσσόμενη Ινδία, όπου προχωρά
μεταξύ άλλων και στη δημιουργία
γραφείου αντιπροσωπείας.

Καλύτερα προετοιμασμένοι 
- Στην Κύπρο παρατηρούμε την
κρίση της αγοραστικής δύναμης
των μισθών. Τι μέτρα λαμβάνετε
για τη διασφάλιση της ποιότη-
τας του ενεργητικού σας σε σχέ-
ση με την εξυπηρέτηση των δα-
νείων ιδιωτών;

- Σύμμαχός μας στην αντιμετώ-
πιση αυτής της εξέλιξης είναι η
βαθιά και ουσιαστική γνώση του
παρελθόντος. Είναι αλήθεια ότι
πριν από μερικά χρόνια κανείς δεν
μπορούσε να φανταστεί μια δρα-
ματική οικονομική κρίση και τα
αποτελέσματα που αυτή θα μπο-
ρούσε να επιφέρει οριζόντια στην

οικονομία. Και είναι αλήθεια, επί-
σης, ότι όλος ο μηχανισμός αντι-
μετώπισης βρέθηκε απροετοίμα-
στος, με τα γνωστά αποτελέσματα.
Όλοι πλέον είναι πολύ καλύτερα
προετοιμασμένοι να αντιμετωπί-
σουν νέες προκλήσεις και υπάρ-
χουν ειδικοί μηχανισμοί που με-
ριμνούν έτσι ώστε να αντιμετω-
πιστούν έγκαιρα τέτοια θέματα.
Μια ισχυρή κεφαλαιακή διάρθρω-
ση, καλή και υπερβάλλουσα ρευ-
στότητα, σημαντικές προβλέψεις
για πιθανή αδυναμία πληρωμής
των νοικοκυριών και των επιχει-
ρήσεων, είναι μερικές από τις συν-
θήκες που φροντίζουμε συνεχώς,
οι οποίες φυσικά απαιτούνται και
ελέγχονται από τις εποπτικές αρχές
για να διασφαλίζεται η πλήρης βιω-
σιμότητα της τράπεζας.

<<<<<<<

O Ομιλος δίνει μεγάλη
έμφαση στην επέκταση
στην Κύπρο, μια χώρα
με κομβική γεωπολιτική
θέση που μπορεί να
αποτελέσει τη βάση
ενός περιφερειακού
αναπτυξιακού hub.

Υπάρχουν τρεις ισχυρές δεξαμενές εσόδων για ενίσχυση κερδοφορίας

<<<<<<<

Με την ολοκλήρωση
των συναλλαγών 
με ΕΤΥΚ, Δήμητρα, 
Logicom και της 
δημόσιας πρότασης, 
πάνω από €800 εκατ.
θα βρεθούν σε κυπρια-
κές τσέπες, ιδιωτών 
και επιχειρήσεων. O Διευθύνων Σύμβουλος της Ελληνικής Τράπεζας, Μιχάλης Λούης.
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Συνέντευξη στον 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Οι αυξημένες εμπορικές εντάσεις
και οι γεωπολιτικές πιέσεις απο-
τελούν πρωταρχικούς κινδύνους
για τις μακροοικονομικές προοπτι-
κές για το 2025, τονίζει στη συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο διευθύ-
νων σύμβουλος της Moody’s Ra-
tings για τις χώρες ΕΜΕΑ, Nick
Hill. Στο πλαίσιο συμμετοχής του
στο 20ό συνέδριο του Economist
στη Λευκωσία, ο κ. Hill αναλύει
στην «Κ» τους μακροοικονομικούς
κινδύνους που υπάρχουν για την
περιοχή, αναφέρει τους κινδύνους
από τον ψηφιακό μετασχηματισμό,
υποδεικνύει τις πιθανές νέες «τά-
σεις» των μη εξυπηρετούμενων
δανείων και απαντά στο πώς έχουν
επηρεάσει τα πρόσφατα γεωπο-
λιτικά γεγονότα, όπως ο πόλεμος
Ρωσίας-Ουκρανίας ή οι εντάσεις
στη Μέση Ανατολή, τις αξιολογή-
σεις του Οίκου.

Σύμφωνα με τον κ. N. Hill, ο
ανταγωνισμός μεταξύ των ΗΠΑ
και της Κίνας θα διαμορφώσει πο-
λιτικές, θα αυξήσει ενδεχομένως
τους παγκόσμιους εμπορικούς
φραγμούς και θα προκαλέσει εμ-
πορικούς ή νομισματικούς πολέ-
μους.
- Ποιοι είναι οι βασικοί μακρο-
οικονομικοί κίνδυνοι και ευ-
καιρίες που βλέπετε για την πε-
ριοχή το επόμενο έτος;

- Αναμένουμε ότι οι περισσό-
τερες οικονομίες της G-20 θα πα-
ρουσιάσουν σταθερή ανάπτυξη
και θα συνεχίσουν να επωφελούν-
ται από τη χαλάρωση της πολιτικής
και τις υποστηρικτικές τιμές των
βασικών εμπορευμάτων. Αναμέ-
νουμε μια αργή κυκλική βελτίωση
στην Ευρώπη το 2025 και το 2026,
καθώς οι χαλαρότερες χρηματο-
πιστωτικές συνθήκες προωθούν
τις δαπάνες και τις επενδύσεις
των νοικοκυριών. Προβλέπουμε
ότι το πραγματικό ΑΕΠ θα αυξηθεί
κατά 0,7% το 2024 πριν ενισχυθεί

στο 1,2% το 2025 και στο 1,5% το
2026. Οι κίνδυνοι για τις προοπτι-
κές κλίνουν προς τα κάτω. Η γερ-
μανική οικονομία δυσκολεύεται
ιδιαίτερα να αποκτήσει δυναμική
και έχει μείνει στάσιμη κοντά στα
προ της πανδημίας επίπεδα. Αν
και δεν είναι τόσο ζοφερή όσο η
Γερμανία, η δυναμική της ανά-
πτυξης στη Γαλλία και την Ιταλία
παραμένει ασήμαντη. Υπό το πρί-
σμα αυτών των υποτονικών προ-
οπτικών, η ΕΚΤ είναι πιθανό να
επιταχύνει τον ρυθμό της χαλά-
ρωσης με μείωση του επιτοκίου
κατά 50 μ.β. τον Δεκέμβριο, ακο-
λουθούμενη από μειώσεις κατά
25 μ.β. στις επόμενες συνεδριάσεις.
Με αυτόν τον ρυθμό, οι μειώσεις
των επιτοκίων της θα τερματιστούν
τον Απρίλιο του 2025, καθώς θα
έχει επιτευχθεί η ομαλοποίηση
της πολιτικής της, υπό την προ-
ϋπόθεση ότι η οικονομία δεν θα
επιδεινωθεί μέχρι τότε. Στην πραγ-
ματικότητα, θα μπορούσαμε να
δούμε την ΕΚΤ να περνά σε επι-
θετική χαλάρωση εάν οι οικονο-
μικές προοπτικές επιδεινωθούν
περαιτέρω.
- Πώς αξιολογείτε τους κινδύ-
νους και τα οφέλη που συνδέ-
ονται με τις πρωτοβουλίες ψη-
φιακού μετασχηματισμού στα
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα;

- Ο ψηφιακός μετασχηματισμός
στα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα
παρουσιάζει ένα μείγμα σημαντι-
κών οφελών και εγγενών κινδύνων.
Από τη θετική πλευρά, η αξιοποί-
ηση προηγμένων τεχνολογιών,
όπως η τεχνητή νοημοσύνη και
η αυτοματοποίηση, ενισχύει την
αποτελεσματικότητα, επιτρέπον-
τας την ταχύτερη επεξεργασία
των χρηματοοικονομικών δεδο-
μένων και τη βαθύτερη αναλυτική
κατανόηση. Εργαλεία όπως τα μον-
τέλα μεγάλης γλώσσας εξορθολο-
γίζουν τις λειτουργίες, αυτοματο-
ποιώντας εργασίες ρουτίνας και
εξάγοντας αξιοποιήσιμες πληρο-
φορίες από τεράστια σύνολα δε-

δομένων, οδηγώντας στην αύξηση
της παραγωγικότητας και την εξοι-
κονόμηση κόστους. Επιπλέον, ο
ψηφιακός μετασχηματισμός ενι-
σχύει τη διαχείριση κινδύνων, επι-
τρέποντας λεπτομερείς αξιολογή-
σεις σε επίπεδο περιουσιακών
στοιχείων, βοηθώντας τα ιδρύματα
να εντοπίζουν και να αντιμετωπί-

ζουν καλύτερα τις τοπικές ή συ-
στημικές ευπάθειες.

Ωστόσο, οι πρωτοβουλίες αυτές
δεν είναι χωρίς προκλήσεις. Απαι-
τούν ισχυρά μέτρα ασφάλειας στον
κυβερνοχώρο για τον μετριασμό
των απειλών, σημαντικές επενδύ-
σεις σε υποδομές και πλοήγηση
στις κανονιστικές αβεβαιότητες.
Η επιτυχής εφαρμογή εξαρτάται
από την εξισορρόπηση αυτών των
κινδύνων με τη στρατηγική ανά-
πτυξη τεχνολογιών που αποφέρουν
απτά, κλιμακούμενα οφέλη.

Οι θύλακες κινδύνων
- Ποιες τάσεις στα μη εξυπηρε-
τούμενα δάνεια (NPLs) ή στις
προβλέψεις για ζημιές από δά-
νεια είναι πιο ανησυχητικές
στο τρέχον οικονομικό περι-
βάλλον;

- Δεν ανησυχούμε υπερβολικά
για τις τάσεις στην ποιότητα του
ενεργητικού συνολικά και η προσ-
δοκία μας είναι για μια μέτρια επι-
δείνωση το 2024. Σύμφωνα με τα
πιο πρόσφατα στοιχεία της ΕΒΑ,
ο δείκτης μη εξυπηρετούμενων
δανείων των τραπεζών της ΕΕ δια-
μορφώθηκε στο 1,9% στο τέλος
Ιουνίου 2024 και παρέμεινε σε γε-
νικές γραμμές αμετάβλητος σε
σχέση με έναν χρόνο νωρίτερα
και δεν αναμένουμε ουσιαστική
απόκλιση από αυτή την τάση κατά
το δεύτερο εξάμηνο του έτους.

Ωστόσο, συνεχίζουμε να βλέ-
πουμε θύλακες κινδύνων σε ορι-
σμένα τμήματα της αγοράς, όπως
οι ΜμΕ –όπου ο δείκτης μη εξυπη-
ρετούμενων δανείων αυξήθηκε σε
4,6% στο τέλος Ιουνίου 2024 από
4,3% ένα χρόνο νωρίτερα– και στα
εμπορικά ακίνητα (CRE) – ο δείκτης
αυξήθηκε σε 4,4% από 3,9% κατά
την ίδια περίοδο. Συγκεκριμένα,

θεωρούμε ότι οι πιέσεις στην ποι-
ότητα των δανείων CRE θα παρα-
μείνουν πιθανότατα αυξημένες,
ακόμη και αν οι συνθήκες για τον
τομέα θα βελτιωθούν ελαφρώς κα-
θώς τα πρότυπα δανεισμού χαλα-
ρώνουν, τα επιτόκια πολιτικής μει-
ώνονται και η οικονομική ανάπτυξη
ανακάμπτει. Ένα σημαντικό σύμ-
πλεγμα χρέους πλησιάζει στη λήξη
του το 2025 και το 2026 και η με-
τακύλιση αυτού του χρέους θα οδη-
γήσει σε σημαντική αύξηση του
κόστους εξυπηρέτησης του χρέους.
Το τεστ αντοχής μάς δείχνει, ωστό-
σο, ότι η κεφαλαιοποίηση των τρα-
πεζών μπορεί να απορροφήσει μια
σημαντική επιδείνωση της ποιότη-
τας αυτών των δανείων.

Γεωπολιτικές πιέσεις
- Πώς έχουν επηρεάσει τα πρό-
σφατα γεωπολιτικά γεγονότα,
όπως ο πόλεμος Ρωσίας–Ου-
κρανίας ή οι εντάσεις στη Μέση
Ανατολή, τις αξιολογήσεις σας
για τα χρηματοπιστωτικά ιδρύ-
ματα της περιοχής;

- Οι αυξημένες εμπορικές εντά-
σεις και οι γεωπολιτικές πιέσεις
αποτελούν πρωταρχικούς κινδύ-
νους για τις μακροοικονομικές προ-
οπτικές για το 2025. Η ένταξη Βο-
ρειοκορεατών στρατιωτών από τη
Ρωσία στην Ουκρανία, η αύξηση
των εντάσεων στη Θάλασσα της
Νότιας Κίνας και στο Στενό της
Ταϊβάν και η επέκταση των συγ-
κρούσεων στη Μέση Ανατολή συμ-
βάλλουν σε ένα τεταμένο διεθνές
σκηνικό. Ο ανταγωνισμός μεταξύ
των ΗΠΑ και της Κίνας θα διαμορ-
φώσει πολιτικές, θα αυξήσει ενδε-
χομένως τους παγκόσμιους εμπο-
ρικούς φραγμούς και θα προκαλέσει
εμπορικούς ή νομισματικούς πο-
λέμους. Αυτός ο μακροπρόθεσμος

γεωοικονομικός κατακερματισμός
θα μπορούσε να διασπάσει περαι-
τέρω την παγκόσμια οικονομία σε
γεωπολιτικά μπλοκ, περιπλέκοντας
το παγκόσμιο εμπόριο και τη χρη-
ματοοικονομική διασύνδεση, απο-
δυναμώνοντας περαιτέρω την παγ-
κόσμια ανάπτυξη.

Ο κύριος πιστωτικός αντίκτυπος
στους αξιολογούμενους εκδότες
μας ήταν στο Ισραήλ, όπου έχουμε
ήδη υποβαθμίσει τις αξιολογήσεις
των τραπεζών δύο φορές φέτος,
μετά από διαδοχικές υποβαθμίσεις
των κρατικών αξιολογήσεων σε
Baa1 με αρνητικές προοπτικές,
από Α1. Ακόμα κι έτσι, η εσωτερική
πιστοληπτική ικανότητα των τρα-
πεζών παρέμεινε σταθερή από τον
Οκτώβριο του 2023, καθώς οι τρά-
πεζες έχουν ενισχύσει τα αποθέ-
ματα απορρόφησης κινδύνων, είτε
μέσω κεφαλαίου είτε μέσω προ-
βλέψεων για επισφάλειες, και η
κερδοφορία τους έχει αυξηθεί χάρη
στα υψηλότερα επιτόκια, τα κέρδη
αποδοτικότητας του παρελθόντος
και τη σχετικά σταθερή ποιότητα
του ενεργητικού.
- Πώς ενσωματώνετε τους πε-
ριβαλλοντικούς, κοινωνικούς
και διακυβερνητικούς παρά-
γοντες (ESG) στις αξιολογήσεις
σας για τις τράπεζες και ποιες
προκλήσεις αντιμετωπίζετε
στην ποσοτικοποίηση αυτών
των κινδύνων;

- Σκεφτόμαστε τους περιβαλ-
λοντικούς, κοινωνικούς και δια-
κυβερνητικούς κινδύνους κατά
την ανάθεση όλων των αξιολογή-
σεών μας. Για τις τράπεζες, αυτές
οι εκτιμήσεις οδήγησαν περίπου
στο 15% των ενεργειών μας για
την αξιολόγηση πέρυσι, με τον
μεγαλύτερο παράγοντα να είναι
οι αδυναμίες διακυβέρνησης.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η κυπριακή οικονομία έχει σημει-
ώσει σημαντική πρόοδο τα τελευ-
ταία χρόνια στη διαχείριση του
ιδιωτικού χρέους, όπως αποδει-
κνύεται από τη μείωση του δείκτη
των Μη Εξυπηρετούμενων Δανεί-
ων (ΜΕΔ) σε ιστορικά χαμηλά επί-
πεδα. Στο τέλος του 2023, ο δείκτης
ΜΕΔ διαμορφώθηκε στο 7,9%, ενώ
και κατά τη διάρκεια του 2024 συ-
νέχισε να μειώνεται με αργούς,
αλλά σταθερούς ρυθμούς κατα-
γράφοντας τη χαμηλότερη τιμή
από το 2014. Παρόλα αυτά, το ιδιω-
τικό χρέος παραμένει υψηλό, απο-
τελώντας έναν από τους βασικούς
κινδύνους για τη χρηματοοικονο-
μική σταθερότητα.

Σύμφωνα με την Κεντρική Τρά-
πεζα, οι Εταιρείες Εξαγοράς Πι-
στώσεων (ΕΕΠ) διαχειρίζονται ση-
μαντικό όγκο ΜΕΔ, με το ποσοστό
τους να αγγίζει, με βάση τα στοι-
χεία του Ιουνίου 2024, το 94% των
συνολικών δανείων που έχουν
στην κατοχή τους. Παράλληλα,
διαθέτουν σημαντικό απόθεμα
ακινήτων, με αγοραία αξία 1,1 δισ.
ευρώ. Όπως αναφέρει η ΚΤΚ, η
ανθεκτικότητα των ΕΕΠ ενισχύεται
από το γεγονός ότι τα ακίνητα που
έχουν στην κατοχή τους αναγνω-

ρίζονται σε τιμές χαμηλότερες από
την αγοραία αξία, παρέχοντας ένα
επιπλέον μαξιλάρι ασφαλείας.
Ωστόσο, η υψηλή συγκέντρωση
ΜΕΔ στις ΕΕΠ δείχνει ότι το ιδιω-
τικό χρέος εξακολουθεί να αποτελεί
βάρος για την οικονομία, εμποδί-
ζοντας την περαιτέρω χρηματο-
δοτική ανάπτυξη.

Η περαιτέρω μείωση του ιδιω-
τικού χρέους είναι ζωτικής σημα-
σίας για την ενίσχυση της χρημα-
τοοικονομικής σταθερότητας και

της μακροπρόθεσμης οικονομικής
ανάπτυξης. Ένας μεγάλος όγκος
μη εξυπηρετούμενων δανείων
εξάλλου συνεπάγεται, πρώτον, πε-
ριορισμένη δυνατότητα του χρη-
ματοοικονομικού τομέα να παρέχει
νέα δάνεια, δεύτερον, εμπόδια
στις επενδύσεις και στη ροή κε-
φαλαίων στην οικονομία, τρίτον,
επιβάρυνση για τους ισολογισμούς

των τραπεζών και υψηλό κόστος
διαχείρισης και τέταρτον, αυξη-
μένο κόστος χρήματος.

Ο ρόλος των εκποιήσεων 
Οι διαδικασίες εκποιήσεων απο-

τελούν ένα σημαντικό εργαλείο
για τη μείωση του ιδιωτικού χρέους
και τη διαχείριση των ΜΕΔ. Σύμ-
φωνα με την τελευταία μεταμνη-

μονιακή έκθεση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής για την Κύπρο, η απο-
τελεσματική εφαρμογή τους πα-
ρέχει κίνητρο στους δανειολήπτες
να συνεργαστούν με τους πιστωτές
για την αναδιάρθρωση των δανεί-
ων τους, ενισχύει την ανάκτηση
κεφαλαίων για τις τράπεζες και
τις ΕΕΠ, μειώνοντας τα μη εξυπη-
ρετούμενα ανοίγματα, ενώ παράλ-

ληλα δημιουργεί συνθήκες διαφά-
νειας και σταθερότητας στην αγο-
ρά ακινήτων. Η αύξηση της ταχύ-
τητας και της αποτελεσματικότητας
των εκποιήσεων διασφαλίζει ότι
οι ΕΕΠ μπορούν να αξιοποιήσουν
τα ακίνητα που έχουν στην κατοχή
τους, προωθώντας τις πωλήσεις
και αποδεσμεύοντας κεφάλαια για
νέες επενδύσεις.

Από κοντά και η Κεντρική
Η Κεντρική Τράπεζα της Κύ-

πρου (ΚΤΚ) επίσης παρακολουθεί
στενά τις εξελίξεις και εφαρμόζει
ενεργή μακροπροληπτική πολιτική
για τη διατήρηση της χρηματοοι-
κονομικής σταθερότητας όπως
προκύπτει από την έκθεση Χρη-
ματοπιστωτικής Σταθερότητας
για το 2023. Όπως σημειώνει, η
βελτίωση του δείκτη ΜΕΧ στις
τράπεζες αποτελεί θετικό βήμα,
αλλά απαιτούνται περαιτέρω ενέρ-
γειες για τη μείωση του συνολικού
ιδιωτικού χρέους.

Η μείωση του ιδιωτικού χρέους
μέσω της διαχείρισης των ΜΕΔ
από τις ΕΕΠ και της εφαρμογής
αποτελεσματικών διαδικασιών εκ-
ποιήσεων είναι πολύ σημαντική
για τη βιώσιμη ανάπτυξη της κυ-
πριακής οικονομίας. Η ενίσχυση
της διαφάνειας, η επιτάχυνση των

εκποιήσεων και η περαιτέρω εξυ-
γίανση των ισολογισμών τόσο των
ΕΕΠ όσο και των πιστωτικών ιδρυ-
μάτων αποτελούν βασικές προτε-
ραιότητες για την επίτευξη της
χρηματοοικονομικής σταθερότη-
τας και την απελευθέρωση νέων
επενδυτικών δυνατοτήτων.

Πολύ κάτω στις τράπεζες
Τον Αύγουστο του 2024 παρου-

σίασαν περαιτέρω μείωση τα ΜΕΔ
στις τράπεζες, 15 εκατ. ευρώ και
έφτασαν αισίως στα 1,63 δισ. ευρώ,
από 1,65 δισ. ευρώ τον Ιούλιο. Το
ποσοστό των ΜΕΔ έναντι των συ-
νολικών χορηγήσεων κινείται στο
6,8%, ενώ τα συνολικά δάνεια με
καθυστέρηση πέραν των 90 ημε-
ρών διαμορφώθηκαν τον Αύγουστο
στα 1,29 δισ. ευρώ, ή 5,4% των
συνολικών δανείων. Ο δείκτης κά-
λυψης των ΜΕΔ είναι στο 55,3%
τον Αύγουστο, καθώς τα δάνεια
που αναδιαρθρώθηκαν έφτασαν
τα 1,36 δισ. ευρώ, εκ των οποίων
τα 713 εκατ. ευρώ συνεχίζουν να
ταξινομούνται ως ΜΕΔ.

Τα ΜΕΔ στα νοικοκυριά τον ίδιο
μήνα έφτασαν τα 916 εκατ. ευρώ
και αντιστοιχούσαν στο 8,7% των
συνολικών δανείων, ενώ τα ΜΕΔ
στις εταιρείες έφτασαν τα 682 εκατ.
ευρώ τον Αύγουστο του 2024.

Παραμένουν τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια στην οικονομία
Βελτιώθηκαν οι δείκτες στα πιστωτικά ιδρύματα, αλλά εξακολουθεί ο τεράστιος ο όγκος στις Εταιρείες Εξαγοράς Πιστώσεων

Τα γεωπολιτικά
απειλούν
τις προοπτικές
για το 2025
Nick Hill: Ο ψηφιακός μετασχηματισμός 
στις τράπεζες παρουσιάζει ένα μείγμα 
σημαντικών οφελών και εγγενών κινδύνων

Ο ανταγωνισμός μεταξύ των ΗΠΑ και της Κίνας θα διαμορφώσει πολιτικές, θα αυξήσει ενδεχομένως τους παγκόσμιους εμπορικούς φραγμούς και θα
προκαλέσει εμπορικούς ή νομισματικούς πολέμους, αναφέρει ο διευθύνων σύμβουλος της Moody’s Ratings για τις χώρες ΕΜΕΑ, Nick Hill.

<<<<<<<

«Αναμένουμε μια αργή
κυκλική βελτίωση στην
Ευρώπη το 2025 και το
2026, καθώς οι χαλαρότε-
ρες χρηματοπιστωτικές
συνθήκες προωθούν τις
δαπάνες και τις επενδύ-
σεις των νοικοκυριών».

«Το τεστ αντοχής μάς δείχνει ότι η
κεφαλαιοποίηση των τραπεζών
μπορεί να απορροφήσει μια σημαν-
τική επιδείνωση της ποιότητας των
δανείων σε μικρομεσαίες επιχειρή-
σεις και δάνεια που συνδέονται με
εμπορικά ακίνητα».

<<<<<<<

Παράλληλα, 
οι Servicers διαθέτουν
σημαντικό απόθεμα
ακινήτων, με αγοραία
αξία 1,1 δισ. ευρώ.

Η περαιτέρω μείωση του ιδιωτικού χρέους είναι ζωτικής σημασίας για την
ενίσχυση της χρηματοοικονομικής σταθερότητας και της μακροπρόθεσμης
οικονομικής ανάπτυξης.
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Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Από τα λόγια στην πράξη πέρασε
η κυβέρνηση αναφορικά με την
επιλογή της κοινότητας του Κάτω
Πύργου Τηλλυρίας ως Πράσινης
και Ουδέτερης Κοινότητας, η οποία
θα αποτελέσει επί της ουσίας πρό-
τυπο για τον θεσμό και για άλλες
κοινότητες. Ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας Νίκος Χριστοδουλίδης επι-
σκέφτηκε χθες την περιοχή συνο-
δευόμενος από τους αρμόδιους
υπουργούς και υφυπουργούς, ανα-
κοινώνοντας δράσεις που προ-
ωθούνται προς ενίσχυση και στή-
ριξη της περιοχής. 

Ιδιαίτερης σημασίας αποτελεί
η επιλογή της κοινότητας του Κάτω
Πύργου Τηλλυρίας ως η πρώτη
Πράσινη Κοινότητα στη χώρα μας,
μέσα από έναν καθορισμένο οδικό
χάρτη συγκεκριμένων πολιτικών
και δράσεων. Εξάλλου, εντός αυτού
του πλαισίου θα εκπονηθεί τυπο-
ποιητικός οδηγός δράσεων για άλ-
λες κοινότητες στην Κύπρο που
επιθυμούν να ακολουθήσουν στη
μετάβαση προς κλιματική ουδετε-
ρότητα.

Η εν λόγω κοινότητα επιλέγηκε
στη βάση παραμέτρων που αφορούν
κυρίως την απομόνωση της περιο-
χής και την ανάγκη αναζωογόνησής
της μέσα από το Σχέδιο Αναζωο-
γόνησης της Περιοχής Τηλλυρίας.

Για την πιλοτική εφαρμογή του θε-
σμού της Πράσινης Κοινότητας
στον Κάτω Πύργο Τηλλυρίας, θα
προωθηθεί η υλοποίηση σειράς
δράσεων όπως η μερική ενεργειακή
αυτονομία, η διαχείριση στερεών
και υγρών αποβλήτων, η εγκατά-
σταση βασικών υποδομών για πε-
ριβαλλοντικούς σκοπούς, η διατή-
ρηση και αύξηση πρασίνου, δράσεις
δηλαδή που οδηγούν μακροπρό-
θεσμα στην κλιματική ουδετερότητα
και στη μετάβαση σε μια βιώσιμη
και πράσινη κοινότητα. 

Η απόφαση
Σύμφωνα με σχετική απόφαση

του Υπουργικού Συμβουλίου στις
αρχές του Οκτώβρη, για πρώτη
φορά στην Κύπρο θα εφαρμοστεί
πιλοτικά ο θεσμός της Πράσινης
Κοινότητας με αρχή τον Κάτω Πύρ-
γο Τηλλυρίας. Εξάλλου, η ακριτική
Τηλλυρία ήταν στο επίκεντρο από
την αρχή της προεδρίας της πα-
ρούσας διακυβέρνησης, με τον Πρό-
εδρο να θέτει ως προτεραιότητα
τη στήριξη της περιοχής, λαμβά-
νοντας υπόψη τις ιδιαίτερες ανάγκες
και προκλήσεις που αντιμετωπίζει.

Οι δράσεις
Πέραν του Σχεδίου Δράσης που

ετοιμάστηκε ειδικά για την περιοχή,
ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης ανα-
κοίνωσε και επίσημα τις δράσεις
που εντάσσονται στην πιλοτική
εφαρμογή της Πράσινης Κοινότη-
τας. Την ίδια ώρα, προωθούνται
παρεμβάσεις που θα συμβάλουν
τόσο στην επίτευξη των περιβαλ-
λοντικών στόχων και την αναζωο-
γόνηση της περιοχής γενικότερα,
αλλά και την προώθηση του θεσμού
της Πράσινης Κοινότητας ευρύτερα.
Το έργο της πιλοτικής εφαρμογής
του θεσμού της Πράσινης Κοινό-
τητας στον Κάτω Πύργο Τηλλυρίας
συντονίζεται από την υπουργό Γε-
ωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και

Περιβάλλοντος και την υφυπουργό
παρά τω Προέδρω, σε συνεργασία
με τον υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου
και Βιομηχανίας, καθώς και την
επίτροπο Περιβάλλοντος.

Ορισμένες από τις δράσεις που
εντάσσονται στην Πράσινη Κοινό-
τητα αφορούν:

• Έργα ενεργειακής αναβάθμι-
σης και εγκατάστασης φωτοβολ-
ταϊκών συστημάτων και αποθήκευ-
σης ενέργειας σε 100 περίπου υπο-
στατικά, συμπεριλαμβανομένων
και δημόσιων κτηρίων.

• Λειτουργία Πράσινου Περι-
πτέρου στον Κάτω Πύργο για οι-
κιακά ανακυκλώσιμα.

• Κατασκευή σύγχρονου δικτύου

συλλογής λυμάτων και σταθμού
επεξεργασίας το οποίο αναμένεται
να υλοποιηθεί σε δύο φάσεις. Η
πρώτη φάση που αφορά τη σύναψη
δημόσιας σύμβασης για την εκπό-
νηση των απαραίτητων μελετών,
σχεδιασμού και εγγράφων διαγω-
νισμών για υλοποίηση των έργων,
τα οποία θα καταδείξουν το μέγεθος
και το συνολικό κόστος, αναμένεται
το πρώτο τρίμηνο του 2025 και υπο-
λογίζεται περί τις €400.000. Η δεύ-
τερη φάση που θα αφορά την υλο-
ποίηση του σταθμού επεξεργασίας
λυμάτων και του δικτύου συλλογής,
αναμένεται να ξεκινήσει περί τα
μέσα του 2026 με ορίζοντα ολοκλή-
ρωσης το 2028. Η προκαταρκτική

εκτίμηση του κόστους υλοποίησης
του αποχετευτικού έργου, ανέρχεται
στα περίπου €10 εκατ.

• Δημιουργία πράσινου σημείου
και σημείου ανακύκλωσης για τη
διαχείριση στερεών αποβλήτων.
Το έργο έχει προϋπολογιστεί στις
€600 χιλιάδες και αναμένεται να
ολοκληρωθεί περί το τέλος του 2026.

• Εγκατάσταση κοινοτικού κομ-
ποστοποιητή για την επεξεργασία
οργανικών αποβλήτων και παρα-
γωγής κομπόστας. Το έργο αναμέ-
νεται να λειτουργήσει μέχρι το τέλος
του 2026.

• Συντήρηση φράγματος και του
αρδευτικού δικτύου για τα οποία
αναμένεται μέχρι τον Μάρτιο του
2025 η εκπόνηση τεχνοοικονομικής
μελέτης που θα καταδείξει τις ανάγ-
κες εργασιών στο φράγμα, ενώ η
υλοποίησή του θα χρηματοδοτηθεί
από την Κοινή Αγροτική Πολιτική
(ΚΑΠ).

• Βελτίωση αλιευτικού καταφυ-
γίου του Κάτω Πύργου. Τα συγκε-
κριμένα έργα υπολογίζεται ότι θα
ολοκληρωθούν περί τα μέσα του
2025, οπότε και θα γίνει η προκή-
ρυξη για την εκτέλεση των εργα-
σιών. Ο εργασίες αναμένεται να
ολοκληρωθούν περί τα μέσα του
2026.

• Εγκατάσταση δημόσιου ση-
μείου φόρτισης ηλεκτρικών οχη-
μάτων στον Κάτω Πύργο

• Δημιουργία Κέντρου Εξυπη-
ρέτησης One-Stop Shop για ενίσχυ-
ση πρόσβασης σε ποιοτικές υπη-
ρεσίες προς τους κατοίκους του
συμπλέγματος που αφορούν αιτή-
σεις αδειοδότησης (πολεοδομικής/οι-
κοδομικής), αιτήσεις σύνδεσης και
αδειοδότησης (ύδρευση/αποχέτευ-
ση), αιτήσεις για σχέδια χορηγιών. 

• Εκπόνηση τυποποιητικού
οδηγού για Κλιματικά Ουδέτερες
Κοινότητες σε συνεργασία με τον
Κυπριακό Οργανισμό Τυποποίησης
(CYS).

Πράσινη και με βούλα γίνεται η Τηλλυρία
Το Σχέδιο Αναζωογόνησης – Οι δράσεις που εντάσσονται στην πιλοτική εφαρμογή της Πράσινης Κοινότητας

<<<<<<<

Στα σκαριά η εγκατά-
σταση δημόσιου 
σημείου φόρτισης 
ηλεκτρικών οχημάτων
και η δημιουργία 
κέντρου εξυπηρέτησης
One-Stop Shop. Πολλαπλά τα πλεονεκτήματα για την κοινότητα – Βελτίωση της ποιότητας

ζωής, εξοικονομήσεις από τα μειωμένα ενεργειακά κόστη και μείωση του
περιβαλλοντικού αποτυπώματος.

ΜΑΡΙΑ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ

Μόνιμα τα οφέλη 
για τους κατοίκους 

Μόνιμα και πολυδιάστατα θα
είναι τα οφέλη για τους κατοί-
κους της κοινότητας του Κάτω
Πύργου Τηλλυρίας, η οποία
αποτελεί και την πρώτη Πρά-
σινη Κοινότητα στη χώρα μας,
τονίζει η υπουργός Γεωργίας
Αγροτικής Ανάπτυξης και Πε-
ριβάλλοντος, Μαρία Παναγιώ-
του, στην «Κ». Όπως επιση-
μαίνει η αρμόδια υπουργός,
αν και πολλοί διατυπώνουν
την πεποίθηση ότι η πράσινη
μετάβαση κοστίζει, εντούτοις
επιφέρει σημαντικά πλεονε-
κτήματα. Πιο συγκεκριμένα,
ορισμένα από τα σημαντικό-
τερα οφέλη αφορούν τη βελ-
τίωση της ποιότητας ζωής των
κατοίκων και των ζώων, τις
εξοικονομήσεις για όλους
από τα μειωμένα ενεργειακά
κόστη και τη μείωση του περι-
βαλλοντικού αποτυπώματος,
προσθέτει. 
Μια κοινότητα μπορεί να χα-
ρακτηριστεί Πράσινη εφόσον
μέσα από τις δράσεις της
προωθεί την προστασία του
περιβάλλοντος, την αντιμετώ-
πιση της κλιματικής αλλαγής
καθώς επίσης τη μείωση της
χρήσης των πόρων για τη δη-
μιουργία των υποδομών της,
διευκρίνισε η κα Παναγιώτου.
Η υπουργός Γεωργίας ανα-
φέρθηκε ακόμα στα κριτήρια
που κατατάσσουν μια κοινό-
τητα ως πράσινη, τα οποία
όπως σημείωσε είναι μεταξύ
άλλων η αξιοποίηση των Ανα-
νεώσιμων Πηγών Ενέργειας
(ΑΠΕ), η μείωση της παραγω-
γής αποβλήτων και η ολιστική
διαχείρισή τους, η εφαρμογή
προτύπων για την ενεργειακή
απόδοση σε νέα και υφιστά-
μενα κτήρια και η προώθηση
μεθόδων βιώσιμης κινητικό-
τητας. 
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«Τρύπες» στο κοινωνικό δίχτυ προ-
στασίας της χώρας μας διαπιστώ-
νει ο Οργανισμός Οικονομικής Συ-
νεργασίας και Ανάπτυξης (ΟΟΣΑ) 
στην έκθεσή του για την ελληνι-
κή οικονομία, εκτιμώντας ότι κε-
ντρικές πολιτικές επιλογές, όπως 
τα αυξημένα επιδόματα γέννας, 
τα επιδοτούμενα προγράμματα 
πρόσληψης ανέργων αλλά και το 
επίδομα ανεργίας, είναι αναποτε-
λεσματικές. Ο οργανισμός παράλ-
ληλα διαπιστώνει ότι το ελάχιστο 
εγγυημένο εισόδημα παραμένει 
χαμηλό και επισημαίνει ότι το σύ-
στημα προνοιακής πολιτικής είναι 
κατακερματισμένο, δεν έχει ενι-
αία δομή και δεν συνδυάζεται με 
διαρθρωτικά μέτρα πραγματικής 
στήριξης των δικαιούχων ώστε να 
ενταχθούν στην αγορά εργασίας. 
Βέβαια, τα περισσότερα από τα μέ-
τρα που προτείνει, όπως αλλαγές 
στο επίδομα ανεργίας με αύξηση 
της διάρκειάς του και σύνδεση 
του ύψους του με τα έτη ασφάλι-
σης και τις τελευταίες αποδοχές, 
ή η δημιουργία ενιαίων κριτηρί-
ων σε εισόδημα, περιουσία και 
οικογενειακή κατάσταση για την 

καταβολή των προνοιακών επιδο-
μάτων, βρίσκονται ήδη στα συρ-
τάρια των αρμόδιων υπουργείων 
Εργασίας και Κοινωνικής Συνοχής 
και αναμένεται να θεσμοθετηθούν 
το επόμενο διάστημα.  

Ισχυρή κριτική ασκεί, για πα-
ράδειγμα, ο οργανισμός στο επί-
δομα γέννας, το οποίο ανέρχεται 
από 2.400 έως 3.500 ευρώ, ανά-

λογα με τον αριθμό των παιδιών, 
εκφράζοντας επιφυλάξεις για την 
αποτελεσματικότητά του στην 
αντιμετώπιση της υπογεννητικό-
τητας και του δημογραφικού. «Οι 
χαμηλές δαπάνες για τη φροντίδα 
των παιδιών έρχονται σε αντίθεση 

με τα υψηλά επιδόματα τοκετού. 
Απαιτείται βελτίωση της πρόσβα-
σης στη φροντίδα των παιδιών με 
τη μετατόπιση των δημοσίων δα-
πανών από τα επιδόματα τοκετού 
σε εγκαταστάσεις παιδικής μέρι-
μνας», αναφέρει χαρακτηριστικά.

Αναγνωρίζει βέβαια ότι έχει 
γίνει κάποια πρόοδος τα τελευ-
ταία χρόνια, εκτιμώντας όμως ότι 
οι δυσκολίες πρόσβασης σε υπη-
ρεσίες παιδικής μέριμνας εξακο-
λουθούν να αποτελούν το μεγα-
λύτερο εμπόδιο για την ένταξη 

των γυναικών στην αγορά εργα-
σίας, και μάλιστα σε μια περίο-
δο που είναι έντονη η ανάγκη 
για κάλυψη των κενών θέσεων 
απασχόλησης. Μάλιστα, ο ΟΟΣΑ 
προτείνει την ενίσχυση των υπο-
δομών παιδικής φροντίδας, αντί 
για υψηλές χρηματικές παροχές, 
υποστηρίζοντας ότι αυτό θα επι-
τρέψει στις γυναίκες να επιστρέ-
ψουν στην εργασία. «Οι χαμη-
λές δαπάνες για τη φροντίδα των 
παιδιών αντιβαίνουν στα υψηλά 
επιδόματα τοκετού», σημειώνει.

Στο πεδίο του επιδόματος 
ανεργίας, ο ΟΟΣΑ επικεντρώνε-
ται στην περιορισμένη κάλυψη 
των ανέργων, επισημαίνοντας 
παράλληλα ότι τόσο η διάρκειά 
του όσο και το ύψος του δεν επαρ-
κούν για να προστατεύσουν τους 
δικαιούχους από τη φτώχεια. Ει-
σηγείται, δε, την αύξηση της δι-
άρκειάς του και τη σύνδεση με 
τις τελευταίες αποδοχές του ανέρ-
γου αλλά και ευρύτερα, με τα έτη 
ασφάλισης και κατά συνέπεια με 
το ύψος των εισφορών που έχει 
καταβάλει. Να σημειωθεί, βέβαια, 
ότι το αμέσως επόμενο διάστημα 
το υπουργείο Εργασίας και η ∆η-
μόσια Υπηρεσία Απασχόλησης 

(∆ΥΠΑ) θα θέσουν σε εφαρμογή 
το πρώτο πιλοτικό πρόγραμμα για 
15.000 ανέργους, οι οποίοι έπειτα 
από τυχαία επιλογή θα επιδοτη-
θούν με το νέο επίδομα ανεργίας, 
που θα στηρίζεται ακριβώς στις 
προτάσεις του ΟΟΣΑ. 

Κριτική ασκεί ο οργανισμός και 
στα προγράμματα επιδοτούμενης 
απασχόλησης, προτείνοντας τη 
μείωση της άμεσης επιδότησης 
θέσεων εργασίας και τη στροφή σε 
δράσεις κατάρτισης και παροχής 
συμβουλών στους ανέργους. Θέ-
τει βέβαια και θέμα ποιότητας της 
κατάρτισης, ζητώντας τη βελτίω-
ση της αξιολόγησης των παρόχων 
εκπαίδευσης και την ενίσχυση της 
επαγγελματικής εκπαίδευσης στη 
δευτεροβάθμια εκπαίδευση, αλλά 
και την αύξηση της ενδοεπιχειρη-
σιακής κατάρτισης.

Οσον αφορά, τέλος, την προ-
νοιακή - επιδοματική πολιτική, 
την οποία εν πολλοίς χαρακτηρί-
ζει αναποτελεσματική, ζητεί την 
ενοποίηση των προνοιακών πα-
ροχών στήριξης για τα χαμηλά ει-
σοδήματα, την απλούστευση των 
κριτηρίων επιλεξιμότητας και την 
αύξηση των παροχών του ελάχι-
στου εγγυημένου εισοδήματος.

Στρεβλώσεις και «τρύπες» στο δίχτυ προστασίας των ευάλωτων ομάδων

Ο ΟΟΣΑ προτείνει τη μετατόπιση των δημοσίων δαπανών από τα επιδόματα 
τοκετού σε εγκαταστάσεις παιδικής μέριμνας. Αυτό θα επιτρέψει στις γυναί-
κες να επιστρέψουν στην εργασία, τονίζει ο οργανισμός.
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Tης ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Τα αυξημένα 
επιδόματα γέννας, 
τα επιδοτούμενα 
προγράμματα ανέργων 
και το επίδομα ανερ-
γίας είναι αναποτελε-
σματικά, σημειώνει 
ο ΟΟΣΑ.

Περιορισμό των χαμηλών συντε-
λεστών και των εξαιρέσεων που 
ισχύουν σήμερα στον ΦΠΑ, «μα-
χαίρι» στις φοροαπαλλαγές και 
μείωση του αφορολόγητου ορίου 
που εφαρμόζεται στο εισόδημα συ-
στήνει στην έκθεσή του ο ΟΟΣΑ 
για την Ελλάδα. Επίσης, προτείνει 
την αύξηση των φόρων σε προϊ-
όντα, όπως στον καπνό, και την 
επιβολή ειδικού φόρου κατανάλω-
σης σε λιπαρά και αλάτι (fat tax). 
Οι συζητήσεις πάντως που έχουν 
ανοίξει στη χώρα μας κινούνται 
προς την αντίθετη κατεύθυνση. 
Συγκεκριμένα, η αντιπολίτευση 
ζητάει τη μείωση των συντελε-
στών ΦΠΑ για να αντιμετωπισθεί 
η ακρίβεια, κάτι το οποίο προς το 
παρόν δεν γίνεται αποδεκτό από 
την κυβέρνηση, καθώς εκτιμά ότι 
δεν θα περάσουν στην αγορά.

Παράλληλα, η κυβέρνηση έχει 
ανοίξει συζητήσεις για αλλαγές 
στη φορολογική κλίμακα με στόχο 
την τόνωση της μεσαίας τάξης. Οι 
προσπάθειες καταπολέμησης της 
φοροδιαφυγής αποδίδουν πλέον 
καρπούς και ήδη το 2024 εισήλ-
θαν πρόσθετα έσοδα ύψους 1,8 
δισ. ευρώ από τον περιορισμό της 
φοροδιαφυγής. Μάλιστα τις επό-
μενες μέρες αναμένεται να ανα-
κοινωθούν από την Κομισιόν στοι-
χεία που θα δείχνουν ότι το «κενό» 
ΦΠΑ έχει περιορισθεί αισθητά.

Ο ΦΠΑ
Ο ΟΟΣΑ σημειώνει ότι ο στό-

χος των μειωμένων συντελεστών 
που ισχύουν σήμερα στην Ελ-
λάδα, ιδίως για τα βασικά αγα-
θά, είναι να καταστεί ο ΦΠΑ πιο 
προοδευτικός και να μειώσει την 
εισοδηματική ανισότητα, προ-
σφέροντας μεγαλύτερο όφελος 
στις ομάδες με χαμηλό εισόδημα. 
Ωστόσο πολλά αγαθά και υπηρε-
σίες που φορολογούνται με μει-
ωμένο συντελεστή δεν φαίνεται 
να συμβάλλουν σημαντικά σε αυ-
τόν τον στόχο, καθώς τα περισ-
σότερα από τα διαφυγόντα έσο-
δα καταλήγουν στα πλουσιότερα 
νοικοκυριά λόγω του υψηλότε-
ρου επιπέδου κατανάλωσής τους. 
Για παράδειγμα, οι μειωμένοι συ-
ντελεστές στον τουρισμό και φι-
λοξενία έχουν αποφέρει μεγάλα 
οφέλη κυρίως στα πλουσιότερα 
νοικοκυριά και στους ιδιοκτήτες 
επιχειρήσεων. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία του 
προϋπολογισμού, σήμερα υπάρ-
χουν 75 εκπτώσεις και απαλλαγές 
στον ΦΠΑ. Το όφελος για επιχει-
ρήσεις, επαγγελματίες και κατα-
ναλωτές ανέρχεται στα 968 εκατ. 
ευρώ. Τις μεγαλύτερες φοροαπαλ-
λαγές έχουν οι υπηρεσίες ιδιωτικής 
εκπαίδευσης που γλιτώνουν 479,6 
εκατ. ευρώ. Βέβαια, χαμηλούς συ-

ντελεστές ΦΠΑ έχουν όλες οι χώ-
ρες της Ε.Ε., ενώ πολλές εφαρμό-
ζουν και μηδενικό συντελεστή σε 
υπηρεσίες και προϊόντα.

Ο οργανισμός υποστηρίζει ότι 
«το βελτιούμενο αλλά ακόμη χα-
μηλό επίπεδο συμμόρφωσης συ-
νεχίζει να περιορίζει τα έσοδα, 
παρά τους υψηλούς φορολογικούς 
συντελεστές στην κατανάλωση. 
Το 2022 η Ελλάδα επέβαλε τον 
7ο υψηλότερο συντελεστή ΦΠΑ 
στον ΟΟΣΑ, αλλά η συνεισφορά 
του ΦΠΑ στα δημόσια έσοδα ήταν 
στο επίπεδο του μέσου όρου του 
ΟΟΣΑ». Περιγράφοντας το πρό-
βλημα, στις συστάσεις του προς 

την Ελλάδα ο ΟΟΣΑ τονίζει ότι οι 
πολυάριθμες φορολογικές δαπά-
νες (δηλαδή μειώσεις ή απαλλα-
γές φόρου) ιδίως από την ευρεία 
χρήση μειωμένων συντελεστών 
ΦΠΑ, μειώνουν τα δημόσια έσο-
δα. Η αποδοτικότητά τους είναι 
χαμηλή και, όπως υπογραμμίζει, 
«οι μειώσεις ΦΠΑ ευνοούν τα 
πλουσιότερα νοικοκυριά». Γι’ αυ-
τό προτείνεται «η κατάργηση των 
μειωμένων συντελεστών και των 
απαλλαγών ΦΠΑ», αλλά και η συ-
νολική και τακτική επαναξιολόγη-
ση του οφέλους και του κόστους 
όλων των υφιστάμενων φορολο-
γικών εκπτώσεων ή απαλλαγών.

Fat tax
Η έκθεση τονίζει ότι για να 

υπάρξουν πιο προοδευτικοί συ-
ντελεστές ΦΠΑ η Ελλάδα έχει πε-
ριθώριο να αυξήσει τους ειδικούς 
φόρους κατανάλωσης σε επιβλα-
βή αγαθά. Συγκεκριμένα, τονίζει 
ότι ο ειδικός φόρος κατανάλωσης 
στον καπνό θα μπορούσε να αυ-
ξηθεί, ενώ σημειώνει ότι –όπως 
πολλές άλλες χώρες της Ε.Ε.– η 
Ελλάδα δεν έχει ακόμη θεσπίσει 
ειδικούς φόρους στα τρόφιμα που 

έχουν υψηλή περιεκτικότητα σε 
λιπαρά, ζάχαρη και αλάτι. Το κό-
στος από το κάπνισμα και οι δια-
τροφικοί κίνδυνοι στην Ελλάδα 
είναι ορατοί, αφού το κάπνισμα 
συνέβαλε στο 22% των θανάτων 
το 2019, σε σύγκριση με 17% κα-
τά μέσον όρο στην Ε.Ε. Επίσης, 
τονίζει ότι το ποσοστό των καπνι-
στών είναι υψηλό ανάμεσα στους 
ενηλίκους στη χώρα μας. Στην 
ίδια κατεύθυνση, οι διατροφικοί 
κίνδυνοι στην Ελλάδα συμβάλ-
λουν λιγότερο στους θανάτους 
από ό,τι σε άλλες χώρες της Ε.Ε., 
αλλά η παχυσαρκία μεταξύ των 
νέων έχει αυξηθεί από 22% το 
2018 σε 28% το 2022, κάτι ιδιαί-
τερα ανησυχητικό για την υγεία 
των πολιτών. Συνεπώς, η φορο-
λόγηση του καπνού και των αν-
θυγιεινών τροφίμων θα οδηγούσε 
τους ανθρώπους σε πιο υγιεινή 
συμπεριφορά και αύξηση εσό-
δων για την αντιμετώπιση του 
κόστους υγείας.

Ο ΟΟΣΑ εκτιμά επίσης ότι η 
χώρα κατατάσσεται πολύ χαμη-
λά σε φόρους «fat tax» και τονί-
ζει ότι «η Ελλάδα έχει περιθώριο 
να αυξήσει τους ειδικούς φόρους 

κατανάλωσης σε βλαβερά αγαθά. 
Οι φόροι κατανάλωσης σε καπνό 
θα μπορούσαν να αυξηθούν κα-
θώς –όπως πολλές άλλες χώρες 
της Ε.Ε.– η Ελλάδα δεν έχει ακό-
μη εισαγάγει ειδικούς φόρους σε 
τρόφιμα πλούσια σε λιπαρά, ζά-
χαρη και αλάτι».

Φοροαπαλλαγές
Οι φοροαπαλλαγές βρίσκονται 

στο στόχαστρο του ΟΟΣΑ. Οπως 
σημειώνει, οι φοροαπαλλαγές εί-
ναι σχετικά υψηλές σε διεθνή σύ-
γκριση, αντιπροσωπεύοντας το 
6,6% του ΑΕΠ το 2021. Αυτές πε-
ριλαμβάνουν ιδίως τις επιδοτήσεις 

ορυκτών καυσίμων, φορολογικές 
ελαφρύνσεις για συνταξιούχους, 
προσωπικές και οικογενειακές ελα-
φρύνσεις για τον φόρο εισοδήμα-
τος φυσικών προσώπων που καλύ-
πτουν για παράδειγμα ιατρικές και 
επαγγελματικές δαπάνες, φορολο-
γικές απαλλαγές για εισοδήματα 
από κεφάλαιο, όπως και ειδικές 
διατάξεις για τον ΦΠΑ.

Το σύνολο των φοροαπαλλα-
γών ανέρχεται στο εντυπωσιακό 
ποσό των 18,82 δισ. ευρώ, πο-
σό που αποτελεί το 28,2% των 
συνολικών φορολογικών εσό-
δων. Οπως προκύπτει από τον 
τόμο των φορολογικών δαπα-
νών που κατατέθηκε στη Βουλή 
και οι οποίες αφορούν το προη-
γούμενο έτος, αυτές ανέρχονται 
σε 1.106 από 1.064 το 2022 και 
1.047 το 2021. Σημειώνεται ότι 
ο διοικητής της ΤτΕ Γ. Στουρ-
νάρας έχει αναφέρει σχετικά 
ότι πρέπει να επανεξετασθούν 
οι φοροαπαλλαγές, επισημαί-
νοντας ότι «Η επαναξιολόγηση 
των υφιστάμενων φοροαπαλλα-
γών θα πρέπει να εστιάσει στην 
κοινωνική τους χρησιμότητα 
και στην κατάλληλη στόχευση».

Αφορολόγητο
Για το αφορολόγητο συστήνει 

μια προοδευτικότερη φορολόγη-
ση του εισοδήματος από εργασία 
που θα μπορούσε να ενισχύσει 
τόσο την προσφορά όσο και τη 
ζήτηση δεξιοτήτων. Μια πιθανή 
επιλογή μεταρρύθμισης θα μπο-
ρούσε να περιλαμβάνει τη μείωση 
του υψηλού βασικού επιδόματος 
(αφορολόγητο) στο ατομικό εισό-
δημα στους φόρους εισοδήματος.

Το αφορολόγητο των 10.000 
ευρώ αντιστοιχούσε στο 61% των 
μέσων ετήσιων μισθολογικών απο-
δοχών το 2022, απαλλάσσοντας 
ουσιαστικά τα μισά ελληνικά νοι-
κοκυριά από φόρους εισοδήμα-
τος φυσικών προσώπων. Κατά τον 
ΟΟΣΑ, αυτή η «στενή» βάση εί-
ναι ένας από τους λόγους για τους 
οποίους η Ελλάδα συγκεντρώνει 
λιγότερα έσοδα από τον φόρο ει-
σοδήματος φυσικών προσώπων σε 
σχέση με άλλες χώρες, παρά τους 
υψηλότερους φορολογικούς συντε-
λεστές πάνω από το αφορολόγητο.

Σημειώνεται ότι η κυβέρνη-
ση θα προχωρήσει μέχρι το 2027 
στην αλλαγή της φορολογικής 
κλίμακας, με στόχο την τόνωση 
των εισοδημάτων της μεσαίας 
τάξης. Αυτό σημαίνει ότι ενδε-
χομένως να προστεθούν και άλλα 
φορολογικά κλιμάκια που θα πε-
ριορίσουν τις επιβαρύνσεις όσων 
έχουν εισοδήματα από 20.000 
έως 50.000 ευρώ. Αυτή τη στιγ-
μή δεν υπάρχει περίπτωση να γί-
νει οποιαδήποτε αλλαγή στο αφο-
ρολόγητο όριο, αναφέρουν πηγές 
του οικονομικού επιτελείου.

Οι μειωμένοι συντελε-
στές ΦΠΑ σε τουρισμό 
και φιλοξενία έχουν 
αποφέρει μεγάλα οφέ-
λη κυρίως για τα πλου-
σιότερα νοικοκυριά 
και τoυς ιδιοκτήτες 
επιχειρήσεων. 

Η επιβολή ειδικού 
φόρου κατανάλωσης 
σε λιπαρά και αλάτι 
(fat tax) θα ενίσχυε 
τον υγιεινό τρόπο ζωής 
και θα αύξανε τα έσοδα 
για την αντιμετώπιση 
του κόστους υγείας.

Περιορίστε τους χαμηλούς συντελεστές ΦΠΑ
ΟΟΣΑ: Το μέτρο ευνοεί κυρίως τα ευκατάστατα νοικοκυριά – Συστήνει λιγότερες φοροαπαλλαγές και μείωση αφορολογήτου

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ
Οι συντελεστές φόρου εισοδήματος
φυσικών προσώπων είναι χαμηλοί και
οι απαλλαγές είναι ευρέως διαδεδομένες

ΟΡΙΟ ΑΦΟΡΟΛΟΓΗΤΟΥ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ ΩΣ % ΤΟΥ ΜΕΣΟΥ ΜΙΣΘΟΥ ΤΟ 2022

ΜΕΣΟΣ 
ΣΥΝΤΕΛΕΣΤΗΣ
ΦΟΡΟΥ
ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ
ΓΙΑ ΑΓΑΜΟ ΧΩΡΙΣ
ΠΑΙΔΙ ΤΟ 2023
(% ΤΩΝ ΑΚΑΘΑΡΙΣΤΩΝ
ΑΠΟ∆ΟΧΩΝ)

0

5

10

15

20

25

Στο 67%
του μέσου μισθού

Στο 100%
του μέσου μισθού

Στο 167%
του μέσου μισθού

ΕΕΛΛΑΔΑ ΟΟΣΑ

ΠΗΓΗ: ΟΟΣΑ

0

2200

40

60

80

100

120

140

160

180

Πολωνία

Λετονία

Βρετανία

ΕΛΛΑΔΑ
Ιταλία

ΟΟΣΑ 29

Ισπανία

Πορτογαλία

Νορβηγία

Γαλλία

Αυστρία

Λουξ/ργοξξ

ΗΠΑ



Ε Λ Λ Α Δ ΑΚυριακή 8 Δεκεμβρίου 2024 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ● 7  

ΠΑΡΟΥΣΙΑΖΕΙ

ΣΤΗ

Χορηγός
Επικοινωνίας:

Χορηγοί:

Μια χώρα με χαμηλή παραγωγι-
κότητα, κυριαρχία πολλών και 
μικρών επιχειρήσεων, έλλειψη 
επενδύσεων σε υψηλή τεχνολο-
γία, χαμηλή συμμετοχή στην αγο-
ρά εργασίας, αναποτελεσματική 
δημόσια διοίκηση κι ένα φορο-
λογικό σύστημα που χρειάζεται 
απλοποίηση, είναι η άλλη όψη της 
Ελλάδας που προκύπτει από την 
έρευνα του ΟΟΣΑ, πέρα από τα 
εύσημα για την ισχυρή ανάπτυξη, 
τη βελτίωση του εισοδήματος και 
τις καλές δημοσιονομικές επιδό-
σεις των τελευταίων ετών.

«Πίσω από αυτές τις ισχυ-
ρές επιδόσεις βρίσκονται ση-
μαντικές προκλήσεις», αναφέ-
ρει η έρευνα του Οργανισμού, 
που παρουσίασε χθες ο γενικός 
γραμματέας του Ματίας Κόρμαν 
στον πρωθυπουργό Κυριάκο Μη-
τσοτάκη και στον υπουργό Εθνι-
κής Οικονομίας και Οικονομικών 
Κωστή Χατζηδάκη. Ο ΟΟΣΑ προ-
τείνει λύσεις, συχνά σε διαφο-
ρετική λογική από την επικρα-
τούσα στην κυβέρνηση. Αντί να 
επιδοτούνται οι γεννήσεις, προ-
τείνει να επιδοτηθούν υπηρεσί-
ες για τη φροντίδα των παιδιών 
ώστε να μπορέσουν οι γυναίκες 
να εργασθούν. Αλλες προτάσεις 
του ίσως έχουν πολιτικό κόστος, 
όπως η ένταξη των μεταναστών 
στην αγορά εργασίας, με ανα-
γνώριση των προσόντων τους. 

Από τις πλέον επίμαχες, αυτές 
για τη φορολογία, όπου μεταξύ 
άλλων εισηγείται επανεξέταση 
φοροαπαλλαγών, όπως έχει υπο-
στηρίξει πρόσφατα και ο διοικη-
τής της Τράπεζας της Ελλάδος 
Γιάννης Στουρνάρας.

Χαρακτηριστικές επισημάν-
σεις και προτάσεις είναι οι εξής:
• Είναι πολλές οι φοροαπαλλαγές 
και τα προϊόντα που υπόκεινται 
σε μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ, 
χωρίς να απευθύνονται υποχρε-
ωτικά στους οικονομικά ασθενέ-
στερους. Πρέπει να αυξηθεί ο ει-
δικός φόρος στα τσιγάρα και να 
επιβληθεί ένας νέος στα επιβλαβή 
τρόφιμα (με πολύ λίπος, ζάχαρη 
και αλάτι), αλλά και να αξιολογη-
θούν οι φοροαπαλλαγές. Το κενό 
ΦΠΑ είναι μεγάλο, μολονότι επι-
βάλλεται ο 7ος υψηλότερος κανο-
νικός φορολογικός συντελεστής.
• Το αφορολόγητο πρέπει να μει-
ωθεί, αφού το 61% δηλώνει χα-
μηλότερα εισοδήματα. Αυτή η 
περιορισμένη φορολογική βάση 
είναι ένας από τους λόγους των 
χαμηλών φορολογικών εσόδων 
από προσωπικούς φόρους, παρά 
τους υψηλούς συντελεστές στη 
συνέχεια.
• Στον αντίποδα, πρέπει να μει-
ωθεί το φορολογικό βάρος στην 
εργασία, ιδιαίτερα στα χαμηλά ει-
σοδήματα. Η γενική μείωση των 
ασφαλιστικών εισφορών δεν εί-
ναι τόσο αποτελεσματική όσο η 
στοχευμένη.

• Η παραγωγικότητα παραμένει 
χαμηλή παρά την πρόοδο. Η αύ-
ξησή της και η αύξηση της απα-
σχόλησης εξαρτώνται από την 
ενίσχυση των  επενδύσεων και 
την απόκτηση δεξιοτήτων από 
τους εργαζομένους. Οι πολύ μι-
κρές επιχειρήσεις απασχολούν το 
47% των εργαζομένων και οι χα-
μηλές επενδύσεις τους, καθώς και 
οι περιορισμένες διοικητικές τους 
ικανότητες, καθυστερούν την αύ-
ξηση της παραγωγικότητας.
• Οι επενδύσεις παραμένουν χα-
μηλές, παρά την αύξησή τους, 

και το επενδυτικό κενό με τις χώ-
ρες της Ε.Ε. παραμένει μεγάλο. 
Καθοριστικός είναι ο ρόλος της 
περιορισμένης χρηματοδότησης 
και του μεγάλου μεριδίου μικρών 
επιχειρήσεων.
• Υπάρχουν ακόμη εμπόδια στον 
ανταγωνισμό. Πρέπει να αρθούν 
οι περιορισμοί στα επαγγέλματα 
του δικηγόρου και του συμβολαι-
ογράφου.
• Οι δημόσιες δαπάνες πρέπει να 
μετατοπιστούν στην υγεία, στην 
παιδεία και στις επενδύσεις, ιδίως 
μετά τη λήξη της χρηματοδότη-
σης του Ταμείου Ανάκαμψης. Οι 
δαπάνες για τη μισθοδοσία των 
δημοσίων υπαλλήλων πρέπει να 
ελεγχθούν και να συνεχιστούν οι 
προσπάθειες για τη μείωση των 
συνταξιοδοτικών δαπανών.
• Θα χρειαστούν περαιτέρω 
προσπάθειες για την επίτευξη 
των στόχων της πράσινης με-
τάβασης. Οι επιδοτήσεις των 
ορυκτών καυσίμων παραμένουν 
υψηλές και πρέπει να αποσυρ-
θούν. Να ενισχυθούν οι συγκοι-

νωνίες και ιδίως ο σιδηρόδρομος.
• Ο πληθωρισμός είναι επίμονος. 
Θα υποχωρήσει αργά, εν μέσω μι-
σθολογικών πιέσεων, φτάνοντας 
στον στόχο στο τέλος του 2026.
• Η ανθεκτικότητα του τραπεζι-
κού τομέα βελτιώθηκε σημαντι-
κά, ωστόσο, τα κεφάλαια παρα-
μένουν κάτω από τον μέσο όρο 
του ΟΟΣΑ, ενώ η μακροπρόθε-
σμη κερδοφορία και κεφαλαια-
κή επάρκεια παραμένουν πηγές 
ανησυχίας. Τον Ιούνιο του 2024, 
οι αναβαλλόμενοι φόροι αντιπρο-
σώπευαν το 41%.
• Η Ελλάδα πέτυχε τη μεγαλύτε-
ρη πρόοδο στην Ε.Ε. στην ψηφιο-
ποίηση των δημοσίων υπηρεσιών 
της το 2021-2023 και προχώρησε 
σε σοβαρές αλλαγές, ωστόσο, η 
αποτελεσματικότητα του δημο-
σίου τομέα παραμένει χαμηλή 
σε σύγκριση με άλλες χώρες με 
αντίστοιχο μέγεθος. Εχει πολλούς 
γιατρούς και λίγους νοσηλευτές, 
πολλούς δικαστές και λίγους δι-
καστικούς κλητήρες.

Σε ειδικό κεφάλαιο για την και-

νοτομία των επιχειρήσεων και 
την τόνωση της επιχειρηματικής 
ανάπτυξης, επισημαίνεται η πολύ 
χαμηλή ψηφιακή διείσδυση, ειδι-
κά στις μικρομεσαίες επιχειρή-
σεις με λιγότερους από 10 εργα-
ζομένους, όπου καταλαμβάνει την 
τελευταία θέση στην Ε.Ε. Ακόμη 
και στις μεγάλες επιχειρήσεις, οι 
επιδόσεις είναι μεν καλύτερες, αλ-
λά και πάλι βρίσκονται στην προ-
τελευταία θέση στην Ε.Ε.

«Η Ελλάδα έχει καρπωθεί τα 
οφέλη των πολλών σημαντικών 
μεταρρυθμίσεων που εφάρμοσε, 
αλλά χρειάζεται να γίνουν περισ-
σότερα για την προώθηση του 
ανταγωνισμού, τη συμμετοχή πε-
ρισσότερων νέων και γυναικών 
στην αγορά εργασίας, τη διατή-
ρηση σημαντικών πρωτογενών 
πλεονασμάτων και τη διατήρη-
ση των επενδύσεων», δήλωσε ο 
κ. Κόρμαν, μετά τη συνάντησή 
του με τον πρωθυπουργό και τον 
κ. Χατζηδάκη, ο οποίος τον ευχα-
ρίστησε για τις χρήσιμες συστά-
σεις πολιτικής.

Χαμηλή 
παραγωγικότητα, 
κυριαρχία μικρών 
επιχειρήσεων, 
έλλειψη επενδύσεων, 
αναποτελεσματική 
δημόσια διοίκηση.

Το παραγωγικό
μοντέλο δεν έχει
ακόμη αλλάξει,
λέει ο ΟΟΣΑ
Πίσω από τις υψηλές επιδόσεις

υπάρχουν σημαντικές προκλήσεις

Χαμηλές πτήσεις για την παραγωγικότητα
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Ε
λάτε να θυμηθούμε τα γε-
γονότα. Αντί για δική μου 
περιγραφή, αντιγράφω από 

το Kathimerini.gr της 27ης Ιου-
νίου 2024: 

«Επίθεση με μολότοφ δέχθηκε 
τα ξημερώματα ο αστυνομικός 
που βρίσκεται έξω από το σπίτι 
της προέδρου του Αρείου Πά-
γου. 

Συγκεκριμένα, περί τις 12.45 
π.μ. άγνωστοι πέταξαν μολότοφ 
στον αστυνομικό που βρισκόταν 
στη σκοπιά. 

Ο σκοπός, ο οποίος τραυματί-
στηκε στο πρόσωπο και το χέρι, 
μεταφέρθηκε στο 401 Γενικό Στρα-
τιωτικό Νοσοκομείο.

Παράλληλα προκλήθηκαν φθο-
ρές και στο περιπολικό. 

Η ΕΛ.ΑΣ. προχώρησε στην προ-
σαγωγή εννέα ατόμων, τα οποία 
ωστόσο αφέθηκαν ελεύθερα κα-
θώς δεν προέκυψε κάτι εις βάρος 
τους. [...]

Η άμεση σύλληψη των δραστών 
είναι απόλυτη προτεραιότητα των 
αρχών [...]». 

Η τρομοκρατική αυτή πρά-
ξη ήταν το πρώτο θέμα στο 
βραδινό δελτίο του Σκάι, και 
μάλιστα είχε πολύ μεγάλη δι-
άρκεια, αναδεικνύοντας έτσι 
τη  σοβαρότητα του επεισοδί-
ου. Την επομένη 28/6 το θέμα 
απασχόλησε και τις εφημερίδες. 
Αντιγράφω από το κύριο άρθρο 
σοβαρής απογευματινής εφημε-
ρίδας: «ΑΣΥ∆ΟΣΙΑ Αν οι γνωστοί 
- άγνωστοι κουκουλοφόροι έχουν 
την άνεση να κάνουν μια καταδρο-
μική επίθεση έξω από το σπίτι της 
προέδρου του Αρείου Πάγου, να 
πετάξουν μολότοφ σε περιπολικό 
και να τραυματίσουν σοβαρά έναν 
αστυνομικό, τότε ποιος μπορεί να 
νιώθει ασφαλής; Η ερώτηση εί-
ναι ρητορική. Η χθεσινή τρομο-
κρατική επίθεση επιβεβαίωσε αυ-
τό που οι περισσότεροι νιώθουν: 
πως υπάρχει ένα διάχυτο αίσθημα 
ασυδοσίας. Οι πολίτες επαναλαμ-
βάνουν σχεδόν μονότονα στα γκά-
λοπ ότι βάζουν κακό βαθμό στον 
τρόπο με τον οποίο το κράτος με-
ριμνά για την ασφάλειά τους.[...]»

Και το άρθρο καταλήγει: «Η 
συγκεκριμένη επίθεση είναι άκρως 
επικίνδυνη για το σύνολο της κοι-
νωνίας. Γι’ αυτό πρέπει επιτέλους 
η ασφάλεια να γίνει κυβερνητική 
προτεραιότητα. Με πράξεις, όχι στα 
λόγια. ∆εν αρκεί να δηλώνουμε ότι 
η δημοκρατία μας και οι πυλώνες 
της δεν τρομοκρατούνται. Είναι 
επιτακτική πλέον η ανάγκη να κα-
ταστήσουμε σαφές σε όποιους νο-
μίζουν ότι δικαιούνται να πάρουν 
τον νόμο στα χέρια τους: υπάρχουν 

κανόνες, εφαρμόζονται και εκείνοι 
που τους παραβαίνουν τιμωρού-
νται αυστηρά».

Σκόπιμα αντέγραψα το με-
γαλύτερο μέρος από το άρθρο, 
γιατί και τα υπόλοιπα έντυπα λέ-
νε περίπου τα ίδια πράγματα. 
Φυσικά όλοι συμφωνούμε, εκτός 
από τους τρομοκράτες και τους 
ελάχιστους υποστηρικτές τους. 
Θέλουμε όλοι ασφάλεια και την 
απαιτούμε από την κυβέρνηση. 
Και επίσης απαιτούμε την παρα-
δειγματική τιμωρία των τρομο-
κρατών. Σωστά; Για να το ανα-
λύσουμε.

Παρά την εκτενή κάλυψη 
του επεισοδίου, δεν βρήκα που-
θενά καμία περιγραφή των ενερ-
γειών του αστυνομικού. Τι έγι-
νε; Πώς τον αιφνιδίασαν; Γιατί 
δεν αντέδρασε; Ρώτησα πολλούς, 
μεταξύ των οποίων και αστυνο-
μικούς που φυλάνε πιθανούς 
στόχους, αλλά και έναν καταξι-
ωμένο συνταξιούχο αξιωματικό 
της αστυνομίας, τον καλό μου 
φίλο Νίκο Παπαγιαννόπουλο, 
πρώην αρχηγό της Ελληνικής 
Αστυνομίας. Μια πιθανή εκδο-
χή είναι ότι κοιμότανε και κυ-
ριολεκτικά τον «πιάσανε στον 
ύπνο». Υπάρχει όμως και μια άλ-
λη εξήγηση, την οποία άκουσα 

από αρκετούς αστυνομικούς: «Αν 
πυροβολούσε και τραυμάτιζε 
ή σκότωνε έναν ή περισσότε-
ρους τρομοκράτες θα έβρισκε 
τον μπελά του. Κι εμείς το ίδιο 
θα κάναμε. Θα προσπαθούσαμε 
μόνο να γλιτώσουμε».

∆υστυχώς, αυτή φαίνεται 
να είναι η πιθανότερη εξήγη-
ση για τη στάση του αστυνο-
μικού, ο οποίος υποτίθεται ότι 
ήταν εκεί για την ασφάλεια της 
προέδρου. «Ου μπλέξεις». Ετσι 
όμως δεν είναι δυνατόν να εξα-
σφαλίσουμε τη νόμιμη τάξη. ∆υ-
στυχώς, μετά το περιστατικό της 
δολοφονίας του Γρηγορόπου-
λου από τον Κορκονέα, η ελλη-
νική κοινωνία, σωστά ή λάθος, 
δεν μπορεί να ανεχθεί τη νόμι-
μη βία που μπορεί και πρέπει να 
ασκείται προκειμένου να επιβλη-
θεί η τάξη.

Επειδή αυτό το περιστατι-
κό καθόρισε  σε πολύ μεγάλο 
βαθμό τη σημερινή κατάσταση, 
αξίζει να θυμηθούμε τα δραματι-
κά γεγονότα της 6ης ∆εκεμβρίου 
2008 και την εξέλιξή τους. Ενας 
αστυνομικός πυροβόλησε και 
σκότωσε ένα παιδί 15 χρονών. 
Το τι επακολούθησε, νομίζω ότι 
σημάδεψε τη χώρα. Για πολλές 
ημέρες η Αθήνα και άλλες πό-
λεις καιγόντουσαν με την ανο-
χή της αστυνομίας και του τότε 
υπουργού, που αργότερα αντα-
μείφθηκε και έγινε Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας. Τα σημάδια της 
καμένης Αθήνας υπάρχουν ακό-
μη και σήμερα για να μας θυμί-
ζουν τα γεγονότα. Ο Κορκονέας 
καταδικάστηκε σε ισόβια. Είναι 
χαρακτηριστικό ότι δικάστηκε 
τέσσερις φορές, για να ικανο-
ποιηθεί το λαϊκό αίσθημα, αλλά 

δεν κόπασε η οργή. Για πολλά 
χρόνια στην επέτειο είχαμε πά-
ντοτε ταραχές, άλλοτε μικρές και 
άλλοτε μεγάλες. 

Υπήρξε και πολιτική εκμε-
τάλλευση του περιστατικού, 
ώστε το θέμα αυτό να πάρει άλ-
λες διαστάσεις. Το αποτέλεσμα 
φυσικά ήταν να επικρατήσει το 
σύνθημα: «μπάτσοι - γουρού-
νια - δολοφόνοι». Αντί, λοιπόν, 
ο αστυνομικός να θεωρείται ο 
φύλακας του νομοταγούς πολίτη, 
έγινε ο αποδιοπομπαίος τράγος 
της κοινωνίας. Στις διαδηλώσεις, 
κουκουλοφόροι καίνε αστυνομι-
κούς και δεν διαμαρτύρεται κα-
νένας. Αστυνομικοί πλακώνουν 
κανέναν διαδηλωτή και αμέσως 
έχουμε «υπερβολική αστυνομική 
βία». Βλέπουμε σε άλλες χώρες 
πώς αντιμετωπίζονται οι ταραξί-
ες και διερωτόμαστε γιατί εμείς 

εδώ έχουμε πάρει λάθος δρόμο. 
Αν πιστεύετε ότι υπερβάλ-

λω, ακούστε κι αυτό. Εχουμε 
δει διαδηλώσεις για να μη δο-
θεί χάρη στον Κορκονέα και να 
εκτίσει την ποινή του για την 
πράξη του. Αλλά έχουμε δει και 
διαδηλώσεις για να δοθεί χάρη 
στον δολοφόνο με το 45άρι που 
σκότωσε εν ψυχρώ 14 ανθρώ-
πους. Και ύστερα περιμένετε από 
τους αστυνομικούς να τα βάλουν 
με τους κακοποιούς. ∆εν σφά-
ξανε! Προτιμούν να κάνουν ότι 
κοιμούνται παρά να ενεργήσουν. 
Ακολουθούν τη συμβουλή του 
ανεκδιήγητου εκείνου υπουργού 
Προστασίας του Πολίτη, Τόσκα, 
που συμβούλευε τους νοικοκυ-
ραίους «να κάνουν ότι κοιμού-
νται όταν αντιληφθούν κλέφτες 
στο σπίτι τους»!

Ετσι, όμως, δεν μπορεί να 
υπάρξει τάξη. ∆υστυχώς έχουμε 
φτάσει σε ένα σημείο που η κοι-
νωνία δεν μπορεί να ανεχθεί τη 
νόμιμη βία που μπορεί να ασκή-
σει η αστυνομία. Οποιαδήποτε 
ανθρώπινη ενέργεια εμπεριέχει 
πάντοτε την πιθανότητα του λά-
θους. Με τον φόβο του «λάθους» 
(σε εισαγωγικά ή όχι) οι αστυνο-
μικοί προτιμούν την αδράνεια 
παρά τη δράση. Αν δεν αλλάξου-

με σαν κοινωνία δεν πρόκειται 
να δούμε πρόοδο στον τομέα 
αυτό.

Αυτό το φαινόμενο έχει 
ιδιαίτερα καλλιεργηθεί στον 
τόπο μας. Θυμάμαι πριν από 
αρκετά χρόνια, Αγγλοι αστυνο-
μικοί πυροβόλησαν και σκότω-
σαν έναν νεαρό Βραζιλιάνο στο 
Λονδίνο, γιατί δεν σταμάτησε για 
έλεγχο. Ισως και να μην κατάλα-
βε τι του ζητούσαν. ∆εν κάηκε το 
Λονδίνο, ούτε καμία άλλη πόλη. 
Ούτε ξεσηκώθηκε κανένα κόμμα 
να μιλήσει για αστυνομική βία. 
Το συμβάν αντιμετωπίστηκε με 
ψυχραιμία και πολύ γρήγορα ξε-
χάστηκε. Εμείς εδώ συντηρούμε 
την περίπτωση Γρηγορόπουλου 
με πορείες και διαδηλώσεις.

Ο θάνατος οποιουδήποτε 
νέου είναι μια ανείπωτη τραγω-
δία, ιδιαίτερα για τους γονείς του, 

αλλά ο τρόπος που αντιμετωπί-
σαμε το θλιβερότατο αυτό περι-
στατικό δεν βοηθά στην  επίλυση 
κανενός προβλήματος. Μαρτυ-
ρεί, μάλιστα, και κάποιου είδους 
υποκρισία. ∆εκαπέντε χρονών ο 
Αλέξης Γρηγορόπουλος και τον 
κλαίνε χιλιάδες άνθρωποι κάθε 
χρόνο, γιατί τον σκότωσε ένας 
αστυνομικός. Είκοσι χρονών ο 
Θάνος Αξαρλιάν, που τον κλαί-
νε μόνο οι δικοί του, γιατί τον 
σκότωσε ένας τρομοκράτης που 
βιαζόταν να πάει διακοπές. Πα-
ράπλευρη απώλεια τη χαρακτή-
ρισε ο ίδιος στο βιβλίο του και 
πήρε συγχωροχάρτι από τους 
πονόψυχους αριστερούς. Ποτέ 
όμως δεν αντιμετωπίσαμε την 
περίπτωση του Αλέξη σαν οδυ-
νηρό ανθρώπινο λάθος. Τον τρο-
μοκράτη τον συγχωρούμε. Τον 
αστυνομικό ποτέ!

Το πρόβλημα έχει επιδει-
νωθεί, για τον απλούστατο λό-
γο ότι από τότε οι λαϊκιστές πο-
λιτικοί και δημοσιογράφοι, σε 
οποιοδήποτε επεισόδιο αμέσως 
κατηγορούν τους αστυνομικούς 
μας. Αντιγράφω από την «Αυγή» 
της 24/2/2024 για να διαπιστώ-
σετε πώς δηλητηριάζουμε το 
κοινό: «Σε 7,5 χρόνια κάθειρξη 
καταδικάστηκε αστυνομικός 
της ομάδας ∆ΙΑΣ για καταδίωξη 
και ανθρωποκτονία 36χρονου 
Ρομά στην Κηφισιά το 2019». 
[...] Η υπόθεση εκτυλίχθηκε στις 
16 Ιανουαρίου 2019 στην Κηφισιά, 
όταν αστυνομικός της ομάδας ∆Ι-
ΑΣ που βρισκόταν εκτός υπηρεσί-
ας επιδόθηκε σε καταδίωξη δύο 
Ρομά, όταν αντιλήφθηκε πως οι 
δύο άνδρες είχαν στο αυτοκίνη-
τό τους μια 82χρονη γυναίκα, την 
οποία οδηγούσαν στο κοντινότερο 
ΑΤΜ. Ο αστυνομικός τότε πυροβό-
λησε τα λάστιχα του αυτοκινήτου 
και οι δύο Ρομά έβγαλαν έξω την 
ηλικιωμένη γυναίκα, με τον πρώ-
το να πυροβολεί κατά του συνο-
δηγού του αυτοκινήτου, σκοτώ-
νοντάς τον. [...]» 

Η ειδησεογραφία είναι γε-
μάτη από παρόμοια περιστατικά. 
Αμα καταδικάζουμε τους αστυ-
νομικούς όταν βοηθάνε τον πο-
λίτη, μην περιμένετε σωτηρία!

ΥΓ. Μια ακόμα συνέπεια της 
υπόθεσης Γρηγορόπουλου, εί-
ναι ο φίλος του Νίκος Ρωμα-
νός που εξελίχθηκε σε ληστή 
και τρομοκράτη. Η πρόσφατη 
σύλληψή του δείχνει πόσο μα-
κριά έχει φτάσει το περιστα-
τικό του 2008.

 
Ο κ. Ανδρέας Γ. Δρυμιώτης είναι 
σύμβουλος επιχειρήσεων.

Του ΑΝΔΡΕΑ Γ. ΔΡΥΜΙΩΤΗ

Αντί ο αστυνομικός να 
θεωρείται ο φύλακας 
του νομοταγούς 
πολίτη, έγινε ο 
αποδιοπομπαίος 
τράγος της κοινωνίας.

Θέλουμε όλοι ασφάλεια 
και την απαιτούμε από 
την κυβέρνηση. Οπως 
απαιτούμε και την πα-
ραδειγματική τιμωρία 
των τρομοκρατών.

Κ
άποτε υπήρχε μεγάλη συζή-
τηση εάν οι ικανοποιημένοι 
συνεργάτες πράγματι απο-

τελούν ένα πλεονέκτημα για τους 
πελάτες και συμβάλλουν στην 
ικανοποίηση των πελατών. Σή-
μερα δεν υπάρχει καμία αντίρ-
ρηση ότι οι συνεργάτες αποτε-
λούν έναν σπουδαίο και ίσως τον 
σπουδαιότερο παράγοντα επιτυ-
χίας. Επίσης πρέπει να αναφέ-
ρουμε ότι οι δυσκολίες υψηλότε-
ρης ικανοποίησης των πελατών 
στον τομέα των υπηρεσιών και 
του εμπορίου είναι πολύ μεγαλύ-
τερες απ’ ό,τι στο πεδίο των βιο-
μηχανικών επιχειρήσεων. Στον 
χώρο της παραγωγής υπάρχει 
κατ’ αρχήν η απαίτηση της ρύθ-
μισης των μηχανημάτων για την 
παραγωγή ενός προϊόντος χωρίς 
λάθη. Σε ό,τι αφορά τις υπηρε-
σίες και το λιανεμπόριο η απαί-
τηση είναι ότι όχι μόνο κάθε μέ-
ρα, αλλά κάθε στιγμή πρέπει να 
προσφέρει κάθε υπηρεσία τη μέ-
γιστη δυνατή ικανοποίηση, έτσι 
ώστε ο πελάτης να είναι ευχαρι-
στημένος.  

Το πρόβλημα δεν είναι στο 
99,9% των περιπτώσεων να εί-
σαι καλός, αλλά στο 0,1% των 
περιπτώσεων να μην είσαι κα-
λός. Ετσι μπορεί να δημιουργη-
θεί η εντύπωση στους πελάτες 
ότι η εξυπηρέτηση της επιχείρη-
σης γενικά δεν είναι καλή. Κα-

λή εξυπηρέτηση σημαίνει ότι το 
«συνηθισμένο» γίνεται ένα «γε-
γονός» και μάλιστα γίνεται ένα 
«ιδιαίτερο γεγονός». 

∆ύο είναι οι πιο βασικές ερω-
τήσεις που πρέπει να απασχο-
λούν κάθε επιχείρηση. Πρώτον, 
έγιναν οι απαιτήσεις των πελα-
τών υψηλότερες; ∆εύτερον, ποιοι 
είναι οι καλύτεροι σε σχέση με 
τους άλλους;      

Σε ό,τι αφορά την πρώτη ερώ-
τηση πρέπει να έχουμε υπόψη 

μας ότι οι απαιτήσεις των πελα-
τών γίνονται ολοένα υψηλότερες. 
Κάθε επιχείρηση που συμπερι-
φέρεται για πολύ καιρό όμοια με 
μια υπηρεσία της έχει ένα πρό-
βλημα, γιατί αυτή η υπηρεσία 
με τον καιρό γίνεται ανεπαρκής. 
Σχετικά με τη δεύτερη ερώτηση 
πρέπει κάθε επιχείρηση να παρα-
κολουθεί τι πράττουν και πώς το 
πράττουν οι ανταγωνιστές, ώστε 
να προσφέρει σε σχέση με τους 

ανταγωνιστές καλύτερες υπηρε-
σίες στην αγορά. Ετσι προκύπτει 
ένα άλλο πολύ βασικό ερώτη-
μα, εάν υπάρχει αλληλεπίδραση 
μεταξύ ικανοποιημένων συνερ-
γατών και ικανοποιημένων πε-
λατών. Η απάντηση είναι ότι οι 
πιστοί συνεργάτες αποτελούν 
ένα σημαντικό δυναμικό για την 
επιχείρηση, αφού είναι κατά κα-
νόνα πιο παραγωγικοί λόγω των 
γνώσεων και της εμπειρίας τους, 

καθώς και των καλών σχέσεων 
που έχουν αναπτύξει με τους 
πελάτες. Ενας αγοραστής πρέ-
πει να γίνει ένας καλός πελά-
της και ακόμη καλύτερα ένας 
ιεραπόστολος, ο οποίος να μι-
λάει θετικά για την επιχείρηση 
στους άλλους. Κάθε εργαζόμενος 
στην επιχείρηση πρέπει επίσης 
να γίνει ένας καλός συνεργάτης 
και ακόμη καλύτερα και αυτός 
ένας ιεραπόστολος, ο οποίος να 

μιλάει επίσης θετικά για την επι-
χείρηση στους άλλους. Εδώ δια-
πιστώνεται ένας παραλληλισμός 
των πελατών με τους συνεργά-
τες, ο οποίος δεν αναφέρεται 
μόνο στα στελέχη της επιχείρη-
σης αλλά και στους λοιπούς ερ-
γαζομένους. Εάν ορίσουμε τον 
πελάτη ως παραλήπτη της προς 
τα έξω προσφερόμενης ποιότη-
τας από την επιχείρηση, τότε 
είναι ο συνεργάτης εσωτερικός 
πελάτης της διοίκησης της επι-
χείρησης. Η ποιότητα της εσω-
τερικής εξυπηρέτησης αποτελεί 
προϋπόθεση για την ποιότητα 
της εξωτερικής εξυπηρέτησης. 
Στην προσπάθεια αυτή μπορούν 
να βοηθήσουν οι συνεντεύξεις 
με τους συνεργάτες που θα στο-
χεύουν στην ανάλυση και βελτί-
ωση των συνθηκών εργασίας και 
διοίκησης, καθώς και η ανάπτυ-
ξη δεικτών μέτρησης της ικανο-
ποίησης των συνεργατών.   

Ολα τα παραπάνω αναφερό-
μενα είναι σημαντικά για τη 
στήριξη του επιχειρείν, αλλά πιο 
σημαντικά σχετικά με αυτά είναι 
η οικονομική κρίση, η ανεργία, 
η ακρίβεια και το δημογραφικό. 
Από τη μια πλευρά, η εργοδοτι-
κή συμπεριφορά πρέπει να είναι 
πιο φιλική και όχι καταπιεστική 
προς τους συνεργάτες. Επίσης, 
οι εργαζόμενοι πρέπει να απο-
κτήσουν μεγαλύτερη εργασια-

κή συνείδηση για την αύξηση 
της παραγωγικότητας και κυ-
ρίως στην παραγωγή περισσό-
τερο ανταγωνιστικών εξαγωγι-
κών προϊόντων. Για την αύξηση 
της παραγωγικότητας πρέπει να 
υπάρχουν οικονομικά κίνητρα 
για τους εργαζομένους, δηλα-
δή όπου πρέπει να καταβάλλο-
νται υπερωρίες και bonus. Οσον 
αφορά το δημογραφικό πρέπει 
να βελτιωθούν οι μισθοί, γιατί 
πώς να δημιουργήσουν οικογέ-
νεια και να αποκτήσουν παιδιά 
οι νέοι (καταπολέμηση της υπο-
γεννητικότητας).   

Παρεμπιπτόντως πρέπει να 
δοθεί προσοχή στο εξής: γιατί 
να καταβάλλονται επιδόματα και 
αυξήσεις συντάξεων μέχρι μόνο 
τα 1.600 ευρώ μεικτά σύνταξης, 
και οι υπόλοιποι συνταξιούχοι, 
που σύμφωνα με την ελληνική 
πραγματικότητα πληρώνουν δά-
νεια και στηρίζουν παιδιά και 
εγγόνια, να αποκλείονται από 
τις αυξήσεις και τα επιδόματα. 
Αυτοί ανήκουν κατά μεγάλο 
ποσοστό στη μεσαία τάξη που 
αποτελεί τη ραχοκοκαλιά της 
ελληνικής οικονομίας και της 
ζήτησης. Σε αυτούς στηρίζεται 
το επιχειρείν.   

 
Ο κ. Νικόλαος Παπαβασιλείου είναι 
ομότιμος καθηγητής στο Οικονομικό 
Πανεπιστήμιο Αθηνών (ΑΣΟΕΕ). 

Ικανοποιημένοι συνεργάτες σημαίνει ικανοποιημένοι πελάτες    

Στις διαδηλώσεις, κουκουλοφόροι καίνε αστυνομικούς και δεν διαμαρ-
τύρεται κανένας. Αστυνομικοί πλακώνουν κανέναν διαδηλωτή και αμέσως 
έχουμε «υπερβολική αστυνομική βία».

Στις υπηρεσίες και στο λιανεμπόριο, η απαίτηση είναι ότι όχι μόνο κάθε μέ-
ρα, αλλά κάθε στιγμή, πρέπει να προσφέρει κάθε υπηρεσία τη μέγιστη δυνα-
τή ικανοποίηση, έτσι ώστε ο πελάτης να είναι ευχαριστημένος.  

ΑΠ
Ε

ΙΝ
ΤΙ

Μ
Ε

Ανάλυση μιας τρομοκρατικής ενέργειας

Του ΝΙΚOΛΑΟΥ ΠΑΠΑΒΑΣΙΛΕΙΟΥ  

Το πρόβλημα δεν 
είναι στο 99,9% των 
περιπτώσεων να είσαι 
καλός, αλλά στο 0,1% 
των περιπτώσεων να 
μην είσαι καλός. 
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Μοιάζει σαν να επίκειται κοσμο-
ϊστορική εξέλιξη, αν και αφορά 
ένα θέσφατο μεν της γερμανικής 
δημοσιονομικής πειθαρχίας αλλά 
που έχει ιστορία μόνο 15 ετών. 
Υπήρξε μέτρο αυτοσυγκράτησης, 
καθώς θεσπίστηκε εν τω μέσω της 
κρίσης χρέους της Ευρωζώνης 
για να αποτρέψει πάση θυσία την 
υπερχρέωση της μεγαλύτερης ευ-
ρωπαϊκής οικονομίας, περιορίζο-
ντας τον δανεισμό της Γερμανίας 
στο 0,35% του ΑΕΠ της ετησίως. Ο 
λόγος για το λεγόμενο «φρένο χρέ-
ους», που έχει ενσωματωθεί στο 
σύνταγμα της Γερμανίας από το 
2009, έχει αποτελέσει επανειλημ-
μένως αντικείμενο πολιτικής δια-
μάχης και ώς ένα βαθμό ευθύνεται 
για την πρόσφατη κατάρρευση 
του κυβερνητικού συνασπισμού 
του οποίου ηγούνταν οι Σοσιαλ-
δημοκράτες του Ολαφ Σολτς. Και 
τώρα, ενόψει των εκλογών του 
Φεβρουαρίου κι ενώ η γερμανι-
κή οικονομία βρίσκεται εδώ και 
τουλάχιστον ενάμιση χρόνο σε 
ένα παρατεταμένο φλερτ με την 
ύφεση, πολλές γερμανικές βιομη-
χανίες έχουν γονατίσει από το δυ-
σβάσταχτο κόστος της ενέργειας 
και έχουν χάσει την ανταγωνιστι-
κότητά τους, ξαφνικά ζητάει τη 
χαλάρωσή του ο επικεφαλής της 
Bundesbank, Γιοακίμ Νάγκελ. Το 

τελευταίο πρόσωπο από το οποίο 
θα περίμενε κάποιος κάτι τέτοιο, 
καθώς πρόκειται για έναν φανα-
τικό υπέρμαχο των αυστηρών 
δημοσιονομικών κανόνων, για 
έναν σκληρό υποστηρικτή της 
δημοσιονομικής πειθαρχίας και 
της περιοριστικής νομισματικής 
πολιτικής, όπως, άλλωστε, είναι 
συνήθως και όλοι οι προκάτοχοί 
του στο τιμόνι της ομοσπονδια-
κής γερμανικής τράπεζας. 

Σε συνέντευξή του στους 
Financial Times, ο Νάγκελ τάσ-
σεται υπέρ της χαλάρωσης του 
φρένου χρέους επικαλούμενος 
την αναιμική εικόνα της γερμα-
νικής οικονομίας, αλλά και την 
«περίπλοκη» κατάσταση την οποία 
αντιμετωπίζει τα τελευταία χρόνια. 
Εκφράζει μάλιστα την άποψη πως 
θα είναι «πολύ έξυπνη κίνηση» να 
διευρύνει η Γερμανία τα περιθώριά 
της και να δανειστεί περισσότερο, 
προκειμένου να προχωρήσει σε 
δαπάνες που θα επιτρέψουν τον 
εκσυγχρονισμό των απηρχαιωμέ-
νων υποδομών. Σε αυτό, δηλαδή, 
που της συνιστά το ∆ΝΤ εδώ και 
περίπου 15 χρόνια αλλά το Βερο-
λίνο κωφεύει. Επισημαίνει επίσης 
πως με την αύξηση του δανεισμού 
το Βερολίνο θα μπορεί να προχω-
ρήσει  σε αύξηση των αμυντικών 
δαπανών της Γερμανίας. Καλεί μά-

λιστα τη νέα κυβέρνηση που θα 
προκύψει από τις εκλογές του Φε-
βρουαρίου να προχωρήσει στην κί-
νηση αυτή και δικαιολογεί τη θέση 
του υπογραμμίζοντας ότι σήμερα 
η κατάσταση είναι «πολύ πιο περί-
πλοκη» από εκείνη στις αρχές του 
21ου αιώνα. Οπως τονίζει, η ανερ-
γία ήταν σε πολύ υψηλότερα επί-
πεδα τότε, αλλά «δεν υπήρχε ο γε-
ωπολιτικός κατακερματισμός του 
κόσμου και το παγκόσμιο εμπόριο 
αναπτυσσόταν σταθερά».

Στις πιέσεις που αναμένεται 

να δεχθεί, άλλωστε, η Γερμανία 
στο εγγύς μέλλον προστίθενται 
οι απειλές του Ντόναλντ Τραμπ 
ότι μόλις αναλάβει πρόεδρος των 
ΗΠΑ, τον Ιανουάριο, θα επιβάλει 
οριζόντιους δασμούς 20% σε όλες 
τις εισαγωγές, πλήττοντας βέβαια 
τις γερμανικές αυτοκινητοβιομη-
χανίες. Ο Ντόναλντ Τραμπ έχει, 
εξάλλου, επανειλημμένως πιέσει 
τους εταίρους της υπερδύναμης 
στη Βορειοατλαντική Συμμαχία 
να αυξήσουν τις αμυντικές τους 
δαπάνες και να μη βασίζονται πλέ-
ον στην προστασία της υπερδύ-
ναμης. Οπως επισημαίνει, όμως, 
ο επικεφαλής της Bundesbank, η 
γερμανική οικονομία μάλλον θα 
αποδυναμωθεί περαιτέρω αν ο 
Τραμπ επιβάλει τελικά τους δα-
σμούς που απειλεί και προσθέτει 
πως «ακόμη και η γερμανική αγο-
ρά εργασίας μάλλον θα παρουσι-
άσει μεγαλύτερα προβλήματα». 
Η ανεργία στη Γερμανία βρίσκε-
ται σε σχετικά χαμηλά επίπεδα, 
καθώς τα τελευταία στοιχεία της 

Ομοσπονδιακής Υπηρεσίας Απα-
σχόλησης την υπολογίζουν στο 
6,1%. Σε μεγάλο βαθμό, όμως, αυ-
τό οφείλεται στην πληθώρα των 
κακοπληρωμένων θέσεων εργασί-
ας κυρίως στον τομέα των υπηρε-
σιών, ενώ την ίδια στιγμή απουσι-
άζουν οι καλοπληρωμένες θέσεις 
στον κλάδο της μεταποίησης.

Η Bundesbank αναμένεται να 
αναθεωρήσει τις προβλέψεις της 
για την ανάπτυξη της γερμανικής 
οικονομίας στο τέλος ∆εκεμβρίου 
και έως τώρα εκτιμά πως το επό-
μενο έτος η γερμανική οικονομία 
θα σημειώσει ανάπτυξη 0,4%. Σύμ-
φωνα με τον Νάγκελ, ωστόσο, το 
2025 θα είναι «μία ακόμη χρονιά 
αναιμικής ανάπτυξης» της γερμα-
νικής οικονομίας. Ο επικεφαλής 
της Bundesbank δηλώνει πάντως 
αισιόδοξος καθώς προβλέπει ότι 
η χώρα του θα υπερβεί και πάλι 
όποια κρίση κι αν χρειαστεί να 
αντιμετωπίσει, επειδή «η εμπει-
ρία μας από το παρελθόν μας έχει 
διδάξει πως όταν η Γερμανία υπο-

φέρει, αποφασίζει να αλλάξει και 
αλλάζει». Προτείνει επιπλέον τον 
τρόπο με τον οποίο θα μπορού-
σε να χειριστεί το θέμα του φρέ-
νου χρέους η επόμενη κυβέρνηση, 
αφού θα μπορούσε «να κάνει μια 
διάκριση ανάμεσα στις δαπάνες 
που στοχεύουν σε αύξηση της κα-
τανάλωσης και στις επενδύσεις». 

Στη συνέντευξή του στους 
Financial Times επικαλείται τη 
μείωση που έχει καταγραφεί στο 
χρέος της Γερμανίας και στο γεγο-
νός ότι αυτό πλησιάζει στο 60% 
του ΑΕΠ της όπως προβλέπουν 
οι δημοσιονομικοί κανόνες του 
Συμφώνου Σταθερότητας. Η το-
ποθέτηση του προέδρου της κε-
ντρικής τράπεζας πιθανότατα 
αντανακλούν μια υπό διαμόρφω-
ση συναίνεση για τη χαλάρωση 
του φρένου χρέους. Ο επικεφα-
λής του αντιπολιτευόμενου συ-
ντηρητικού κόμματος, Φρίντριχ 
Μερτς, έχει ήδη ταχθεί υπέρ κά-
ποιων συγκρατημένων αλλαγών 
στο φρένο χρέους.

Ο Γιοακίμ Νάγκελ καλεί 
τη νέα κυβέρνηση που 
θα προκύψει από τις 
εκλογές του Φεβρουα-
ρίου να προχωρήσει σε 
αύξηση του δανεισμού 
της χώρας.

H Bundesbank
αλλάζει ρότα 
για το γερμανικό
φρένο χρέους
Υπέρ της χαλάρωσής του τάσσεται 

ο κεντρικός τραπεζίτης της Γερμανίας

Η Bundesbank έως τώρα εκτιμά πως το επόμενο έτος η γερμανική οικονομία θα σημειώσει ανάπτυξη 0,4%. Ο επικεφαλής της κεντρικής τράπεζας, Γιοακίμ 
Νάγκελ, δηλώνει πάντως αισιόδοξος, καθώς προβλέπει ότι η χώρα του θα υπερβεί και πάλι όποια κρίση κι αν χρειαστεί να αντιμετωπίσει, επειδή «η εμπειρία 
μας από το παρελθόν μάς έχει διδάξει πως όταν η Γερμανία υποφέρει, αποφασίζει να αλλάξει και αλλάζει».

EP
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Προς μετωπική σύγκρουση με τον 
Τζερόμ Πάουελ, πρόεδρο της ομο-
σπονδιακής τράπεζας των ΗΠΑ, 
οδεύει ο Ντόναλντ Τραμπ καθώς 
σχεδιάζει να παρεμβαίνει στη νο-
μισματική πολιτική, που αποτελεί 
αποκλειστική αρμοδιότητα και 
αποστολή της Federal Reserve, 
ενώ ο ίδιος έχει ήδη δώσει δείγ-
ματα των προθέσεών του από την 
πρώτη θητεία του. Οπως ο Τούρ-
κος πρόεδρος Ταγίπ Ερντογάν, 
ο οποίος επανειλημμένως απέ-
πεμπε τον εκάστοτε επικεφαλής 
της Τράπεζας της Τουρκίας όταν 
αυτός δεν εφήρμοζε πειθήνια τις 
οδηγίες του, ο Ντόναλντ Τραμπ 
θέλει να διασφαλίσει χαμηλό το 
κόστος του δανεισμού ώστε να 
ελαφρυνθούν τα αμερικανικά νοι-
κοκυριά και να ενισχυθεί η δημο-
τικότητά του.

Στην προεκλογική εκστρατεία 
του, ο Τραμπ έχει υποσχεθεί χα-
μηλό κόστος δανεισμού και ελά-
φρυνση των νοικοκυριών, αλλά 
είναι πολύ πιθανόν ο Πάουελ να 
μη μειώσει τα επιτόκια όσο θα 
ήθελε ο νέος πρόεδρος είτε να 
μην τα μειώσει τόσο γρήγορα όσο 
θα ήθελε ο νέος πρόεδρος. Η αμε-
ρικανική οικονομία πηγαίνει καλά 
και αν η ομοσπονδιακή τράπεζα 
μειώσει επιθετικά το κόστος του 

δανεισμού, ενδέχεται να κινδυ-
νεύσει από νέα επιτάχυνση του 
πληθωρισμού. Και ήδη ο Τζερόμ 
Πάουελ δηλώνει πως η Fed μπορεί 
να προχωρήσει πιο αργά στη δια-
δικασία μείωσης των επιτοκίων. 
Κάτι τέτοιο, όμως, θα προκαλέσει 
τον Τραμπ, που θα στραφεί κα-
τά του Τζερόμ Πάουελ, τον οποίο 
είχε ο ίδιος διορίσει επικεφαλής 
της Fed. Στη διάρκεια της πρώτης 
θητείας του, ο Τραμπ είχε επανει-
λημμένως καταφερθεί κατά του 
Τζερόμ Πάουελ και τον κατήγγελ-
λε πως έβλαπτε την αμερικανική 
οικονομία διατηρώντας τα επιτό-
κια του δολαρίου σε υπερβολικά 
υψηλά επίπεδα.

Στο μεταξύ, ο Πάουελ υπο-
γράμμισε χθες πόσο καθοριστι-
κή είναι η ανεξαρτησία της ομο-
σπονδιακής τράπεζας, καθώς της 
δίνει τη δυνατότητα «να λαμβά-
νει αποφάσεις προς όφελος όλων 
των Αμερικανών ανά πάσα στιγ-
μή και όχι προς όφελος κάποιου 
συγκεκριμένου πολιτικού κόμ-
ματος ή κάποιας πολιτικής εξέ-
λιξης». Απαντώντας, άλλωστε, σε 
σχετική ερώτηση των New York 
Times, ο Πάουελ τόνισε χθες ότι 
τον Σεπτέμβριο «θέλησε να στεί-
λει σαφές μήνυμα ότι θα στηρίξει 
την αγορά εργασίας εάν παρου-

σιάσει σαφή επιδείνωση». Προ-
σέθεσε, όμως, ότι «η οικονομία 
είναι ισχυρή και όλα πηγαίνουν 
καλύτερα σε σύγκριση με αυτά 
που νομίζαμε τον Σεπτέμβριο και 
τώρα έχουμε την πολυτέλεια να 
είμαστε λίγο πιο συγκρατημένοι 
όσο αναζητούμε το ιδανικό επί-
πεδο επιτοκίων». Με τη δήλωσή 
του αυτή ανακόπτει κάπως τον 
ενθουσιασμό των επενδυτών, που 
έως τώρα προεξοφλούσαν νέα μεί-
ωση των επιτοκίων του δολαρί-
ου στη συνεδρίαση της Fed την 
επόμενη εβδομάδα. 

Οπως σχολιάζει σχετικό δημο-
σίευμα του Associated Press, η 
μετωπική σύγκρουση είναι μάλ-
λον αναπόφευκτη μέσα στην επό-
μενη τετραετία. Η πολιτική των 
δασμών και των φοροαπαλλαγών 
που σχεδιάζει ο Τραμπ συνεπάγε-
ται βέβαιη επιτάχυνση του πλη-
θωρισμού σε μια οικονομία που 
αναπτύσσεται σχεδόν στο πλήρες 
δυναμικό της. Αν, όμως, επιταχυν-

θεί εκ νέου ο πληθωρισμός, τότε 
η Fed θα πρέπει να διατηρήσει 
τα επιτόκια σε υψηλά επίπεδα ή 
και να τα αυξήσει και τότε η σύ-
γκρουση θα είναι αναπόφευκτη. 
Οπως τόνισε προσφάτως ο Ολιβιέ 
Μπλανσάρ, κορυφαίος οικονομο-
λόγος του ∆ΝΤ, «είναι μεγάλος ο 
κίνδυνος σύγκρουσης ανάμεσα 
στην κυβέρνηση Τραμπ και στη 
Fed, γιατί αν η Fed αυξήσει τα 
επιτόκια θα σταθεί εμπόδιο σε 
αυτό που θέλουν ο Τραμπ και η 
κυβέρνησή του».

Επιθέσεις
Σε αντίθεση με την τακτική 

που εφήρμοζε μέχρι προσφάτως 
ο Ερντογάν, ο Τραμπ δεν είναι 
τόσο πιθανόν να αποπέμψει τον 
Πάουελ. Αν, όμως, επιδοθεί σε 
συστηματικές φραστικές επιθέ-
σεις κατά της Fed είναι σαφές 
ότι μπορεί να υπονομεύσει την 
πολιτική ανεξαρτησία της, που 
σαφώς είναι αναγκαία προκειμέ-

νου να παραμείνει υπό έλεγχο ο 
πληθωρισμός. ∆ιότι αν οι φρα-
στικές επιθέσεις πείσουν τους 
οικονομολόγους και τους επιχει-
ρηματίες πως η Fed δεν είναι δυ-
νατόν να λειτουργεί ανεξάρτητα 
υπό τόσες πιέσεις και αρχίσουν 
να πιστεύουν ότι εφαρμόζει εντο-
λές του προέδρου, τότε θα χά-
σουν την εμπιστοσύνη τους στην 
ομοσπονδιακή τράπεζα και στην 
ικανότητά της να διατηρήσει υπό 
έλεγχο τον πληθωρισμό. Και όταν 
αρχίσει η αγορά να προβλέπει 
επιτάχυνση του πληθωρισμού 
συχνά γίνεται αυτό που είθισται 
να αποκαλείται «αυτοεκπληρού-
μενη προφητεία»: η εντύπωση 
αυτή της αγοράς επηρεάζει επι-
χειρήσεις και νοικοκυριά, που αρ-
χίζουν να συμπεριφέρονται ανα-
λόγως επισπεύδοντας τις αγορές 
τους για να προλάβουν την άνοδο 
των τιμών, με συνέπεια να προ-
καλούν άνοδο των τιμών.

Αν, πάντως, επιχειρήσει ο 

Τραμπ να αποπέμψει τον Πάου-
ελ, το πιθανότερο είναι να κατα-
λήξουν στα δικαστήρια και σε μια 
παρατεταμένη δικαστική μάχη, 
που τελικά θα φτάσει στο Ανώ-
τερο ∆ικαστήριο. Σε συνέντευξη 
Τύπου που παραχώρησε τον Νο-
έμβριο, ο Πάουελ εξέφρασε την 
πεποίθηση πως ο πρόεδρος των 
ΗΠΑ δεν έχει τη νομική εξουσία 
να τον αποπέμψει. Και η επικρα-
τούσα αντίληψη μεταξύ νομικών 
είναι πως στην περίπτωση που τα 
πράγματα φτάσουν στη ∆ικαιοσύ-
νη, ο Πάουελ θα δικαιωθεί. Από 
την οπτική γωνία της κυβέρνη-
σης Τραμπ, μια τέτοια μάχη δεν 
θα άξιζε τον κόπο να δοθεί. Αν, 
πάντως, επιχειρούσε ο Τραμπ να 
αποπέμψει τον Πάουελ, είναι πι-
θανόν να προκαλούσε αναταρά-
ξεις στο χρηματιστήρια, άνοδο 
στις αποδόσεις των ομολόγων 
του αμερικανικού δημοσίου και 
αύξηση των επιτοκίων στεγαστι-
κών δανείων ή άλλων δανείων.

Προς μετωπική
σύγκρουση
Τραμπ 
και Πάουελ 
Στο επίκεντρο ο σχεδιασμός

νομισματικής πολιτικής από τη Fed

Στη διάρκεια της πρώτης θητείας του, ο Τραμπ είχε επανειλημμένως καταφερθεί κατά του Τζερόμ Πάουελ και τον κατήγγελλε πως έβλαπτε την αμερικανική 
οικονομία διατηρώντας τα επιτόκια του δολαρίου σε υπερβολικά υψηλά επίπεδα.

Αισιόδοξα τα στελέχη επιχειρήσεων 
στις ΗΠΑ για τις οικονομικές προοπτικές
Την ώρα που οι επιχειρηματίες πα-
γκοσμίως δεν πείθονται από τις 
ενδείξεις ανάκαμψης και ανησυ-
χούν για τον κίνδυνο ύφεσης, τις 
ελλείψεις εργατικού δυναμικού και 
την αύξηση του πληθωρισμού, κο-
ρυφαία στελέχη αμερικανικών επι-
χειρήσεων εκφράζουν αισιοδοξία, 
με φόντο την επιστροφή του προέ-
δρου Ντόναλντ Τραμπ στον Λευκό 
Οίκο. Τα δύο τρίτα, ή το 67%, των 
στελεχών επιχειρήσεων στις ΗΠΑ 
που συμμετείχαν σε δημοσκόπη-
ση από τo Αμερικανικό Ινστιτούτο 
Ορκωτών Λογιστών (AICPA) δή-
λωσαν σίγουροι για τις οικονομι-
κές προοπτικές για το 2025, από 
26% των ερωτηθέντων σε έρευνα 
που διεξήχθη τον Αύγουστο και 
43% ένα έτος νωρίτερα. Σκοπεύ-
ουν μάλιστα να δαπανήσουν πε-
ρισσότερα για την επέκταση των 
επιχειρήσεών τους, ενώ ανέφε-
ραν βελτιωμένες προοπτικές για 
προσλήψεις σε σύγκριση με την 
περίοδο πριν από τις εκλογές. Τα 
ευρήματα αντικατοπτρίζουν τα 
στοιχεία που προέκυψαν και από 
έρευνα της σχολής επιχειρήσεων 
Fuqua του Πανεπιστημίου Ντιουκ 
σε πάνω από 500 οικονομικούς δι-
ευθυντές των ΗΠΑ, όπου εξέφρα-
σαν επίσης ευνοϊκές απόψεις για 
τις ευρύτερες οικονομικές προο-
πτικές, αλλά και για τις δικές τους 
εταιρείες. Στην προεκλογική του 
εκστρατεία, ο Τραμπ υποσχέθη-
κε χαμηλότερους εταιρικούς φό-
ρους και λιγότερες ρυθμίσεις, ενώ 
απείλησε με νέους δασμούς στους 
εμπορικούς εταίρους των ΗΠΑ, 
μια πολιτική που θεωρείται δυ-
νητικά πληθωριστική. Η γενικά 
φιλική προς τις επιχειρήσεις στά-
ση του, ωστόσο, ώθησε τα στελέ-
χη να αυξήσουν τις προσδοκίες 
τους για έσοδα και κέρδη μετά τη 
νίκη του. «Τα στελέχη επιχειρή-
σεων προσβλέπουν σε λιγότερες 
ρυθμίσεις και πιο ευνοϊκές φορο-
λογικές πολιτικές και βλέπουμε 
ότι η αισιοδοξία μεταφράζεται σε 
υψηλότερες προσδοκίες κερδών 
και εκτιμήσεις εσόδων», δήλωσε 
ο Τομ Χουντ, εκτελεστικός αντι-
πρόεδρος στo AICPA.

Την ίδια στιγμή, σε παγκόσμιο 
επίπεδο οι ηγέτες επιχειρήσεων 
φοβούνται την ύφεση και τις ελ-
λείψεις εργατικού δυναμικού, 
αναφέρει το Παγκόσμιο Οικονο-
μικό Φόρουμ. Τα ακραία καιρι-
κά φαινόμενα προκαλούν αυξα-
νόμενη ανησυχία, μετά ένα έτος 
με θερμοκρασίες ρεκόρ, σοβαρές 
πλημμύρες και πυρκαγιές, σε με-
γάλες οικονομίες όπως η Βραζι-
λία, η Γερμανία, η Ινδονησία και 
οι Ηνωμένες Πολιτείες, σύμφω-
να με έρευνα περισσότερων των 

11.000 επιχειρηματιών από χώ-
ρες του G20. Η έρευνα του WEF 
Executive Opinion Survey δείχνει 
«ένα σημαντικό επίπεδο ανησυχί-
ας μεταξύ των επιχειρηματιών του 
G20», τόνισε η Καρολίνα Κλιντ, 
εμπορική διευθύντρια Ευρώπης 
της Marsh McLennan, εταίρου του 
WEF. Η οικονομική ύφεση θεωρεί-
ται ο κορυφαίος κίνδυνος για τους 
επιχειρηματίες για τα επόμενα δύο 
χρόνια, ακολουθούμενος από την 
έλλειψη εργατικού δυναμικού ή/
και ταλέντων και στη συνέχεια 
από τον πληθωρισμό. Η φτώχεια 
και η ανισότητα κατατάσσονται 
στην τέταρτη θέση και τα ακραία 
καιρικά φαινόμενα στην πέμπτη, 
σύμφωνα με την έρευνα.

Στις επιμέρους έρευνες για τις 
χώρες, οι ανησυχίες για τους δυ-
σμενείς κινδύνους από την τεχνο-
λογία, συμπεριλαμβανομένης της 
τεχνητής νοημοσύνης, εμφανί-
στηκαν υψηλά,.

Την ίδια στιγμή, 
σε παγκόσμιο επίπεδο 
οι επιχειρηματίες 
φοβούνται την ύφεση 
και τις ελλείψεις 
εργατικού δυναμικού.

Στελέχη επιχειρήσεων στις ΗΠΑ, σε ποσοστό 67%, δήλωσαν σίγουροι για 
τις οικονομικές προοπτικές για το 2025 και σκοπεύουν να δαπανήσουν περισ-
σότερα για την επέκταση των επιχειρήσεών τους.

Οι Ευρωπαίοι παραγωγοί κονιάκ 
και σαμπάνιας σχεδιάζουν να 
στείλουν περισσότερες φιάλες 
στις ΗΠΑ, προετοιμάζοντας το 
έδαφος για ενδεχόμενους επι-
πλέον δασμούς από τον εκλεγ-
μένο πρόεδρο Ντόναλντ Τραμπ. 
Η μάρκα κονιάκ Hennessy της 
LVMH έχει αυξήσει τις αποστο-
λές της στις ΗΠΑ μετά τη νί-
κη του Τραμπ τον περασμένο 
μήνα, ενώ η Moët & Chandon 
είναι μεταξύ των παραγωγών 
σαμπάνιας που σκοπεύουν να 
πράξουν το ίδιο, σύμφωνα με 
πηγές από τη βιομηχανία πο-
τών τις οποίες επικαλείται το 
Bloomberg.

Ο Τραμπ έχει εξαγγείλει νέ-
ους δασμούς στις εισαγωγές 
αγαθών από χώρες όπως η Κίνα 
και ο Καναδάς μετά την ορκω-
μοσία του στις 20 Ιανουαρίου, 
αλλά δεν είναι ακόμη γνωστό 
εάν σκοπεύει να πλήξει και τα 
γαλλικά είδη πολυτελείας. 

«Ο πρόεδρος Τραμπ έχει υπο-
σχεθεί ότι θα εφαρμόσει δα-
σμολογικές πολιτικές για την 
προστασία των Αμερικανών κα-
τασκευαστών και εργαζομένων 
από τις αθέμιτες πρακτικές των 
ξένων εταιρειών και των ξένων 
αγορών», δήλωσε ο Μπράιαν 
Χιουζ, εκπρόσωπος του εκλεγ-
μένου προέδρου. Πρόσθεσε ότι 
η επερχόμενη κυβέρνηση σκο-
πεύει «να κάνει τη ζωή προσιτή 
και να αυξήσει την ευημερία» 
στις ΗΠΑ, χωρίς να διευκρινίσει 
τις λεπτομέρειες της πολιτικής.

Σύμφωνα με τις πληροφορί-
ες του Bloomberg, οι επιπλέον 
εξαγωγές χαρακτηρίζονται ως 
«οριακές», ενώ αναφέρεται ότι η 
Hennessy έχει ήδη αυξήσει τις 
αποστολές κατά περίπου 10% 
ετησίως.

Αν και οι όγκοι αυτοί δεν θα 
άλλαζαν τους όρους του παιχνι-
διού, θα έδιναν στους παραγω-
γούς μια δίμηνη ανάπαυλα. Οι 
παραγωγοί κονιάκ είναι επίσης 
πιθανό να ανακατευθύνουν φιά-
λες, που διαφορετικά θα πήγαι-
ναν στην Κίνα, δεδομένου ότι 

η εν λόγω αγορά έχει σημειώ-
σει απότομη πτώση και ως εκ 
τούτου έχει περισσότερο νόημα 
να σταλούν οι ποσότητες αυ-
τές στην Αμερική. Σημειωτέον 
ότι το Very Special Cognac της 
Hennessy είναι ιδιαίτερα δημο-
φιλές στις ΗΠΑ.

Τα αλκοολούχα ποτά μπο-
ρούν να αποσταλούν νωρίς, κα-
θώς δεν είναι ευπαθή και δεν 
χάνουν την αξία τους. Η μονά-
δα κρασιών και οινοπνευματω-
δών ποτών της LVMH εξήγα-

γε επίσης πρόσθετα προϊόντα 
κατά τη διάρκεια της πρώτης 
θητείας του Τραμπ για να απο-
φύγει πιθανούς δασμούς, αλλά 
στο τέλος οι ΗΠΑ και η Ε.Ε. 
συμφώνησαν να αναστείλουν 
τους δασμούς σε προϊόντα δι-
σεκατομμυρίων δολαρίων της 
άλλης πλευράς. Οι ΗΠΑ είναι 
η μεγαλύτερη εξαγωγική αγο-
ρά για τη σαμπάνια και το κο-
νιάκ, σύμφωνα με τα στοιχεία 
που συγκέντρωσαν οι ευρω-
παϊκοί εμπορικοί όμιλοι των 
ποτών. Πέρυσι, περίπου 27 
εκατ. φιάλες σαμπάνιας στάλ-
θηκαν στις ΗΠΑ με έσοδα 
σχεδόν 810 εκατ. ευρώ (853 
εκατ. δολάρια), σύμφωνα με 
την Comité Champagne. Οι 
παραγωγοί κονιάκ απέστει-
λαν 58,4 εκατ. φιάλες στις 
ΗΠΑ την ίδια περίοδο, σύμ-
φωνα με το Bureau National 
Interprofessionnel du Cognac.

Μεγάλοι παραγωγοί 
σαμπάνιας και κονιάκ 
στην Ευρώπη αυξά-
νουν τις αποστολές 
προϊόντων τους 
στις ΗΠΑ.

Ο κλάδος αλκοολούχων ποτών 
προετοιμάζεται για δασμούς Τραμπ

Οι Ηνωμένες Πολιτείες είναι η μεγαλύτερη εξαγωγική αγορά για τη σα-
μπάνια και το κονιάκ, σύμφωνα με τα στοιχεία που συγκέντρωσαν οι ευρω-
παϊκοί εμπορικοί όμιλοι των ποτών.
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Λίγες εβδομάδες μόνο πριν από 
την ανάληψη της εξουσίας από 
τον Ντόναλντ Τραμπ, η απερχό-
μενη κυβέρνηση Μπάιντεν κλι-
μακώνει τον τεχνολογικό πόλεμο 
με την Κίνα επιβάλλοντας αυστη-
ρότερους περιορισμούς στις εξα-
γωγές μικροεπεξεργαστών που 
χρησιμοποιούνται σε προηγμέ-
να οπλικά συστήματα και στην 
τεχνητή νοημοσύνη. Η κλιμάκω-
ση προκάλεσε άμεση αντίδραση 
του Πεκίνου, που διακόπτει τις 
εξαγωγές των λεγόμενων μετάλ-
λων «διπλής χρήσης» τα οποία 
μπορούν να χρησιμοποιηθούν 
είτε σε εμπορικές βιομηχανίες 
είτε για στρατιωτικούς σκοπούς.

Σχολιάζοντας την απόφαση 
του Λευκού Οίκου να απαγορεύ-
σει τις εξαγωγές των προηγμέ-
νων μικροεπεξεργαστών στην 
Κίνα, η εκπρόσωπος Εμπορίου 
των ΗΠΑ, Τζίνα Ραϊμόντο, τόνι-
σε πως η κυβέρνηση Μπάιντεν 
έχει λάβει τη σκληρή και στρα-
τηγικής σημασίας απόφαση «να 
εμποδίσει τον στρατιωτικό εκ-
συγχρονισμό της Κίνας, επιβάλ-
λοντας ελέγχους στις εξαγωγές». 
Στο  ίδιο μήκος κύματος και ο Τζέ-
ικ Σάλιβαν, σύμβουλος εθνικής 
ασφαλείας του προέδρου Μπάι-
ντεν, που τόνισε πως «οι ΗΠΑ 
έλαβαν σημαντικά μέτρα για να 
προστατεύσουν την τεχνολογία 
μας και να αποτρέψουν τη χρήση 
της από τους εχθρούς μας κατά 
τρόπο ικανό να απειλήσει την 
εθνική μας ασφάλεια». Προσέθε-
σε επίσης πως η Ουάσιγκτον θα 
εξακολουθήσει να συνεργάζεται 
με τους συμμάχους της και τους 
εταίρους της «ώστε να διασφα-
λίσει τις τεχνολογίες και την τε-
χνογνωσία μας».

Ανάμεσα στους νέους περιο-
ρισμούς είναι η απαγόρευση στις 

πωλήσεις μικροεπεξεργαστών 
προς 140 κινεζικές εταιρείες, με-
ταξύ των οποίων η άλλοτε πανί-
σχυρη Huawei και η SMI, αλλά 
και οι βιομηχανίες μικροεπεξερ-
γαστών Piotech και SiCarrier χω-
ρίς την έκδοση ειδικής άδειας. Η 
απαγόρευση επηρεάζει επίσης 
μια ακόμη κινεζική εταιρεία, τη 
Naura Technology Group, που 
παράγει εξοπλισμό για μικροε-
πεξεργαστές. Παράλληλα, όμως, 
επηρεάζει και μια σειρά άλλων 
εταιρειών της Ιαπωνίας, της Νό-
τιας Κορέας και της Σιγκαπούρης. 
Παράλληλα απαγορεύει τις εξα-
γωγές περίπου 12 ειδών προϊό-
ντων εξοπλισμού για την παρα-
γωγή μικροεπεξεργαστών, όπως 
και τρία είδη εργαλείων λογισμι-
κού για την ανάπτυξη και παρα-

γωγή μικροεπεξεργαστών. Σε μια 
προσπάθεια να κατευνάσει την 
ανησυχία συμμάχων και εμπο-
ρικών εταίρων των ΗΠΑ, ο Αλαν 
Εστεβέζ, γραμματέας Εμπορίου 
για τη Βιομηχανία και την Ασφά-
λεια, τόνισε πως η υπερδύναμη 
«είναι σε συνεχή επαφή με συμ-
μάχους και εταίρους και αξιολογεί 
και επανεκτιμά τους ελέγχους».

Στο θέμα έσπευσε να τοποθε-
τηθεί η ολλανδική βιομηχανία 

εξοπλισμού μικροεπεξεργαστών 
ASML, η μόνη που παράγει τις 
μηχανές της πλέον υψηλής τε-
χνολογίας για την κατασκευή μι-
κροεπεξεργαστών. Οπως τόνισε 
σε ανακοίνωσή της, εκτιμά πως 
οι νέοι έλεγχοι και περιορισμοί 
από τις ΗΠΑ δεν πρόκειται να 
επηρεάσουν τις προβλέψεις της 
για τα οικονομικά της αποτελέ-
σματα. Προσέθεσε, όμως, πως αν 
της ασκήσει πιέσεις η ολλανδική 

κυβέρνηση, οι τελευταίοι αυτοί 
περιορισμοί θα εμποδίσουν τις 
εξαγωγές της συστημάτων υπε-
ριώδους λιθογραφίας προς ορι-
σμένες βιομηχανίες της Κίνας. 
Σημειωτέον ότι οι υφιστάμενοι 
περιορισμοί στη χρήση αμερι-
κανικής τεχνολογίας την εμπο-
δίζουν, έτσι κι αλλιώς, να εξάγει 
μηχανές υπεριώδους λιθογραφίας 
στην Κίνα. Σύμφωνα, πάντως, με 
τον Τιμπό Ντεναμιέλ, συνεργά-

τη του Κέντρου Στρατηγικών και 
∆ιεθνών Μελετών, η τελευταία 
κίνηση της Ουάσιγκτον απλώς 
επιβεβαιώνει «την πορεία που 
έχει πάρει η αμερικανική πολι-
τική μάλλον, παρά μια σημαντι-
κή σκλήρυνση των προσπαθειών 
της υπερδύναμης». ∆ιευκρίνισε 
μάλιστα ότι οι τελευταίοι αυτοί 
περιορισμοί ωχριούν μπροστά 
στις απειλές του Τραμπ για λή-
ψη πολύ πιο δραστικών μέτρων.

Από την πλευρά του το Πεκίνο 
προχώρησε άμεσα σε αντίποινα, 
ανακοινώνοντας ότι διακόπτει 
τις εξαγωγές μετάλλων στρατη-
γικής σημασίας, όπως το γάλιο, 
το γερμάνιο, το αντιμόνιο, ενώ 
παράλληλα επιβάλλει αυστηρότε-
ρους ελέγχους στις εξαγωγές γρα-
φίτη. Πρόκειται για πρώτες ύλες 
που χρησιμοποιούνται στην πα-
ραγωγή μικροεπεξεργαστών, σε 
μπαταρίες, προηγμένα ηλεκτρο-
νικά ήδη και σε φωτοβολταϊκά. 
Οι δύο μεγαλύτερες οικονομίες 
του κόσμου έχουν αυτοπαγιδευ-
τεί σε έναν αγώνα δρόμου για 
την τεχνολογική υπεροχή κυ-
ρίως στον τομέα της τεχνητής 
νοημοσύνης και η επιβολή απα-
γορεύσεων ή αυστηρών ελέγχων 
σε εξοπλισμούς κρίσιμης σημα-
σίας για αυτές τις βιομηχανίες 
αποτελεί τον τελευταίο τακτικό 
ελιγμό τους.

Οι δύο οικονομίες παρουσι-
άζουν αυξημένο βαθμό αλληλε-
ξάρτησης, με τις ΗΠΑ να εξαρ-
τώνται υπερβολικά από την Κίνα 
για γάλιο και αντιμόνιο. Κι ενώ οι 
ΗΠΑ παράγουν σημαντικό όγκο 
γερμάνιου, η Κίνα είναι αυτή που 
παράγει το 98% της παγκόσμιας 
προσφοράς στο συγκεκριμένο 
μέταλλο. Σύμφωνα με την αμερι-
κανική Γεωλογική Επιθεώρηση, 
αν οι ΗΠΑ δεν μπορούν να εισά-

γουν γερμάνιο και γάλιο, η αμε-
ρικανική οικονομία θα υποστεί 
ζημία πολλών δισεκατομμυρίων 
δολαρίων, που σε μεγάλο βαθ-
μό θα συγκεντρωθεί στη βιομη-
χανία μικροεπεξεργαστών. Ολα 
αυτά συμβαίνουν εν αναμονή 
της ανάληψης της εξουσίας από 
τον Τραμπ, που έχει καταστήσει 
σαφές ότι θα εντείνει την πίεση 
στην τεχνολογική βιομηχανία της 
Κίνας. Εξάλλου, η Κίνα έχει από 
τον Μάιο του 2023 απειλήσει να 
μπλοκάρει κάποιες πωλήσεις της 
κυβέρνησης από τη Micron επει-
δή η αμερικανική εταιρεία μικρο-
επεξεργαστών μνήμης δεν πέρα-
σε στο πρόσφατο τεστ ασφαλείας 
στο οποίο δοκιμάστηκε.

Παράλληλα εντείνεται η ανη-
συχία μήπως ο αμερικανικός τε-
χνολογικός κολοσσός Intel αποτε-
λέσει τον επόμενο στόχο, καθώς 
η Ενωση Κυβερνοασφάλειας της 
Κίνας (CSAC) τον έχει κατηγορή-
σει ότι «βλάπτει συνεχώς» την 
εθνική ασφάλεια της χώρας και 
τα συμφέροντά της και ότι πρέπει 
να ελέγχονται αυστηρά όσα προ-
ϊόντα του εξάγονται στην Κίνα.  
Το Πεκίνο έχει, πάντως, πολλές 
εναλλακτικές ακόμη για αντεκδί-
κηση κατά των μέτρων της Ουά-
σιγκτον, καθώς μπορεί να κάνει 
εξαιρετικά δύσκολη τη ζωή όσων 
αμερικανικών εταιρειών δραστη-
ριοποιούνται στο έδαφός της. Τα 
τελευταία χρόνια πολλές αμερικα-
νικές εταιρείες έχουν διαμαρτυ-
ρηθεί πως τα τελωνεία της Κίνας 
κωλυσιεργούν και καθυστερούν 
υπερβολικά τον εκτελωνισμό των 
προϊόντων τους, όπως και ότι σε 
περιόδους όξυνσης της έντασης 
με την Ουάσιγκτον πληθαίνουν 
απότομα οι κρατικοί έλεγχοι στις 
εγκαταστάσεις τους.

BLOOMBERG, REUTERS

Ανάμεσα στους αμερι-
κανικούς περιορισμούς 
είναι η απαγόρευση 
στις πωλήσεις μικροε-
πεξεργαστών προς 140 
κινεζικές εταιρείες, 
μεταξύ των οποίων 
η Huawei και η SMI. 

Νέο μπλόκο ΗΠΑ για εξαγωγές τσιπ στην Κίνα
Κλιμακώνεται ο τεχνολογικός πόλεμος – Αμεση αντίδραση από το Πεκίνο, που επιβάλλει περιορισμούς στην πώληση πρώτων υλών

Η Intel ίσως αποτελέσει τον επόμενο στόχο της Κίνας, καθώς η Ενωση Κυ-
βερνοασφάλειάς της (CSAC) έχει κατηγορήσει τον αμερικανικό κολοσσό ότι 
«βλάπτει συνεχώς» την εθνική ασφάλεια της χώρας και τα συμφέροντά της 
και ότι πρέπει να ελέγχονται αυστηρά όσα προϊόντα της εξάγονται στην Κίνα. 
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Καθοριστικός παράγοντας αύξησης
της μεταπωλητικής αξίας ενός ακι-
νήτου είναι η ανακαίνισή του, κάτι
που πλέον πιστοποιείται και με
βάση τους αριθμούς. Σε σχετική
της ανάλυση η Protio επισημαίνει
ότι η αξία μιας κατοικίας αυξάνεται
κατά 58% κατά μέσον όρο μετά
την ανακαίνιση, συγκριτικά με
ένα μη ανακαινισμένο ακίνητο.
Το εύρημα αυτό προκύπτει με βάση
τη σύγκριση των τιμών πώλησης
που επιτυγχάνονται σε επιμέρους
περιοχές, μετά την πραγματοποί-
ηση μιας ανακαίνισης.

Στο πλαίσιο αυτό εντοπίστηκαν
οι περιοχές με το μεγαλύτερο όφε-
λος από μια ανακαίνιση, κάτι που
υπολογίζεται και με βάση τα επι-
μέρους χαρακτηριστικά μιας πε-
ριοχής, όπως επίσης και τη συνο-
λική κατάσταση του οικιστικού
αποθέματός της. Για παράδειγμα,
σε μια περιοχή με μεγάλο πλήθος
ανακαινισμένων ή σύγχρονων κα-
τασκευών, είναι προφανές ότι μια
ανακαίνιση θα έχει μικρότερο αν-
τίκρισμα στην τιμή. 

Το ίδιο ισχύει και σε μια περιοχή
όπου οι τιμές είναι γενικότερα χα-
μηλές, ή αν το κόστος αγοράς είναι
ήδη υψηλό για τα χαρακτηριστικά
του σημείου, όπως συμβαίνει πλέον
στο κέντρο, όπου ακόμη κι αν ανα-
καινιστεί πλήρως ένα διαμέρισμα,
δεν είναι εύκολο να πουληθεί 50%-
60% ακριβότερα, διότι δεν υπάρ-
χουν αγοραστές σ’ αυτό το επίπεδο
τιμής.

Σύμφωνα με την ανάλυση της
Protio, το Μοσχάτο φαίνεται πως
κατατάσσεται στην κορυφή της
σχετικής λίστας, μια και η υψηλή

ζήτηση σε συνδυασμό με το «γε-
ρασμένο» απόθεμα κατοικιών με-
ταφράζονται σε μια ανατίμηση
κατά 116% μιας ανακαινισμένης
κατοικίας. 

Ακολουθεί η περιοχή του Ψυρ-
ρή, όπου η ζήτηση είναι πολύ με-
γάλη λόγω και του έντονου του-
ριστικού της χαρακτήρα και της
προοπτικής επενδυτικής αξιοποί-
ησης των ακινήτων μέσω πλατ-
φορμών βραχυχρόνιας μίσθωσης.
Ετσι, μια ανακαίνιση μπορεί να
αυξήσει την τιμή πώλησης κατά

95,5%, ενώ στην περιοχή της Ομό-
νοιας και της κοντινής πλατείας
Κουμουνδούρου το όφελος αγγίζει
το 61,5%, επίσης λόγω των προ-
οπτικών τουριστικής αξιοποίησης
και της κακής κατάστασης των
περισσότερων ακινήτων της ευ-
ρύτερης περιοχής.

Σύμφωνα με την Protio, «οι αγο-
ραστές στρέφονται ολοένα και πε-
ρισσότερο σε ακίνητα με νέα χα-
ρακτηριστικά, αναζητώντας ανα-
καινισμένες κατοικίες που συν-
δυάζουν την υψηλή ενεργειακή
απόδοση με σύγχρονο σχεδιασμό
και την αισθητική ανανέωση, για
λόγους βιωσιμότητας και λειτουρ-

γικότητας, σε διαφορετικές περιο-
χές. Επιβεβαιώνοντας τη σημασία
των ανακαινίσεων σε διαχρονικά
πιο προσιτές περιοχές, το Μετα-
ξουργείο ξεχωρίζει στις επιλογές
και η αξία των κατοικιών της πε-
ριοχής που έχουν ανακαινιστεί
αυξάνεται κατά 47%. 

Σημαντική προσθήκη στον χάρ-
τη η περιοχή της Πειραϊκής, όπου

η αξία των ακινήτων βελτιώνεται
κατά 46,4% μετά την ανακαίνιση.
Τα ακίνητα που βρίσκονται στο
Νέο Αιγάλεω αποκτούν υψηλότερη
αξία κατά 44,8% και η περιοχή
αποτελεί πλέον μια από τις δημο-
φιλείς επιλογές για ανακαίνιση».

Στα Εξάρχεια το όφελος δια-
μορφώνεται σε 52% και στον Ευαγ-
γελισμό σε 48,4%. Αντιστοίχως,

στον Παράδεισο Αμαρουσίου η
αύξηση της αξίας από μια ανακαί-
νιση αγγίζει το 44,6% και στην
πλατεία Αττικής το 40%, ενώ στην
Κυψέλη το κέρδος αγγίζει το 39%.
Πιο μικρή είναι η ανατίμηση που
επιτυγχάνεται στην Κηφισιά, με
31,6%.

Στο πλαίσιο αυτό είναι εμφανές
ότι η ανακαίνιση μιας κατοικίας

είναι μια στρατηγική επένδυση,
που αυξάνει πολύ περισσότερο,
συγκριτικά με το παρελθόν, την
αξία ενός ακινήτου. Στο παρελθόν
και πριν από την οικονομική κρίση,
το όφελος που μπορούσε να κε-
φαλαιοποιηθεί μέσω μιας ανακαί-
νισης διαμορφωνόταν συνήθως
σε 25%-30%. Ωστόσο, τότε μεγάλο
μέρος των αγοραστών προτιμούσε
σύγχρονα και νεόδμητα ακίνητα,
χάρη και στην ευκολία της αγοράς
μέσω τραπεζικού δανεισμού. 

Ετοιμο ακίνητο
Σήμερα, που η πλειονότητα των

νοικοκυριών δεν μπορεί να δανει-
οδοτηθεί (κυρίως επειδή «κουβα-
λάει» χρέη προηγουμένων ετών)
για την αγορά ενός νεόδμητου δια-
μερίσματος, που κοστίζει από
350.000 ευρώ στην Αττική, η λύση
της αγοράς μιας ανακαινισμένης
κατοικίας προβάλλει ως πιο προ-
σιτή επιλογή.

Αυτό ακριβώς αντανακλάται
πλέον και στις τιμές πώλησης των
ανακαινισμένων κατοικιών, αλλά
και στην υψηλή ζήτηση, κάτι που
με τη σειρά του μεταφράζεται σε
40% λιγότερο χρόνο για την ολο-
κλήρωση της πώλησης. Οπως ανα-
φέρει η Protio, οι ανακαινισμένες
κατοικίες προσελκύουν άμεσα
τους αγοραστές που επιθυμούν
ένα ακίνητο έτοιμο προς χρήση,
χωρίς να χρειάζονται πρόσθετες
εργασίες. Ετσι, οι τιμές πώλησης
είναι και υψηλότερες σε σχέση με
ένα μη ανακαινισμένο ακίνητο,
καθώς οι ενδιαφερόμενοι είναι
διατεθειμένοι να πληρώσουν πε-
ρισσότερα για την άνεση και τη
λειτουργικότητα που προσφέρει
ένα ανακαινισμένο σπίτι.

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Μεγάλη υπεραξία προσφέρει η ανακαίνιση
Οσο πιο προσιτή είναι η περιοχή, τόσο μεγαλύτερη η αύξηση στην τιμή πώλησης μιας κατοικίας, που φθάνει το 116%

ΠΗΓΗ: Protio

<<<<<<<

Οι ανακαινισμένες
κατοικίες αποτελούν
σήμερα μια πολύ καλή
εναλλακτική επιλογή
έναντι των νεόδμητων,
που πωλούνται σε 
πολύ υψηλές τιμές.

Οι κτηματικές επιδόσεις του Νοεμβρίου
Ο Νοέμβριος σημαδεύτηκε με την
απεργία στον κατασκευαστικό το-
μέα, η οποία έφερε τον κλάδο σε
τέλμα, με τις συνεπακόλουθες τε-
ράστιες αρνητικές οικονομικές
επιπτώσεις να είμαστε σε θέση
να τις δούμε τους επόμενους μήνες
και όχι τώρα. Θα καλούσα όλους
όσοι πιστεύουν ότι «τέλος καλό,
όλα καλά…» να είναι περισσότερο
επιφυλακτικοί. Από την άλλη, βλέ-
πουμε να κλείνουν κάποια κεφά-
λαια που απασχολούν και επηρε-
άζουν, τόσο σε διεθνές όσο και σε
περιφερειακό επίπεδο, για μήνες
τώρα: Αμερικανικές προεδρικές
εκλογές και κατάπαυση του πυρός
μεταξύ Ισραήλ και Χισμπολάχ. Τα
επιτόκια της Ευρωζώνης είναι σε
πτώση – κάτι που δεν αποτυπώ-
νεται στον ίδιο βαθμό εδώ στην
Κύπρο, αν και σημειώνουμε τις
πτωτικές τάσεις.

Ποιο ήταν το αποτύπωμα των
πιο πάνω στην κτηματαγορά κατά
τον περασμένο μήνα  Η ανάλυση
πιο κάτω.

Τον Νοέμβριο του 2024 σημει-
ώθηκαν συνολικά 1.752 πωλήσεις
(μεταβιβάσεις) ακινήτων, γεγονός
που τον κατατάσσει στη δεύτερη
θέση του τρέχοντος έτους μέχρι
στιγμής. Σε σχέση με την αντί-
στοιχη περσινή περίοδο ο Νοέμ-
βριος έπεσε μια θέση, αφού πέρσι
ήταν οριακά ο καλύτερος μήνας
των έντεκα μηνών. Σε απόλυτους
αριθμούς ο Νοέμβριος του 2023
είχε καταγράψει 1.768 πωλήσεις,
οπότε ο φετινός αν και δεύτερος,
δεν είναι πολύ πίσω.  

Σε επίπεδο πωλητηρίων εγγρά-
φων (μελλοντικές μεταβιβάσεις
ακινήτων που έγιναν), η παγκύπρια
εικόνα για τον Νοέμβριο ήταν πολύ
καλύτερη σε σχέση με πέρσι.  Φέ-
τος κατατέθηκαν συνολικά 1.506
πωλητήρια έγγραφα, ενώ πέρσι
τον ίδιο μήνα 1.386, δηλαδή πε-
ρίπου κατά 9% αυξημένα.

Η συνολική αξία συναλλαγών

τον Νοέμβριο φέτος κυμάνθηκε
πέριξ των €362,8 εκ.  Συγκρινόμενη
με τον Νοέμβριο του 2023 όπου η
συνολική αξία ήταν πέριξ των
€360,9 εκ., βλέπουμε μια οριακή
αύξηση φέτος της τάξης του 0,5%.

Πώς κατανέμεται αυτή η συνο-
λική απόδοση του μήνα μεταξύ
των επαρχιών; Συμπεριφέρθηκαν
όλες οι επαρχίες κατά αντίστοιχο
τρόπο;

Η Λευκωσία κατέγραψε 489 πω-
λήσεις φέτος και 456 πωλήσεις
πέρσι (αύξηση 7,2%). Ο συνολικός
όγκος συναλλαγών αυξήθηκε κατά
4,4% εφόσον φέτος επενδύθηκαν
πέριξ των €76,4 εκ., ενώ πέρσι πέ-
ριξ των €73,2 εκ. Είχε μερίδιο στη
συνολική αγορά του Νοεμβρίου
27,9% επί του αριθμού πωλήσεων

και μερίδιο 21,1% επί της αξίας
συναλλαγών. Επιπλέον, η Λευκω-
σία κατέγραψε και 322 πωλητήρια
έγγραφα που είναι κατά 15% αυ-
ξημένα σε σχέση με τον Νοέμβριο
του 2023. Η Λευκωσία κατά τον
Νοέμβριο κινήθηκε με περισσό-
τερες συναλλαγές σε σχέση με τον
Οκτώβριο αλλά περίπου με το ίδιο
ύψος κεφαλαίων. 

Η Λεμεσός κατέγραψε 512 πω-
λήσεις φέτος και 492 πωλήσεις
πέρσι (αύξηση 4,1%). Ο συνολικός
όγκος συναλλαγών ήταν πέριξ των
€138,2 εκ. φέτος και πέριξ των

€131 εκ. πέρσι σημειώνοντας αύ-
ξηση 5,5%. Είχε μερίδιο στη συ-
νολική αγορά του Νοεμβρίου 29,2%
επί του αριθμού πωλήσεων και με-
ρίδιο 36,1% επί της αξίας συναλ-
λαγών. Επιπλέον, η Λεμεσός κα-
τέγραψε και 511 νέα πωλητήρια
έγγραφα που είναι περίπου κατά
19% αυξημένα σε σχέση με τον
Νοέμβριο του 2023. Η Λεμεσός
κατά τον Νοέμβριο κινήθηκε με
περισσότερες συναλλαγές και με
περισσότερα επενδυμένα κεφάλαια
σε σχέση με τον Οκτώβριο.

Η Λάρνακα κατέγραψε 363 πω-

λήσεις φέτος σε αντίθεση με 387
πωλήσεις πέρσι (μείωση 6,2%). Ο
συνολικός όγκος συναλλαγών ήταν
πέριξ των €49,4 εκ. φέτος και πέριξ
των €58,8 εκ. πέρσι σημειώνοντας
πτώση της τάξης του 16%. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Νοεμβρίου 20,7% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 13,6% επί
της αξίας συναλλαγών. Επιπλέον,
η Λάρνακα κατέγραψε και 312 νέα
πωλητήρια έγγραφα που είναι κατά
μόλις 1% αυξημένα σε σχέση με
τον Νοέμβριο του 2023. Η Λάρνακα
κατά τον Νοέμβριο κινήθηκε με

περισσότερες συναλλαγές και με
περισσότερα επενδυμένα κεφάλαια
σε σχέση με τον Οκτώβριο. Η πα-
ρατεταμένη κρίση στη Μέση Ανα-
τολή φαίνεται όμως να επηρεάζει
μεσοπρόθεσμα αρνητικά τη Λάρ-
νακα.

Η Πάφος κατέγραψε 290 πω-
λήσεις φέτος και 335 πωλήσεις
πέρσι σημειώνοντας μείωση 13,4%.
Ο συνολικός όγκος συναλλαγών
ήταν πέριξ των €84,6 εκ. φέτος
και πέριξ των €77,9 εκ. πέρσι ση-
μειώνοντας αύξηση 8,6%.  Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του

Νοεμβρίου 16,6% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 23,3% επί
της αξίας συναλλαγών.  Η Πάφος
κατέγραψε και 287 νέα πωλητήρια
έγγραφα που είναι κατά 3% περί-
που συρρικνωμένα σε σχέση με
τον Νοέμβριο του 2023. Η Πάφος
κατά τον Νοέμβριο κινήθηκε με
περισσότερες συναλλαγές και με
περισσότερα επενδυμένα κεφάλαια
σε σχέση με τον Οκτώβριο.

Η Αμμόχωστος κατέγραψε 98
πωλήσεις φέτος και 98 πωλήσεις
πέρσι παραμένοντας έτσι αμετά-
βλητη. Ο συνολικός όγκος συναλ-
λαγών ήταν πέριξ των €13,3 εκ.
φέτος και πέριξ των €20,1 εκ. πέρσι
σημειώνοντας δραστική μείωση
33,8%. Είχε μερίδιο στη συνολική
αγορά του Νοεμβρίου 5,6% επί
του αριθμού πωλήσεων και μερίδιο
3,7% επί της αξίας συναλλαγών.
Η Αμμόχωστος κατέγραψε και 74
νέα πωλητήρια έγγραφα που είναι
σχεδόν αμετάβλητα σε σχέση με
τον Νοέμβριο του 2023 (+1%). Η
Πάφος κατά τον Νοέμβριο κινή-
θηκε με λιγότερες συναλλαγές και
με λιγότερα επενδυμένα κεφάλαια
σε σχέση με τον Οκτώβριο, κατα-
γράφοντας έτσι μια αρνητική πο-
ρεία.

Ενώ επικρατεί αρνητικό αίσθη-
μα στην κτηματαγορά που είναι
συνδεδεμένο αφενός με τις ψηλές
τιμές αγοράς και ενοικίων, και
αφετέρου με την απεργία στον κα-
τασκευαστικό τομέα που διήρκεσε
όλο τον Νοέμβριο, εντούτοις Λευ-
κωσία και Λεμεσός κράτησαν την
αγορά σε μια θετική πορεία, σε
αντίθεση με τις άλλες τρεις επαρ-
χίες που κινήθηκαν από σταθε-
ροποιητικά έως αρνητικά. Αναμέ-
νουμε με ανυπομονησία να δούμε
πώς ο Δεκέμβριος θα συνεισφέρει
στη συνολική εικόνα του χρόνου.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

<<<<<<<

Τον Νοέμβριο του 
2024 σημειώθηκαν 
συνολικά 1.752 πωλή-
σεις (μεταβιβάσεις) ακι-
νήτων, γεγονός που τον
κατατάσσει στη δεύτε-
ρη θέση του τρέχοντος
έτους μέχρι στιγμής.  Η συνολική αξία συναλλαγών τον Νοέμβριο φέτος κυμάνθηκε πέριξ των €362,8 εκ.  Συγκρινόμενη με τον Νοέμβριο

του 2023, όπου η συνολική αξία ήταν πέριξ των €360,9εκ., βλέπουμε μια οριακή αύξηση φέτος της τάξης του 0,5%.
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΟΥ

«Δεν έχω ούτε μία φωτογραφία! 
∆εν με πειράζει που πέταξα το 
τραπέζι, τις καρέκλες, το κρεβά-
τι. Εχω δύο παιδιά και δεν έχω κα-
θόλου αναμνήσεις – την κούνια, 
το καρότσι, τα ρουχαλάκια που 
κρατούσα. Είναι σαν να ξεκινά 
η ζωή τους τώρα. Αυτό με πονά-
ει πιο πολύ». Η Ιουλία Μπακλα-
βά και ο σύζυγός της, Σωτήρης 
Γιώτας, περιφέρονται μέσα στο 
κατεστραμμένο σπίτι τους στον 
Βλοχό Καρδίτσας –το χωριό που 
θάφτηκε στη λάσπη από τη φο-
νική κακοκαιρία «Daniel» τον Σε-
πτέμβριο του 2023– και μετρούν 
απώλειες. ∆ιασχίζοντας δωμάτια 
με φουσκωμένα πατώματα, ξε-
φτισμένους σοβάδες και μουλια-
σμένες φωτογραφίες επάνω στα 
καλοριφέρ, αναλογίζονται αν εί-
ναι ασφαλές να επιστρέψουν. Την 
αγωνία τους καταγράφουν σε ένα 
πεντάλεπτο βίντεο ο εικαστικός 
Ιλίρ Τσούκο και η δημοσιογράφος 
Ανια Τρολένμπεργκ. 

Οι δυο τους ξεκίνησαν ένα 
οδοιπορικό στις πληγείσες από 
τις πλημμύρες και τις φωτιές πε-
ριοχές της Θεσσαλίας, του Εβρου 
και της Ρόδου, έξι μήνες μετά τη 
μανία της φύσης. «Η σκέψη ήταν 
να επιστρέψουμε και να καταγρά-
ψουμε τα ίχνη της καταστροφής 
και τις συνέπειές της στους κατοί-
κους, όταν πλέον ο θόρυβος είχε 
κοπάσει, όταν τα κανάλια είχαν 
φύγει και ό,τι συνέβη σε αυτούς 
τους τόπους δεν αποτελούσε πλέ-
ον είδηση», εξηγεί ο Ιλίρ. Μοιρα-
σμένος ανάμεσα σε τρεις χώρες 
–Αλβανία, Ελλάδα, Γερμανία– πα-

ραδέχεται πως υπήρχε συναισθη-
ματική φόρτιση στη διάρκεια αυ-
τού του καλλιτεχνικού πρότζεκτ. 
«Πάντα έτσι γίνονται τα πράγματα 
σε αυτή τη χώρα», είχε αρχίσει να 
σκέφτεται. Η Ανια, πάλι, γεννη-
μένη στη Λειψία, δεν θεωρούσε 
ότι όλο αυτό αφορούσε τα χαμη-
λά αντανακλαστικά ενός κρατι-
κού μηχανισμού. «Για μένα αυτό 
που έβλεπα ήταν, απλά, η κορυ-
φή του παγόβουνου. Θα μπορού-
σε να έχει συμβεί οπουδήποτε. 
Πρέπει, εξαιτίας της κλιματικής 
κρίσης, να μάθουμε να ζούμε με 
αυτά τα βίαια ξεσπάσματα της φύ-
σης, οπότε αυτό που περισσότερο 
μου κέντριζε το ενδιαφέρον ήταν 
πώς θα αποτυπώσω μια αδιόρατη 
απειλή», σχολιάζει η Ανια. 

Στις 17 Μαρτίου του 2024, φτά-
νουν στο χωριό Αστρίτσα Καρδί-
τσας, τους υποδέχεται μια μικρο-
καμωμένη γυναίκα με γλυκούς 
τρόπους και τους δείχνει το σπίτι 
όπου θα διανυκτέρευαν. Οι τοίχοι 
ήταν φρεσκοβαμμένοι, τα πατώ-
ματα γυαλισμένα και στον χώρο 
υπήρχε μια ελαφρά μυρωδιά απο-
λυμαντικού. «Αρχίσαμε να αναρω-
τιόμαστε: πώς θα καταγράφαμε 
την καταστροφή όταν τα σημά-
δια της δεν ήταν πλέον εμφανή;» 
θυμάται ο Ιλίρ.

Στον Παλαμά
Την επόμενη μέρα στον Παλα-

μά, στο διπλανό χωριό, παρευρέ-
θησαν σε μια τοπική γιορτή. Πα-
ρατηρούσαν παιδιά ντυμένα με 
παραδοσιακές ενδυμασίες που 
έπαιζαν κρυφτό, γελούσαν, φώ-
ναζαν. «Αυτή ήταν μια ενδιαφέ-
ρουσα σκηνή για εμάς, φαινόταν 

σαν να επιχειρούσαν οι κάτοικοι 
μια επανεκκίνηση στις ζωές τους», 
σημειώνει η Ανια, συμπληρώνο-
ντας, ωστόσο, ότι μια μητέρα τής 
εκμυστηρεύτηκε πως τα παιδιά 
φοβούνται ακόμη όταν ακούνε τη 
βροχή. «Ηταν σαν μια απάντηση 
στο ερώτημα της προηγούμενης 
βραδιάς. Τα τραύματα δεν είναι πά-
ντα ορατά ή εύκολα ανιχνεύσιμα».

Στις φωτογραφίες, ο Ιλίρ αιχμα-
λωτίζει ίχνη μιας καθημερινότητας 
που υπήρξε και διακόπηκε από-
τομα –λερωμένες σημαίες, ξεχαρ-
βαλωμένες βιβλιοθήκες, σκουρια-
σμένες μηχανές– προσπαθώντας 
ωστόσο μέσα από το οπτικό υλικό 
να μεταδώσει και τη μετέωρη κα-
τάσταση στην οποία βρίσκονται 

αυτοί οι άνθρωποι. Να επιστρέ-
ψουν και να ξαναφτιάξουν τα σπί-
τια τους, με το ενδεχόμενο μιας 
νέας καταστροφής, ή να στήσουν 
αλλού μια νέα ζωή; «Για μένα μια 
φωτογραφία έχει επιτελέσει τον 
σκοπό της όταν προκαλεί ερωτή-
ματα, όταν σε εμπνέει να φαντα-
στείς τη συνέχεια», εξηγεί ο κατα-
ξιωμένος φωτογράφος. 

Η ελπίδα επέζησε
Στο χωριό Κίρκη στην Αλε-

ξανδρούπολη, οι δύο συνεργάτες 
έστρεψαν το ενδιαφέρον τους στην 
κυρία Ζωή. Στα ογδόντα της χρό-
νια, μόνη, έφευγε κάθε πρωί από 
το σπίτι όπου έμενε και πήγαινε 
στο δικό της που είχε καεί. Επαιρ-

νε το λάστιχο από τον ξάδελφό της 
και πότιζε τα λουλούδια στην αυλή 
της που είχαν σωθεί από τη φωτιά. 
«Σπίτι δεν υπήρχε, μόνο τα λου-
λούδια κοντά στον φράχτη, όμως 
επέμενε να τα φροντίζει. Το θέαμα 
ήταν παράδοξο αλλά και συγκινη-
τικό. Ο άνθρωπος πιάνεται από την 
ελπίδα για να συνεχίσει – ό,τι μορ-
φή κι αν έχει», υποστηρίζει ο Ιλίρ.

Η Ανια θυμάται, επίσης, την κυ-
ρία Χρυσούλα στην Αστρίτσα· εί-
χε χάσει όλα της τα ζώα από τον 
κατακλυσμό και το σπίτι της είχε 
υποστεί σοβαρές καταστροφές. 
Μέσα σε όλη αυτήν τη συντριβή, 
είχε τον νου της να κόψει ένα πλα-
στικό μπουκάλι και να το στολίσει 
με λουλούδια. «Η ανάγκη για το 
ωραίο δεν παύει. Ξέραμε ότι κα-
μία από αυτές τις ιστορίες δεν έχει 
την αξία μιας είδησης, δεν θα δι-
εκδικούσε ποτέ τηλεοπτικό χρόνο 
από κάτι άλλο, μας έμαθε όμως πως 
ο άνθρωπος μπροστά στον χαμό 
απελευθερώνει μια ενέργεια που 
δεν τη φαντάζεσαι», τονίζει η Ανια. 

Και οι δύο δηλώνουν πως δεν 
περίμεναν να συναντήσουν τόσο 
θερμή υποδοχή από τους κατοί-
κους. Θεωρούσαν ότι οι άνθρωποι 
θα ήταν απασχολημένοι με το να 
βρουν τα πατήματά τους, ανησυ-
χούσαν πως θα έπρεπε να επιμεί-
νουν για να εκμαιεύσουν ιστορίες. 
«Μας σταματούσαν στον δρόμο. 
Ηταν λογικό, από τη μία, το παρά-
πονό τους ήταν πως τους ξέχασαν 
πολύ σύντομα, εκείνοι όμως δεν 
είχαν προλάβει να πενθήσουν, να 
επουλώσουν τα τραύματά τους, να 
διαχειριστούν την επόμενη μέρα», 
αναφέρει ο Ιλιρ, προσθέτοντας ότι 
η έννοια της συνέχειας χαρακτή-

ριζε το σύνολο των αφηγήσεων 
των κατοίκων.

Στη Ρόδο
Στο Ασκληπιείο της Ρόδου, επά-

νω στον λόφο συνάντησαν ένα συ-
νταξιούχο δάσκαλο· φύτευε ελιές. 
«Ηταν ηλικιωμένος, ήταν βέβαιο 
ότι δεν θα έβλεπε τα δενδρύλλια 
αυτά να καρποφορούν, το έκανε 
όμως για τους επόμενους», επιση-
μαίνει η Ανια. Τους συγκίνησε η 
πράξη του δασκάλου, όπως και οι 
σοφίες που μοιράστηκε μαζί τους. 
«Πάντα να αφήνεις μερικούς καρ-
πούς πάνω στα δέντρα για τα που-
λιά και ό,τι βγαίνει έξω από τον 
φράχτη σου μην το κόβεις, μπορεί 
να περνούν περαστικοί που πεινά-
νε», μας έλεγε. Η καταστροφή ίσως 
να μας κάνει πιο ταπεινούς και σο-
φότερους, σχολιάζω. «Η καταστρο-
φή είναι μέρος του κύκλου, η φύση 
μάς δείχνει ότι υπάρχει συνέχεια. 
Στη ∆αδιά το έδαφος έχει ήδη πε-
τάξει βλαστάρια», με ενημερώνει 
ο Ιλίρ. Και προσθέτει μαζί με την 
Ανια: «Συχνά, αντλούμε ιστορίες 
από μικρές κουκκίδες στον χάρτη 
και τις πάμε στις μεγάλες πόλεις. 
Πρέπει, όμως, να επιστρέψουμε 
εκεί όπου ξεκίνησαν όλα».

 
Η έκθεση «Beyond Destruction 
- Ρόδος Θεσσαλία, Εβρος», με 

φωτογραφίες, video κι έντυπο υλικό, θα 
παρουσιαστεί από 12/12 έως 31/01, στο 
Goethe Institut Athen, Ομήρου 14-16. 
Επίσης, θα ταξιδέψει στη Θεσσαλονίκη, 
σε πόλεις της Ευρώπης, όμως θα γυρίσει 
πίσω και στους τόπους για τους οποίους 
μιλάει. Το πρότζεκτ πραγματοποιείται με 
την υποστήριξη του Ιδρύματος Χάινριχ 
Μπελ - Γραφείο Θεσσαλονίκης.

Η ζωή μετά την καταστροφή
Εκθεση φωτογραφίας με εικόνες από τις περιοχές που σάρωσαν πυρκαγιές και καταιγίδες, το 2023

Αριστερά: Αγόρι με παρα-
δοσιακή ενδυμασία παίζει 
κρυφτό με τους φίλους του 
στο πανηγύρι του χωριού 
Παλαμά, μετά τη χορευτική 
του εμφάνιση.

Επάνω: Μια κατεστραμμέ-
νη από τις πλημμύρες κα-
τοικία, στον Βλοχό. Μόνο τα 
πορτρέτα των παιδιών θυμί-
ζουν τη ζωή που κάποτε γέ-
μιζε αυτό το σπίτι.

Δεξιά: Λερωμένη από την 
πλημμύρα η ελληνική ση-
μαία, κυματίζει στον άνεμο, 
στο χωριό Βλοχός.ΙL
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Ιλίρ Τσούκο και Ανια Τρολένμπεργκ. Το οδοιπορικό που πραγ-
ματοποίησαν στις πληγείσες περιοχές αποτυπώνει τη διάθεση 
των κατοίκων να ξαναφτιάξουν τη ζωή τους, ακόμη και φροντί-
ζοντας τα λιγοστά λουλούδια που είχαν επιβιώσει από τις κατα-
στροφές. «Ο άνθρωπος πιάνεται από την ελπίδα για να συνε-
χίσει – ό,τι μορφή κι αν έχει», λέει ο Ιλίρ, και η Ανια προσθέτει 
πως «η ανάγκη για το ωραίο δεν παύει».
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Θεατρική αστυφιλία

Α
νακοινώθηκαν τα πρώτα αποτελέ-
σματα του Σχεδίου Θυμέλη για το 
Α  ́εξάμηνο του 2025 και φαίνεται 

πως τα πράγματα δεν πήγαν πολύ άσχη-
μα για τα εν Λευκωσία θέατρα και θεα-
τρικές ομάδες. Τουλάχιστον στα μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης και στον εν γένει 
δημόσιο λόγο δεν ακούστηκαν μεγάλα 
παράπονα. 

Ωστόσο, δεν ήταν όλοι ευχαριστημέ-
νοι με τα αποτελέσματα, και αυτοί είναι 
το Θέατρο Versus της Λεμεσού, το Θέ-
ατρο Ροή της Λάρνακας και το Θέατρο 
Ένα της Λευκωσίας. Αυτά τα τρία θέατρα 
καταφέρθηκαν εναντίον της Επιτροπής 
Αξιολόγησης των αιτήσεων, ενα ντίον 
του υφυπουργείου Πολιτισμού και φυσι-
κά εναντίον της υφυπουργού κας Λίνας 
Κασσιανίδου. Οι υπεύθυνοι των τριών αυ-
τών θεάτρων κατηγόρησαν το υφυπουρ-
γείο για ευνοιοκρατία, για παραγκώνιση 
της Λάρνακας και της Λεμεσού, για με-
θοδεύσεις, για πελατειακές σχέσεις, για 
προσωπικά συμφέροντα και γνωριμίες 
και για διάφορα άλλα. 

Είναι εν μέρει κατανοητή η δυσφορία 
των τριών αυτών θεάτρων, διότι σαφώς 
μένουν εκτός επιχορήγησης, και ως εκ 
τούτου τους είναι πολύ δύσκολο έως αδύ-
νατον να εκτελέσουν το όραμά τους και 
να καταθέσουν την καλλιτεχνική τους 
υπογραφή στα πολιτιστικά πράγματα 

του τόπου. Σίγουρα η πρωτεύουσα λαμ-
βάνει τη μερίδα του λέοντος, στη Λευκω-
σία δραστηριοποιείται πάνω από το 90% 
των θεατρικών ομάδων του νησιού, σε 
αυτή εδρεύουν τα περισσότερα μεγάλα 
και παλαιά θέατρα, εδώ βασιλεύει το θέ-
ατρο. Στη Λεμεσό υπάρχει και κυριαρχεί 
η ΕΘΑΛ, με το Θέατρο Versus να είναι 
ανενεργό εδώ και καιρό, λόγω της μη επι-
χορήγησής του, ενώ στη Λάρνακα, μετά 
το κλείσιμο του Θεάτρου Σκάλα, υπάρχει 
κυρίως το Θέατρο Ροή της Βαλεντίνας Σο-
φοκλέους. Ενώ κανένα σχήμα, μεγάλο ή 
επαγγελματικό δεν υπάρχει στην ελεύθε-
ρη επαρχία Αμμοχώστου, ενώ στην Πάφο 
τώρα τελευταία έχει αρχίσει να δραστηρι-
οποιείται η Ομάδα Τεχνήεις, και κανένα 
άλλο. Άρα μοιάζει λογικό τη μερίδα του 
λέοντος να την παίρνει η Λευκωσία, και 
εδώ μπαίνει το ερώτημα, τι πρέπει να 
γίνει για να υπάρξει θέατρο στην περι-
φέρεια; Γιατί τόσα χρόνια δεν έχει γίνει 
τίποτε; Γιατί δεν κατάφερε η Λάρνακα 
να πείσει τους πολίτες της ότι υπάρχει 
η θεατρική επιλογή; Γιατί τόσα χρόνια 
το Θέατρο Σκάλα αφηνόταν στην τύχη 
του και ουδείς σκέφτηκε ποτέ ότι αυτή η 
μέτρια παρουσία του στα θεατρικά πράγ-
ματα μόνο κακό θα έκανε μακροπρόθε-
σμα; Γιατί ο ∆ήμος Λάρνακας δεν το πή-
ρε πάνω του, γιατί οι τότε Πολιτιστικές 
Υπηρεσίες και για λίγο το υφυπουργείο 

Πολιτισμού δεν έκαναν το παραμικρό 
για να αναβαθμιστεί το θεατρικό προϊόν 
του Θεάτρου Σκάλα; Ερωτήματα που ετί-
θεντο, αλλά ποτέ δεν έβρισκαν απαντή-
σεις. Πάντως, πάντα έπαιρνε χρήματα το 
Θέατρο Σκάλα από το Θυμέλη… Και σή-
μερα ποια ακριβώς θέση παίρνει η Λάρ-
νακα 2030 για την απουσία θεατρικών 
δρώμενων στην πόλη; Έκλεισε το Σκά-
λα, ως κτήριο και έσβησε το θέατρο στη 
Σκάλα; Ελπίζω ο κ. Κουκουμάς που είχε 
δηλώσει: «θα δούμε νέες μεθόδους και 
νέους τρόπους λειτουργίας του Θεάτρου 
και προσπαθούμε να βρούμε τρόπους 
βιωσιμότητας του Θεάτρου της Λάρνα-
κας» τον Φεβρουάριο του 2024, μαζί με 
τα υπόλοιπα μέλη του ∆.Σ. του Θεάτρου 
να έχουν βρει κάτι. 

Ο γράφων σημείωνε σε σχετικό ρεπορ-
τάζ τότε: «Οπωσδήποτε, τα νέα βήματα 
που επιχειρεί να κάνει το Θέατρο Σκάλα 
είναι τολμηρά και εν πολλοίς επιβεβλη-
μένα, ώστε να αναπτυχθεί περαιτέρω 
το θεατρικό τοπίο στη Λάρνακα. Στοί-
χημα λοιπόν που πρέπει να κερδηθεί η 
ανανέωση και η επανεκκίνηση του Θεά-
τρου Σκάλα, προς όφελος των κατοίκων 
της πόλης και των δημιουργών της». Και 
μάλλον, μερικούς μήνες μετά, αυτό δεν 
φαίνεται να είναι φωτεινό… 

Γιατί η Λεμεσός αντίστοιχα, με σπου-
δαία πολιτιστικά δρώμενα, δεν έχει κατα-

φέρει να χτίσει θεατρικό κοινό, τι φταίει 
και οι μικρότερες ομάδες, αλλά και οι με-
σαίου μεγέθους ομάδες δεν έχουν χτίσει 
κοινό; Κάτι πάει λάθος, και θα είχε ενδι-
αφέρον να γινόταν μία έρευνα για να 
δει κανείς τι πάει λάθος. Ειλικρινά δεν 
μπορώ να αντιληφθώ, ελπίζω και το Λε-
μεσός 2030 να δει πώς η υποψηφιότητα 
της πόλης μπορεί να βοηθήσει το θέατρο 
και τους ανθρώπους του στη Λεμεσό.

Και γι’ αυτό το ζήτημα, της θεατρι-
κής «αστυφιλίας» θα είχε ενδιαφέρον να 
έκανε κάτι και ο Θεατρικός Οργανισμός 
Κύπρου, να μελετούσε τρόπους ενίσχυ-
σης της θεατρικής παιδείας στην περι-
φέρεια, έστω με περισσότερες παραστά-
σεις στις πόλεις, με διεύρυνση και εξέλιξη 
του Εκτός Έδρας.  Για την ιστορία, από 
τις 39 αιτήσεις, εγκρίθηκαν οι 18, με το 
ποσό των 842.100 ευρώ. Και από τους 
21 φορείς, οι ομάδες που έκαναν αίτηση 
από τη Λάρνακα ήταν τρεις, το Θέατρο 
Ροή της Βαλεντίνας Σοφοκλέους, ο Να-
ός της Μελπομένης της Μόνικας Μελέ-
κη και μία συμπαραγωγή με Θεατρική 
Στέγη Κύπρου. Και τρεις για τη Λεμεσό, 
η ΕΘΑΛ, που έλαβε χρηματοδότηση, η 
Υπόγεια Σκηνή και το Θέατρο Versus 
που δεν πήραν χρήματα. Άρα 15 ομάδες 
στο Κέντρο και από έξι στην περιφέρεια!

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Η θεατρική ομάδα A Vendre παρουσιάζει το έργο 
«Απόπειρες για τη ζωή της» του συγγραφέα Μάρ-
τιν Κριμπ, σε σκηνοθεσία Μαρίας Βαρνακκίδου. Πως 
μπορούμε να γνωρίζουμε ποιος είναι πραγματικά ο 
άλλος; 17 σκηνές, 17 απόπειρες να περιγράψουμε, 17 
προσπάθειες να καταλάβουμε, 17 ιστορίες που μας 
παρουσιάζουν τη διαδικασία κατασκευής μιας ταυ-
τότητας για δημόσια κατανάλωση. Μια γυναίκα με 
διαφορετικές ταυτότητες είναι o μόνος συνδετικός 
κρίκος. Η Άννα είναι θύμα εμφυλίου πολέμου, είναι 
σούπερ σταρ, είναι τουριστική ξεναγός, είναι εικα-
στική καλλιτέχνιδα, είναι διεθνής τρομοκράτης, είναι 

θραύσματα μιας γυναίκας που μπορεί να είναι όλα ή 
και τίποτα. Η κάθε ιστορία απεικονίζει τα προβλήματα 
της σύγχρονης κοινωνίας μέσα από τα μάτια μίας γυ-
ναίκας που απουσιάζει και που ταυτόχρονα λειτουρ-
γεί σαν ένα όχημα που σε μεταφέρει σε ένα κόσμο 
φτιαχτών αφηγήσεων. Παίζουν οι: Γιώργος Κυριάκου, 
Αριάνα Μαρκουλίδου, Άντονυ Παπαμιχαήλ, Πολυξένη 
Σάββα, Πέννυ Φοινίρη. Παραστάσεις 8, 13, 14, 15, 20, 
21, 22 ∆εκεμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ. Wherehaus 612, Μι-
χαήλ Κουσουλίδη 5, Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφω-

νο 97617770. Η παράσταση περιέχει σκληρή γλώσσα, 

συστήνεται για θεατές άνω των 16 ετών.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Απόπειρες για τη ζωή της» του Μάρτιν Κριμπ

ΕΚΘΕΣΗ

Ο Χρίστος Χρίστου
στη Stand in Line
Η γκαλερί Stand in Line παρουσιάζει την 
ατομική έκθεση του Κύπριου εικαστικού 
Χρίστου Χρίστου. Το έργο του Χρίστου στο 
σύνολό του είναι τρόπος ζωής, είναι ανά-
γκη που αναβλύζει μέσα από μια εσωτερι-
κή πηγή που δεν νοθεύεται από εξωτερι-
κές επεμβάσεις, αλλά παραμένει γνήσια 
και καθαρή γιατί έχει βαθιές ρίζες και 
αμετακίνητες αρχές. Ο κριτικός τέχνης, Αν-
δρέας Χατζηθωμάς, γράφει μεταξύ άλλων 
για τον Χρίστο Χρίστου και την έκθεση: «Ο 
Χρίστος Χρίστου είναι ένας ξεχωριστός 
καλλιτέχνης ο οποίος μετά από πολύχρονη 
ενασχόληση με την τέχνη καθιερώθηκε ως 
ένας δημιουργός με υψηλή τεχνική κατάρ-
τιση, εκλεπτυσμένο τρόπο έκφρασης και 
ιδεαλιστική δυναμική που επικυρώνεται με 

διαισθητικό λογισμό ο οποίος μετουσιώ-
νεται σε πνεύμα αισθητικής παράστασης». 
Τα εγκαίνια θα τελέσει ο κ. Χρυσόστο-
μος Παπαβασιλείου, ανώτατος εκτελεστι-
κός διευθυντής και πρόεδρος του Ομίλου 
Island Oil (Holdings) Ltd. Γκαλερί Stand in 
Line, Μετοχίου26A, Άγιος Ανδρέας, Λευ-
κωσία. Εγκαίνια: Πέμπτη, 12 ∆εκεμβρίου, 
ώρα 7:00. ∆ιάρκεια έως 11 Ιανουαρίου 
2025. Πληροφορίες τηλέφωνο 99412000, 

standinlineartspace@gmail.com

ΕΚΘΕΣΗ

STOFFE: Βενετσιάνικα 
Υφάσματα στην Κύπρο
Η Πρεσβεία της Ιταλίας στην Κύπρο 
και το Κέντρο Εικαστικών Τεχνών και 
Έρευνας (CVAR) παρουσιάζουν την έκ-
θεση «STOFFE: Βενετσιάνικα Υφάσμα-
τα στην Κύπρο». Η έκθεση πραγμα-
τεύεται την πλούσια κληρονομιά των 
βενετσιάνικων υφασμάτων και τη δια-
χρονική τους επίδραση στην κυπριακή 
κοινωνία. Την έκθεση επιμελείται ο δρ 
Ιωσήφ Χατζηκυριάκος, και αποκαλύ-
πτει τους περίπλοκους δεσμούς μεταξύ 
Βενετίας και Κύπρου, υπογραμμίζοντας 
την κοινή καλλιτεχνική και πολιτιστική 
κληρονομιά των δύο περιοχών. Από τα 
πολυτελή μεταξωτά και βελούδα, μέ-
χρι τα περίτεχνα σχέδια, εμπνευσμέ-
να από την Ανατολή και τη Μεσόγειο, 

η έκθεση STOFFE υπογραμμίζει τον 
καθοριστικό ρόλο των βενετσιάνικων 
υφασμάτων στη διαμόρφωση της το-
πικής τέχνης και ταυτότητας. ∆ιάρκεια 
έως 15 ∆εκεμβρίου. CVAR, Ερμού 285, 
Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφωνο 

22300994, www.cvar.severis.org

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Aσκοπα
πράγματα, 

εντελώς ασήμαντα»

« ...Και περνούν πολλές βδομάδες/ και 
σήμερα σκεφτόμαστε πως/ η απόφα-
ση ν’ αλλάξεις ζωή/ είναι γρήγορη σαν 

αστραπή/ αλλά η αλλαγή είναι αργή». Εκεί-
νος και εκείνη, μοιράζονται τις ίδιες σκέψεις. 
Το ζευγάρι στο θεατρικό έργο του Τιάγκο 
Ροντρίγκες, που παρουσιάζεται στη Στέγη 
του Ιδρύματος Ωνάση, δεν έχει ονόματα. Ο 
«Χορός των εραστών», που είναι ο τίτλος, 
εμπεριέχει όλες τις πληροφορίες για την 
παράσταση: μοιάζει με μουσική σύνθεση, 
για δύο φωνές, που αποδίδουν την ίδια με-
λωδία. Παράλληλοι μονόλογοι· εξαιρετικά 
δύσκολος ο συντονισμός ώστε κάθε φράση 
και η επανάληψή της να ακούγονται και να 
μη χάνονται η μία μέσα στην άλλη. Τέμπο, 
ρυθμός, χρόνος. ∆ύο πρόσωπα σε μια, σχε-
δόν, γυμνή σκηνή (Νίκος Καραθάνος και 
Μαρίσσα Τριανταφυλλίδου) αφηγούνται τη 
ζωή τους, πιάνοντας το νήμα από μια εφι-
αλτική νύχτα. Εκείνη «δεν μπορεί να ανα-
πνεύσει», εκείνος την αρπάζει και ορμούν 
στο νοσοκομείο. Υπάρχει, άραγε, ακόμη 
χρόνος ή μήπως όχι;

Και τα χρόνια περνούν για τους τρεις 
τους (αναφέρονται και στην κόρη τους), αλ-
λά κυρίως για τους δυο, με τις επαναλήψεις 
που δεν θέλουν αλλά όταν τις χάνουν τις 
αναζητούν απεγνωσμένα. Με την καθημε-
ρινότητα του πρωινού καφέ, των μέιλ, των 
ειδήσεων, των τηλεφωνημάτων, των λογα-
ριασμών, των παραπόνων, των επιθυμιών 
που δεν εκπληρώνονται, των ματαιώσεων. 
«Ασκοπα πράγματα, εντελώς ασήμαντα», 
που καταναλώνουν το «οξυγόνο». «Τόσος 

χρόνος σπαταλημένος», λέει εκείνη. Είναι 
όμως έτσι; Κι αν τα μικροπράγματα είναι 
χειρολαβές από τις οποίες πιανόμαστε; 

Σαν μια μισοτελειωμένη ταινία θα εί-
ναι πάντα η ζωή, μοιάζει να υποστηρίζει ο 
Πορτογάλος σκηνοθέτης και συγγραφέας. 
Οπως και οι δυο ήρωες που προσπαθούν να 
τελειώσουν στο βίντεο το «Scarface» με τον 
Αλ Πατσίνο και τη Μισέλ Πφάιφερ, αλλά 
όσες φορές προσπαθούν, κάτι προκύπτει 
και δεν το ολοκληρώνουν. «...Και σήμερα 
αποφασίσαμε πως ίσως είναι καλύτερα/ 
να μη δούμε ποτέ το τέλος του Scarface/ 
ίσως βοηθάει να παρατείνουμε τον χρόνο».

Το έργο ξεκινάει από μια οριακή στιγ-
μή. Εκείνη, παρά τρίχα να χαθεί, να πεθά-
νει. Κι εκείνος, τρελαμένος από την αγω-
νία, προσπαθεί να τρέξει, επί της ουσίας, 
γρηγορότερο από τον θάνατο. Υστερα, τα 
χρόνια περνούν και περνούν... ∆εν έχει τί-
ποτα καινοφανές ή πρωτότυπο ο «Χορός 
των εραστών», αφήνεται όμως, χωρίς να 
πλατειάζει, στη ροή του χρόνου. Ελλειπτι-
κά, ποιητικά, αλλά και πολύ πραγματικά. 
Μοιράζεται με τους θεατές της κάθε βρα-
διάς (είναι sold out) την κοινή αγωνία του 
μικρότατου βίου, που δεν μεγαλουργεί αλλά 
κυλάει σαν σύνοψη δεκάδων χιλιάδων ζωών. 
Με αφηγήσεις, μνήμες, απορίες, ελλείψεις, 
ανάγκες (ένα σπίτι με ένα μικρό μπαλκό-
νι, ο κήπος είναι όνειρο ανέφικτο), πένθη, 
ταξίδια. Υποδόρια απογειώνει τη χαρά τού 
«είμαστε ακόμα ζωντανοί».

Υπάρχουν παραστάσεις που μοιάζουν 
με κάτοπτρα. Αντανακλούν το κοινό τους, 
τις σκέψεις του. Αλλες διεισδύουν και μετα-
μορφώνουν, άλλες διεισδύουν και μένουν 
εκεί λειτουργώντας αργά και για καιρό. Και 
άλλες, φυσικά, αποβάλλονται, με συνοπτι-
κές διαδικασίες. 

Ο Ροντρίγκες μέσα από την «Καταρίνα 
και η ομορφιά να σκοτώνεις φασίστες» και 
την «Hecuba, not Hecuba» (Φεστιβάλ Αθη-
νών - Επιδαύρου) εγγράφεται ως δημιουργός 
του ανοίκειου που μπορεί να γίνει οικείο ή 
ακολουθεί αντίστροφη διαδρομή. Αμφισβη-
τεί, άλλοτε ιδεολογικά φορτισμένος, άλλοτε 
ψυχρός παρατηρητής, ποτέ όμως έξω από 
την πραγματικότητα που βιώνουμε. 

Το ζευγάρι των «εραστών» (έργο που είχε 
γράψει το 2006 και ξαναδούλεψε πρόσφατα) 
μας παρασύρει στον «χορό» του, όχι για να 
στροβιλιστούμε σε κάτι διαφορετικό. Αλλά 
για να πατήσουμε στα βήματα που ήδη γνω-
ρίζουμε, να τα επαναλάβουμε, να καταλά-
βουμε, ίσως, πού λαθέψαμε κι αν το «λάθος» 
θέλουμε να το διορθώσουμε. Γιατί, καμιά 
φορά, η κίνηση που βγαίνει από τον ρυθμό, 
οι λέξεις που ξεστρατίζουν, είναι ο κινητή-
ριος μοχλός που δίνει τη δύναμη, που μας 
ωθεί να πιστεύουμε πως «έχουμε χρόνο».

ΘΕΑΤΡΟ

«O Φάρος» του Conor McPherson
ΒΙΒΛΙΟ

«Περπατώντας
στο βασίλειο
της Σαλαμίνας»

Παρουσιάζεται η τριλογία 
«Περπατώντας στο βασίλειο 
της Σαλαμίνας» (εκδ. Το Ρο-
δακιό, Αθήνα, 2024) της Άν-
νας Μαραγκού με φωτογρα-
φίες του Πέτρου Φιάκκα. Για 
το βιβλίο θα μιλήσει η Άρτε-
μις Σκούταρη, πρόεδρος του 
Ιδρύματος Σύλβια Ιωάννου. Η 
τριλογία στοχεύει στο ν’ απο-
δείξει την αδιάλειπτη συνέ-
χεια, όχι μόνον του θαυμα-
στού πολιτισμού, αλλά και του 
σημαντικότατου ρόλου και της 
τεράστιας γεωπολιτικής και 
γεωστρατηγικής σημασίας της 
Σαλαμίνας, της Αμμοχώστου 
και της επαρχίας της στην εξέ-
λιξη και ανάπτυξη της Ανατο-
λικής Μεσογείου και αυτό από 
την εποχή του Χαλκού μέχρι 
και σήμερα. Κεντρικά Γραφεία 

της Τράπεζας Κύπρου, οδός 

Στασίνου 51, Στρόβολος (Αγία 

Παρασκευή), Δευτέρα 9 Δε-

κεμβρίου, ώρα 7:00 μ.μ.

Το Σατιρικό Θέατρο παρουσιάζει στην Πά-
νω Σκηνή το έργο του Ιρλανδού συγγρα-
φέα Conor McPherson, «O Φάρος», σε 
μετάφραση Κωνσταντίνου Μαρκουλάκη 
– Αθανασίας Σμαραγδή και σκηνοθεσία 
Νεοκλή Νεοκλέους. Ο αγγλικός τίτλος του 
έργου, «The Seafarer» (Ο Ναυτικός), είναι 
δανεισμένος από ένα ομώνυμο ποίημα 
αγνώστου ποιητή, γραμμένο στα μέσα του 
8ου αιώνα μ.Χ., όπου ένας ναυτικός μιλά 
για τις φοβερές δυσκολίες της ζωής στη 
θάλασσα, αλλά και τη σχέση του ανθρώ-
που με το Θεό και τη μετά θάνατον ζωή. 
Ακροβατώντας ανάμεσα στο ρεαλιστικό 
δράμα, την κωμωδία και τον μαγικό ρεα-
λισμό, «Ο Φάρος» εξερευνά θέματα τόσο 

πραγματικά όσο και υπερφυσικά. Απλό, 
μεστό και αισιόδοξο, το έργο μιλάει για 
θεμελιώδη ζητήματα των σχέσεων και της 
ανθρώπινης ύπαρξης: την πίστη, τη φιλία, 
την οικογένεια, την αγάπη και το δικαίω-
μα στην ελπίδα και την εξιλέωση. Παίζουν 
οι: Ανδρέας Ρόζου, Ηρόδοτος Μιλτιάδους, 
Ανδρέας Γεωργίου , Χάρης Αριστείδου, 
Ανδρέας Φυλακτού. Σατιρικό Θέατρο - 
Πάνω Σκηνή Σατιρικού Θέατρου (Αίθου-
σα Παντελής Κούρος). Παραστάσεις κά-
θε Σάββατο, ώρα 8:30 μ.μ. και Κυριακή, 
ώρα 6:30 μ.μ. Τετάρτη 11 και 18 ∆εκεμ-
βρίου, ώρα 8:30μ.μ. Μέχρι 18 ∆εκεμβρί-
ου. Πληροφορίες τηλέφωνα 22312940 – 

22421609, www.satirikotheatro.com

«Τόσος χρόνος σπαταλημένος», 
λέει εκείνη. Είναι όμως έτσι;
Κι αν τα μικροπράγματα
είναι χειρολαβές από
τις οποίες πιανόμαστε; 

ΑΝΟΙΚΤΗ ΣΥΖΗΤΗΣΗ

«Από τη μίμηση
στη δημιουργία»
Διοργανώνεται ανοιχτή συζήτηση 
στο πλαίσιο της έκθεσης «Travels with 
Renoir» του εικαστικού Λευτέρη Ολύμπι-
ου. Στο πλαίσιο της έκθεσης του Λευτέρη 
Ολύμπιου «Travels with Renoir», γίνεται 
μία ανοιχτή συζήτηση με τους καλλιτέ-
χνες: Λευτέρη Ολύμπιο, Λία Χαράκη και 
∆ημήτρη Σάββα. Με βάση τα πεδία πρα-
κτικής τους (εικαστικά, performance, 
μουσική) κουβεντιάζουμε για το πως η 
μίμηση και η επανάληψη μετατρέπονται 
σε εργαλεία εξερεύνησης που οδηγούν 
σε νέες δημιουργίες. Τη συζήτηση συντο-
νίζει η επιμελήτρια της έκθεσης Κάτια Γα-
λαταριώτου. Παρασκευή 13 Δεκεμβρίου, 

ώρα 6:00 μ.μ. Pylon Art & Culture, Αθη-

νών 1Α, Λεμεσός.
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HANS - AKE LILIA
Stephen King: Πέντε δεκαετίες 
γεμάτες ιστορίες
μτφρ.: Μιχάλης Μακρόπουλος
εκδ. Κλειδάριθμος, 2024, σελ. 184

 
Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑΔΗ

Οι Constant Readers, οι πιστοί ανα-
γνώστες του Στίβεν Κινγκ, μοιρά-
ζονται πολλά χαρακτηριστικά με-
ταξύ τους. Ενα από αυτά είναι ότι 
απολαμβάνουν οτιδήποτε λέει ή 
γράφει ο Κινγκ έξω από τα κυρί-
ως κείμενά του: τους προλόγους 
των βιβλίων του, για παράδειγμα, 
ή τις ευχαριστίες που κλείνουν τα 
μυθιστορήματά του – ακόμη και 
τις αφιερώσεις του· και βέβαια τις 
(συχνά ακτιβιστικές) αναρτήσεις 
του στο πρώην Twitter. Νιώθουν 
πως κάθονται μαζί του σε ένα 
ντάινερ του Μέιν, ας πούμε, και 
τον ακούν να απευθύνεται ακρι-
βώς στους ίδιους αποκαλύπτο-
ντάς τους τα μυστικά της τέχνης 
του. Ενα άλλο κοινό τους χαρα-
κτηριστικό είναι ότι διαβάζουν 
λαίμαργα οτιδήποτε αφορά τη 
ζωή του – όπως ακριβώς κάνουν 
οι φαν των τραγουδιστών της ροκ 

με τα δικά τους ινδάλματα. Ετσι, 
ένα βιβλίο που μιλάει αποκλειστι-
κά και μόνο για τον Κινγκ στο 
πέρασμα μισού αιώνα ασταμά-
τητης λογοτεχνικής παραγωγής, 
είναι ένα δώρο που αποκλείεται 
να αφήσουν να πάει χαμένο. Γι’ 
αυτούς (για εμάς...), ένα βιβλίο 
όπως το «Stephen King: Πέντε 
δεκαετίες γεμάτες ιστορίες» του 
Χανς-Οκε Λίλγια, είναι μάννα εξ 
ουρανού.

Από τις σελίδες του θα μάθου-
με πλήθος λεπτομερειών για την 
προσωπική ζωή του Κινγκ, για τον 
ακατάβλητο ρυθμό και το ασίγα-
στο πάθος με το οποίο γράφει και 
εκδίδει, για το τρομερό ατύχημα 
που παραλίγο να του κοστίσει τη 
ζωή, και για όλη την πορεία του 
δεκαετία προς δεκαετία: από την 
«Κάρι» του 1974 μέχρι σήμερα. 
Ταυτόχρονα, θα ταυτιστούμε απο-
λύτως με τον Λίλγια, που από ένας 
απλός «νερντ» γίνεται ένας από 
τους πιο γνωστούς μελετητές του 
έργου του Κινγκ παγκοσμίως και ο 
ιδρυτής ενός σάιτ (Lilja’s Library - 
The World of Stephen King) όπου 
μπορεί κάποιος να βρει το σύνολο 
των στοιχείων γύρω από τους 88 

έως τώρα τίτλους του Κινγκ, μαζί 
με κριτικές, αναλύσεις, συνεντεύ-
ξεις κ.λπ. Αφουγκραζόμαστε την 
αγωνία του και μοιραζόμαστε το 
πάθος του σε κάθε του συνάντη-
ση με τον βασιλιά.

Είχαμε την ευκαιρία να μιλή-
σουμε εκτενώς με τον συγγραφέα 
πριν από ακριβώς τρία χρόνια, 
με την ευκαιρία της κυκλοφο-
ρίας στα ελληνικά του βιβλίου 
του «Λάμψη στο σκοτάδι» (μτφρ. 

Εφη Τσιρώνη, εκδ. Κλειδάριθμος 
2021), μιας ανθολογίας διηγημά-
των τρόμου στην οποία συμπε-
ριλαμβανόταν και ένα ανέκδο-
το έως τότε διήγημα του Κινγκ. 
Πριν από μερικές ημέρες, τον 
ρωτήσαμε κάτι ακόμη: ποιοι εί-
ναι οι βασικότεροι λόγοι που τα 
βιβλία του Κινγκ γίνονται «δικά 
μας» βιβλία, και που κάθε πιστός 
αναγνώστης αισθάνεται ένα ανε-
ξίτηλο δέσιμο μαζί του. Να τι μας 
είπε: «Πέραν του γεγονότος ότι τα 
βιβλία του Κινγκ είναι εξαιρετικά 
καλογραμμένα και οι ήρωές του 
άνθρωποι με τους οποίους μπο-
ρούμε εύκολα να ταυτιστούμε, 
οι ιστορίες του πολύ συχνά δεν 
μας είναι καθόλου ξένες. Πολλές 
φορές ξεκινούν με κάποιο γεγο-
νός που μας κάνει να σκεφτούμε, 
“ναι, αυτό θα μπορούσε να συμ-
βεί και σε μένα”, αν και ύστερα 

από λίγο η ιστορία παίρνει μια 
τροπή που μας κάνει να πούμε 
ανατριχιασμένοι, “ω, Θεέ μου, 
αυτό θα μπορούσε να συμβεί και 
σε μένα!...”. Οι ιστορίες του βα-
σίζονται κατά μεγάλο ποσοστό 
στην πραγματικότητα και νομί-
ζω ότι αυτό είναι που μας κάνει 
να νιώθουμε ότι θα μπορούσαμε 
να είμαστε κι εμείς μέρος τους. 
Προσθέστε σε αυτό την ικανό-
τητά του να πλάθει ολοζώντα-
νους χαρακτήρες, ανθρώπους 
για τους οποίους νοιαζόμαστε 
με έναν εντελώς γνήσιο και άμε-
σο τρόπο, και έχετε κάτι στ’ αλή-
θεια ξεχωριστό και μοναδικό. Ο 
Κινγκ, επίσης, σου δίνει να κατα-
λάβεις γιατί οι κακοί στα βιβλία 
του κάνουν αυτό που κάνουν – 
ακόμη και όταν είσαι πέρα για 
πέρα αντίθετος με τις πράξεις 
τους. Συνδυάστε τα όλα αυτά και 

θα δείτε ότι κρατάτε στα χέρια 
σας μια ιστορία που μπορείτε να 
τη συναισθανθείτε απολύτως – 
κι όταν σχετίζεστε τόσο άμεσα 
με μια ιστορία νιώθετε ότι είναι 
δική σας, ότι τρόπον τινά σας 
ανήκει. Είναι μια ιστορία που ο 
Στίβεν Κινγκ αφηγείται προσω-
πικά στον καθένα από τους πι-
στούς αναγνώστες του».

Ολο το έργο του Κινγκ
Εξαιρετικά χρήσιμα βρήκαμε 

τα παραρτήματα στο τέλος του 
τόμου: πλήρης κατάλογος βιβλί-
ων του Κινγκ, ταινίες και τηλεο-
πτικές σειρές βασισμένες στα βι-
βλία του, τα μυθιστορήματα και 
τα διηγήματά του που διαδρα-
ματίζονται στο Καστλ Ροκ, στο 
Ντέρι κ.λπ. κ.λπ. Πραγματικός 
πλούτος για τους φαν, παλιούς 
και καινούργιους.

«Πέραν του γεγονότος 
ότι τα βιβλία του είναι 
εξαιρετικά καλογραμμέ-
να, οι ιστορίες του πολύ 
συχνά δεν μας είναι κα-
θόλου ξένες».

Ο Στίβεν Κινγκ κατά τη διάρκεια ηχο-
γράφησης ενός audiobook, το 2018 
στη Νέα Υόρκη. Ο ρυθμός και το πά-
θος με το οποίο γράφει και εκδίδει, 
το τρομερό ατύχημα που παραλίγο να 
του στοιχίσει τη ζωή και όλη η πορεία 
του από το 1974 μέχρι σήμερα απο-
καλύπτονται στις σελίδες του βιβλίου 
«Stephen King: Πέντε δεκαετίες γεμά-
τες ιστορίες», του Χανς-Οκε Λίλγια.KR
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Ο βασιλιάς
του τρόμου,
από την «Κάρι»
μέχρι σήμερα
Τα πάντα για τον Στίβεν Κινγκ
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Του ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΤΖΗΘΩΜΑ

Ο Χρίστος Χρίστου στις 12 ∆εκεμ-
βρίου 2024 παρουσιάζει έργα του 
στην γκαλερί Stand in Line, στη 
Λευκωσία. Ο ξεχωριστός αυτός 
καλλιτέχνης με τη σημαντική του 
προσφορά στον χώρο της τέχνης, 
κάθε φορά που εκθέτει έργα του 
εντυπωσιάζει και μαγεύει.

Παρόλο που ο καλλιτέχνης 
σπούδασε και έζησε το μεγαλύ-
τερο μέρος της ζωής του στην πα-
γκόσμια πρωτεύουσα των τεχνών, 
το Παρίσι, δεν απέβαλε ποτέ τα 
στοιχεία και τις παραδόσεις της 
πατρίδας του, ούτε ξέκοψε από τις 
βαθιές ρίζες του που του δίνουν 
την έμπνευση, καλλιεργούν το 
ήθος του και τον καθοδηγούν με 
ευδιάκριτο ψυχισμό και ευαισθη-
σία στον δρόμο της καλλιτεχνικής 
δημιουργίας και της αναγνώρισης.

Στο έργο του διαφαίνεται κα-
θαρά το παραδοσιακό, το κλασικό 
και το βυζαντινό αντικαθρέφτισμα 
που μέσα από αυτό αποκαλύπτε-
ται η δική του προσωπικότητα 
και οι δικές του οπτικές αισθητι-
κές παραστάσεις.

Η δουλειά του Χρίστου είναι 
ένα κράμα απλότητας, συνέπει-
ας, μοναδικής τεχνικής, συνδυα-
σμού χρώματος και αντιθέσεων, 
μορφής και περιεχομένου, με απο-
τέλεσμα κάθε έργο του να είναι 
ολοκληρωμένο και να αγγίζει το 
μεγαλείο του πνεύματος. Πίσω 
από τις εικόνες, τις συνθέσεις, τις 
φόρμες, τα σύμβολα, τις μορφές 
και τα σχήματα που αποτυπώνο-
νται στον καμβά του, ενυπάρχει 
ένας ολόκληρος, αθέατος κόσμος, 
ο οποίος περιέχει το υπερβατι-
κό και υπερφυσικό στοιχείο που 
πνευματοποιούν τα σώματα και τα 
πράγματα, συνθέτουν έναν ιδεατό 
πυρήνα αξιών, οριοθετούν την αν-
θρώπινη νόηση, δημιουργούν μια 
ενότητα φαινομένων με προεκτά-
σεις καθαρά φιλοσοφικές, ανθρω-
ποκεντρικές και συγκινησιακές.

Έτσι καθορίζει ο καλλιτέχνης 
το προσωπικό του όραμα. Ένα 
όραμα που βασίζεται στην πολυ-
σημία του έργου που δημιουργεί 
και στις πνευματικές του αναζητή-
σεις που έχουν ως αρχή τη δυιστι-
κή υπόσταση όλων των καταστά-
σεων, των τρόπων λειτουργίας του 
ανθρώπινου νου και των ιδεών 
που κατά καιρούς εμφανίζονται.

Ο ίδιος ο καλλιτέχνης διατυπώ-
νει την άποψη: «Υπάρχει μέσο διά 
του οποίου η ύλη και η ενέργεια, 
χειραγωγούμενες αισίως, παρά-
γουν πεδίον ισχύος ώστε να θέ-
τουν τον παρατηρητή εις προνομι-
ούχο θέση έναντι του σύμπαντος. 
Εκ της θέσεως αυτής μπορεί να 
έχει πρόσβαση σε μια ανώτερη 
υπαρξιακή εμπειρία που συνή-
θως ο οντολογικός δυισμός μας 
αποκρύβει».

Μια καθαρή αντίληψη 
Ο Χρίστου μέσω των αντιθέσε-

ων και των διαφορών μέσα στις 
οποίες κινείται η ίδια η ζωή, κα-
ταφέρνει με εξαιρετική μαεστρία 
να βρει τη χρυσή τομή, να ενώ-
σει τις αντιθέσεις και να δημιουρ-
γήσει ένα πυρήνα ενότητας από 
τον οποίο εξακτινώνονται προς 
διάφορες κατευθύνσεις για να 
καλύψουν ένα πλαστικό και αι-
σθαντικό φάσμα που αν αποκω-
δικοποιηθεί θα αποκαλύψει μια 
καθαρή αντίληψη των πραγμά-
των και των συμβόλων.

Ο καλλιτέχνης εκφράζει τη δι-
κή του άποψη: «Όλες οι παραδό-
σεις, οι μεγάλοι μύθοι, οι πολλές 

κωδικοποιημένες ιστορίες για παι-
διά, οι μεταφυσικές φιλοσοφίες 
και θρησκείες, όλες ανεξαιρέτως 
στον κεντρικό τους συμβολισμό, 
με διαφορετικό τρόπο η καθεμία, 
συγκλίνουν προς το ίδιο ακριβώς 
δίδαγμα: Η ανθρώπινη ύπαρξη σε 
αυτή τη ζωή συνδέεται άμεσα με 
την έννοια της πνευματικής ποιο-
τικής πτώσης ή οντολογικής υπο-
βάθμισης, εμπεριέχουσα όμως ως 
αντίδοτο ευαίσθητο να ενεργοποι-
ηθεί κάτω από ορισμένες συνθή-
κες, τη δυνατότητα αποκατάστα-
σης του «παλαιού πνευματικού 

μεγαλείου και προπατορικού κλέ-
ους», που συνήθως παραμένει εν 
δυνάμει εγκλωβισμένο στην καρ-
διά του ψυχοπνευματικού μας λα-
βύρινθου». Το πιο σημαντικό έργο 
της έκθεσης του Χρίστου Χρίστου 
έχει ως τίτλο «Εντός του κατό-
πτρου», (Θησέας και Μινώταυρος).

Το αποκορύφωμα όμως στην 
κεντρική πράξη του μυθολογή-
ματος είναι η δυνατότητα που 
δίνεται διά του σπασμένου κα-
τόπτρου, για μια σωτήρια λύση, 
χάρη σε ένα οπτικό τέχνασμα το 
οποίο παράγει μια σημαντική σύ-

μπτωση: Το κάτω μέρος του σώμα-
τος των αντιπάλων παρουσιάζεται 
μοναδικό και κοινό κατά τέτοιον 
τρόπο ώστε ο ήρωας, παλεύοντας 
κατά του αντιπάλου, φαίνεται να 
παλεύει κατά του ιδίου του εαυ-
τού του: Θησέας και Μινώταυρος 
αποτελούν ένα και το αυτό πρό-
σωπο. Η συνειδητοποίηση της 
ταυτότητας του αντιπάλου (που 
θυμίζει τον απρόσωπο αντίπαλο 
των εφιαλτικών μας ονείρων) με-
τατρέπει τη νίκη σε ένα σωτήριο 
και τραγικό συγχρόνως γεγονός. 
Το πρόβλημα λύνεται από μόνο 

του. Η προφανώς αδρανής αντι-
παλότητα μετατρέπεται σε περι-
στροφική συμπληρωματικότητα. 
Η απελευθέρωση των ψυχοπνευ-
ματικών δυνάμεων και δυνατοτή-
των προς μία δυναμική εξέλιξη και 
ολοκλήρωση σε ανώτερο οντολο-
γικό επίπεδο γίνεται εφικτή με 
την αυτογνωσία. Ο άθλος αυτός 
του πολιτισμικού ήρωα (εδώ του 
Θησέα), αν και εξελίσσεται καθ’ 
ολοκληρίαν στον ενικό, το απο-
τέλεσμα αφορά το πληθυντικό 
σύνολο των ανθρώπων με τους 
οποίους ο ήρωας αποτελεί μία πο-

λιτιστική κοινότητα και η οποία 
είναι στην ουσία ο εντολοδότης. Η 
επιστροφή λοιπόν του ήρωα προς 
το κοινωνικό σύνολο των ανθρώ-
πων στο οποίο ανήκει καθιστά με 
γενική κάθαρση που προάγει η 
συμβολική του νίκη, εφικτή την 
έναρξη ενός νέου πολιτισμικού 
κύκλου με δυνατότητες ανάλο-
γες του συμβολικού βάθους του 
μυθολογήματος. Με άλλα λόγια 
πρόκειται για ένα αρχέτυπο «θε-
μέλιο μύθο» με τον οποίο υπάρ-
χει δυνατότητα να κτιστεί ένας 
ανάλογος σε δύναμη και βάθος 
πολιτισμός.

Στο έργο του «Ο Ερυθροπό-
λεμος Επιβήτωρ», ο καλλιτέχνης 
παρουσιάζει τον ερυθροπόλεμο 
επιβήτορα ν’ αναζητεί με μανία 
την ειρηνική και γαλαζοαίματη 
φοράδα για να δημιουργήσουν το 
ζεύγος του διπολικού μας κόσμου, 
της ειρήνης και του πολέμου που 
αποκαλύπτει τη βιαιότητα και την 
αιματηρή αντιπαλότητα που προ-
καλεί αβάσταχτη απογοήτευση 
αφού η ιστορία διδάσκει ότι ο πό-
λεμος και άλλες αρνητικές πράξεις 
των διπολικών ενοτήτων της γή-

ινης υπόστασής μας, δεν θα εξα-
λειφθούν τελειωτικά, ούτε η αν-
θρωπότητα θα απαλλαχτεί από 
τα αδιέξοδα που προκαλούν τα 
λογής λογής συμφέροντα και οι 
υπερβάσεις της λογικής.

Στο έργο με τίτλο «Επανασυμ-
φιλίωση», το φως, οι μορφές, το 
χρώμα εναγκαλίζονται σχηματικές 
και συναισθηματικές, διατηρώ-
ντας μια λεπταίσθητα αμφίσημη 
και πάλλουσα ισορροπία, όπου οι 
ανθρώπινες μορφές υπομνηματί-
ζονται με συμβολικές σχέσεις και 
λειτουργούν ως αισθητή υπόστα-
ση, αλληλοτέμνονται, αντικατο-
πτρίζονται και συγχρόνως συνα-
ποτελούν ένα διαλεκτικό σχήμα 
ανάμεσα στον χρόνο και τον τόπο.

Αμεσότητα της αίσθησης
Με διαφάνεια και συγκινησι-

ακή ευπάθεια, με την αμεσότητα 
της αίσθησης και τη νοσταλγία 
της μνήμης, έρχονται και απέρ-
χονται εικασίες και εικάσματα σε 
μια συναλλαγή συνειρμικών αντι-
κατοπτρισμών που μεταγγίζουν 
ένα αίσθημα λυτρωτικό μέσα σε 
λυρική ατμόσφαιρα, το οποίο ανα-
σηματοδοτεί τις λειτουργικές των 
σχημάτων και τις ποιοτικές απο-
τυπώσεις των χρωμάτων.

Στα έργα «Όνειρο», «Το παρά-
θυρο», «Η Γιορτή της Άνοιξης» και 
άλλα προβάλλει μια ευαίσθητη 
ισορροπία ανάμεσα στην οπτική 
και στην πίστη των δυνατοτήτων 
της ανθρώπινης συνείδησης που 
μεσολαβεί για να δημιουργηθούν 
πρότυπα που καταξιώνονται μέσα 
από την αισθητική παρατήρηση 
και δρομολογούν μια ξεχωριστή 
ηθική ως προς τις επισημάνσεις 
του κοινωνικοπολιτικού συστή-
ματος που μας περιβάλλει και μας 
απομακρύνει από τις πραγματι-
κές αξίες και τους άγραφους νό-
μους που θα έπρεπε να διέπουν 
τη ζωή μας. Τα έργα του Χρίστου 
Χρίστου εκπέμπουν μια δυναμική 
που δεν στηρίζονται μόνο στην 
άρτια τεχνική αλλά προοιωνίζουν 
την υποσυνείδητη ανάγκη να με-
ταμορφωθεί η σκέψη σε εικαστική 
έκφραση. Μια ανάγκη καθαρά επι-
κοινωνιακή. Μια ανάγκη ιεροφα-
ντική, εξευγενισμένη και διαυγής 
που διυλίζεται μέσα από πρωτό-
γνωρη χροιά μεταφυσικής αγωνί-
ας και ενόρασης του προσωπικού 
σύμπαντος το οποίο καθιδρύεται 
με το ίδιο το έργο του καλλιτέχνη.

Μια ποιοτική εικαστική έκφραση
Η δουλειά του Χρίστ ου είναι ένα κράμα απλότητας, συνέπειας, μοναδικής τεχνικής, συνδυασμού χρώματος και αντιθέσεων

Τα έργα του Χρίστου 
Χρίστου εκπέμπουν
μια δυναμική που δεν 
στηρίζονται μόνο στην 
άρτια τεχνική αλλά προ-
οιωνίζουν την υποσυνεί-
δητη ανάγκη να μετα-
μορφωθεί η σκέψη σε 
εικαστική έκφραση.

Στο έργο του διαφαίνε-
ται καθαρά το παραδο-
σιακό, το κλασικό και το 
βυζαντινό αντικαθρέφτι-
σμα που μέσα από αυτό 
αποκαλύπτεται η δική 
του προσωπικότητα και 
οι δικές του οπτικές αι-
σθητικές παραστάσεις.

Εν τέλει απώτατος στόχος του δημιουργού 
δεν είναι άλλος από την ανθρωποποίηση 
του ατόμου. Έγνοια του να αποδομηθεί 
το τυχαίο, το ψεύτικο, το επιτηδευμένο 
και το χρησιμοθηρικό και να επικρατήσει 
το γνήσιο, το αληθινό και το ποιοτικό.

Το γεμάτο πάθος του Χρίστου για 
πλούσια και ιδιοφυή έκφραση είναι ανά-
λογο με την υψηλού επιπέδου παρουσία 
του στα εικαστικά δρώμενα του τόπου 
μας. Ακόμη και ο λόγος του εμπεριέχει 
το βάθος της ηθικής του εντύπωσης για 
την τέχνη και της αποστολής της σήμε-
ρα: «Επιμένω και υπογράφω. Εάν η κα-
τάσταση, για να μην πω η κατάντια της 
τέχνης σήμερα, δεν δικαιώνει έστω και 
μερικώς, αυτά που κατ’ επανάληψη λέω, 
τότε εγώ θα πρέπει να έχω πέσει κατά 
λάθος από το άλφα του Κενταύρου κα-

τακόρυφα πάνω στη γη! Εκτός από την 
συναισθηματική και αισθητική της προ-
σέγγιση, η τέχνη αδιαμφισβήτητα εμπε-
ριέχει μία μη παραποιήσιμη πνευματική 
ανάγνωση του πολιτισμού!

Η σχετικότητα της τέχνης
Εάν κοιτάζοντας στον καθρέφτη που 

μας προτείνει ο Πικάσο και μαζί του όλοι 

οι αξιόλογοι αντιπρόσωποι της σύγχρο-
νης τέχνης (από τον γαλλικό ιμπρεσιο-
νισμό και εντεύθεν), συνειδητοποιού-
σαμε την ασχήμια, τη χυδαιότητα και 
την πνευματική μας εξαθλίωση που τό-
σο «εύσχημα» μπόρεσαν διαμέσου του 
μαγικού αυτού καθρέφτη της τέχνης να 
μας αντικατοπτρίσουν, μεταφράζοντας 
την πνευματική μας πραγματικότητα σε 
εικαστικά ιδιώματα, είμαι σίγουρος ότι 
θα βάζαμε τα κλάματα!

Όσο πάει και περισσότερο μου γίνεται 
επιτακτική η πεποίθηση ότι η σχετικό-
τητα μεταξύ αυτογνωσίας και συνείδη-
σης της εξωτερικής πραγματικότητας 
είναι απόλυτη!».

Ο κ. Ανδρέας Χατζηθωμάς είναι
φιλόλογος - κριτικός.

Εγνοια του Χρίστου να αποδομηθεί
το τυχαίο και το ψεύτικο

Το γεμάτο πάθος του Χρίστου 
για πλούσια και ιδιοφυή
έκφραση είναι ανάλογο
με την υψηλού επιπέδου
παρουσία του στα εικαστικά 
δρώμενα του τόπου μας.

Το πιο σημαντικό έργο της έκθεσης του Χρίστου Χρίστου 
έχει ως τίτλο «Εντός του κατόπτρου», (Θησέας και Μινώταυ-
ρος). Το αποκορύφωμα στην κεντρική πράξη του μυθολογή-
ματος είναι η δυνατότητα που δίνεται διά του σπασμένου κα-
τόπτρου, για μια σωτήρια λύση.

Στο έργο με τίτλο «Επανασυμφιλίωση», το φως, οι μορφές, το χρώμα εναγκαλίζο-
νται σχηματικές και συναισθηματικές, διατηρώντας μια λεπταίσθητα αμφίσημη και 
πάλλουσα ισορροπία.

Στο έργο του «Ο Ερυθροπόλεμος Επιβήτωρ», ο καλλιτέχνης 
παρουσιάζει τον ερυθροπόλεμο επιβήτορα ν’ αναζητεί με μα-
νία την ειρηνική και γαλαζοαίματη φοράδα για να δημιουργή-
σουν το ζεύγος του διπολικού μας κόσμου.

Στα έργα 
«Όνειρο», «Το 
παράθυρο», «Η 
Γιορτή της Άνοι-
ξης» και άλλα 
προβάλλει μια 
ευαίσθητη ισορ-
ροπία ανάμεσα 
στην οπτική και 
στην πίστη των 
δυνατοτήτων 
της ανθρώπινης 
συνείδησης.
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ΑΝΝΑ ΜΑΡΑΓΚΟΥ
«Περπατώντας στο Βασίλειο
της Σαλαμίνας»
Φωτογραφίες Πέτρος Φιάκκας
εκδ. Το Ροδακιό, Οκτώβριος 2024, τ. 3

Του ΝΙΚΟΥ ΝΙΚΟΛΑΟΥ-ΧΑΤΖΗΜΙΧΑΗΛ

Αυτές τις μέρες, στη βιβλιοθήκη 
μου βρήκε μόνιμη κατοικία ένα 
τρίπετρο κόσμημα από πολύτιμα 
και σπάνια πετράδια, και τα πε-
τράδια αυτά δεν είναι τίποτε άλλο 
παρά ο επιστημονικός, νοσταλγι-
κός, αγαπητικός λόγος της Άννας 
Μαραγκού και οι πανέμορφες φω-
τογραφικές συνθέσεις του Πέτρου 
Φιάκκα στο κοινό έργο τους, που 
μόλις έχει κυκλοφορήσει.

Πρόκειται για ένα τρίτομο έρ-
γο, τοποθετημένο σε μια ωραία 
κασετίνα, με έκταση πέραν των 
χιλίων σελίδων μεγάλου σχήμα-
τος 17x24 εκ. και με γενικό τίτλο 
«Περπατώντας στο Βασίλειο της 
Σαλαμίνας». Το έργο βλέπει το 
φως με τις εξαιρετικές αθηναϊκές 
εκδόσεις «Το Ροδακιό» και σχεδι-
ασμό, επιμέλεια, τυπογραφία της 
Τζούλιας Τσιακίρη και του Αχιλ-
λέα Τζάλλα. Τόσο τα κείμενα όσο 
και οι φωτογραφίες είναι τυπω-
μένα σε ενιαίο, υψηλής ποιότη-
τας ιταλικό ματ χαρτί tatami 120 
gr., που επιτρέπει την ευαναγνω-
σία των κειμένων αλλά και την 
άριστη απόδοση των χρωμάτων 
στις 170 και περισσότερες, ακό-
μα, φωτογραφίες, που κοσμούν 
τις σελίδες του βιβλίου, ως εικα-
στικό συμπλήρωμα του κειμένου.

Ο πρώτος τόμος φέρει τον τίτ-
λο «Οι πολιτείες της σιωπής» και 
υπότιτλο «Έγκωμη, Σαλαμίνα, Αρ-
σινόη, Κωνσταντία», ονομασίες 

σημαντικών πόλεων, που υπήρ-
ξαν κάποτε, αλλά δεν έσβησαν, 
μεταλλάχτηκαν, με τη σειρά που 
τις έχουμε αναφέρει, και μεγα-
λούργησαν σε νοτιότερη περιο-
χή της ανατολικής παρειάς του 
νησιού, με τελευταία μετάλλα-
ξη την αγαπημένη Αμμόχωστο 
με τη γνωστή τραγική κατάληξή 
της, την οποία βιώνουμε σήμερα, 
και είναι αυτή η μεγάλη αδικία 
και το άλγος της βίαιης απομά-
κρυνσης των πολιτών της και ο 
βιασμός που υφίσταται από τον 
βάρβαρο εισβολέα, μπροστά σε 

μια ανίκανη να αντιδράσει δυνα-
μικά ανθρωπότητα, που έσπρωξε 
τη συγγραφέα Άννα Μαραγκού 
να αναλάβει το επίπονο έργο του 
οδοιπορικού. Η «Αμμόχωστος» 
καταλαμβάνει το μεγαλύτερο μέ-
ρος του έργου, έχοντας τις μισές 
σελίδες του και αποτελεί τον δεύ-
τερο τόμο. Ο τρίτος τόμος ανα-
φέρεται στη «∆ύναμη της Αμ-
μοχώστου» με τα ελεύθερα και 
κατεχόμενα χωριά της.

Το οδοιπορικό δεν είναι μό-
νο μια επιφανειακή μετατόπιση 
στον χώρο. Είναι και μια βουτιά 
στον παρελθόντα χρόνο, δίδοντας 
στον αναγνώστη όλες τις γνωστές 
πληροφορίες τις οποίες έφερε στο 
φως, κατά καιρούς, η αρχαιολογι-
κή σκαπάνη, και, που, δυστυχώς, 

αυτή η έρευνα έχει στις μέρες μας 
απότομα ανακοπεί, λόγω του μαύ-
ρου σκότους που σκεπάζει τις κα-
τεχόμενες, από τους βάρβαρους 
άρπαγες, περιοχές της πατρίδας 
μας. Έτσι, λοιπόν, «Το Βασίλειο 
της Σαλαμίνας» αποτελεί ένα αξι-
όλογο και έγκυρο μνημείο, για τη 
λατρεμένη Αμμόχωστο, γιατί η 
πλούσια βιβλιογραφία την οποία 
παραθέτει η αρχαιολόγος δρ Άννα 
Μαραγκού δεν αφήνει αμφιβολί-
ες για την εγκυρότητα του έργου. 
Κι όταν πια λέμε «Αμμόχωστος», 
δεν εννοούμε μόνο την περιφραγ-
μένη ή μη πόλη. Εννοούμε την 
«Πόλη Όλη».

Καταργεί τον χρόνο
Μη νομίσετε όμως, ότι το κεί-

μενο, έχει την αυστηρή γλώσ-
σα της επιστημονικής καταγρα-
φής. Αν ήταν έτσι θα κούραζε 
τον αναγνώστη. Η συγγραφέας 
μπορούσε να το κάνει αλλά προ-
τίμησε, λόγω της έκτασης των 
κειμένων, να έχουν μια ελεύθε-
ρη, απλούστερη, κατανοητή, ευ-
χάριστη γραφή, ώστε όχι μόνο 
να μην κουράσει τον αναγνώστη 
αλλά να τον τέρψει διδάσκοντάς 
τον την ιστορία του τόπου. Γιατί 
χωρίς τη γνώση της ιστορίας, δεν 
υπάρχει μέλλον. Γράφει ως να 
απευθύνεται στον καθέναν από 
εμάς. Ο αναγνώστης νιώθει ότι 
κάθεται μαζί της, σε μια πέτρα 
στην Έγκωμη, και την ακούει να 
του μιλάει για πρόσωπα και πράγ-
ματα ως να έγιναν μόλις χθες και 

όχι τόσους αιώνες πριν. Κι όταν 
ξαφνικά λέει μια ιστορία, που 
έγινε στην Έγκωμη τόσους αι-
ώνες πριν και εξηγεί ότι «εμείς» 
κάναμε αυτό κι αυτό, ε! τότε με-
μιάς μ’ αυτό το «εμείς» καταργεί 
τους αιώνες. Καταργεί τον χρό-
νο. Τοποθετεί τον αναγνώστη 
της στη ίδια την ιστορία! Τον 
κάνει να νιώθει τους ανθρώπους 
της μακρινής εκείνης εποχής να 
είναι τόσο δικοί του, τόσο κο-
ντά του. ∆εν είναι εκπληκτικό; 
Ύστερα τον οδηγεί στο λιμάνι 
της Έγκωμης, εκεί που είναι η 
ζωή, οι ανταλλαγές, η δύναμη 
της θαμμένης πανίσχυρης πολι-
τείας. Αλλά σήμερα νεκρική σι-
γή. Ο φρουρός από τα Βρέτσια 
της Πάφου, τους βλέπει απορη-
μένος, γιατί αγγίζουν τις πέτρες, 
και μελετούν το χώμα, γιατί τρι-
γυρίζουν σε μια πόλη που πέθα-
νε. Κι «Ο κόσμος / ξαναγινόταν 
όπως ήταν, ο δικός μας / με τον 
καιρό και με το χώμα» [Γιώργος. 
Σεφέρης «Έγκωμη»].

∆εν θα ήθελα να επεκταθώ σε 
μια πιο αναλυτική παρουσίαση 
του έργου. Αχρείαστη μου φαί-
νεται. Πιστεύω πως πρόκειται 
για έργο που πρέπει όχι μόνο οι 
Αμμοχουστιανοί να διαβάσουν 
αλλά και κάθε άνθρωπος που ζει 
εδώ, που είναι περήφανος για τον 
ευλογημένο αυτόν τόπο και που 
αποκαλεί πατρίδα του.

Καλοτάξιδο να είναι το «Βα-
σίλειο της Σαλαμίνας». 

Το βιβλίο παρουσιάζεται τη 
∆ευτέρα 9 ∆εκεμβρίου στα 

Κεντρικά Κτήρια της Τράπεζας 
Κύπρου, στην Αγία Παρασκευή, στις 
7:00  μ.μ.

Μια βουτιά στον παρελθόντα χρόνο
Η συγγραφέας Άννα Μαραγκού με το έργο της αυτό τοποθετεί και εμβυθίζει τον αναγνώστη της στη ίδια την ιστορία

Χορηγός
Επικοινωνίας:

Μέγας Χορηγός: Χορηγοί:

SEASON

«Ο αναγνώστης νιώθει 
ότι κάθεται μαζί της, σε 
μια πέτρα στην Έγκωμη, 
και την ακούει να του 
μιλάει για πρόσωπα και 
πράγματα ως να έγιναν 
μόλις χθες…»

«Πιστεύω πως πρόκειται για έργο που πρέπει όχι μόνο οι Αμμοχουστιανοί να διαβάσουν αλλά και κάθε άνθρωπος 
που ζει εδώ, που είναι περήφανος για τον ευλογημένο αυτόν τόπο και που αποκαλεί πατρίδα του».
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Μια ξεχωριστή περίπτωση 
καλλιτεχνικής ελευθερίας 
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η μουσική της εξορίας έχει πάντοτε κάτι μελαγχολικό

Η έννοια της εξορίας βρίσκεται 
στη φύση ενός πουλιού όπως 
είναι ο κούκος: κλωσάει τα αυ-
γά του πάντοτε σε ξένες φωλιές. 
Στο μουσικό άλμπουμ «Exile» της 
Alpha-Classics, η Πατρίσια Κοπα-
τσίνσκαγια (βιολί και διεύθυνση) 
και ο Τόμας Κάουφμαν (τσέλο) μα-
ζί με την Καμεράτα Μπερν ερμη-
νεύουν επτά έργα συνθετών που 
έχουν βιώσει την ανεστιότητα με 
τον ένα ή τον άλλο τρόπο. 

Ο κύριος Γκρι παρατηρεί τη 
φωτογραφία μιας αναμαλλιασμέ-
νης Πατρίσια στο φυλλάδιο που 
συνοδεύει το άλμπουμ – παίζει 
μανιασμένη το βιολί. Στο αρι-
στουργηματικό πέμπτο κομμάτι 
του δίσκου, το παραδοσιακό φω-
νητικό της Μολδαβίας «Cucusor cu 
pana sura» διηγείται την ιστορία 
ενός κούκου που πετάει μακριά 
και βρίσκει έναν στρατιώτη στον 
πόλεμο για να του μεταφέρει την 
αγωνία της καλής του να γυρίσει 

σπίτι. Στα έξοχα φωνητικά, συνο-
δεία εγχόρδων, η Πατρίσια δανεί-
ζει και τη φωνή της. Για τον κύριο 
Γκρι, αυτή είναι, ίσως, η κορυφαία 
στιγμή του άλμπουμ – μαζί με ένα 
άλλο παραδοσιακό, αυτή τη φορά 
της Ουκρανίας, το «Kugikly». Οι 
Ουκρανοί νοσταλγούν τη χώρα 
τους μέσα στη χώρα τους. Το αί-
σθημα της εξορίας έχει, είπαμε, 
πολλές πλευρές. 

Εγώ, πάλι, στέκομαι στους συν-
θέτες του άλμπουμ: Ο Αντρέι Πα-
νούφνικ εγκατέλειψε την Πολωνία 
το 1954, αισθανόμενος την ασφυ-
ξία του καθεστώτος και του σοβιε-
τικού μπαμπούλα. Μετανάστευσε 

στην Αγγλία, όπου το 1991 η βασί-
λισσα Ελισάβετ τον ονόμασε σερ. 
Η διαφυγή του από Πολωνούς μυ-
στικούς στη Ζυρίχη θα μπορούσε 
να γίνει και ταινία. Το όνομά του 
απαγορεύτηκε στην Πολωνία. Στο 
ανά χείρας άλμπουμ περιέχεται το 
θαυμάσιο Κοντσέρτο του για βιολί 
και έγχορδα. 

Ο γερμανικής καταγωγής (από 
την περιοχή του Βόλγα) Αλφρεντ 
Σνίτκε εγκατέλειψε την πατρίδα 
του Ρωσία το 1990, πάνω στην 
κατάρρευση της ΕΣΣ∆. Πέθανε 
στο Αμβούργο, αλλά τάφηκε στη 
Μόσχα. Το άλμπουμ περιλαμβά-
νει την υποβλητική Σονάτα του 
για τσέλο και πιάνο Υπ’ αριθμ. 1. 

Ο Ιβάν Γουαϊτσενεγκράτσκι 
εγκατέλειψε την κομμουνιστική 
Ρωσία στα 27 του μολονότι ιδεολο-
γικά αισθανόταν κοντά της· αλλά, 
βέβαια, δεν άντεξε την καταπίε-
ση του καθεστώτος. Το δεύτερό 
του Κουαρτέτο Εγχόρδων Εργο 

18 περιλαμβάνεται στο άλμπουμ.
Ο Βέλγος Ευγένιος Ισαϊέ βρι-

σκόταν μακριά από την πατρίδα 
του όταν το 1917 έγραψε το μελαγ-
χολικό ποίημα δωματίου για τέσ-
σερα βιολιά και τέσσερις βιόλες. 

Μακριά από σκοτεινές, απει-
λητικές α-τονικότητες, το άλ-
μπουμ περιλαμβάνει ακόμα πέ-
ντε Μινουέτα και 6 Τρίο του 
Φραντς Σούμπερτ, σε μεταγρα-
φή για κουαρτέτο εγχόρδων από 
την Πατρίσια. Αλλά ο Σούμπερτ 
δεν υπήρξε ποτέ ανέστιος ή εξό-
ριστος. Εζησε στη βιεννέζικη φω-
λιά του. Ο «οδοιπόρος» Σούμπερτ, 
όμως, μας λένε οι δημιουργοί αυ-
τού του πρότζεκτ, βίωνε πάντοτε 
μιαν εσωτερική, μύχια εξορία: το 
οικείο σε πολλούς αίσθημα της 
μοναξιάς μέσα στο πλήθος, μέσα 
στην παρέα. Εδώ, σε αυτή τη μου-
σική, μπορεί κάποιος μοναχικός 
και ενδόμυχα ανέστιος να ακου-
μπήσει και να βρει παρηγοριά. 

ΡΙΓΑ
Αρ ντεκό
Διάσημη για τα αρχιτεκτονικά ρεύμα-
τα της περιόδου 1880-1930 που άνθη-
σαν στη Λετονία, η πρωτεύουσα Ρίγα 
φιλοξενεί την έκθεση-αφιέρωμα στο 
έργο του σκηνογράφου Λούντολφς Λί-
μπερτς (1895-1959) με τίτλο «Η υπνω-
τιστική λάμψη της Αρ Ντεκό». Η έκ-
θεση στεγάζεται στο Εθνικό Μουσείο 
Τέχνης της Λετονίας (έως 16 Μαρτίου) 
και φωτίζει τον πυκνό και γοητευτικό 
κόσμο του Λίμπερτς, συνεργάτη της 
Εθνικής Οπερας της Λετονίας. Ανά-
μεσα στο 1924 και στο 1937 έκανε τα 
σκηνικά σε 43 παραστάσεις.

ΜΟΝΑΧΟ
Η μοντέρνα κουζίνα
Η ιστορία της εντοιχισμένης κουζίνας 
εντοπίζεται στις αρχές του 20ού αιώνα 
και είναι μια γοητευτική πορεία αστι-
κής εξέλιξης. Στο Μουσείο Ντιζάιν του 
Μονάχου παρουσιάζεται μια έκθεση 
με αυτό ακριβώς το θέμα, μια ιστορία 
της κουζίνας στον 20ό αιώνα με αφε-
τηρία την «Κουζίνα της Φρανκφούρ-
της» (1926). Μια σειρά συμπληρωματι-
κών στοιχείων, σταθερών και κινητών, 
διεύρυναν τη σχεδιαστική κουλτούρα 
της παρασκευής τροφής. Στη φωτο-
γραφία δίσκοι φαγητού της δεκαετίας 
του ’50 από την Ανατολική Γερμανία.

ΧΑΓΗ
Η ιστορία του επιδορπίου
Η έκθεση στο Μουσείο Τέχνης της 
Χάγης μιλάει για την ιστορική διαδρο-
μή του επιδορπίου στα γεύματα της 
Ευρώπης ως ένα στοιχείο πολιτισμι-
κής ανάλυσης. Από τα τοπικά γλυκί-
σματα έως τον συνδυασμό με φρού-
τα, από τις διεθνείς πλέον συνταγές 
έως τα πάσης φύσεως παγωτά, η έκ-
θεση παρουσιάζει βιβλία συνταγών, 
σκεύη μαγειρικής, αντικείμενα για το 
δείπνο, έργα τέχνης και πολλά ακό-
μη ως ένα πυκνό πολιτισμικό σύμπαν 
που αντανακλά μεταβολές στην κουλ-
τούρα, στην κοινωνία και στο γούστο.

ΕΔΙΜΒΟΥΡΓΟ
Τα γλυπτά του Μπένο Σοτζ
Η Εθνική Πινακοθήκη της Σκωτίας 
παρουσιάζει το έργο του κορυφαίου 
γλύπτη Μπένο Σοτζ (Benno Schotz), 
40 χρόνια μετά τον θάνατό του. 
Ο Σοτζ, γεννημένος το 1891 στην 
Εσθονία, ήρθε από νωρίς στη Γλα-
σκώβη και έμεινε στη Σκωτία ολο-
κληρώνοντας ένα έργο εξαιρετικών 
πορτρέτων αλλά και αφηρημένης 
γλυπτικής. Η έκθεση, που έχει αφε-
τηρία δωρεά της οικογένειας του 
καλλιτέχνη, πλαισιώνεται από έργα 
διεθνών καλλιτεχνών που επέλεξαν 
τη Σκωτία ως πατρίδα τους.

ΛΟΥΚΑ
Πουτσίνι, 100 χρόνια
Τα εκατό χρόνια από τον θάνατο 
του Τζάκομο Πουτσίνι συμπληρώθη-
καν στις 29 Νοεμβρίου και το Μου-
σείο Πουτσίνι, στη γενέτειρά του, 
την ιδιαιτέρως ωραία πόλη Λούκα, 
παρουσιάζει ειδική έκθεση για να τι-
μήσει το γεγονός (διάρκεια έως 23 
Φεβρουαρίου 2025, https://www.
puccinimuseum.org/). Η έκθεση 
εστιάζει στις τελευταίες εβδομάδες 
της ζωής του με εκθέματα από τις 
πλούσιες συλλογές του μουσείου: 
επιστολές, φωτογραφίες, βίντεο και 
πάσης φύσεως εφήμερα τεκμήρια.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Exile», μία από τις τελευταίες παραγωγές της Alpha-Classics με 
έργα συνθετών που έχουν βιώσει την εξορία και την ανεστιότητα.

Εδώ μπορεί κάποιος 
μοναχικός και ενδόμυχα 
ανέστιος να ακουμπήσει 
και να βρει παρηγοριά. 

O τρόπος που οι Ολλανδοί ζωγρά-
φισαν τα άνθη τον 17ο και 18ο 
αιώνα είναι ένα κεφάλαιο της 
ιστορίας της τέχνης που προ-
καλεί θαυμασμό. Η περίπτω-
ση της ζωγράφου Ρασέλ Ράους 
(προφορά κατά προσέγγιση για 
τη Rachel Ruysch) είναι ξεχωρι-
στή, καθώς υπήρξε από τις λίγες 
γυναίκες ζωγράφους του είδους 
που είχαν κοινωνική αναγνώ-
ριση για την τέχνη τους. Γεν-
νήθηκε το 1654 στη Χάγη και 
πέθανε 86 ετών το 1750 στο Αμ-
στερνταμ. Είναι η ζωγράφος για 
την οποία γνωρίζουμε τα περισ-
σότερα σε σχέση με άλλες της 
ίδιας περιόδου και χωρίς αμφι-
βολία η τέχνη της είχε όλη την 
εσωτερική πειθαρχία αλλά και 
τον αναβλύζοντα αισθησιασμό, 
ιδιότητες απαραίτητες αμφότε-
ρες για την απόδοση αυτών των 
πυκνών συμβολικών συνθέσεων.

Στην Παλαιά Πινακοθήκη του 
Μονάχου έχει εγκαινιαστεί έκθε-
ση για τη Ρασέλ Ράους (με διάρ-
κεια έως τις 16 Μαρτίου 2025) 
και τίτλο «Η φύση στην τέχνη». 
Είναι η πρώτη σημαντική μο-
νογραφική έκθεση για το έργο 
της και μια πρόκληση να γνωρί-
σουμε και να κατανοήσουμε τον 
μοναδικό κόσμο της Ρασέλ Ρά-
ους ανάμεσα στην τέχνη και στις 
φυσικές επιστήμες (που στην 
εποχή της προκαλούσαν τερά-
στια περιέργεια και σημείωναν 
άλματα). Η Ράους ανήλθε στα 

ανώτερα στρώματα σεβασμού 
της κοινωνικής κλίμακας. 

Στη διάρκεια της μακράς ζωής 
της, για τα μέτρα της εποχής, βίω-
σε την αναγνώριση, μια και τα έρ-
γα της είχαν αποκτήσει συλλεκτι-
κή αξία και είχαν πετύχει υψηλές 
τιμές. Οι συνθέσεις με λουλούδια, 
έντομα, φρούτα, πεταλούδες και 
άλλα έντομα από διάφορες περι-
οχές του κόσμου προκαλούσαν 
τον θαυμασμό. 

Σύμφωνα με την Παλαιά Πινα-
κοθήκη του Μονάχου, η Ρασέλ Ρά-
ους, όσο εντατικά και αν εργαζό-
ταν, αδυνατούσε να ανταποκριθεί 
στη μεγάλη ζήτηση για τα έργα 
της. Υπήρξε θυγατέρα ονομαστού 
καθηγητή ανατομίας και βοτανο-
λογίας, του Φρέντερικ Ράους, και 
υπήρξε η πρώτη γυναίκα-μέλος 
της Καλλιτεχνικής Αδελφότητας 
(Confrerie Pictura). Επιπλέον, ήταν 
ζωγράφος της Αυλής στο Ντίσελ-
ντορφ και μητέρα δέκα παιδιών. 
Είχε κερδίσει και στη λοταρία ένα 
μεγάλο ποσόν. Ηταν ένα φαινό-
μενο της εποχής της. Κατόρθω-
σε να είναι μια ελεύθερη γυναί-
κα, περιζήτητη και αξιοσέβαστη, 
και να απολαμβάνει καλλιτεχνι-
κή ελευθερία έχοντας μερικούς 
από τους επιφανέστερους πελά-
τες για τη ζωγραφική της από το 
Αμστερνταμ, το Ντίσελντορφ και 
τη Φλωρεντία. Η έκθεση είναι συ-
νεργασία με το Μουσείο του Τολέ-
δο (Οχάιο) και το Μουσείο Καλών 
Τεχνών της Βοστώνης. 

Ρασέλ Ράους (1664-1750), 
«Ανθοδέσμη» (1715). Η καλλιτέχνις 

είναι από τις λίγες γυναίκες 
ζωγράφους του είδους που 
είχαν κοινωνική αναγνώριση 

για την τέχνη τους. ST
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ΟΛΓΑ ΚΟΖΑΚΟΥ - ΤΣΙΑΡΑ
Οι ξένες - Γυναίκες πρόσφυγες και μετανάστριες
εκδ. Περισπωμένη 2023, σελ. 231

Η Ολγα Κοζάκου - Τσιάρα γράφει τη συλλογή διηγημάτων της «Οι ξένες. 
Γυναίκες πρόσφυγες και μετανάστριες» με αφορμή την ίδια την οικογε-
νειακή της ιστορία, που έχει σημαδευτεί από τη λέξη προσφυγιά και με-
τανάστευση. Στη συλλογή περιλαμβάνονται 21 διηγήματα, υπό τον γενικό 
τίτλο «Οι άλλες ξένες», συν τα τρία κείμενα για τις συγγενείς της συγγρα-
φέως με τον γενικό τίτλο «Οι δικές μου ξένες», καθώς και 23 ποιήματα. Η 
συλλογή εικονογραφείται με 24 σχέδια της συγγραφέως. Χαρακτηριστι-
κή είναι η αφιέρωση της Κοζάκου - Τσιάρα στη «μάματσκά» της, τη Βάρια 
Τεκμιτσώφ Κοζάκου, γεννημένη στο 
Σοχούμ του Καυκάσου, ξεριζωμέ-
νη από τη γενέτειρά της το 1936, 
έφυγε για την Ελλάδα και από εκεί, 
το 1945 έζησε στην Κύπρο… Αυτή η 
περιπέτεια της «μάματσκα» της συγ-
γραφέως, καθώς και της γιαγιάς της 
Ερατούς Παυλίδη Τεκμιτσώφ και της 
θείας Τέτας (Ευτέρπη Αποστόλοβνα 
Τεκμιτσώφ Μιχαηλίδη) ενέπνευσαν 
την Κοζάκου - Τσιάρα να μιλήσει για 
άλλες προσφύγισσες και μετανά-
στριες, για τις δικές τους περιπέ-
τειες και τον δικό τους αγώνα, για 
επιβίωση, για ύπαρξη… όπως ση-
μειώνει και η συγγραφέας «γράφω 
για ελάχιστες από αυτές. Οι ιστορίες 
τους ξεκίνησαν από κάποια αλήθεια, 
ύστερα τις πήρα και τους άλλαξα 
τα φώτα, τις έκανα άνω κάτω, έβαλα εμένα μέσα, έβαλα εσένα, που δεν 
ξέρω, έβαλα τη μία μέσα στην άλλη…». Ενδιαφέρον έχει ο λογοτεχνικός 
τρόπος με τον οποίο η Κοζάκου - Τσιάρα ασχολείται με τις γυναίκες που 
ονομάστηκαν «ροές», γι’ αυτές τις ξένες η συγγραφέας δεν γράφει ιστο-
ρίες, αλλά μόνο μερικούς στίχους. Ξεχωρίζω το: «Το παιδί της χάθηκε στα 
χαλάσματα | και δεν την άφησαν να το θάψει. | Έχεις κι άλλα παιδιά, της 
έλεγαν και την τραβούσαν. | ∆εν ξαναμίλησε από τότε». Πρόκειται για μία 
εξόχως ενδιαφέρουσα έκδοση, που δίνει φωνή σε γυναίκες που συλλή-
βδην χαρακτηρίστηκαν με λογής κοσμητικά επίθετα και προσδιορισμούς, 
και τολμώ να πω ότι η Κοζάκου - Τσιάρα με δηκτικό τρόπο τα παραπάνω τα 
συμπυκνώνει με το διήγημά της «Τα κέρατα του Σατανά». 

ΝΕΑΚΥΚΛΟΦΟΡΙΑ

No sex - Οχι σεξ
No dating - όχι ραντεβού
No marrying men - όχι γάμος
No children - όχι παιδιά

Αυτά είναι τα «4 όχι» που αποτε-
λούν την προμετωπίδα του κινή-
ματος 4B, από την κορεατική λέξη 
«bi», το «όχι» στη χώρα γέννη-
σής του. Το κίνημα προέκυψε το 
2016 από φεμινιστικούς κύκλους 
στο Twitter και εν μέσω διαδικτυ-
ακού φεμινιστικού ακτιβισμού 
στη Νότια Κορέα μετά τη δολο-
φονία μιας εικοσιτριάχρονης γυ-
ναίκας σε δημόσια τουαλέτα στη 
Σεούλ. Ο δράστης, ένας άνδρας 
γύρω στα τριάντα, είχε δηλώσει 
ότι ένιωθε «αγνοημένος και υπο-
τιμημένος» από τις γυναίκες, αλλά 
η αστυνομία αρνήθηκε να χαρα-
κτηρίσει τη δολοφονία έγκλημα 
μίσους. Εξάλλου μιλάμε για χώρα 
του ανεπτυγμένου κόσμου όπου, 
εκτός από τις σοβαρές διακρίσεις 
κατά των γυναικών, ο πρόεδρος 
Γιουν Σουκ Γιολ κέρδισε το 2022 
τις εκλογές με υποσχέσεις αντι-
φεμινιστικού χαρακτήρα και βα-
σιζόμενος σε δυσαρεστημένους 
από τις διεκδικήσεις των γυναι-
κών άνδρες ψηφοφόρους. Μετα-
ξύ των υποσχέσεων ήταν και η 
κατάργηση του υπουργείου Ισό-
τητας των δύο φύλων.

Από την ποινικοποίηση των 
αμβλώσεων στην προηγούμενη 
θητεία του Τραμπ, το ΜeΤoo και 
μέχρι τις κατηγορίες εναντίον του 
εκλεγμένου προέδρου Τραμπ και 
τους απαξιωτικούς χαρακτηρι-
σμούς του ίδιου για τις γυναίκες, 
που τον κατηγόρησαν για σεξου-
αλική κακοποίηση, η πρόσφατη 
εθνική εκλογική αναμέτρηση στις 
ΗΠΑ επικεντρώθηκε σε σημαντι-
κό βαθμό στις γυναίκες («Οι νύφες 
της Κάμαλα Χάρις», «Καθημερι-
νή» 10.9.2024) και τα αναπαρα-
γωγικά δικαιώματα.

Τις ώρες που ακολούθησαν τη 
νίκη του Τραμπ, οι αναζητήσεις 
στην Google που σχετίζονται με 
το 4B αυξήθηκαν κατακόρυφα 
στις ΗΠΑ. Οι νεαρές γυναίκες στο 
Instagram και το TikTok παραμέ-
νουν η κύρια δημογραφική ομά-
δα πίσω από το κύμα ενδιαφέ-
ροντος. Απέναντι, όχι μόνο στις 
υποστηρίκτριες του 4Β, αλλά και 
σε όσες επιλέγουν να πάρουν θέ-
ση δηλώνοντας «Το σώμα Μου - 
η επιλογή Μου», αναπτύσσεται 

ένα επιθετικό κύμα διαδικτυακής 
κακοποίησης και παρενόχλησης. 
Ερευνα του Ινστιτούτου Στρατη-
γικού ∆ιαλόγου (ISD) διαπιστώνει 
ότι ομάδες παραγόντων επιρρο-
ής, από εξτρεμιστές ιδεολόγους 
μέχρι πολιτικούς και... απλούς 
influencers, προβάλλουν την 
εκλογή του Τραμπ ως την επι-
βεβαίωση μομφής για τα αναπα-
ραγωγικά δικαιώματα και τα δι-
καιώματα των γυναικών γενικώς. 
Ως κάποιο είδος άτυπης συγκατά-
νευσης για να υποστηρίξουν, πιο 
ανοιχτά και επιθετικά, αφηγήσεις 
σχετικά με τον περιορισμό των δι-
καιωμάτων των γυναικών. Η έκ-
θεση του ISD περιγράφει την αύ-
ξηση του περιεχομένου «Το σώμα 
Σου - η επιλογή Μου», τη διαστρέ-
βλωση δηλαδή του αυθεντικού 
«Το σώμα Μου - η επιλογή Μου», 
αλλά και άλλων μισογυνιστικών 
συνθημάτων και δηλώσεων πριν 
και μετά τις εκλογές. ∆ιαπιστώνει 
σημαντική αύξηση των αναρτή-
σεων που επικεντρώνονται στην 

κατάργηση της 19ης τροπολογί-
ας (η οποία το 1920 έδωσε στις 
γυναίκες το δικαίωμα ψήφου). 
Παρατηρεί επίσης ότι αυτές οι 
αφηγήσεις χρησιμοποιούνται για 
την παρενόχληση γυναικών εκτός 
σύνδεσης, ιδίως σε σχολικές και 
πανεπιστημιακές εγκαταστάσεις. 
Ενας γονιός δήλωσε: «Η φράση 
αυτή δεν είναι η μόνη που έχει 
σημασία: σήμερα στην κόρη μου 
είπαν τρεις διαφορετικές φορές 
στο πανεπιστήμιο “το σώμα Σου, 
η επιλογή Μου”. Η τρίτη ομάδα 
αγοριών της είπε να κοιμηθεί με 
το ένα μάτι ανοιχτό απόψε».

Τα μεγάλα διεθνή μέσα αντι-
μετωπίζουν την αμερικανική εκ-
δοχή 4Β περιγραφικά, αναρω-
τιούνται αν «μεταφράζεται όντως 
αυτή η διαδικτυακή φλυαρία σε 
δράση εκτός σύνδεσης», δια-
πιστώνουν ότι «υπάρχουν μη-
δενικές ενδείξεις ότι στις ΗΠΑ 
πραγματοποιούνται απεργίες σεξ 
μεγάλης κλίμακας ως διαμαρτυ-
ρία κατά του Τραμπ», ότι ιστο-
ρικά οι σεξουαλικές απεργίες 
«είχαν ελάχιστα ή καθόλου πρα-
κτικά αποτελέσματα» και αφού 
κάνουν την προφανή αναγωγή 
στη Λυσιστράτη με έμφαση στο 
«κωμωδία», επισημαίνουν ότι το 
53% των λευκών γυναικών ψήφι-
σε φέτος τον Τραμπ, απαντώντας 
στους δημοσιογραφικούς τίτλους 
που αντιμετωπίζουν τις γυναίκες 
ως μονολιθική οντότητα. Πράγ-

ματι οι γυναίκες δεν αποτελούν 
ένα ομοιογενές σύνολο με αδιά-
σπαστους δεσμούς, αλλά και το 
γεγονός ότι ένα ποσοστό ψήφισε 
Τραμπ δεν μεταβάλλει την ουσία 
του προβλήματος που πηγαίνει 
πέραν του φύλου, συνιστώντας 
ανθρώπινο δικαίωμα, βασικό πυ-
λώνα της καταταλαιπωρημένης 
και πολυερμηνευμένης δημο-
κρατίας, προς υπεράσπιση του 
οποίου δεν στέκονται όλοι στην 
πρώτη γραμμή ούτε το αντιλαμ-
βάνονται ταυτόχρονα.

Παρακάμπτοντας τον συμβο-
λισμό του 4Β, ή αλλιώς κοιτώντας 
το δέντρο και χάνοντας το δά-
σος, όπως λέγαμε παλιά, παρα-
κάμπτεις επίσης τις κοινωνικές 
πραγματικότητες από τις οποίες 
προέκυψε, ενώ αν όπως οι NYT 
δέχεσαι το πρόβλημα αλλά σχο-
λιάζεις κουνώντας ελαφρώς το 
δάχτυλο, παρακάμπτεις ίσως το 
«αίσθημα» που βοήθησε στην 
επικράτηση του Τραμπ: «Η αλ-
λαγή των έμφυλων ρόλων είναι 
ένας βασικός λόγος για τον οποίο 
πολλοί νέοι άνδρες λένε ότι αι-
σθάνονται οικονομικά και κοι-
νωνικά εγκαταλελειμμένοι. Αντί 
να μποϊκοτάρουν τους άνδρες, οι 
φεμινίστριες θα πρέπει να ανα-
γνωρίσουν τους θεμιτούς τρό-
πους με τους οποίους οι άνδρες 
έχουν χάσει έδαφος στην εκπαί-
δευση, στην απασχόληση και 
την υγεία και να βρουν τρόπους 
να δημιουργήσουν ένα φεμινι-
στικό μήνυμα που να τους συ-
μπεριλαμβάνει στο εγχείρημα 
της εξασφάλισης ίσων δικαιω-
μάτων για όλους μας», έγραψε η 
Κάμι Ρικ. Ξέρουμε πως ό,τι ξεκι-
νάει στην Αμερική έρχεται, με ή 
χωρίς φίλτρα, στην Ευρώπη και 
μιμητικά, συχνά «ξεκάρφωτο», 
στην Ελλάδα. Αλλά σε έναν κό-
σμο όπου, σύμφωνα με τον ΟΗΕ, 
διαπράττονται 140 δολοφονίες 
γυναικών ή κοριτσιών κάθε μέρα, 
ή αλλιώς μία κάθε 10 λεπτά, δεν 
μπορεί να μπαίνει στο πάνθεον 
των γραφικοτήτων και των δια-
δικτυακών κυρίως μαχών, όπως 
ένα woke με την τελευταία του 
ερμηνεία ως ακραίου δικαιωμα-
τισμού που, παρεμπιπτόντως και 
καλώς ή κακώς, μόνον ίχνη του 
υπήρξαν στη χώρα μας, αντίθε-
τα από τους φόνους με θύματα 
γυναίκες. Το διακύβευμα είναι 
τρομακτικά σοβαρό.

Η Μαρία Κοπανίτσα γεννήθηκε στο 
Λονδίνο το 1956. Σπούδασε στο Κέ-
μπριτζ. Εχουν εκδοθεί τα βιβλία της 
«Κυκνάνθρωποι – Ποιήματα και χα-
ρακτικά» (εκδ. Εστία 1982), «Ιδρω-
σα να το πω» (εκδ. Πόλις 2019), 
«Επεσα στα τέσσερα» (εκδ. Πόλις 
2022), και τώρα τα «Νύχια περλέ» 
(εκδ. Ποταμός 2024).
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Ρωμαίους μεταφρασμένους στα 
αγγλικά, Κάτουλλο και Σουητώνιο, 
που είναι άκρως ενδιαφέροντες για 
τα μικρά καθημερινά που έχουν οι 
ζωές ανθρώπων. Μερικές φορές 
πρόκειται περί τεράτων. Εξ ου και το 
«Μίζερι» του Στίβεν Κινγκ. Σε καμιά 
εποχή δεν άλλαξαν οι άνθρωποι στις 
συνήθειές τους.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Στη δική μου περίπτωση, ανακά-
λυψα πόσο πιο κατανοητή γίνεται 
σε εμένα η ποίηση όταν διαβάζε-
ται δυνατά. Αυτό άλλωστε ισχύει 
και για τα θεατρικά έργα που έως 
πρόσφατα τα διάβαζα αντί να τα 
παρακολουθώ ζωντανά. Με την πα-
ράσταση το γραπτό κείμενο γίνεται 
κατανοητό.
 
Βρήκατε ποτέ τον μπελά σας επει-
δή διαβάσατε ένα βιβλίο;
Παιδί τα κόμικς μου απαγορεύονταν. 

Οταν βρέθηκα λοιπόν δύο καλοκαί-
ρια στην κατασκήνωση της Αγροτι-
κής Τραπέζης, εθίστηκα στα φωτο-
ρομάντζα που έβρισκα πεταμένα 
κάτω από το κρεβάτι μου στη σκηνή 
όπου κοιμόμασταν.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Προσωπικά μου αρέσουν οι βιβλιο-
θήκες ή τα δωμάτια με βιβλία γιατί 
διαλέγεις και παίρνεις!
 
Υπάρχουν κάποια είδη λογοτεχνίας 
που προτιμάτε και άλλα που απο-
φεύγετε; 
∆εν διαβάζω μυθιστορήματα γιατί 
δεν μπορώ εύκολα να συγκεντρω-
θώ.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Περιγραφές καταστάσεων. Η μοίρα 
των ανθρώπων δεν έχει αλλάξει στο 
παραμικρό.
 
Υπάρχει κάποιο αγαπημένο βιβλίο 
που θα θέλατε να γίνει ταινία;
Μου αρέσουν περιγραφές του Κάφ-
κα στο «Κάστρο», όπως εκεί που 
η Φρίντα λέει του ήρωα Κ «τι με 
κοιτάς έτσι;» και ο Κ απαντάει: «τα 
ρούχα σας δεν είναι αυτό που πε-
ριμένει κανείς από μια ιδιοκτήτρια 
πανσιόν», και έτσι τελειώνει απότο-
μα ένα τεράστιο, εν πολλοίς κωμικό, 
μυθιστόρημα. Το βλέπω έντονα στη 
φαντασία μου. Γιατί όχι στο σινεμά;
 
Ποια μεγάλα θέματα της ζωής θί-
γετε στις ιστορίες σας;
Οχι μεγάλα θέματα. Μικρά, προσω-
πικά μου. Αλλά βέβαια τα μικρά θέ-
ματα είναι και σημαντικά, ελπίζω για 
όλους, όπως η απέχθεια και ο φό-
βος που έχω για τον πόνο, τη στέρη-
ση και τέτοια!
 
Πώς μια σειρά από διαφορετικά 
κείμενα μπορούν και αποδίδουν 
μια ολόκληρη ζωή;
Είναι αυτά που σε μία χρονική στιγ-
μή με απασχολούσαν και βέβαια και 
με πόναγαν και με διασκέδαζαν. 
Ελπίζω πως τα μοιράζομαι με 
τους αναγνώστες, ιδίως επει-
δή τα διανθίζω.

RUSSEL BANKS
Oh, Canada
μτφρ.: Αννα Μαραγκάκη
εκδ. Πόλις, σελ. 383

 
Δεν υπάρχει αμφιβολία πως κυ-
κλοφορούν αρκετά ωραία ξένα 
μυθιστορήματα σε ενδιαφέρου-
σες μεταφράσεις. Κάποια ωστό-
σο, πολύ λιγότερα, είναι εκείνα 
που αφήνουν ισχυρό αποτύπω-
μα μέσα μας – μας σφραγίζουν. 
∆ιάβασα το «American darling» 
του Ράσελ Μπανκς πριν από δε-
καέξι χρόνια και νόμισα πως μου 
έμεινε αξέχαστο διότι προσέφερε 
μια ανεπανάληπτη εικόνα για το 
τι συμβαίνει στην Αφρική, πώς 
και γιατί ξεσπούν άγριοι εμφύ-
λιοι πόλεμοι που διαλύουν τις 
χώρες – στην προκειμένη περί-
πτωση τη Λιβερία στο γύρισμα 
του 20ού προς τον 21ο αιώνα, 
μαζί με τον ρόλο που έπαιξε η 
μοιραία μορφή του κυβερνήτη 
της Τσαρλς Τέιλορ.

Ξανασυναντώντας σήμερα τον 
Αμερικανό Ράσελ Μπανκς (1940-
2023) καταλαβαίνω πολύ καλύτε-
ρα πως δεν ήταν μόνον το θέμα 
του αλλά και το συγγραφικό μέ-
γεθός του – στο οποίο περιλαμ-
βάνεται και η ικανότητά του να 
μετακινείται σε εντελώς διαφορε-
τικές μυθοπλαστικές επικράτειες 
και να στήνει ιστορίες με εξαιρε-

τικό σασπένς. Παρακολουθούμε 
την ιστορία ενός αριστερού δημι-
ουργού ντοκιμαντέρ, που διέφυ-
γε στον Καναδά προκειμένου να 
αποφύγει την επιστράτευση κατά 
τη διάρκεια του πολέμου στο Βι-
ετνάμ. Επί δεκαετίες, ο διάσημος 
κινηματογραφιστής Λέοναρντ 
Φάιφ έφερνε στο 
φως κοινωνικά και 
πολιτικά σκάνδα-
λα. Πεθαίνοντας 
από καρκίνο στα 
εβδομήντα οκτώ 
του χρόνια, ο πρω-
ταγωνιστής κάνει 
μια ολοκληρωτι-
κή στροφή, απο-
φασίζοντας να 
αφηγηθεί μπρος 
στην κάμερα των 
συναδέλφων που 
μαθήτευσαν πλάι 
του, όχι πια κρίσι-
μες στιγμές απ’ τον αξιοθαύμαστο 
επαγγελματικό βίο του, αλλά κά-
τι ακόμη πιο δύσκολο, επεισόδια 
από την ντροπιαστική προσωπι-
κή ζωή του, γεμάτη εγκαταλεί-
ψεις και προδοσίες. Πρόκειται για 
μια ύστατη χειρονομία μεγάλης 
σπουδαιότητας, καθώς ο άνθρω-
πος που ξεσκέπασε σκάνδαλα 
όπως παράνομα χημικά πειρά-
ματα επί καναδικού εδάφους και 
συγκαλύψεις παιδεραστίας στην 

Εκκλησία, αποφασίζει μονάχος 
του και παρά τις αντιρρήσεις των 
οικείων του να εκθέσει τον ίδιο 
του τον εαυτό προκειμένου, ως 
κορυφαίος επαγγελματίας που 
είναι, να εισέλθει στην πλέον μυ-
στηριώδη επικράτεια, που είναι 
η ανθρώπινη προσωπικότητα. 

Ενώπιον λοι-
πόν των έκπλη-
κτων συνεργατών 
του και της αγα-
πημένης συζύγου 
του, ο Φάιφ αρχί-
ζει να μιλάει για 
τα παιδικά και τα 
νεανικά του χρό-
νια που, από πρώ-
τη σκοπιά, μοιάζει 
να μην αφορούν 
κανέναν. Συνδε-
δεμένος εν συνε-
χεία με γοητευτι-
κές γυναίκες και 

αποκτώντας χαριτωμένα παι-
διά, θα φεύγει κάθε φορά ωσάν 
κυνηγημένος, ποιος ξέρει γιατί. 
Oταν έχουμε μπρος μας κοινω-
νικά σκάνδαλα, το τι είναι ηθικό 
και τι ανήθικο είναι ολοφάνερο. 
Από τι είναι όμως φτιαγμένοι οι 
άνθρωποι; Πώς σκέφτονται, τι 
νιώθουν και τι προσδιορίζει τις 
πράξεις τους; Κι ακόμη, από τι 
είναι φτιαγμένες οι αναμνήσεις 
που συγκροτούν την αυτοβιογρα-

φική ιστορία μας; Πόσο επιλεκτι-
κή και πόσο έγκυρη είναι η μνή-
μη; Αλλά και το πολύωρο υλικό 
της ταινίας που κινηματογραφεί 
ο συνεργάτης του Φάιφ, πώς θα 
μονταριστεί και ποια εικόνα θα 
δώσει για τον σπουδαίο πρωτα-
γωνιστή του; 

Το «Oh, Canada» είναι μια κα-
λειδοσκοπική κατασκευή. Οι χρό-
νοι τρέχουν πότε μπρος και πότε 
πίσω, πότε ζωντανεύουν σκηνές 
απ’ το απώτατο παρελθόν και πό-
τε από το αδυσώπητο παρόν ενός 
ανθρώπου που η αναπνοή του 
ολοένα λιγοστεύει, που η μνήμη 
του ενδεχομένως επηρεάζεται 
από τα ισχυρά φάρμακα που τον 
κρατούν στη ζωή, που ίσως, τέ-
λος, έχει  και παραισθήσεις. Κύ-
κνειο άσμα του Ράσελ Μπανκς, 
το «Oh, Canada», είναι ένα υπέ-
ροχο ποιητικό δοκίμιο πάνω στην 
ανθρώπινη ζωή, πάνω στη μνή-
μη, πάνω στην ενοχή και πάνω 
στην ατομική ευθύνη. Και όπως 
το μυθιστόρημα διαρθρώνει σο-
φά τα πολυποίκιλα αφηγηματικά 
του μέρη, έτσι και ο άνθρωπος 
αποδεικνύεται πως δεν είναι πο-
τέ ομοιογενής, αποτελείται από 
μικρά μικρά κομμάτια τα οποία 
διαρκώς παλεύει να συγκρατήσει 
ενωμένα για να έχει την ψευδαί-
σθηση πως κάποιο νόημα διέπει 
τη ζωή του. 

Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Το υλικό των αναμνήσεων

Φεμινισμός, Tραμπ και σεξουαλικές απεργίες

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Τα «4 όχι» αποτελούν 
την προμετωπίδα 
του κινήματος 4B, από 
την κορεατική λέξη 
«bi», το «όχι» στη χώρα 
γέννησής του.

Φεμινιστική διαδήλωση στη Σεούλ, λίγο πριν από τις εκλογές του 2022. Τις 
ώρες που ακολούθησαν τη νίκη του Τραμπ, οι αναζητήσεις στην Google που 
σχετίζονται με το κορεατικό κίνημα 4B αυξήθηκαν κατακόρυφα στις ΗΠΑ.
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H Ντέζι Γκούντγουιν άκουγε ιστο-
ρίες για τη Μαρία Κάλλας από 
τότε που ήταν παιδάκι. Ο πατέ-
ρας της ήταν ο Ρίτσαρντ Γκού-
ντγουιν, παραγωγός ταινιών, και 
από το σαλόνι του σπιτιού τους 
είχαν περάσει διάφοροι διάση-
μοι καλεσμένοι, όπως ο Φράνκο 
Τζεφιρέλι και η Ινγκριντ Μπέρ-
γκμαν, που αντάλλασσαν ιστορί-
ες για συναδέλφους καλλιτέχνες, 
συμπεριλαμβανομένης και της 
περιβόητης Diva. Θα ήταν οκτώ 
χρόνων όταν η Γκούντγουιν πρω-
τοάκουσε την Κάλλας να τραγου-
δάει την άρια «Κάστα Ντίβα» από 
την όπερα του Μπελίνι «Νόρμα». 
Από τότε η φωνή της σοπράνο 
σφήνωσε στο μυαλό της. Οπότε 
δεν είναι παράξενο που η Γκού-
ντγουιν, όταν έψαχνε για θέμα 
για το τέταρτο μυθιστόρημά της, 
αποφάσισε να γράψει για το ίν-
δαλμά της. Αλλά το να μπει στο 
πετσί της αοιδού αποδείχθηκε 
πιο δύσκολο απ’ ό,τι περίμενε. 

∆ιάβασε όλες τις βιογραφίες της 
Κάλλας. «Οι περισσότερες αναφέ-
ρονταν είτε στα προβλήματα βά-
ρους της είτε στη φωνή της», μου 
εξηγεί καθώς απολαμβάνουμε το 
τσάι μας σε μια θορυβώδη παμπ 
του Λονδίνου, «γι’ αυτό κι εγώ 
έγραψα μυθιστόρημα. Ηθελα να 
μιλήσω για όλες τις όψεις της ζω-
ής της. Να διηγηθώ μια αυθεντική 
ιστορία όπως την αισθανόμουν 
εγώ. Η δουλειά του μυθιστοριογρά-
φου είναι να γεμίζει τα κενά μ’ έναν 
ευφάνταστο αλλά κι αληθινό τρό-
πο. Η “Diva” είναι το αποτέλεσμα 
της φαντασίας μου, της εμπειρίας 
μου και της αντίληψής μου για το 
ποια ήταν η Μαρία Κάλλας». Πό-
σο πολύ μετράει η ακρίβεια στην 
αφήγηση; τη ρωτώ. «Πολύ, όλες οι 
λεπτομέρειες είναι ακριβείς, τοπο-
θεσίες, γεγονότα, επεισόδια. Μπο-
ρεί να έχω αλλάξει κάποια ημερο-
μηνία ή να έχω προσθέσει κάποια 
φανταστική σκηνή. Αλλά αυτά που 
συμβαίνουν στην ιστορία έχουν 
συμβεί και στην πραγματικότητα».

Μαθήματα τραγουδιού
Το διάβασμα των βιογραφιών, 

όμως, δεν ήταν αρκετό. Η Γκού-
ντγουιν ήθελε να νιώσει τι σημαί-
νει να τραγουδάς όπερα. Εκανε, λοι-
πόν, μαθήματα τραγουδιού. Η φωνή 
της είναι σοπράνο, σαν της Κάλλας. 
«∆εν μπορώ να σου περιγράψω αυ-
τό που αισθάνεσαι όταν τραγουδάς 

όπερα», λέει και το πρόσωπό της λά-
μπει ξαφνικά, «πόσο αλληλοεξαρ-
τώμενη είναι η φωνή από το πώς 
αισθάνεσαι εκείνη τη στιγμή, από 
το πώς είναι η ζωή σου εκείνη την 
περίοδο. Ολο σου το κορμί είναι 
εκεί. Τραγουδάς από την ψυχή. Και 
για να βγουν αυτές οι υψηλές νότες 
πρέπει να κάνεις συνεχή προπόνη-
ση. Σαν τον ολυμπιονίκη... η μόνη 
διαφορά είναι ότι φοράς μέικαπ και 
στενά φουστάνια».

Οσο δούλευε το βιβλίο, η συγ-
γραφέας ανακάλυψε πως είχε κι άλ-
λο ένα κοινό στοιχείο με την Κάλ-
λας. Οπως η Ελληνοαμερικανίδα 
ηρωίδα της, έτσι κι αυτή είχε μια 
πολύ δύσκολη σχέση με τη μητέ-
ρα της. «Ξέρω τι σημαίνει να μην 
είσαι η προτεραιότητα στη ζωή 
της μητέρας σου. Ούτε εγώ ούτε 
η Μαρία αξίζαμε τέτοιες μητέρες. 
Και οι δυο τους είχαν βάλει τη δική 
τους ατζέντα πάνω από την ευτυ-
χία των παιδιών τους», αναφέρει 
με εμφανή πικρία.

Εχουν ξοδευτεί τόνοι χαρτιού 
πάνω στο θέμα της σχέσης της 
Κάλλας με τη μητέρα της, τη Λί-
τσα, Ευαγγελία Καλογεροπούλου. 
Η Κάλλας πάντα έλεγε πως η μητέ-
ρα της δεν την αγάπησε ποτέ, αλ-
λά «αγάπησε» τη φωνή της. Οταν 
ήταν μικρή, η Λίτσα, εκμεταλλευ-
όμενη το ταλέντο της κόρης, την 
έβαζε να τραγουδάει στους δρό-
μους της κατοχικής Αθήνας για 
φαγητό.

Η μητέρα της Γκούντγουιν 
ήταν η γνωστή Τζοκάστα Ινις, 
κόρη μεγαλοστελέχους της Shell 
Oil και συγγραφέας πολλών βι-
βλίων, ανάμεσά τους το «The 
Pauper’s Cookbook», που κυκλο-
φορεί ακόμα. Οταν την εγκατέ-
λειψε, η Γκούντγουιν ήταν πέντε 
χρόνων, αφήνοντάς την στα χέρια 
της δεύτερης συζύγου του πατέρα 
της, της Γαλλίδας σκηνοθέτιδος, 
σεναριογράφου και ενδυματολό-
γου Κριστίν Εντζάρ. Με τέτοιες 
καταβολές, δεν είναι καθόλου πα-
ράξενο το ότι η Γκούντγουιν, αφού 
σπούδασε Ιστορία στο Κέμπριτζ 
και φιλμ στο Columbia Film School 
στην Αμερική, ασχολήθηκε με την 
τηλεόραση, όπου έκανε μια εντυ-
πωσιακή καριέρα ως παραγωγός, 
δημιουργώντας –και μερικές φο-
ρές γράφοντας– σειρές όπως η 
«Victoria», η οποία έχει προβλη-
θεί σε 146 χώρες ανά τον κόσμο, 
και αγαπημένες εκπομπές όπως το 
«Grand Designs» και το «Escape 
to the Country».

Η Μαρία Αννα Σοφία Καικιλία 
Καλογεροπούλου, γνωστή ως Μα-
ρία Κάλλας, αναμφίβολα ήταν η 
πρώτη ντίβα. Εκανε την όπερα 
σέξι. Η φωνή της, το παρουσια-
στικό της, η ερμηνεία των ρόλων 
–στο πρόσωπό της διακρίνεις κά-
θε συναίσθημα– αιχμαλώτισαν 
ακροατήρια παγκοσμίως. Οπως 
λέει στο βιβλίο ένας γιατρός νο-
σοκομείου που τη φρόντισε με-
τά μια απόπειρα αυτοκτονίας(;): 
«Κυρία Κάλλας, είστε μια μονα-
δική καλλιτέχνιδα. Και πρέπει να 
ζήσετε. Μη μας στερείτε τη χαρά 
της φωνής σας. Αντικαταστάτης 
για εμένα υπάρχει, ευτυχώς ο κό-
σμος είναι γεμάτος από καλούς 
γιατρούς, αλλά δεν υπάρχει άλλη 
Μαρία Κάλλας».

Για την Κάλλας, «αγάπη» ήταν 
το χειροκρότημα. Και ξαφνικά 
μπαίνει στη ζωή της ο Ωνάσης – 
που δεν ενδιαφέρεται για την όπε-
ρα κι έχει τάση να συλλέγει γυ-
ναίκες-τρόπαια. «Εκείνο που δεν 
έμαθε ποτέ η Μαρία ήταν να αγα-
πάει τον εαυτό της», μου εξηγεί η 
Γκούντγουιν, «και για αυτό φταί-
ει η παιδική της ηλικία. Ξαφνικά 
ερωτεύεται έναν άνδρα σαν τον 
Ωνάση, Ελληνα, πλούσιο, κοσμι-
κό, σέξι, το αντίθετο του συζύγου 
της, Τζοβάνι Μπατίστα Μενεγκί-
νι, που φοράει δίχτυ στα μαλλιά 
του το βράδυ. Μπορεί για πρώτη 
φορά στη ζωή της να αισθάνθηκε 
πραγματική σεξουαλική επιθυμία».

Aραγε, ρωτώ την Γκούντγου-
ιν, θα είχε γράψει αυτό το βιβλίο 
αν η Κάλλας δεν είχε σχέσεις με 
τον μεγιστάνα Αριστοτέλη Ωνάση; 
«Αν η φωνή της ήταν σε καλύτερη 
φόρμα τότε που τον συνάντησε, ο 
Ωνάσης δεν θα είχε καμία ελπίδα 
να γίνει εραστής της», μου απα-
ντά εμφατικά. «Το βιβλίο μου είναι 
φόρος τιμής σε αυτήν. Εκείνο που 
μ’ ενδιέφερε ήταν να εξερευνήσω 
τον κίνδυνο που διέτρεχε από την 
αρχή να χάσει τη φωνή της. Η Μα-
ρία είχε ένα δώρο από τον Θεό, 
το οποίο όμως δεν θα κρατούσε 
για πάντα. ∆υστυχώς, τότε που τα 
έφτιαξε με τον Ωνάση είχαν αρχί-
σει να φαίνονται οι ρωγμές στην 
επαγγελματική της ζωή».

Στο βιβλίο υπάρχει ένας τρυφε-
ρός διάλογος ανάμεσα στην Κάλλας 
και στη δασκάλα της, την Ισπανίδα 
σοπράνο Ελβίρα ντε Ιντάλγκο: «Η 
φωνή σου είναι σαν αρχαίος αμφο-
ρέας γεμάτος χρυσά νομίσματα. 
Κάθε φορά που τραγουδάς χαραμί-
ζεις κι ένα χρυσό νόμισμα. Ξόδεψε 

τα κέρματα με σύνεση». Αργότερα, 
το 1961, όταν ξανασυναντήθηκε 
με τη δασκάλα της στην Επίδαυ-
ρο, η Κάλλας την είχε ρωτήσει για 
το πόσα κέρματα είχε ακόμα στον 
αμφορέα. «Κανένας δεν ξέρει, Μα-
ρία. Αλλά καλύτερα είναι να σταμα-
τήσεις πριν δεις τι έχει απομείνει 
στον πάτο», της είχε απαντήσει η 
Ιντάλγκο.

Η συμβουλή της πριγκίπισσας
Οταν στο βιβλίο η πριγκίπισσα 

Γκρέις του Μονακό συνάντησε την 
Κάλλας, της έδωσε μια συμβουλή: 
«∆εν είμαστε σαν κι αυτές τις γυ-
ναίκες που δεν έχουν κάνει τίποτα 
στη ζωή τους. Εγώ έχω βραβευτεί 
με Οσκαρ κι εσύ είσαι η καλύτερη 
υψίφωνος του κόσμου. Να μου το 
υποσχεθείς πως δεν θα σταματή-
σεις να τραγουδάς για να κάνεις 
το χατίρι του Ωνάση. Του κάθε 
Ωνάση. Ο Ρενιέ μού έβαλε τελε-
σίγραφο: ή ηθοποιός ή γυναίκα 
του. Και τώρα είμαι κομπάρσος 
στα πάρτι του».

Θα μπορούσε η Κάλλας να είναι 
κομπάρσος στα πάρτι του Ωνάση; 
Να ζήσει χωρίς το χειροκρότημα; 
«Το ταλέντο της Κάλλας ήταν κι ο 
τύραννός της. Είχε φοβερή αυτο-
πειθαρχία. Επίσης η Κάλλας ήξερε 
και την αξία της. Ηταν ιδιοφυΐα. 
Ελεγαν πως ήταν δύσκολη. Η ίδια 
είχε πει πως είναι τόσο δύσκολη 
όσο απαιτείται για να επιτύχει την 
τελειότητα. Αν αυτό το είχε πει άν-
δρας, θα το είχαν βάλει λόγκο στο 
μπλουζάκι του». 

Η αφήγηση τρέχει όπως τρέχει 
και η ζωή της Κάλλας. Οι διάλογοι 
είναι ζωντανοί, οι χαρακτήρες πει-
στικοί και η μαεστρία της συγγρα-
φέως να μας μεταφέρει από χώρο 
σε χώρο εντυπωσιακή: είναι σαν 
να βρισκόμαστε στο θεωρείο και 
να απολαμβάνουμε την εκστατι-
κή ερμηνεία της Κάλλας ως Νόρ-
μα στη σκηνή. Είναι σαν να καθό-
μαστε δίπλα στον Τσώρτσιλ στη 
θαλαμηγό «Χριστίνα» και να τον 
ακούμε να αναφωνεί: «Τι υπέρο-
χους πνεύμονες έχετε, κ. Κάλλας!». 
Είναι σαν να κρυφακούμε τη Μέ-
ριλιν Μονρόε να εκμυστηρεύεται 
στην Κάλλας το τρακ που έχει λί-
γο πριν βγει να τραγουδήσει στα 
γενέθλια του JFK. 

Γιατί, όμως, κράτησε την αφή-
γηση τόσο «καθαρή»; τη ρωτώ. 
No drugs? No violence? No sex? 
«Ο πειρασμός να παρουσιαστεί η 
Κάλλας ως μια ταλαιπωρημένη γυ-
ναίκα που καταρρέει, όπως η Μέρι-

λιν Μονρόε, είναι μεγάλος. Ηθελα 
να κρατήσω τον ηρωισμό της. Η 
Κάλλας ήταν μια δυναμική γυναί-
κα που στόχευε ψηλά. Οταν, λοι-
πόν, ο Ωνάσης παντρεύτηκε την 
Τζάκι, η Κάλλας δεν κατέρρευσε. 
Το αντίθετο, γύρισε ταινία με τον 
Τζεφιρέλι, έδωσε συναυλίες πα-
γκοσμίως, απέκτησε καινούργιο 
εραστή. Ηταν ακόμα όμορφη και 
πολυάσχολη».

Το πρόβλημα με την Κάλλας εί-
ναι πως ο κόσμος τη συγχέει με τις 
τόσες τραγικές ηρωίδες που έχει 
τραγουδήσει. Οπότε, όταν ο Ωνά-
σης την άφησε, τότε –στα μάτια 
του κόσμου– θα έπρεπε να υποφέ-
ρει σαν τη Μαντάμ Μπατερφλάι. 
Στο βιβλίο υπάρχει ένας διάλογος 
με τον Τζεφιρέλι και την Κάλλας: 
«Εχεις τραγουδήσει σε τόσες όπε-
ρες για την αγάπη. Ξέρεις πως η 
αγάπη δεν φτάνει. Μην καταλή-
ξεις και εσύ σαν τις γυναίκες που 
τραγουδάς και που πεθαίνουν από 
αγάπη στην τρίτη πράξη. Φτιάξε τη 
δική σου έξοδο, carissima». 

Η ταινία
Στην ταινία «Maria» με την 

Αντζελίνα Τζολί θα γίνει η ίδια 
σύγχυση; «∆εν την έχω δει, αλλά 
υποψιάζομαι πως ναι. Θα μας δεί-
ξουν μια Κάλλας απομονωμένη σε 
ένα δωμάτιο ξενοδοχείου να ακούει 
τους δίσκους της, κουτιά με φάρμα-
κα στο τραπεζάκι. Τέτοια πράγματα 
συνέβησαν, αλλά όχι στον βαθμό 
που νομίζει ο κόσμος. Βλέπεις, το 
υπερβολικό είναι πιο “οπερατικό”, 
συνεπώς πιο ενδιαφέρον από την 
αλήθεια. Εικάζω τώρα».

Η Γκούντγουιν επιλέγει να κλεί-
σει την αφήγησή της περίπου δέ-
κα χρόνια πριν από τον θάνατο 
της Κάλλας, με τη δυναμική σκη-
νή όπου η αοιδός λέει «όχι» στον 
Ωνάση που ξαναγυρίζει σε αυτήν. 
«Σπάνε τα μάγια. Η αυτοεκτίμηση 
επανέρχεται. Ξαναφτιάχνει τη ζωή 
της. ∆εν τον έχει ανάγκη», λέει η 
Γκούντγουιν. Για να εκτιμήσουμε 
την Κάλλας, τη μεγαλύτερη σοπρά-
νο της εποχής της και την πρώτη 
αληθινή ντίβα, πρέπει να κοιτάξου-
με πέρα από τον Ωνάση. Kι αυτό 
είναι και το θέμα του βιβλίου της 
Γκούντγουιν. 

 

 Μερικά από τα βιβλία της Ντέζι 
Γκούντγουιν: «Diva» (2024, Aria), 

«Victoria» (2016, St. Martin’s Press), 
«Silver River» (2007, Fourth Estate), «The 
Nation’s Favourite: Love Poems» (1997, 
BBC Digital).

Δεν έμαθε να αγαπάει τον εαυτό της
H συγγραφέας του μυθιστορήματος «Diva», Ντέζι Γκούντγουιν, μιλάει στην «Κ» για τη «δική της» Μαρία Κάλλας

Συνέντευξη στη ΜΑΙΡΗ ΣΙΑΝΗ-ΝΤΕΪΒΙΣ
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Η Μαρία Κάλλας απολαμβάνει τη συντροφιά των περιστεριών στην πλατεία Τραφάλγκαρ, τον Φεβρουάριο του 1957, όταν ερμήνευε τη «Νόρμα» του Μπελίνι στο Κόβεντ Γκάρντεν. Η Ντέζι Γκούντγουιν επι-
σημαίνει ότι ο κόσμος ταυτίζει την ντίβα της όπερας με τις ηρωίδες που ερμήνευσε, όμως δεν ήταν έτσι στην πραγματικότητα.

«Ελεγαν πως ήταν δύσκολη. Η ίδια 
είχε πει πως είναι τόσο δύσκολη όσο 
απαιτείται για να επιτύχει την τελειό-
τητα. Αν αυτό το είχε πει άνδρας, θα 
το είχαν βάλει λόγκο στο μπλουζάκι 
του», αναφέρει η Ντέζι Γκούντγουιν 
για τη Μαρία Κάλλας.

«Ολες οι λεπτομέρειες είναι 
ακριβείς», λέει η Ντέζι Γκού-
ντγουιν για το μυθιστόρημά της.

Oταν τραγουδάς όπερα, 
όλο σου το κορμί είναι 
εκεί. Και για να βγουν 
αυτές οι υψηλές νότες 
πρέπει να κάνεις συνεχή 
προπόνηση. Σαν ολυ-
μπιονίκης. Η διαφορά 
είναι ότι φοράς μέικαπ 
και στενά φουστάνια.
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Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Το «Maria», η πολυαναμενόμενη 
κινηματογραφική βιογραφία της 
Μαρίας Κάλλας, διά χειρός Πά-
μπλο Λαρέιν, κυκλοφορεί εδώ 
και μερικές μέρες στις ελληνικές 
αίθουσες, καλώντας το κοινό να 
ανακαλύψει λιγότερο γνωστές 
πτυχές της κορυφαίας ντίβας της 
όπερας. Η Αντζελίνα Τζολί, που 
ανέλαβε τη δύσκολη αποστολή 
να υποδυθεί την Κάλλας, βρίσκε-
ται προφανώς στο επίκεντρο, 
ωστόσο στην ταινία συμμετέ-
χουν και δύο Ελληνίδες ηθοποι-
οί με μικρούς αλλά σημαντικούς 
ρόλους: η Λυδία Κονιόρδου που 
παίζει τη μητέρα της, Λίτσα Κα-
λογεροπούλου, και η Αγγελίνα 
Παπαδοπούλου, η οποία μπαί-
νει στα παπούτσια της νεαρής 
Κάλλας.

Την πρώτη την βλέπουμε σε 
ένα από τα πολυάριθμα φλας 
μπακ της ταινίας, να προσπα-
θεί να εκμεταλλευθεί το μουσικό 
ταλέντο της κόρης της προκει-
μένου να επιβιώσει η οικογένεια 
στα δύσκολα χρόνια της Κατο-
χής. «Είναι πασίγνωστη η δύσκο-
λη σχέση που είχε η Κάλλας με 
τη μητέρα της από σχετικά μι-
κρή ηλικία και πολύ περισσότε-
ρο αργότερα όταν έγινε διάσημη. 
Σίγουρα εκείνη είδε το ταλέντο 
της μικρής Μαρίας και την ώθη-
σε με όλες τις δυνάμεις της να 
δουλέψει και να εξελιχθεί· ταυ-
τόχρονα ωστόσο ήταν σκληρή 
απέναντί της. Θα μπορούσα να 
παρομοιάσω τη σχέση τους με 
εκείνη της Κλυταιμνήστρας και 

της Ηλέκτρας, την αρχετυπική 
σχέση ανταγωνισμού μεταξύ μά-
νας-κόρης. Η Μαρία αναζητού-
σε πάντα την αγάπη της μάνας, 
όμως συνήθως εισέπραττε αρνη-
τισμό και ιδιοτέλεια», μας λέει η 
Λυδία Κονιόρδου, για την οποία, 
εκτός των άλλων, η Κάλλας απο-
τελεί διαχρονική πηγή έμπνευ-
σης και θαυμασμού.

Είναι αλήθεια ότι τα τελευταία 
χρόνια, με την επιρροή πιθανώς 
και των διαφόρων κινημάτων 
υπέρ των γυναικών, η ιστορία 

της Μαρίας Κάλλας προσεγγίζε-
ται εκ νέου μέσα από ντοκιμα-
ντέρ, ταινίες μυθοπλασίας και 
τηλεοπτικές σειρές. «Πιθανόν να 
έχει να κάνει με έναν αναστοχα-
σμό της κοινωνίας μας απέναντι 
σε έναν άνθρωπο που προσέφερε 
τόσο πολλά στην τέχνη κι όμως 
η κοινή γνώμη υπήρξε ελάχιστα 
γενναιόδωρη στην εποχή της, 
παρά τη φαινομενική λατρεία. 
Το “χρεώνεται” όλη η κοινωνία 
ότι ένα τέτοιο πλάσμα έφυγε από 
τη ζωή με τόσο βαθιά ψυχικά 
τραύματα. Αν αναλογιστώ τη δι-

κή μου διαδρομή στην τραγω-
δία, της οποίας η όπερα αποτε-
λεί μουσική εξέλιξη, δεν ξέρω αν 
θα άντεχα να συμβούν όλα αυτά 
στην επαγγελματική και προσω-
πική ζωή μου και να συνεχίσω 
να δουλεύω», σημειώνει σχετικά 
η έμπειρη Ελληνίδα ηθοποιός. 

«Μοναδική εμπειρία»
Στον αντίποδα, η νεαρή Αγ-

γελίνα Παπαδοπούλου, η οποία 
τώρα κάνει τα πρώτα βήματά της 
στην υποκριτική, μιλάει για τη 
μεγαλύτερη δυσκολία που αντι-

μετώπισε στον ρόλο της. «Νομί-
ζω πως ήταν να μπω στην ψυχο-
λογία του χαρακτήρα μου και να 
αποδώσω την εσωτερική της σύ-
γκρουση με τρόπο αυθεντικό και 
όχι επιφανειακό. Ο ρόλος απαι-
τούσε πολύ έντονο συναίσθημα, 
και το γεγονός ότι συμμετείχα σε 
μια τόσο υψηλού επιπέδου παρα-
γωγή πρόσθετε μια πίεση για να 
δώσω τον καλύτερό μου εαυτό».

Πώς ήταν όμως η εμπειρία 
της συνεργασίας με έναν κινη-
ματογραφιστή του διαμετρήμα-
τος του Πάμπλο Λαρέιν; «Η συ-

νεργασία με τον Πάμπλο Λαρέιν 
ήταν μια μοναδική εμπειρία. Ο 
τρόπος που δουλεύει, η βαθιά 
κατανόηση των χαρακτήρων και 
η οπτική του με ενέπνευσαν και 
με έκαναν να δω την υποκριτική 
με έναν πιο βαθύ και προσωπικό 
τρόπο. Ξεχωρίζω την ηρεμία και 
την ακρίβειά του στο σετ, καθώς 
και την ικανότητά του να με κά-
νει να νιώθω σημαντική για τη 
συνολική ιστορία. Μετά από κά-
θε σκηνή μου με ευχαριστούσε 
και μου έσφιγγε το χέρι. Είναι 
από τους σκηνοθέτες που ξέρουν 

πώς να δημιουργούν έναν χώρο 
εμπιστοσύνης, κάτι που μου έδω-
σε την ελευθερία να εξερευνήσω 
τον ρόλο μου και να αποδώσω 
στο καλύτερο δυνατό». 

Η Λ. Κονιόρδου από την πλευ-
ρά της χαρακτηρίζει τον σκηνο-
θέτη Λαρέιν «ευαίσθητο, λεπτό 
και σχεδόν ανεπαίσθητο στην 
καθοδήγηση των ηθοποιών του».

Οι δύο Ελληνίδες ηθοποιοί εί-
χαν επίσης την ευκαιρία να συ-
νεργαστούν με την Αντζελίνα 
Τζολί, για την οποία έχουν να 
πουν μόνο καλά λόγια: «Σενα-
ριακά είχαμε μαζί μια σκηνή, η 
οποία τελικά κόπηκε στο μοντάζ, 
μάλλον γιατί κρίθηκε υπερβο-
λικά σκληρή. Αισθάνθηκα ότι 
είναι ένας όμορφος άνθρωπος. 
Μοιάζει εύθραυστη όμως είναι 
“γειωμένη”, έχει άποψη για όσα 
συμβαίνουν στον κόσμο και την 
εκφράζει», παρατηρεί η Λ. Κο-
νιόρδου και η Αγγ. Παπαδοπού-
λου συμπληρώνει: «Ηταν εξαι-
ρετικά φιλική και προσιτή από 
την πρώτη στιγμή, κάτι που με 
έκανε να νιώσω πολύ άνετα παρά 
το αρχικό μου άγχος. Στη σκηνή 
που μοιραστήκαμε, μου έκανε 
εντύπωση η συγκέντρωση και 
η αμεσότητά της.

Ενιωσα ότι με “άκουγε” πραγ-
ματικά, όχι μόνο με τα λόγια, αλ-
λά με το βλέμμα και την ενέργειά 
της. Ηταν σαν να μπαίναμε μαζί 
σε έναν “χορό”, όπου κάθε της 
αντίδραση ενίσχυε τη δική μου 
ερμηνεία. Μου έδωσε πολύτι-
μες συμβουλές μετά τη σκηνή 
που γυρίσαμε μαζί, κάτι που με 
συγκίνησε».

Το τραύμα της Κάλλας με άλλη ματιά
Λυδία Κονιόρδου και Αγγελίνα Παπαδοπούλου μιλούν για τη συμμετοχή τους στο φιλμ «Μαρία», δίπλα στην Αντζελίνα Τζολί

Η συνεργασία
με τον Πάμπλο Λαρέιν 
ενθουσίασε τις δύο 
ηθοποιούς που τον 
περιγράφουν ως 
άνθρωπο «ευαίσθητο και 
λεπτό» που δουλεύει
«με ηρεμία και ακρίβεια».

Η Αντζελίνα Τζολί στην ταινία «Μαρία» με θέμα τη ζωή της Κάλλας. «Μοιάζει εύθραυστη, όμως είναι «γειωμένη», 
έχει άποψη για όσα συμβαίνουν στον κόσμο και την εκφράζει», λέει για τη χολιγουντιανή σταρ η Λυδία Κονιόρδου.
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Η ταινία «κράχτης» της φετινής 
εορταστικής περιόδου, αλλά και 
σημαντικός ανταγωνιστής για 
τα προσεχή Οσκαρ, βρίσκεται 
από την περασμένη Πέμπτη 
στις ελληνικές αίθουσες, για να 
στείλει το κοινό στον παραμυ-
θένιο κόσμο του Μάγου του Οζ. 
Το κλασικό μιούζικαλ «Wicked», 
που μετράει πάνω από δύο δε-
καετίες παρουσίας στις θεατρι-
κές σκηνές, μεταφέρεται στην 
οθόνη από τον Τζον Μ. Τσου, 
ο οποίος εξαργυρώνει επιτυχί-
ες σαν τα «Crazy Rich Asians» 
και «In the Hights», παίρνοντας 
την ευκαιρία να ενορχηστρώσει 
μια πραγματική χολιγουντιανή 
υπερπαραγωγή.  

«Το είδα για πρώτη φορά πριν 
γίνει επιτυχία στο Μπρόντγουεϊ, 
κατά τη διάρκεια μιας σύντομης 
παράστασης στο Σαν Φρανσί-
σκο, όταν ήμουν στη σχολή κι-
νηματογράφου. ∆εν ήταν ακό-
μη πλήρως ολοκληρωμένο, αλλά 
ερωτεύτηκα αμέσως το μιούζι-
καλ και ήξερα ότι κάποια μέρα 
θα γινόταν και μια σπουδαία 
ταινία – αν και τότε δεν μπο-
ρούσα να φανταστώ ότι εγώ θα 
ήμουν αυτός που θα το ζωντά-
νευε στη μεγάλη οθόνη. Λάτρευα 
τον “Μάγο του Οζ” και την ιστο-
ρία της Ντόροθι, της Κακιάς Μά-
γισσας της ∆ύσης και της Καλής 
Μάγισσας. Οταν όμως είδα το 
“Wicked” ανακάλυψα την ιστο-
ρία της Κακιάς Μάγισσας, που 
ίσως τελικά να μην ήταν τόσο 
κακιά – μια ιδέα που με γοή-
τευσε. Και φυσικά λάτρεψα τα 
τραγούδια του ιδιοφυούς Στί-
βεν Σουάρτς, όπως το “Defying 
Gravity” και το “Popular”, που 
έχουν μείνει βαθιά χαραγμένα 
στο μυαλό μου τα τελευταία 20 
χρόνια», παραδέχεται ο ασια-
τικής καταγωγής Αμερικανός 
σκηνοθέτης.      

Εδώ παρακολουθούμε την 

ιστορία δύο νεαρών μαγισσών, 
οι οποίες συναντιούνται στο Πα-
νεπιστήμιο Σιζ της φανταστι-
κής χώρας του Οζ: από τη μια 
της σταθερά περιφρονημένης, 
λόγω του πράσινου δέρματός 
της, Ελφάμπα (Σίνθια Ερίβο) και 
από την άλλη της πολύ δημο-
φιλούς Γκαλίντα (Αριάνα Γκρά-
ντε). Οι δυο τους θα αναπτύξουν 
μια παράξενη φιλία, την οποία 
θα κληθούν να υπερασπιστούν 
όταν βρεθούν αντιμέτωπες με 
τις ανώτερες δυνάμεις του κό-
σμου τους. Ποιες είναι όμως οι 
προκλήσεις της «μετάφρασης» 
ενός τέτοιου κόσμου από τη θεα-
τρική σκηνή στη μεγάλη οθόνη; 
«Εχω κάνει διασκευές στο πα-
ρελθόν, αλλά τίποτα δεν συγκρί-
νεται με το “Wicked”, όπου χτί-
ζεις ένα ολόκληρο σύμπαν. Και 
το μέσο κάνει τη διαφορά. Στη 
σκηνή όλα πρέπει να κατευθύ-
νονται προς το κοινό, ακόμη και 
το πιο μακρινό. Στον κινηματο-
γράφο όμως βρίσκεσαι κυριολε-
κτικά μια ανάσα από τον χαρα-
κτήρα και μπορείς να δεις στα 
μάτια του αν εννοεί αυτό που 
λέει. Επίσης, η κάμερα μπορεί 
να δείξει μια μάγισσα να πετάει 
μπροστά από ένα κάστρο 10.000 
πόδια ψηλά, δημιουργώντας μια 
αίσθηση ιλίγγου που δεν είναι 
εφικτή στο θέατρο».    

Τεράστιο μπάτζετ   
Φυσικά το τεράστιο μπάτζετ 

έπαιξε τον ρόλο του: «Φροντί-
σαμε κάθε λεπτομέρεια, όχι μό-
νο με ψηφιακά εφέ αλλά και με 
πραγματικά σκηνικά, όπως ένα 
τεράστιο τρένο 16 τόνων που 
όντως κινείται ή φυτεύοντας 9 
εκατ. τουλίπες σε διάφορα χρώ-
ματα. ∆ημιουργήσαμε τη Σμαρα-
γδένια Πόλη και τα χωριά των 
Μάντσκιν με σπίτια και μαγαζιά 
στα οποία μπορούσες να μπεις. 
Ηταν μια μοναδική ευκαιρία για 
μένα. Είναι από αυτού του εί-
δους τις ταινίες που με έκαναν 

να ερωτευτώ τον κινηματογρά-
φοê ήταν χάρη σε φιλμ όπως “Ο 
Λόρενς της Αραβίας”, “E.T.” ή “Ο 
Αρχοντας των ∆αχτυλιδιών”, για-
τί σε μεταφέρουν με τη μαγεία 
της μεγάλης οθόνης, να κάθεσαι 
στο σκοτάδι με αγνώστους και 
να βυθίζεσαι στην οπτική μιας 
άλλης ζωής – που σε αυτή την 
περίπτωση είναι συναρπαστι-
κή», σημειώνει φανερά ικανο-

ποιημένος ο σκηνοθέτης.    
Μέρος της λάμψης της ταινίας 

του, πολύ μεγάλο μάλιστα, απο-
τελούν προφανώς οι δύο πρω-
ταγωνίστριες: η βραβευμένη με 
Emmy, Grammy και Tony Σίν-
θια Ερίβο, όπως και η Αριάνα 
Γκράντε, μία από τις δύο - τρεις 
δημοφιλέστερες ποπ σταρ του 
καιρού μας. «Από την αρχή ξέ-
ραμε ότι αυτοί ήταν οι κεντρικοί 

ρόλοι, και η αλήθεια είναι ότι κά-
θε ηθοποιός που βρισκόταν στη 
σωστή ηλικία και είχε το ταλέντο 
ήθελε αυτούς τους ρόλους. Στην 
αρχή σκέφθηκα ότι ίσως έπρεπε 
να βρούμε κάποιον καινούργιο, 
αλλά γρήγορα κατάλαβα ότι ήταν 
εξαιρετικά δύσκολοι ρόλοι που 
απαιτούσαν μεγάλη δεξιοτεχνία, 
καθώς πρέπει να συνδυαστούν 
το τραγούδι και η υποκριτική με 
απόλυτη αρμονία, αλλά και μια 
ειδική χημεία. Η Σίνθια δεν είναι 
μόνο μια καταπληκτική τραγου-
δίστρια, αλλά και μια καλλιτέχνι-
δα με μια συχνότητα στη φωνή 
της που αγγίζει την καρδιά σου. 
Και έχει μια ευαισθησία με τον 
χαρακτήρα της Κακιάς Μάγισ-
σας που κάνει το κοινό να τη 
νιώθει μοναδική. Από την άλλη, 
η Αριάνα, την οποία νομίζουμε 
ότι γνωρίζουμε, μας έδειξε κάτι 
εντελώς καινούργιο. Είπε μάλι-
στα ότι η Γκαλίντα της μοιάζει 
περισσότερο από την ίδια την 
Αριάνα Γκράντε», λέει σχετικά 
ο Τζον Μ. Τσου.     

Η μουσική   
Η ταινία του είναι γεμάτη από 

μουσικές και τραγούδια, τη γε-
νική εποπτεία των οποίων έχει 
ο «θεατρικός» Στίβεν Σουάρτς. 

«Νιώθω τυχερός που στην καριέ-
ρα μου έχω συνεργαστεί με τους 
καλύτερους: τον Λιν-Μανουέλ 
Μιράντα στο “In the Heights” 
και τώρα τον Στίβεν Σουάρτς. 
Οταν ανέλαβα το έργο, περά-
σαμε τους πρώτους έξι μήνες 
–για ώρες κάθε φορά– απλώς 
εξετάζοντας κάθε σελίδα των 
τραγουδιών και του λιμπρέτου 
της θεατρικής παράστασης, συ-
ζητώντας γιατί υπήρχαν ορισμέ-
νες γραμμές και θέματα. Θα ήθε-
λα να είχαμε ηχογραφήσει αυτές 
τις στιγμές, γιατί ήταν σαν ένα 
μάθημα εξαιρετικής αφήγησης. 
∆εν έλεγα πολλά, κυρίως απορ-
ροφούσα και έκανα ερωτήσεις. 
Ο Στίβεν δεν είναι μόνο μου-
σικός, αλλά και αφηγητής, και 
απολαμβάνω να συνεργάζομαι 
με κάποιον σαν κι αυτόν που 
αγαπάει αυτό που κάνει και εί-
ναι συνεχώς δημιουργικός. Με-
ρικές φορές νομίζεις ότι ξέρεις 
τι είναι η ταινία, αλλά καθώς τη 
δημιουργείς και όλοι εργάζονται 
πάνω σε αυτήν, η ίδια η ταινία 
αρχίζει να σου λέει τι χρειάζε-
ται να είναι. Εκεί είναι που οι 
σπουδαίοι καλλιτέχνες με τους 
οποίους συνεργάζομαι ανταπο-
κρίνονται σε αυτό που φαίνεται 
να ζητάει».    

Το δημοφιλές Τριπλό Κοντσέρ-
το του Μπετόβεν και εισαγωγές 
από όπερες του Βάγκνερ περιε-
λάμβανε το πρόγραμμα της Εθνι-
κής Συμφωνικής Ορχήστρας της 
ΕΡΤ κατά τη συναυλία της στις 31 
Οκτωβρίου στην αίθουσα «Χρή-
στος ∆. Λαμπράκης». Σολίστες 
στο Τριπλό ήταν οι μουσικοί του 
Τρίο «Ελ Γκρέκο», δηλαδή ο βιο-
λονίστας Φαίδων Μηλιάδης, ο 
τσελίστας Αλέξης Καραϊσκάκης-
Νάστος και η πιανίστρια Αλεξία 
Μουζά. Την ορχήστρα διηύθυνε 
ο Μιχάλης Οικονόμου.

Η βραδιά ξεκίνησε με τη σύν-
θεση «For 54» (2020) του Αλέξι-
ου Πορφυριάδη. Κατά τον συν-
θέτη το έργο «στηρίζεται στην 
ανάπτυξη και μεταμόρφωση μιας 
βασικής ιδέας, η οποία περιλαμ-
βάνει νότες όσο και θορύβους [...] 
Περισσότερο έχει τον χαρακτή-
ρα μιας σύνθεσης που βρίσκεται 
σε συνεχή ροή, η οποία με αργό 
και σταθερό τρόπο μεταμορφώ-
νει συνεχώς το μουσικό υλικό σε 
κάτι διαφορετικό». Τη σύνθεση 
αποτελούσαν, πράγματι, σύντομα 
παρεμφερή διαδοχικά επεισόδια 
μιας μουσικής γλώσσας με ρίζες 
στον μεταπολεμικό μουσικό μο-
ντερνισμό, οργανωμένα σε γραμ-

μική ακολουθία που θα μπορούσε 
να συνεχίζεται παραλλασσόμενη 
στο διηνεκές. Ηταν η παρουσία-
ση του ακροάματος μιας έρευνας 
μάλλον, παρά μία μουσική σύν-
θεση που είχε ως στόχο την επι-
κοινωνία με το κοινό. 

Το «Τριπλό» του Μπετόβεν εί-
ναι έργο πολύ ιδιαίτερο καθώς 
η ισορροπία ανάμεσα σε βιολί, 
τσέλο και πιάνο αλλά και ανά-
μεσα στα τρία όργανα και την 
ορχήστρα είναι αρκετά εύθραυ-
στη. Παρά τις διαφορετικές ιδι-
οσυγκρασίες τους, οι τρεις σο-
λίστες συνεργάστηκαν καλά και 

η μεταξύ τους συνομιλία υπήρ-
ξε ζωηρή. Ο Μπετόβεν μοιάζει 
να δείχνει μικρή προτίμηση στο 
τσέλο, στο οποίο, μεταξύ άλλων, 
προσφέρει το βασικό θέμα του 
δεύτερου μέρους. 

Ο Καραϊσκάκης-Νάστος αντα-
ποκρίθηκε σε αυτό, όπως και συ-
νολικά στο έργο, με μία ιδιαίτερα 
ποιητική ερμηνεία. ∆ιαμόρφωσε 
με μεγάλη εκφραστικότητα τη 
μελωδία αλλά και κάθε μουσική 

φράση ξεχωριστά. Η λεπτομε-
ρής φροντίδα για την αυξομείω-
ση της δυναμικής κατά την έναρ-
ξη, το μέσον και την κατάληξη 
κάθε φράσης και η ταυτόχρονη 
αναπροσαρμογή της ταχύτητας 

έκαναν τη μουσική να πάλλεται 
και να εκτυλίσσεται με έναν τρό-
πο που έμοιαζε αυτονόητος. Εξί-
σου ευαίσθητη, αλλά με έμφαση 
στον λυρισμό ήταν η ερμηνεία 
του Μηλιάδη, ενώ η δυναμική 

συμβολή της Μουζά εκτιμήθηκε 
ιδιαίτερα στα ρυθμικά στοιχεία 
του τρίτου μέρους.

Οι «Αρχιτραγουδιστές»
Στη συνέχεια ο Οικονόμου δι-

ηύθυνε τις Εισαγωγές από τους 
«Αρχιτραγουδιστές της Νυρεμ-
βέργης», από τον «Ριέντσι» και 
από τον «Τάνχοϊζερ». Η μουσική 
δίνει την ευκαιρία σε πολλές από 
τις ομάδες μιας μεγάλης συμφω-
νικής ορχήστρας να διακριθούν ή 
να εκτεθούν. Απαιτείται συντονι-
σμός και πειθαρχία προκειμένου 
να ελεγχθεί η ένταση του ήχου 
των χάλκινων, ώστε ειδικά στους 
«Αρχιτραγουδιστές» και στον «Ρι-
έντσι» να περιοριστεί ο στόμφος, 
στον οποίο μπορεί να οδηγήσει ο 
ενθουσιασμός. Ζητείται, ακόμα, 
ακρίβεια από τα έγχορδα, ειδικό-
τερα προκειμένου να υποστηρι-
χτεί ο τρόπος με τον οποίο ο Βά-
γκνερ αξιοποιεί τα βιολιά στον 
«Τάνχοϊζερ». Ετσι, συνολικά, η 
μουσική ακούστηκε μεν καλά, 
αλλά δεν αποφεύχθηκαν τα στε-
ρεότυπα που την συνοδεύουν, 
κυρίως επειδή δεν υπήρχαν οι 
απαραίτητες εκλεπτύνσεις που 
θα βοηθούσαν ώστε αυτά να απο-
φευχθούν. 

Το Τριπλό Κοντσέρτο του Μπετόβεν από τη Συμφωνική της ΕΡΤ και το Τρίο «Ελ Γκρέκο»

Μαγική 
απογείωση
του «Wicked»
Ο σκηνοθέτης Τζον Μ. Τσου μιλάει

στην «Κ» για το φιλμ της χρονιάς  

Εργο πολύ ιδιαίτερο, 
το «Τριπλό» ξεχωρίζει 
για την εύθραυστη 
ισορροπία ανάμεσα 
στα μουσικά όργανα.

Ο Τζον Μ. Τσου με τις Αριάνα Γκράντε (δεξιά) και Σίνθια Ερίβο. «Η Σίνθια είναι μια καλλιτέχνιδα που αγγίζει την καρδιά σου. Από την άλλη, η Αριάνα μας 
έδειξε κάτι εντελώς καινούργιο. Είπε μάλιστα ότι η Γκαλίντα της μοιάζει περισσότερο από την ίδια την Αριάνα Γκράντε», δήλωσε ο Αμερικανός σκηνοθέτης.       

Η Σίνθια Ερίβο είναι η Ελφάμπα 
και η Αριάνα Γκράντε η Γκαλίντα στο 
μιούζικαλ φαντασίας «Wicked» που 
εξελίσσεται στη μαγική χώρα του Οζ.    

Η Εθνική Συμφωνική Ορχήστρα της ΕΡΤ με σολίστες τους μουσικούς του Τρίο «Ελ Γκρέκο», Φαίδωνα Μηλιάδη, Αλέ-
ξη Καραϊσκάκη-Νάστο και Αλεξία Μουζά, στη σκηνή της αίθουσας «Χρήστος ∆. Λαμπράκης», του Μεγάρου Μουσικής.

ΕΡ
Τ

Συνέντευξη στον ΑΙΜΙΛΙΟ ΧΑΡΜΠΗ   

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Φροντίσαμε κάθε 
λεπτομέρεια όχι μόνο 
με ψηφιακά εφέ, αλλά 
και με πραγματικά 
σκηνικά, όπως ένα 
τεράστιο τρένο 
16 τόνων ή φυτεύοντας 
9 εκατ. τουλίπες 
σε διάφορα χρώματα.   
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Τι κοινό μπορεί να έχει το θέα-
τρο με τους ηλεκτρονικούς υπο-
λογιστές; Αυτό είχε αναρωτηθεί 
στις αρχές της δεκαετίας του ’90 
η Μπρέντα Λόρελ, μια Αμερικανί-
δα σχεδιάστρια και προγραμματί-
στρια ηλεκτρονικών παιχνιδιών, 
που το 1991 έγραψε ένα βιβλίο 
αναφοράς για την ψηφιακή κουλ-
τούρα, το «Computers as Theater» 
(Οι υπολογιστές ως θέατρο). Υπο-
στηρίζοντας ότι παρόμοιες αρχές 
με αυτές που ορίζουν τη μορφή 
και τη δομή του αρχαίου δράμα-
τος μας βοηθούν να σχεδιάσου-
με καλύτερους μηχανισμούς δι-
άδρασης μεταξύ ανθρώπων και 
υπολογιστών, έδειξε ότι, όπως 
συμβαίνει και στο θέατρο, μια 
αποτελεσματική ψηφιακή δρα-
ματουργία πρέπει να προσφέρει 
μια εμπειρία εμβυθιστική, που 
απασχολεί εξίσου τον νου και το 
συναίσθημα. 

Στις σελίδες του εμβληματι-
κού της βιβλίου, η Λόρελ παρου-
σιάζει και το Secret of Monkey 
Island, ένα ηλεκτρονικό παιχνί-
δι της εποχής βγαλμένο από τα 
στούντιο της LucasArts στην Κα-
λιφόρνια, όπου μια χούφτα ταλα-
ντούχοι συνεργάτες του Τζορτζ 
Λούκας σκάρωναν μια σειρά από 
πρωτοπόρα παιχνίδια που απευ-
θύνονταν στην ολοένα και πιο 
δυναμική αγορά των οικιακών 
υπολογιστών. Εκείνη η θεότρελη 
πειρατική ιστορία, γεμάτη με ξε-
καρδιστικούς (και καθόλου πολιτι-
κά ορθούς) διαλόγους που έμοια-
ζαν να έχουν ξεπηδήσει από το 
Saturday Night Live, δεν έχανε σε 
τίποτα από τη δραματουργική της 
δύναμη μέσα στην «πρωτόγονη» 
ανάλυση των 320x200 πίξελ ή τη 
φτωχή παλέτα των 16 χρωμάτων. 
Και η μουσική τίτλων του Μάικλ 
Λαντ, γραμμένη σε τέσσερα κα-
νάλια ενός MIDI, έδινε στην αρ-
χή του παιχνιδιού μια διάσταση 
κινηματογραφική, παίζοντας με 
φόντο μια εικόνα από ένα νησί 
της Καραϊβικής να λάμπει κάτω 

από το μπλε φως του φεγγαριού. 
Κάπου μεταξύ παιδικού και 

ενήλικου, σοβαρού και αστείου, 
τέτοιες παραγωγές έβαλαν στις 
αρχές του ’90 τις βάσεις για τη 
μετέπειτα άνθηση του χώρου 
των «adventure games» – των 
«παιχνιδιών περιπέτειας» δηλα-
δή, αν και αυτή η «απευθείας» με-
τάφραση αδυνατεί να αποδώσει 
την έννοια του αυθεντικού όρου, 
όπου η «περιπέτεια» νοείται πε-
ρισσότερο ως κάτι που αφορά το 
δράμα, παρά την ίδια τη δράση, 
και περισσότερο την αναζήτη-
ση, παρά τη διεκπεραίωση. Στα 
παιχνίδια αυτά ορίζουμε τη «μοί-
ρα» του κεντρικού χαρακτήρα, η 
οποία εξελίσσεται μέσα σε στημέ-
να κάδρα και προοπτική «τρίτου 
προσώπου», συμμετέχοντας έτσι 
σε μια μορφή διαδραστικού, ψη-
φιακού κινηματογράφου τσέπης.

Αρχή νέας εποχής;
Πάνω από τέσσερις δεκαετίες 

μετά τις συναρπαστικές απαρχές 
και τις παροδικές ανόδους και 
πτώσεις, και έχοντας πια κερδί-
σει τον χώρο τους ακόμη και στις 
δημοφιλείς κονσόλες παιχνιδιών 
όπως το PlayStation, το πάνθεον 
των adventure games δέχεται σή-
μερα ένα αναπάντεχο νέο μέλος, 
που προτείνει μια άλλη ατζέντα. 
Συναντώντας τα κόμικς (μια άλλη 
υποκουλτούρα που βρήκε τα τε-
λευταία χρόνια τη θέση της στον 
συρμό και την αγορά, μέσω της 
διάδοσης των γκράφικ νόβελ) και 
γεννημένο στο μυαλό ενός νέου 
Γάλλου σχεδιαστή και προγραμ-
ματιστή παιχνιδιών που τα τε-
λευταία χρόνια ζει μόνιμα στην 
Αγγλία, το Phoenix Springs έχει 
έρθει εδώ και λίγες ημέρες στις 
οθόνες μας κοιτώντας ταυτόχρο-
να και στο ένδοξο παρελθόν αλλά 
και προς το μέλλον, κερδίζοντας 
διθυραμβικές κριτικές.

Κατεβάζοντας το demo από 
την πλατφόρμα Steam, ένα δείγ-
μα από εικόνες του παιχνιδιού 
αρκούν για να καταλάβουμε ότι 
οι δημιουργοί του έχουν επενδύ-

σει τα μάλα σε μια συγκεκριμένη 
οπτική γλώσσα που σε προϊδεά-
ζει και σε κερδίζει, πριν καν μπεις 
στη δράση. «Πρόκειται για τέχνη 
που μπορείς να παίξεις», γράφει 
με υπέρμετρο ζήλο στην κριτική 
του το Polygon, ένας από τους πιο 
έγκυρους και δημοφιλείς ιστότο-
πους για ηλεκτρονικά παιχνίδια, 
τονίζοντας τη γενναία χρήση των 
«άδειων χώρων» στα φόντα του 
παιχνιδιού – μεγάλες μαύρες ή 
άσπρες περιοχές από τις οποίες 
ξεπηδούν απλές εικονογραφήσεις 
με περιορισμένη χρωματική πα-
λέτα και μαύρο περίγραμμα, που 
παραπέμπουν στα κόμικς. Από τα 
γκράφικ νόβελ και τα καρέ του 
έως ξεχασμένες τυπογραφικές τε-
χνικές από το παρελθόν, και από 
τα ευρωπαϊκά κόμικς των δεκαε-
τιών του ’80 και του ’90 έως τον 
κινηματογράφο και τη λογοτε-
χνία του φανταστικού, το Phoenix 
Springs καταφέρνει αδιόρατα και 
σιωπηλά να παντρέψει μια σειρά 
από ανάμεικτες αναφορές, και το 
κάνει με σιγουριά και κομψότητα. 

Είναι όμως η ίδια η ιστορία και 
η (συχνά χωρίς καρπούς) υπαρξια-
κή αναζήτηση στην οποία μας βυ-
θίζει, που το κάνει, όπως έγραψαν 
πρόσφατα οι New York Times, να 
γίνεται ένα «φιλοσοφικό ταξίδι με 
τα κλικ ενός ποντικιού». 

«Η αλήθεια είναι ότι δεν θέλα-
με να μοιάζει με παιχνίδι», μας 
λέει στη σύντομη συζήτηση που 
κάνουμε μαζί του ο σαραντάχρο-
νος Τζιγκμέ Οζέρ, δημιουργός 
του παιχνιδιού και ιδρυτής του 
Calligram Studio. Εχοντας διπλή 
θιβετιανή και γαλλική καταγωγή, 
τα τελευταία χρόνια ζει και δημι-
ουργεί στην Αγγλία, κοντά στο 
Μπέρμιγχαμ. «Η κεντρική ιδέα 
ήταν να χαθείς μέσα στο παιχνί-
δι, να χάσεις τον έλεγχο, και όλα 
αυτά να τα κάνεις σε αργό ρυθμό, 
αφιερώνοντας προσοχή και χρό-
νο. Ξεκινώντας με ένα δομημένο, 
ρασιοναλιστικό τόνο, η υπόθεση 
τελικά σε πηγαίνει σε έναν κόσμο 
όπου τα πράγματα αρχίζουν να 
μοιάζουν λιγότερο ξεκάθαρα και 

λογικά και περισσότερο αφηρη-
μένα και φιλοσοφικά». 

Το σενάριο
Πράγματι, ενσαρκώνοντας την 

Aϊρις, μια δημοσιογράφο που ψά-
χνει τον χαμένο της αδερφό, οδη-
γούμαστε σε μια ιστορία που ενώ 
ξεκινάει σαν ένα νεονουάρ του 
21ου αιώνα, σταδιακά μετατρέ-
πεται σε μια παράξενη, αλλόκοτη 
βόλτα στο ασυνείδητο. Ακόμα και 
το ίδιο το gameplay (ο τρόπος παι-
ξίματος) προσφέρει νέους μηχα-
νισμούς που συμπληρώνουν και 
υποστηρίζουν αυτή την κυρίαρ-
χη μεταφυσική ατμόσφαιρα, π.χ. 
αντί να συλλέγουμε αντικείμενα 
όπως παραδοσιακά συνέβαινε 
στα «point-and-click» adventure 
games, εδώ συγκεντρώνουμε συ-
ζητήσεις και έννοιες. 

Αυτή όμως δεν είναι η μόνη 
εκτροπή από την «παράδοση» 
που επιχειρεί το Phoenix Springs, 
καθότι, όπως μας λέει ο δημιουρ-
γός του, προτείνει και μια νέα 
προσέγγιση στη λύση των γρί-
φων. «Στα κλασικά παιχνίδια του 
είδους βρίσκουμε αντικείμενα, τα 
συλλέγουμε, και έπειτα ψάχνου-
με ποια μπορεί να είναι η χρήση 
τους. Αλλά αυτό δεν ισχύει στην 
αληθινή ζωή, όπου πρώτα έχουμε 
ένα πρόβλημα και μετά αρχίζου-
με να ψάχνουμε τα εργαλεία για 
να το λύσουμε, π.χ. αν θέλω να 
κρεμάσω ένα κάδρο στον τοίχο, 
θα ψάξω να βρω ένα σφυρί. ∆εν 
έχω ήδη το σφυρί στο χέρι μου, 
τριγυρνώντας στο σπίτι, ψάχνο-
ντας κάτι για να καρφώσω. Στον 
χώρο του σχεδιασμού παιχνιδιών 
αυτό ονομάζεται “the key before 
the door problem” (το “πρόβλη-
μα του κλειδιού πριν την πόρ-
τα”) – κάτι που προσπαθήσαμε 
να λύσουμε, σχεδιάζοντας τους 
γρίφους του Phoenix Springs». 

Παρά τις νέες ιδέες που φέρ-
νει στον χώρο, ο Τζιγκμέ Οζέρ 
κοιτάζει με θαυμασμό τις «ιερές 
καταβολές», δηλαδή τη δουλειά 
που έκαναν στη δεκαετία του ’90 
εταιρείες όπως η LucasArts ή η 

Sierra. «Αυτό που ξεχώρισε σε 
εκείνες τις τόσο πρωτοπόρες πα-
ραγωγές ήταν ότι ξεκάθαρα απευ-
θύνονταν σε ενηλίκους – και μά-
λιστα ενηλίκους με αισθητική, με 
χιούμορ. Το σενάριο, οι διάλογοι, 
ο καυστικός σαρκασμός, οι τόσο 
πλούσιες αναφορές, η γραφιστική 
και η εικονογράφησή τους – όλα 
έφτιαχναν ένα αυτόνομο πολιτι-
σμικό προϊόν, που ακόμα και σή-
μερα εντυπωσιάζει για το πώς εί-
χε καταφέρει να φτάσει σε τέτοια 
υψηλά επίπεδα δραματουργίας με 
τόσο πενιχρά μέσα». 

Οπως φαίνεται, το Phoenix 
Springs – με τις καινοτόμες τε-
χνικές του αποκλίσεις από τη 
«νόρμα», τις απόκοσμες πτυχές 
της ιστοριογραφίας του και την 
ακαταμάχητη εικόνα του, κάνει 
σήμερα τον ίδιο πάταγο μέσα στις 
οθόνες μας με εκείνο που έκαναν 
ιστορικές δημιουργίες όπως το 
εκλεκτικό «Grim Fandago» της 
LucasArts το 1998.

Αν, όπως είχε γράψει ο Αγγλος 
φιλόσοφος Μαρκ Φίσερ, «ο εικο-
στός πρώτος αιώνας αποτελεί μια 
θέαση των επιτευγμάτων του 
εικοστού σε υψηλότερης ανά-
λυσης οθόνες», τότε ο Τζιγκμέ 
Οζέρ με το ρηξικέλευθο δημι-
ούργημά του γίνεται νοσταλγικός 
(και γοητευτικά δημιουργικός) 
μόνο όσον αφορά την εικόνα. Η 
αληθινή του καινοτομία έγκειται 
στην ιστοριογραφία και στους 
μηχανισμούς, τη γεύση και την 
υφή της, το περιεχόμενο και τις 
προεκτάσεις της. Με αυτή την 
έννοια, το Phoenix Springs απο-
τελεί κάτι το εξωτικό και ουρα-
νοκατέβατο, μια παραδοξότη-
τα που ανοίγει μια μικρή πόρτα 
προς το μέλλον και παράλληλα 
καταφέρνει, στην καρδιά μιας 
εποχής κατά την οποία θριαμ-
βεύει η διάσπαση προσοχής, να 
κρατάει τον «τέταρτο τοίχο» του 
απόρθητο. «∆εν υπάρχει τίποτα 
άλλο σαν αυτό», γράφει η Tessa 
Kaur στην κριτική της στον ιστό-
τοπο «The Gamer». «Τώρα που 
το τελείωσα, τι θα παίξω;». 

Από τα γκράφικ νόβελ και τα 
ευρωπαϊκά κόμικς των δεκα-
ετιών του ’80 και του ’90 έως 
τον κινηματογράφο και τη λο-
γοτεχνία του φανταστικού, το 
Phoenix Springs καταφέρνει να 
παντρέψει με σιγουριά και κομ-
ψότητα μια σειρά από ανάμει-
κτες αναφορές. «∆εν θέλαμε να 
μοιάζει με παιχνίδι», λέει στην 
«Κ» ο Τζιγκμέ Οζέρ, δημιουργός 
του παιχνιδιού.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ

Το παιχνίδι που αλλάζει το gaming
Το «Phoenix Springs» έφτασε στις οθόνες μας κοιτάζοντας ταυτόχρονα και στο ένδοξο παρελθόν, αλλά και προς το μέλλον
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